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«P»

Ο
ι πρόσφατες αιχμές του Αντώνη Σαμαρά για την

εξωτερική πολιτική της κυβέρνησης αλλά και τα

καθημερινά fake news των ακροδεξιών κομματι-

δίων φαίνεται πως προκαλούν μεγάλη ενόχληση στην κυ-

βέρνηση, που μέχρι σήμερα δεν ήθελε να περάσει στην

αντεπίθεση. Παρ’ όλα αυτά, φαίνεται ότι ο κόμπος έφτασε

στο χτένι. Αυτό τουλάχιστον εξάγεται ως συμπέρασμα απ’

όσα είπε στο πλαίσιο της ενημέρωσης των πολιτικών συν-

τακτών ο Παύλος Μαρινάκης, ο οποίος μίλησε και για

τσάμπα πατριωτισμό που δεν οδηγεί πουθενά και απομο-

νώνει τη χώρα.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Έλληνας πρωθυπουργός κα-

τά τη διάρκεια της συνέντευξης Τύπου στις Βρυξέλλες ρω-

τήθηκε για τη διαφωνία του Αντώνη Σαμαρά με τις πολιτι-

κές της κυβέρνησης για τα Ελληνοτουρκικά και ανέφερε

χαρακτηριστικά: «Διαχωρίζω τις θέσεις του κ. Σαμαρά. Εί-

ναι σεβαστές οι απόψεις του πρώην πρωθυπουργού, ο

οποίος μάλιστα είχε συναντηθεί με τον κ. Ερντογάν και θυ-

μίζω ότι και επί ημερών του έγιναν διερευνητικές επαφές

με την Τουρκία». Μπορεί ο Κυριάκος Μητσοτάκης να μη

θέλει να σπάσει το γυαλί με τον πρώην πρωθυπουργό,

όμως δεν μπορεί να αφήνει να αιωρούνται αιχμές περί ξε-

πουλήματος της χώρας. Για αυτό πήρε αποστάσεις από

τους βουλευτές που ασκούν σκληρή κριτική στην κυβέρνη-

ση για τα Ελληνοτουρκικά χαρακτηρίζοντάς τους υπερπα-

τριώτες και τονίζοντας: «Υπάρχουν ακραίες φωνές στην

Ελλάδα από κόμματα που βρίσκονται δεξιά της ΝΔ και κα-

τηγορούν την κυβέρνηση ότι είμαστε μειοδότες. Γιατί;

Επειδή συζητούμε με την Τουρκία; Πού ήταν οι υπερπα-

τριώτες αυτοί όταν φτιάχναμε τον φράχτη στον Έβρο, όταν

αγοράζαμε τις Belharra και τα F-35; Η Ελλάδα είναι σε θέ-

ση να συνομιλεί με την Τουρκία πολιτισμένα. Δεν σημαίνει

ότι έχουμε συμφωνήσει ή ότι είμαστε κοντά σε συμφωνία.

Ούτε ξεπουλάμε ούτε προδίδουμε κανέναν. Η χώρα έχει

πληρώσει πολύ ακριβά στο παρελθόν αυτές τις ακραίες

φωνές. Φαντάζομαι ότι σε μια πραγματική κρίση οι δήθεν

πατριώτες θα ήταν οι πρώτοι που θα έβαζαν την ουρά στα

σκέλια». Έστειλε λοιπόν μηνύματα εντός και εκτός ΝΔ.

Για τσάμπα πατριώτες μίλησε βεβαίως και ο κυβερνητι-

κός εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης: «Υπάρχουν δύο δρό-

μοι όταν έχει κανείς κάποιο αξίωμα. Ο ένας ο τσάμπα πα-

τριωτισμός με διατύπωση υπερβολών, με κορόνες που δεν

οδηγούν πουθενά και απομονώνουν τη χώρα. Ο δεύτερος

είναι ο δρόμος που επιλέγει ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Επί

των ημερών του έχουν συναφθεί οι πιο σημαντικές διε-

θνείς συμφωνίες ως προς την επέκταση στα 12 νμ στο Ιόνιο,

την ΑΟΖ με Ιταλία και Αίγυπτο. Έχει προχωρήσει στις πιο

σημαντικές αμυντικές συμφωνίες και να μην ξεχνάμε τον

διάλογο με την Τουρκία χωρίς ποτέ να τεθεί ζήτημα κυ-

ριαρχίας, χωρίς να ζημιώνεται η χώρα στο ελάχιστο. Μέσα

από τον διάλογο έχουμε εκμηδενίσει τις παραβιάσεις και

τις εισόδους από τον Έβρο και στα νησιά υποδεχόμαστε

νόμιμους τουρίστες και όχι παράνομους μετανάστες. Θα

συνεχίσουμε στον δρόμο της υπευθυνότητας που οδηγεί

στην ισχυροποίηση της χώρας».

Απαντώντας σε δημοσιογράφο που ζήτησε ονόματα και

διευθύνσεις για τους «τσάμπα πατριώτες», ο κ. Μαρινάκης

απάντησε ότι «είναι εύκολο να βρει κανείς τους τσάμπα πα-

τριώτες». Λίγα λόγια και καλά…
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Η χώρα έχει
πληρώσει πολλές
φορές και ακριβά 
τις ακραίες φωνές
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Λ
ένε πως στη ζωή, όπως και στην
πολιτική, πίσω από κάθε ισχυρό
άνδρα κρύβεται μια επίσης ισχυρή

γυναίκα. Εν προκειμένω σήμερα θα μιλή-
σουμε για την κυρία η οποία κρύβεται πί-
σω από το… μεγαλείο του τηλεπλασιέ
προέδρου της Ελληνικής Διά-λυσης Κυ-
ριάκου Βελόπουλου. 

Ο λόγος για την αντιπρόεδρο του κόμ-
ματος Δήμητρα Κρητικού. Αρκετοί μέσα
στο κόμμα την αποκαλούν «μάνα του λό-
χου» και «αόρατη στρατηγό», αφού παρά
το γεγονός ότι αποφεύγει τις δημόσιες εμ-
φανίσεις, κινεί όλα τα νήματα από το πα-
ρασκήνιο. Από τις λίστες των υποψηφίων
μέχρι τον πλήρη έλεγχο των οικονομικών
του κόμματος. Είναι γνωστό τοις πάσι ότι η
αντιπρόεδρος κάνει κουμάντο στο κόμμα
εδώ και 15 χρόνια και ο ίδιος ο Βελόπου-
λος (όπως και τα υπόλοιπα στελέχη) κάθε-
ται προσοχή σε κάθε της εντολή.

Ίσως να αξιοποιηθεί και ως μελλοντική
αντιπρόεδρος της κυβέρνησης που θα
στήσει ο πρόεδρος όταν καταφέρει να
ανατρέψει τον Κυριάκο Μητσοτάκη και να
δώσει αυξήσεις χιλιάδων ευρώ στους
συνταξιούχους μας! Επειδή μπορεί μια
μέρα να κυβερνά τον… τόπο, θα είμαστε
πολύ προσεκτικοί στο ρεπορτάζ μας, κα-
ταγράφοντας όσο το δυνατόν περισσότε-
ρες λεπτομέρειες για τη… δράση της, την
οποία θα σας περιγράψουμε με απόλυτη
προσοχή!

Η κυρία με τα νυχάδικα
Ας πάρουμε όμως τα πράγματα από την

αρχή. Κατ’ αρχάς όλη η οικογένεια Κρητι-
κού - Σερέτη - Φράγκου δουλεύει για τον
Κυριάκο… Η κυρία Κρητικού είναι καθη-
γήτρια φιλολογίας και συγγραφέας του-
λάχιστον δέκα βιβλίων, η οποία καταφέρ-
νει, όπως λένε παλιοί συνεργάτες του κ.
Βελόπουλου, να παίρνει διαρκώς… απο-
σπάσεις. Άγνωστο πώς. 

Λύνει και δένει μέσα στο κόμμα. Είναι ο
άνθρωπος για όλες τις δουλειές, ο «κα-
σκαντέρ» που λέμε. Και για τις καλές και
για τις… κακές. Και βεβαίως καθοδηγεί
και ελέγχει πλήρως και τα επιχειρηματικά
σχέδια του Βελόπουλου. Από κηραλοιφές
μέχρι και νυχάδικα (κέντρα ομορφιάς, μα-
νικιούρ-πεντικιούρ), όπως μαθαίνω έχει
αρχίσει να απλώνεται, προκειμένου να
αβγατίσει το εισόδημά της.

Αποθήκη για κηραλοιφές 
τα γραφεία του κόμματος

Η «Political» παρουσιάζει σήμερα
άγνωστες λεπτομέρειες από τα «έργα και
τις ημέρες» της, για το πώς λειτουργεί η
αντιπρόεδρος, με την οποία πολλοί επιχεί-
ρησαν να τα βάλουν αλλά κανείς δεν τα
κατάφερε! Ξεκινώντας από το πρώτο και

πιο βασικό, γιατί μας αρέσουν πάντα τα
φρέσκα κουλούρια. Η κυρία Κρητικού
έχει μετατρέψει τα γραφεία του κόμματος
στην Ιπποκράτους σε αποθήκη για… κρέ-
μες, κηραλοιφές, μαντζούνια και χριστια-
νικά βιβλία τα οποία πουλάει ο πρόεδρος

Βελόπουλος από τα κανάλια.
Παράλληλα, έχει δώσει εντολή να μετα-

τραπεί σε κομματικό στρατηγείο το γρα-
φείο του κόμματος στη Βουλή. Κάπου
πρέπει άλλωστε να στοιβαχτούν και τα
αποθέματα του εμπορίου του προέδρου.

Με απλά λόγια, ενώ όλα τα φυσιολογικά
κόμματα έχουν κανονικά γραφεία, εκτός
Βουλής, η Ελληνική Λύση έχει μετατρέψει
τα βουλευτικά γραφεία σε… κομματικά,
γιατί η Δήμητρα αποφάσισε να κάνει την
Ιπποκράτους… αποθήκη logistics! 

Άνθρωπος που γνωρίζει πρόσωπα και
καταστάσεις από το «κόμμα-φόβητρο»
που τα βάζει με όλους και με όλα (σ.σ. με
γνώμονα το συμφέρον των… Ελλήνων)
μας μετέφερε χθες πως η καθηγήτρια εί-
ναι η γυναίκα η οποία έχει γράψει όλα τα
θρησκευτικά-εθνικοπατριωτικά βιβλία
του Κυριάκου Βελόπουλου. Μαθαίνουμε
ακόμη πως όλα τα βιβλία είναι μια καλο-
στημένη… συρραφή από διάφορες πηγές.
Copy paste από διάφορες άλλες πηγές.
Συγγραφέας της αντιγραφής ο Κυριάκος,
δηλαδή…

Με αδυναμία στα αυτοκίνητα
Η έδρα της κυρίας Κρητικού είναι στο

Κιλκίς. Στη Βουλή, αλλά και γενικά, εί-
ναι… άφαντη. Ενώ μιλά καθημερινά με
εκατοντάδες στελέχη του κόμματος και
άλλους παράγοντες που έχουν σχέση με
τις επιχειρήσεις του τηλεπλασιέ προ-
έδρου, δύσκολα κάποιος θα βρει φωτο-
γραφία της και δύσκολα θα τη δει σε κά-
ποια κοινωνική εκδήλωση. Διατηρεί μια
τεράστια πολυτελή οικία στο Μελισσοχώ-
ρι, όμως στη Θεσσαλονίκη νοικιάζει ένα…
ταπεινό σπίτι στον Εύοσμο, για να μην πη-
γαινοέρχεται στο χωριό της. 

Η αντιπρόεδρος του κόμματος έχει, λέ-
νε οι φήμες, ιδιαίτερη αδυναμία στα… αυ-
τοκίνητα, τα οποία αλλάζει σαν τα πουκά-
μισα. Άγνωστο πώς, φυσικά… Και εμείς
εργαζόμαστε σκληρά, ίσως όχι τόσο
σκληρά όσο η ίδια, αλλά δεν αλλάζουμε τα
αμάξια κάθε χρόνο λες και πρόκειται
για… χόμπι. Σε κάθε περίπτωση είναι δι-
καίωμά της. Άλλωστε στα οικονομικά η
κυρία καθηγήτρια είναι «πρύτανης». 

Είναι, άραγε, αλήθεια πως η Δήμητρα
Κρητικού λειτουργεί και ως… ταμίας του
κόμματος; Ότι, δηλαδή, είναι εκείνη που
μαζεύει τα… 500άρικα που είναι υπο-
χρεωμένοι διά… ροπάλου να καταβάλ-
λουν οι βουλευτές για τις ανάγκες του
κόμματος; Εμείς ρωτάμε γιατί δεν γνωρί-
ζουμε… Άλλον στέλνει να τα μαζεύει (τον
Βασιλάκη μου λένε) και η ίδια στη συνέ-
χεια τα τακτοποιεί για τις ιερές ανάγκες
του κόμματος.

Το δίδυμο 
Βελόπουλου-Κρητικού
και το κόμμα «μηχανή Ζ»

H οικογενειακή επιχείρηση 
της Ελληνικής… Διά-Λυσης 
- O βίος και η πολιτεία της «αόρατης
στρατηγού» που διοικεί το κόμμα

Δήμητρα Κρητικού

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Μ
ιας και αναφερόμαστε σε αντιπρό-
εδρο κόμματος -και πιθανότατα
μελλοντική αντιπρόεδρο στο… τι-

μόνι της χώρας- θα θέσουμε ακόμη ένα εύ-
λογο ερώτημα: Είναι δυνατόν μια αντιπρό-
εδρος κόμματος να μην έχει τους δικούς της
αστυνομικούς; Το πρώτο και βασικό ερώτημα
που προκύπτει είναι «πού τους βρήκε;». 

Πληροφορηθήκαμε χθες από πρώην συ-
νεργάτες του Κυριάκου Βελόπουλου ότι η
κυρία αντιπρόεδρος έχει αντλήσει ενστόλους
από την ασφάλεια του ευρωβουλευτή Μανώ-
λη Φράγκου. 

Αρνούμεθα όμως να πιστέψουμε ότι η κυ-
ρία Κρητικού που δεν είναι βουλευτής χρησι-
μοποιεί εν γνώσει του Βελόπουλου τους Έλ-
ληνες αστυνομικούς που πληρώνουμε όλοι οι
φορολογούμενοι σαν… υπηρέτριες. Ότι τους
ζητάει να της κάνουν τα… ψώνια της, να της
αγοράζουν τα τσιγάρα της και να εκτελούν
προθύμως και άνευ αντιλογίας τας διαταγάς
της. Όπως γίνεται και στον στρατό. Αυτό βέ-
βαια δεν θα το επέτρεπε ποτέ ο πρόεδρος Βε-
λόπουλος, που ως γνωστόν δεν δείχνει καμία
ανοχή σε θέματα ηθικής τάξεως. Θέλουμε να
πιστεύουμε ότι ο Βελόπουλος της παρέχει
ιδιωτική ασφάλεια και ότι δεν ισχύουν τα πα-
ραπάνω…

Για παράδειγμα, η ιστορία που ακολουθεί
και μας αφηγήθηκε πρώην στενός συνεργά-
της του προέδρου της Ελληνικής Διά-Λυσης,
αναφέρει ότι η «αόρατη στρατηγός» έφτασε
στο σημείο να επιλέξει έναν αστυνομικό από
την Αθήνα. 

Ο άνθρωπος έκανε κανονικά τη μετακόμι-
σή του στη Θεσσαλονίκη, βρήκε σπίτι, πλή-
ρωσε 1.000 ευρώ για να μεταφέρει τα πράγ-
ματά του, αλλά τελικά… απολύθηκε. Ο λόγος;
Η κυρία Κρητικού τού ζήτησε να μεταφέρει
με ταξί την κόρη της, αλλά όταν ο αστυνομι-
κός τής ζήτησε τα… κόμιστρα για το ταξί,
εκείνη άρχισε να σφυρίζει αδιάφορα. Όταν ο
ένστολος διαμαρτυρήθηκε, πληροφορήθηκε
την απόλυσή του. Απλά πράγματα και δημο-
κρατικά…

Η αλλαγή καταστατικού 
σε ένα βράδυ

Οι περιγραφές όσων έχουν περάσει από το
κόμμα για το πρόσωπό της δεν είναι ιδιαίτερα
κολακευτικές. «Απόλυτη, αυταρχική, επίμο-
νη και… εκπαιδευμένη από τον πρόεδρο για
να λειτουργούν όλα… ρολόι», μας είπε σχετι-
κή πηγή. 

Διερωτηθήκαμε πώς έγινε αντιπρόεδρος
του κόμματος και μάθαμε ότι ο πρόεδρος Βε-
λόπουλος άλλαξε το καταστατικό με το «έτσι
θέλω» και απαίτησε να μην μπορεί να βάλει
υποψηφιότητα για τη θέση αυτή κάποιος
βουλευτής. Έτσι έμειναν απέξω άλλοι που θα
ήθελαν να βάλουν υποψηφιότητα, για παρά-
δειγμα ο Αντώνης Μυλωνάκης και ο Βασίλης
Βιλιάρδος. 

Κάποιοι μάλιστα μας τόνισαν να ψάξουμε
αν η κυρία Κρητικού ως υπεύθυνη της εκλο-
γικής επιτροπής του κόμματος είχε, άραγε,
εμπλοκή στην εκλογή του έτερου «ανθρώ-
που» του Κυριάκου Βελόπουλου, του βου-
λευτή κ. Χήτα στη Θεσσαλονίκη. Άραγε, ποια
ήταν η γυναίκα που τοποθετήθηκε στο ψηφο-
δέλτιο και παρά το γεγονός ότι δεν την ήξερε
ούτε… η μάνα της, κατάφερε να βγει… δεύ-
τερη, κόβοντας τον κ. Εμμανουηλίδη που
απειλούσε τότε το «αγαπημένο παιδί» του
προέδρου Κυριάκου; 

Είναι μήπως ιδέα της η προσέγγιση που
επιχειρεί ο Κυριάκος Βελόπουλος σε ΜΜΕ
στη Θεσσαλονίκη, τα οποία εδώ και χρόνια
χαρακτήριζε ως «πετσωμένα» και πλέον τα…
παρακαλάει για να δώσει μια συνέντευξη;

Το οικογενειακό παζλ
Και πάμε τώρα στα καυτά ερωτήματα που

συνθέτουν το οικογενειακό παζλ της Ελληνι-
κής Λύσης και τα οποία δεν τα γνωρίζει ο πε-
ρισσότερος κόσμος:

- Είναι αλήθεια ή ψέμα ότι γιος της Κρητι-
κού, ο κ. Γρηγόρης Σερέτης, ψυχολόγος, φέ-
ρεται να είναι ιδιοκτήτης του ραδιοφωνικού
σταθμού FOCUS;

- Ο ευρωβουλευτής Εμμανουήλ Φράγκος
είναι νυμφευμένος με την κόρη της Κρητικού
και την είχε διορίσει σε πόστο στις Βρυξέλ-
λες;

Η Νικολέτα Σερέτη, που είχε γίνει γνωστή
λόγω της παρουσίας της ως κτηνιάτρου σε
τηλεοπτική εκπομπή, αποκαλύφθηκε πέρσι
από την «ΕφΣυν» ότι ήταν διορισμένη στην

πολιτική ομάδα του ECR (Ευρωπαίοι Συντη-
ρητικοί και Μεταρρυθμιστές), στην οποία
ανήκει η Ελληνική Λύση του Κυριάκου Βελό-
πουλου. Μεσολάβησε, άραγε, ο σύζυγός της
και γαμπρός της κυρίας Κρητικού για την
πρόσληψή της; Πώς βρέθηκε μια κτηνίατρος
σε πολιτική ομάδα του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου; Με ποια κριτήρια την προσέλαβε το
κόμμα των Ευρωπαίων Συντηρητικών και
Μεταρρυθμιστών;

Πάντως ο… γαμπρός απάντησε τότε ότι δεν
υπάρχει κανένας διορισμός και ότι «η Νικο-
λέτα βρέθηκε να δουλεύει στο ECR με την
αξία της, αφού πέρασε από δύσκολες εξετά-
σεις στα γερμανικά. Μάλιστα έχει ήδη δηλώ-
σει ότι δεν θα συνεχίσει, γιατί θέλει να ασχο-
ληθεί με την κτηνιατρική στην Αθήνα». Μετά,
δηλαδή, τον σάλο που δημιουργήθηκε η Νι-
κολέτα εγκατέλειψε την καριέρα στις Βρυ-
ξέλλες…

Έχουμε και μια ακόμα ερώτηση για το δί-
δυμο Βελόπουλου - Κρητικού: Γιατί πρώην
στενοί συνεργάτες σας κάνουν λόγο για «…
σακούλες με 73 κιλά πατάτες και κουτιά με
25 κιλά γλυκά» και γιατί αποκαλούν την Ελ-
ληνική Λύση «ταμειακή μηχανή με Ζ»; Τι
ακριβώς εννοούν;

Μπορείτε να δώσετε μια πειστική απάντη-
ση επ’ αυτών χωρίς να βάζετε άλλα πληρωμέ-
να πιστόλια να δολοφονούν χαρακτήρες με
κατάπτυστα λιβελογραφήματα; Τι είναι οι πα-
τάτες και τι είναι τα γλυκά;

Το ρεπορτάζ για το κόμμα-φάμπρικα συνε-
χίζεται…

Αυταρχική 
αντιπρόεδρος με 
αστυνομικούς… 

υπηρέτριες;

Ο υιός Γρηγόρης Σερέτης Η κόρη Νικολέτα Σερέτη Εμμανουήλ Φράγκος

5
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της Κάλιας Αλεξανδρίδου

Μ
ηνύματα τόσο προς το εσωτερικό
του κόμματός του όσο και στα
κόμματα που βρίσκονται στα δε-

ξιά της Νέας Δημοκρατίας έστειλε ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης από τις Βρυξέλλες,
απαντώντας ευθέως στο κλίμα που επιχει-
ρείται να δημιουργηθεί με αφορμή την ελ-
ληνοτουρκική προσέγγιση.

Ο πρωθυπουργός απάντησε για πρώτη
ίσως φορά ευθέως στις δηλώσεις του Αν-
τώνη Σαμαρά. Αν και διαχώρισε τις από-
ψεις του πρώην πρωθυπουργού από τις
υπόλοιπες φωνές που ακούγονται γύρω
από τα ζητήματα εξωτερικής πολιτικής,
παρ’ όλα αυτά αναφέρθηκε με νόημα στη
διακυβέρνηση Σαμαρά. «Για τον κ. Σαμαρά
θα πω ότι οι απόψεις του είναι σεβαστές.
Θέλω να θυμίσω, ήταν τέως πρωθυπουρ-
γός, ήταν άνθρωπος ο οποίος συναντήθηκε
με τον κ. Ερντογάν και επί διακυβέρνησης
του κ. Σαμαρά και με Υπουργό τον κ. Βενι-
ζέλο γινόντουσαν και διερευνητικές επα-
φές. Απλώς για να υπενθυμίσω λίγο τι συ-
νέβαινε εκείνη την περίοδο», είπε χαρα-
κτηριστικά ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Πατριώτες της φακής
Ο πρωθυπουργός απάντησε όμως με

σκληρή γλώσσα στα κόμματα που βρίσκον-
ται στα δεξιά της Νέας Δημοκρατίας, όπως
η Ελληνική Λύση του Κυριάκου Βελόπου-
λου και η Φωνή Λογικής της Αφροδίτης Λα-
τινοπούλου, μιλώντας για ακραίες φωνές,
αλλά και στα μέσα μαζικής ενημέρωσης
που αναπαράγουν άκριτα τις απόψεις περί
υποχωρήσεων της ελληνικής κυβέρνησης.
«Διαπιστώνω ότι υπάρχουν πολλές, εξαιρε-
τικά ακραίες φωνές στην Ελλάδα από κόμ-
ματα που βρίσκονται στα δεξιά της Νέας
Δημοκρατίας και από διάφορα μέσα μαζι-
κής ενημέρωσης τα οποία περίπου κατηγο-
ρούν την κυβέρνηση, εμένα, τον υπουργό
Εξωτερικών, ότι είμαστε μειοδότες, γιατί
κάνουμε τι; Γιατί συζητάμε με την Τουρ-
κία;», είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης και διε-
ρωτήθηκε, προτάσσοντας τον τρόπο με τον
οποίο έχει κινηθεί η κυβέρνηση τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια, «πού ήταν όλοι αυτοί οι
υπερπατριώτες όταν εμείς προστατεύαμε
τα σύνορα της Ελλάδας στον Έβρο; Πού
ήταν όλοι αυτοί οι υπερπατριώτες όταν
εμείς επεκτείναμε τα χωρικά ύδατα στα 12
μίλια στο Ιόνιο; Όταν υπογράφαμε την Απο-
κλειστική Οικονομική Ζώνη με την Αίγυπτο
δημιουργώντας κυριαρχικά δικαιώματα με
τη βούλα, με τον νόμο; Πού ήταν όλοι αυτοί
οι υπερπατριώτες όταν αγοράζαμε τις Be-
lh@rra, τα Rafale; Όταν κάναμε την παραγ-
γελία για τα F-35;». Ανεβάζοντας ακόμη πε-
ρισσότερο τους τόνους, ο πρωθυπουργός
μίλησε για «πατριώτες της φακής», δηλώ-

νοντας χαρακτηριστικά «υποψιάζομαι ότι
σε μια πραγματική κρίση θα ήταν οι πρώτοι
που θα έβαζαν την ουρά στα σκέλια».

Για Ελληνοτουρκικά
Στέλνοντας ξεκάθαρο μήνυμα και προς

την Άγκυρα, τόνισε ότι «σήμερα η Ελλάδα
είναι σε θέση να συζητά με την Τουρκία πο-
λιτισμένα, αλλά και σε μια θέση πολύ πιο
ισχυρή απ’ ό,τι ήταν το 2019. Και το ότι το
συζητάμε δεν σημαίνει ότι συμφωνούμε.
Ούτε ξεπουλάμε ούτε προδίδουμε κανέ-
ναν». Υπενθυμίζοντας ουσιαστικά το πα-
ρελθόν, ο Κυριάκος Μητσοτάκης υπογράμ-
μισε ότι «η χώρα έχει πληρώσει πολύ ακρι-
βά στην ιστορία της αυτή την ακραία ρητο-
ρική, η οποία δεν υπηρετεί τελικά τα εθνικά
συμφέροντα και σίγουρα δεν κομίζει και
καμία ουσιαστική εναλλακτική στο τραπέ-
ζι», ενώ εκφράζοντας την πλήρη στήριξή
του στον υπουργό Εξωτερικών Γιώργο Γε-
ραπετρίτη επεσήμανε ότι «η Ελλάδα θα
εξακολουθεί να συνομιλεί με την Τουρκία,
όπως το έχουμε ήδη κάνει. Έχω συναντη-
θεί έξι φορές με τον κ. Ερντογάν. Αυτό δεν
σημαίνει ότι έχουμε συμφωνήσει ή ότι εί-
μαστε κοντά σε μια συμφωνία για τα ζητή-
ματα των θαλασσίων ζωνών, ΑΟΖ και υφα-
λοκρηπίδας».

Μεταναστευτικό
Η κυβέρνηση ρίχνει το βάρος και στην

αντιμετώπιση του Μεταναστευτικού, κα-
θώς υπάρχει έντονος προβληματισμός
για το ενδεχόμενο να καταγραφούν αυ-
ξημένες ροές ως αποτέλεσμα των εξελί-
ξεων στη Μέση Ανατολή. «Η Ελλάδα από
το 2019 υπερασπίζεται μια αυστηρή αλλά
δίκαιη μεταναστευτική πολιτική, δίνον-
τας μεγάλη έμφαση στην εξωτερική διά-
σταση της μετανάστευσης, δηλαδή στην
προστασία των εξωτερικών συνόρων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης», υπογράμμισε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, υπενθυμίζοντας
ότι «τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπί-
ζει σήμερα η Πολωνία, με την εργαλει-
οποίηση του μεταναστευτικού προβλή-
ματος από τη Λευκορωσία και τη Ρωσία,
η Ελλάδα τα αντιμετώπισε πρώτη τον
Μάρτιο του 2020».

Ο πρωθυπουργός εμφανίστηκε ικανο-
ποιημένος από το γεγονός ότι τα τελευταία
χρόνια η πολιτική της Ευρώπης στο Μετα-
ναστευτικό άλλαξε και ήρθε πολύ πιο κον-
τά στις ελληνικές θέσεις, όπως προκύπτει
και από τα συμπεράσματα του Ευρωπαϊ-
κού Συμβουλίου. Επόμενο βήμα, όπως εί-
πε, «είναι να δρομολογήσουμε ένα ευρω-
παϊκό πλαίσιο για τις επιστροφές. Διότι η

επιχειρηματολογία μας θα είναι πλήρης
μόνο αν πούμε ότι εμείς καθορίζουμε ποι-
ος θέλει να μπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
αλλά όποιος δεν μπορεί και δεν έχει θέση
στην Ευρώπη γιατί δεν δικαιούται άσυλο
πρέπει να επιστρέφει στη χώρα από την
οποία προήλθε» και αυτό θα είναι το αντι-
κείμενο της νέας ευρωπαϊκής νομοθεσίας
που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα επεξεργα-
στεί άμεσα.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης τοποθετήθηκε
και για το θέμα των στρεβλώσεων στην
αγορά ενέργειας, επισημαίνοντας ότι η
επιστολή του στην πρόεδρο της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής είχε αποτέλεσμα, καθώς δί-
νεται πλέον εντολή από το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο να διερευνηθούν οι στρεβλώσεις
αυτές που, όπως τόνισε, «δεν εξηγούνται
εύκολα, που έχουν να κάνουν με τον εξαι-
ρετικά περίπλοκο τρόπο που είναι δομημέ-
νη η ευρωπαϊκή αγορά ενέργειας», επιση-
μαίνοντας το παράδοξο μια ολόκληρη πε-
ριοχή της Ευρώπης, στην οποία περιλαμ-
βάνεται και η Ελλάδα, να πληρώνει τιμές
ρεύματος πολύ υψηλότερες από την υπό-
λοιπη Ευρώπη, σε μια υποτίθεται ενιαία
αγορά, χωρίς να έχουν αυξηθεί οι τιμές του
φυσικού αερίου.

ΚΥΡΙAΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤAΚΗΣ

Ευθείες βολές σε αντιπολίτευση,
ακροδεξιά κόμματα 

και στο εσωτερικό της ΝΔ
Ο πρωθυπουργός

απάντησε με σκληρή
γλώσσα σε όσους 

κατηγορούν 
την κυβέρνηση 
για μειοδοσία 

και υποχωρήσεις λόγω
της ελληνοτουρκικής

προσέγγισης
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Σκληρό ροκ από Άδωνι
Ας είμαστε ειλικρινείς. Τις τελευταίες μέρες ο Άδωνις Γεωργιά-
δης έχει δώσει πολιτικά ρέστα. Πηγαίνει παντού, βγαίνει παντού,
τα χώνει παντού, δέχεται τη χλεύη από παντού, όμως στέκεται όρ-
θιος, εν αντιθέσει με κάποιους συναδέρφους του που έχουν επι-
λέξει τον καναπέ. Λογικά, επειδή ο καιρός άλλαξε, μπορεί να
έχουν πάρει και μια κουβερτούλα για να μην κρυώνουν. Χθες μάλι-
στα έφτασε στο σημείο να πει ανοικτά κατά τη διάρκεια τηλεοπτικής του συνέντευ-
ξης, με αφορμή την άρση ασυλίας του Παύλου Πολάκη, ότι «αν συνεχίζει να με βρίζει,
θα τον βάλω φυλακή». Σκληρό ροκ από τον υπουργό Υγείας…

Πόσο τυχερός; Πήρα μέρος σε δημοσκόπηση!
Και εκεί που έπινα τον καφέ μου (γαλλικός με φουντούκι, είπαμε)

αμέριμνος, δέχομαι μήνυμα στο email μου να συμμετάσχω σε μια δη-
μοσκόπηση πασίγνωστης εταιρείας. Λέω «εδώ είμαστε». Για πάμε. Λοι-
πόν, οι ερωτήσεις ήταν... συγκεκριμένες:

• Η χώρα κινείται προς τη σωστή ή προς τη λάθος κατεύθυνση;
• Ποιο είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο Έλληνας

(πχ, ανεργία, ακρίβεια κοκ);
• Πώς κρίνουμε τη θητεία της Σακελλαροπούλου έως σήμερα;
• Από ποιον χώρο πρέπει να προέρχεται ο επόμενος ΠτΔ και ποια τα

χαρακτηριστικά του (πρέπει να ενώνει όλους τους Έλληνες, πρέπει να
είναι τεχνοκράτης κ.ά.);

• Ποιον ψηφίζουμε για τον επόμενο πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ;
• Τι άποψη έχουμε για τους πολιτικούς αρχηγούς (με Λατινοπούλου -ψυ-

χούλα μου- μέσα);
Και εκεί που έτρεχε η δημοσκόπηση, ήρθε και το εξής ερώτημα:

«Ποιος είναι καταλληλότερος πρωθυπουργός;» βάζοντας την εξίσωση
Μητσοτάκη με Ανδρουλάκη!

Κόπηκε το ρεύμα!
Δεν περιγράφω άλλο!

Σήμερα ο γάμος
του Χάρη και
της Γεωργίας

Το ζευγάρι θα ενωθεί με τα δεσμά του
γάμου στις 19.00 στον Ιερό Ναό Αγίου
Ιωάννου Καλοκτένη, Πολιούχου Θηβών,
στην πλατεία Θήβας. Κουμπάροι του Χά-
ρη Δούκα και της Γεωργίας θα είναι ο Λά-
ζαρος Καραούλης, μέλος της Κεντρικής
Επιτροπής του ΠΑΣΟΚ και στενός συνερ-
γάτης του Χάρη Δούκα, η Ιωάννα Χριστο-
πούλου-Κόντη, φίλη της νύφης, και ο
Κωνσταντίνος Πανδής, από τους στενό-
τερους συνεργάτες του δημάρχου Αθη-
νών. Βίον ανθόσπαρτον να ευχηθούμε.

Το πληγωμένο
πριγκιπόπουλο…

Οι παραστάσεις (θρίλερ, κωμωδία,
δράμα, ό,τι θέλετε διαλέξτε!) εκεί
στον ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζονται. Χωρίς…
εισιτήρια προς το παρόν. Κρίμα, έτσι
χάνουν λεφτά. Προσέξτε λοιπόν τι λέ-

γεται στο παρασκή-
νιο. Ακόμη και όσοι
από τους συντρό-
φους δεν τρέφουν
μεγάλη συμπάθεια
στον Παύλο Πολά-
κη, όμως του ανα-
γνωρίζουν τα ευθύ-

βολα σχόλια και τη γλαφυρή περιγρα-
φή του έκπτωτου αρχηγού Στέφανου
Κασσελάκη. «Το τελευταίο, περί πλη-
γωμένου πριγκιπόπουλου, κέντησε»,
έλεγε παλαιό στέλεχος της άλλοτε
κραταιάς Κουμουνδούρου. Α, οι πα-
ραστάσεις θα συνεχιστούν για πολύ
καιρό ακόμη, ελεύθερες (προς το πα-
ρόν) για το... κοινό!

Περίεργα παιχνίδια
με την ανοικτή
ομιλία Κασσελάκη

Σκέψεις να αλλάξει η ημερομηνία της
πρώτης ανοικτής συγκέντρωσης του Στέφα-
νου Κασσελάκη στην Αθήνα -συγκεκριμένα
στην πλατεία Κολοκοτρώνη- γίνονται στο
επιτελείο του. Ο λόγος; Η προγραμματισμέ-
νη ομιλία του Αλέξη
Τσίπρα στη νέα εκδή-
λωση του Ινστιτούτου
του για την οικονομία.
Σου λένε αν πει τίποτα
ο πρώην για την κατά-
σταση στον ΣΥΡΙΖΑ, ο
Στέφανος να μπορέσει
να απαντήσει έχοντας από κάτω κοινό Συρι-
ζαίων να τον αποθεώνει. Πάντως, ο Κασσε-
λάκης έκανε δύο αιτήματα στον Δήμο της
Αθήνας για την πλατεία Κολοκοτρώνη. Το
ένα ήταν το δικό του με υπογραφή «πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ» και το άλλο οπαδών του
που δεν περιείχε τον συγκεκριμένο τίτλο.
Μαντέψτε ποια από τις δύο εγκρίθηκε.

Στα μπουζούκια,
παιδιά,άντε 
και σε τσίρκο

Ωραίος ο Πέτρος Παππάς (βουλευτής
Κιλκίς) του ΣΥΡΙΖΑ. Σου λέει, στην Κου-
μουνδούρου οι μεν θέλουν το συνέδριο να
γίνει σε μπουζουξίδι-
κο (όχι, δεν είναι πλά-
κα) και εκείνος μπήκε
στη διαδικασία να
προτείνει άλλα μέρη,
πιο προχώ! Έγραψε σε
ανάρτησή του: «Σε
μπουζουξίδικο που
έχει κλείσει εδώ και χρόνια σχεδιάζεται,
λέει, να γίνει το επόμενο συνέδριο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΠΣ. Έλα τώρα, μπορείτε και καλύτε-
ρα: σε καφετέρια, σε υπαίθριο παζάρι, σε
κάποιο εγκαταλελειμμένο τσίρκο ίσως;».
ΥΓ.: Εγώ το τσίρκο Μεντράνο το γνωρίζω
πάντως. Να κάνω... κονέ;

Ο
υπουργός Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Κωστής Χατζηδάκης, χωρίς
να κρύβει τα προβλήματα που υπάρχουν στην κοινωνία, αναδεικνύει συχνά
πυκνά τα επιτεύγματα της οικονομίας. Τα κόμματα της αντιπολίτευσης όμως

βλέπουν... καταστροφή, άλλο βλέπει... χρεοκοπία και άλλο θέλει να... φύγει ο Μητσο-
τάκης, χωρίς να προτείνουν κάποια εφαρμόσιμα και κοστολογημένα μέτρα, ώστε να
έχουμε την πίτα... ολάκερη και τον σκύλο... χορτάτο! Μαθαίνουμε ότι τώρα που ξεκα-
θάρισε το πράγμα στο ΠΑΣΟΚ, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αλλά και το Γραφείο
Προϋπολογισμού της Βουλής θα αναλαμβάνουν συχνά πυκνά... δράση προκειμένου να
κολλούν στον... τοίχο τούς λαϊκιστές που με... ευκολία ζητούν μείωση ΦΠΑ, μείωση ει-
δικών φόρων και διάφορα τέτοια. Η κυβέρνηση έχει υποστεί μεγάλη φθορά, μεταξύ
άλλων, λόγω και της υπερβολικής αστικής ευγένειας στις ανοησίες που εκστομίζουν τα
κόμματα. Καιρός λοιπόν να αρχίσει το... πρεσάρισμα στους λαϊκιστές για να μπαίνουν
τα πράγματα στη θέση τους! 

Θέλουν... πρεσάρισμα
οι λαϊκιστές
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Ο Αυτιάς 
σε λαϊκή 
των Bρυξελλών

O
φίλος μου ο Γιώργος δεν παίζεται. Βγήκε
στον ΣΚΑΪ και παρουσίασε ρεπορτάζ που
έκανε σε λαϊκή αγορά των Βρυξελλών για

τις τιμές των προϊόντων. Ο Γιώργος Αυτιάς από την
έρευνα αγοράς που έκανε στη βελγική πρωτεύουσα
σχολίασε πως τα ψάρια είναι πολύ ακριβά, ενώ κατέ-
γραψε με την κάμερα και τιμές σε προϊόντα όπως λά-

δι, ελιές κ.ά. Σχολιάζοντας είπε πως το ρεπορτάζ που
έκανε τον πήγε πίσω 35 χρόνια και τόνισε «από τη
λαϊκή ξεκίνησα, από τα βενζινάδικα ξεκίνησα». Κα-
ταγράφοντας τις τιμές ο ευρωβουλευτής ανέφερε
στο βίντεο: «Εδώ στην κεντρική αγορά των Βρυξελ-
λών βρήκαμε λάδι Μεσσαρά 750 ml στα 15 ευρώ.
Τσακιστές ελιές 20 ευρώ το κιλό, 20 ευρώ το κιλό
έχουν και οι ξηροί καρποί». Στη συνέχεια ο ευρω-
βουλευτής παρουσίασε τις τιμές στα ψάρια: 32,90
ευρώ το χταπόδι, 54,64 ευρώ τα μπαρμπούνια, 49,80
ευρώ η τσιπούρα, 49,80 ευρώ και τα φαγκριά, ενώ
προς 74,85 ευρώ πωλείται στις Βρυξέλλες το φιλέτο
του μπαρμπουνιού. Δώσε πόνο, Γιώργο!

Αν φωνάξουν 
και τον Μαργαρίτη, 
θα γίνει της κολάσεως
Πολύ καλή σκέψη να πραγματοποιηθεί το Συ-
νέδριο του ΣΥΡΙΖΑ σε μπουζουκλερί στο Γκάζι.
Standard παρουσία ο Γιώργος Μαργαρίτης,
κολλητός της Όλ-
γας Γεροβασίλη,
του οποίου αγα-
πητού καλλιτέχνη
το άσμα «Μη σε
νοιάζει οι δρόμοι
πού τραβάνε και ο
δικός μου και ο
δικός σου στο
πουθενά μάς πά-
νε» θα ακουστεί
στα exit polls των
επόμενων εθνικών εκλογών, όταν θα ανακοι-
νωθεί το ποσοστό του ΣΥΡΙΖΑ, έτσι όπως τα
έχουν κάνει στην αξιωματική αντιπολίτευση.

Σφίξτε τα λουριά...

Η νέα υπόθεση διαφθοράς στη ΔΟΥ Κέρκυρας εί-
ναι φυσικό και επόμενο να εξοργίζει τους πολίτες.
Αυτοί όμως που «τα έχουν πάρει στο κρανίο» πε-
ρισσότερο από οποιονδήποτε είναι ο υπουργός
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Κωστής Χα-
τζηδάκης και ο διοικητής της Ανεξάρτητης Αρχής
Δημοσίων Εσόδων Γιώργος Πιτσιλής. Και δεν εί-
ναι μόνο το παζάρι με τους επαγγελματίες που
υποκύπτουν ή τα χαμένα έσοδα για τον κρατικό
κορβανά. Αυτό που έχει προκαλέσει τη μεγαλύτε-
ρη εντύπωση είναι ότι εφοριακοί υπάλληλοι «πει-
ράζουν» τις δηλώσεις των φορολογουμένων για
να προκύψει πρόστιμο και στη συνέχεια να αρχί-
σει ο εκβιασμός. Επιπλέον, καλό είναι οι αρμόδιοι
να δουν τι συμβαίνει με τις επιστροφές φόρων
(δεν μιλάμε για μερικά κατοστάρικα αλλά για χι-
λιάδες ευρώ) προς επιχειρήσεις, οι οποίες είναι
καθ’ όλα εντάξει και τους έχουν συνδέσει με...
Κάιρο! Για σφίξτε λίγο τα λουριά γιατί η ηλεκτρονι-
κοποίηση της εφορίας μπορεί να έχει κλείσει
πολλά «παράθυρα», όμως φαίνεται ότι κάποιοι
έχουν ανακαλύψει ότι υπάρχουν... φεγγίτες! 

Ο «γεροντοέρωτας» 
της Κουμουνδούρου -
Επεισόδιο Νο2
Σε αναμμένα κάρβουνα είναι στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ με τον παππού τον ερωτιάρη, τον αι-
σθησιακό… Σας έγραψα χθες από το
Κεντρί για έναν γεροντοέρωτα που έχει
φωλιάσει στην Κουμουνδούρου με έναν
70χρονο και μια
35χρονη εκπάγλου
καλλονής. Τι ήθελα
και το έγραψα; Έχει
σπάσει το τηλέφωνό
μου και με ρωτάνε
όλοι ποιο είναι το
ζευγαράκι. Δεν λέ-
γονται αυτά, σύντρο-
φοι, καθότι ο 70χρο-
νος είναι παντρεμέ-
νος και μπαμπάς κορυφαίου στελέχους
του ΣΥΡΙΖΑ και η 35χρονη σημαίνον στέ-
λεχος του κόμματος. Μη με φέρνετε σε
δύσκολη θέση… Σας τα είπα όλα περι-
γραφικά. Όποιος κατάλαβε, κατάλαβε…
Μη ζητάτε μασημένη τροφή διότι αν το
αποκαλύψω, θα με κυνηγάει ο υιός και
είναι και δυο μέτρα… 

Χ
ρο
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Το σπίτι μας καίγεται -
Χαμογελάστε, σύντροφοι!
Όχι, όχι, να τα λέμε και να τα γράφουμε
όλα. Σωστός ο Φάμελλος. Πήγε στη Λάρισα
και μίλησε σε κόσμο. Καλά, μη φανταστείτε
και πολύ, αλλά τέλος πάντων. Και απευθυ-
νόμενος στους Συριζαίους (μπορεί και Πα-
σόκους, λογικά θα είχε και κρυφούς κασ-
σελίστας) έφτασε στο σημείο να μιλήσει
για το… σπίτι (την Κουμουνδούρου) που
αυτές τις μέρες είναι στις φλόγες. Είπε με-
ταξύ άλλων: «Το σπίτι μας θέλουμε να δυ-
ναμώσουμε, το σπίτι μας θέλουμε να προ-
στατεύσουμε, το σπίτι μας θέλουμε να ξα-
ναχτίσουμε…». Πώς θα γίνει αυτό; Το είπε
ο ίδιος! Μα φυσικά με... χαμόγελο! «Σας
ζητώ να κάνετε τα γραφεία μας εστίες χα-
ράς και δημιουργίας! Με το χαμόγελο, σύν-
τροφοι και συντρόφισσες… Έτσι θα συνε-
χίσουμε την επόμενη μέρα». Εντάξει, πάμε
όλοι μαζί, χαμογελάστε, τσιζ! 

Μπρα ντε φερ πριν από το ραντεβού
Μητσοτάκη - Ανδρουλάκη

Πρώτα η σύγκρουση και μετά το τετ α τετ… Μπορεί να μην
έχει οριστικοποιηθεί ακόμη το ραντεβού Μητσοτάκη - Αν-
δρουλάκη, αλλά ο πρωθυπουργός και ο επανεκλεγείς αρχη-
γός του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ θα έχουν την ευκαιρία να κονταρο-
χτυπηθούν την ερχόμενη Τε-
τάρτη στη Βουλή, κατά την
προ ημερησίας διατάξεως
συζήτηση για την Πολιτική
Προστασία και τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές που έπλη-
ξαν το καλοκαίρι τη χώρα.
Λεπτομέρεια: η συζήτηση σε επίπεδο αρχηγών κομμάτων γί-
νεται με πρωτοβουλία του εκτελούντος χρέη προέδρου της
ΚΟ του ΣΥΡΙΖΑ Νίκου Παππά, ο οποίος μετά τις χειραψίες με
πρώην πρωθυπουργούς πετάει στα σύννεφα. 
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Πολύ διάβασμα 
ο Απόστολος 

Ο Απόστολος Τζιτζικώστας δια-
βάζει πολύ... Γνωρίζοντας πόσο κρί-
σιμη αλλά και δύσκολη είναι η ακρόα-
σή του από τις αρμόδιες επιτροπές του Ευ-
ρωκοινοβουλίου, μελετά ενδελεχώς τους ογκώδεις
φακέλους που αφορούν τον τομέα ευθύνης που θα
αναλάβει την επόμενη πενταετία ως επίτροπος Βιώσι-
μων Μεταφορών και Τουρισμού. Ξέρετε, σε αυτές τις
ακροάσεις υπάρχουν πάντα «παγίδες» για τους εξε-
ταζόμενους, τις οποίες ο περιφερειάρχης Κεντρικής
Μακεδονίας θέλει πάση θυσία να ξεπεράσει αλώβη-
τος… Είναι καλός μαθητής πάντως, το έχει αποδείξει!

Ο Θεοδωρικάκος 
και το... μασάζ

Ο υπουργός Ανάπτυξης Τάκης
Θεοδωρικάκος είναι από τους αν-
θρώπους που εκτός από το επικοι-
νωνιακό χάρισμα αποδεικνύει με τη
δουλειά και την προσπάθειά του ότι κάνει
το καλύτερο για την αντιμετώπιση της ακρίβειας. Αυ-
τό ήταν το μήνυμα που έστειλε και προς τους βουλευ-
τές της Νέας Δημοκρατίας, στους οποίους μίλησε το
βράδυ της περασμένης Τρίτης στη Βουλή. Η ακρίβεια
είναι παγκόσμιο φαινόμενο, χωρίς αυτό να αποτελεί
δικαιολογία. Όλοι καταλαβαίνουν την πίεση που
υπάρχει από τον κόσμο, αλλά γίνεται το καλύτερο δυ-
νατό από την πλευρά της κυβέρνησης, κάτι που σχε-
δόν όλοι οι βουλευτές παραδέχτηκαν παρά τους δι-
καιολογημένους προβληματισμούς τους... 

Ποιος δεν θα πάει 
στην επέτειο γάμου του Πατέλη; 

Εκτός από τον γάμο του Χάρη Δούκα, σήμερα
έχουμε και επέτειο γάμου για τον σύμβουλο του
πρωθυπουργού Αλέξη Πατέλη. Κλείνει, λέει, 20 χρό-
νια με τον σύντροφό του και είπαν οι άνθρωποι να το
γλεντήσουν. Διοργανώνει λοιπόν για τους εκλεκτούς
καλεσμένους του και ένα πάρτι στου Γουδή. Μαθαίνω
ότι θα πάει κόσμος και κοσμάκης από την κυβέρνη-
ση. Θα παραβρεθούν πρωτοκλασάτοι υπουργοί και
υφυπουργοί για να τιμήσουν το ζευγάρι… Μαντέψτε
ποιος δεν θα πάει. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος
θα βρίσκεται στο εξωτερικό, όπως έμαθα. 

Η ψυχούλα, μωρέ, με Λεπέν, 
Σαλβίνι και Όρμπαν

Τι χαρά ήταν αυτή; «Ψυχούλα» μου… Για τη Λατινοπούλου, που ζει το
όνειρό της, ο λόγος! Λογικά από προχθές το απόγευμα δεν πρέπει να έχει
κοιμηθεί. Τι εννοούμε; Την ώρα που ο πρωθυπουργός άνοιγε μέτωπο με τις
δυνάμεις που κινούνται στα δεξιά της ΝΔ, χαρακτηρίζοντας ούτε λίγο ούτε
πολύ πατριώτες της φακής όσους σπεύδουν να προβλέψουν υποχωρήσεις
στα εθνικά θέματα, η πρόεδρος της Φωνής Λογικής τα… έσπασε στο διαδί-
κτυο, καθώς καμαρωτή καμαρωτή φωτογραφήθηκε με τους αρχηγούς των
κομμάτων που συναπαρτίζουν την ευρωομάδα των Πατριωτών (Μαρίν Λε-
πέν, Βίκτορ Όρμπαν, Ματέο Σαλβίνι κ.ά.). Ας είμαστε σοβαροί. Άλλοι επιμέ-
νουν στην εσωστρέφεια και άλλοι χτίζουν την εξωστρέφεια…

E
να άγριο επεισόδιο ανάμε-
σα στη Ζωή Κωνσταντο-
πούλου και την Ντόρα

Μπακογιάννη σημάδεψε, μεταξύ
άλλων, τη συνεδρίαση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων στη Βουλή. 

Αφορμή στάθηκε η ένσταση της
κυρίας Κωνσταντοπούλου σχετικά
με την πρόταση να κλείνουν τα μι-
κρόφωνα στη Βουλή όταν οι βου-
λευτές ξεπερνούν τον χρόνο κατά
τις ομιλίες τους. Οι δηλώσεις της
προκάλεσαν την έντονη αντίδραση
της κυρίας Μπακογιάννη, η οποία
παίρνοντας τον λόγο είπε: 

«Για όνομα του Θεού! Ομολογώ
ότι δυσκολεύομαι να καταλάβω,
είναι κάθε φορά η οποιαδήποτε
διαφωνία με την κ. Κωνσταντο-
πούλου να μεταφράζεται σε σεξισμό. Δηλαδή, εγώ είμαι
γυναίκα, έχω δώσει μάχες όλη μου τη ζωή ενάντια στον σε-
ξισμό, αλλά δεν μπορεί κάθε διαφωνία ή κάθε παρατήρηση
προς την κυρία Κωνσταντοπούλου να μεταφράζεται ότι εί-
ναι μια πολιτική εναντίον των γυναικών. Έλεος, κύριε πρό-
εδρε, πλέον! Υπάρχουν κάποια όρια. Εμείς οι γυναίκες
έχουμε δώσει πάρα πολλές μάχες για την ισότητά μας. Αν
φτάσουμε στο άλλο άκρο, τελικά αδικούμε τον αγώνα που

έχουμε κάνει». Απαντώντας, η κυρία Κωνσταντοπούλου
επικαλέστηκε γυναίκες βουλευτές από τη ΝΔ: «Ξέρετε πό-
σες γυναίκες του κόμματός σας παραπονιούνται για το πώς
τους φέρεστε; Πόσες γυναίκες του κόμματός σας παραπο-
νιούνται, ξέρετε; Έχετε ιδέα πόσες έρχονται σε μένα;».
«Κυρία Κωνσταντοπούλου, αν οι γυναίκες του κόμματός
μου έρχονται σε εσάς και κλαίγονται, μπορείτε πάντα να τις
προσκαλέσετε», συμπλήρωσε η κυρία Μπακογιάννη.

Άγριο επεισόδιο Ντόρας - Ζωής

Διαζύγιο-σίριαλ
Εγώ σας το έγραψα και χθες. Το διαζύγιο θα εξελιχθεί σε σίριαλ-σαπουνόπερα. Χθες η

κυρία Κεφαλογιάννη πήγε στα δικαστήρια να καταθέσει ασφαλιστικά μέτρα. Ήταν πολύ

φορτισμένη, όπως φάνηκε και από τις δηλώσεις που έκανε κλαίγοντας σε δημοσιογρά-

φους. Παρών ήταν και ο Μίνως Μάτσας, ο οποίος δεν έκανε κάποια δήλωση. «Σας παρα-

καλώ! Ακούστε, εγώ είμαι εδώ μόνο για τα παιδιά μου, σας παρακαλώ πολύ. Σας παρακα-

λώ πολύ, σεβαστείτε την ιδιωτικότητα και την οικογένειά μου, έχω δύο παιδιά τριών ετών

και είμαι εδώ μόνο για αυτά», είπε με λυγμούς η υπουργός Τουρισμού. Είπε μάλιστα και

πολύ σωστά ότι «οι διαφορές οικογενειακού δικαίου, όταν δεν μπορούν να λυθούν συ-

ναινετικά, οφείλουν να οδηγούνται ενώπιον της δικαιοσύνης και όχι στα μέσα ενημέρω-

σης. Ως μητέρα απευθύνω για μια ακόμη φορά έκκληση για σεβασμό, όχι εκμετάλλευση.

Τα παιδιά μου πρέπει να προστατευτούν από την οδύνη και τη βαρβαρότητα μιας ανεξέ-

λεγκτης δημοσιότητας». Όλα καλά μέχρις εδώ. Όμως, τη δημοσιότητα την προκαλέσατε

εσείς όταν βγάζατε δελτία Τύπου για το διαζύγιο. Να τα λέμε κι αυτά… 
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Φέρτε πιάτα να σπάσουμε
στο Συνέδριο

Μ
όνο σαν ανέκδοτο θα μπορούσε να προτείνει κανείς το Gazi Live για να φιλοξενήσει 
το Συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά συνέβη και αυτό! Το Gazi Live είναι ένα νυχτερινό κέντρο 
το οποίο την τριετία 2017-2019 φιλοξένησε τραγουδιστές όπως ο Νότης Σφακιανάκης, 

η Πάολα, ο Νίκος Βουρλιώτης, η Νατάσσα Μποφίλιου, η Μαρινέλλα, η Γλυκερία και η Ελένη Βιτάλη.
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Σ τα μέσα του περασμένου Ιουλίου, ο Στέφανος Χίος, ο ιθύνων δημοσιογραφικός

νους της εφημερίδας «Μακελειό» (που κατά τον ίδιο δεν έχει καμία ιδιοκτησιακή

σχέση με τη φυλλάδα), αναλάμβανε τη γενική διεύθυνση ειδήσεων και ενημέρω-

σης του τηλεοπτικού σταθμού ALERT TV, προκειμένου, σύμφωνα με ανακοίνωση του σταθ-

μού, «να βγει επιτέλους η χώρα από το τέλμα της κηδεμονευόμενης από την εξουσία και ευ-

ρισκόμενης σε διατεταγμένη υπηρεσία, καταρρακωμένης δημοσιογραφίας».

Γιατί γελάτε, κύριοι; 

Αν δεν σώσει τη δημοσιογραφία ο Στέφανος Χίος, ποιος θα το κάνει; 

Ελάχιστοι ήταν οι άνθρωποι που πήραν

χαμπάρι τη συγκεκριμένη είδηση, καθώς

εξίσου ελάχιστοι είναι και όσοι παρακο-

λουθούν το εν λόγω κανάλι. Για αυτό και

πέρασε απαρατήρητο το γεγονός ότι ο βα-

σικός άνθρωπος με τον οποίο θα συνεργα-

ζόταν σε αυτό ο Στέφανος Χίος ήταν ο Κυ-

ριάκος Βελόπουλος, αυτός της Ελληνικής

Λύσης. Ο Βελόπουλος κάνει εκπομπή στο

κανάλι, από αυτές στις οποίες επί χρόνια

πούλαγε τις κηραλοιφές του και τις υπο-

γεγραμμένες επιστολές του Ιησού. Κατ’

ουσίαν, το κανάλι τού ανήκει, αλλά αυτό το

κρύβουμε, δεν το λέμε… Αλίμονο. Οι

υπογεγραμμένες επιστολές του Ιησού,

πάλι, είναι αμφίβολο αν του ανήκουν, αν

και τις πουλούσε. 

Διαρκής επένδυση 
στο ψέμα και το μίσος

Λίγο μετά την ανάληψη της γενικής διεύ-

θυνσης από τον Στέφανο Χίο, ο ίδιος άρχισε

να βάζει πλάτη ως αδέκαστος που είναι κα-

λύπτοντας τον πρόεδρο Βελόπουλο κάνο-

ντας σκουπίδι με κάθε είδους κατηγορίες

όποιον ενοχλούσε τον «αρχηγό» -όπως για

παράδειγμα τον βουλευτή Επικρατείας

Παύλο Σαράκη- μέσα από δική του εκπομ-

πή και με το γνωστό του ύφος. Ο Σαράκης

λίγο αργότερα έφυγε από την Ελληνική Λύ-

ση, καταγγέλλοντας πολλά και διάφορα. 

Η συνεργασία αυτή δεν κατάφερε να σώσει τελικά την ελληνική δημοσιογραφία

και η χώρα δυστυχώς δεν βγήκε από το τέλμα, καθώς άντεξε μόλις έναν μήνα και

στα μέσα Αυγούστου ο Χίος αποχώρησε, αφού «σκοτώθηκε» με τον Βελόπουλο.  

Τι σχέση μπορεί να έχουν ο Κυριάκος Βελόπουλος και ο Στέφανος Χίος; Απόλυ-

τη και σε όλα τα επίπεδα. 

Τόσο ο Βελόπουλος όσο και ο Χίος έχουν μπει συχνά στο στόχαστρο του ΕΣΡ και

της ΕΣΗΕΑ για διάφορα, που κυμαίνονται από ανυπόστατα και συκοφαντικά δημο-

σιεύματα και εκπομπές έως παραπλανητικές διαφημίσεις. Στην πραγματικότητα

οι δυο τους δεν είναι τίποτε άλλο από ακάματες μηχανές παραγωγής λάσπης και συκο-

φαντιών εναντίον όσων τους μπαίνουν στο μάτι. 

Ο τρόπος με τον οποίο διαχειρίζονται αμφότεροι τον δημόσιο λόγο τους δεν εκπλήσσει,

καθώς είναι ευθέως ανάλογος με τις ιδεολογίες τις οποίες υποτίθεται ότι πρεσβεύουν.

Εθνικισμός, μισαλλοδοξία, ακραίος ρατσισμός και ομοφοβία χωρίς όρια είναι οι «σημαί-

ες» τόσο του Χίου όσο και του Βελόπουλου. Μια διαρκής επένδυση στο μίσος, το οποίο ενι-

σχύεται από την παραπληροφόρηση και τις υπερβολές με τις οποίες ταΐζουν το κοινό τους. 

Είναι, βέβαια, λίαν αμφίβολο εάν κανείς από τους δύο τους πιστεύει έστω και κατ’ ελά-

χιστον όλα αυτά τα οποία λέει. Ο Κυριάκος Βελόπουλος, από το πολιτικό κέντρο ορμώμε-

νος, είδε «τρύπα» στα ακροδεξιά και ως καλός πωλητής που είναι αποφάσισε να την εκ-

μεταλλευτεί. Δεν χρειάζεται να πιστεύεις αυτά που λες, ιδιαίτερα όταν ούτε αυτά που λες

αλλά ούτε κι εσύ ο ίδιος έχετε καμία σχέση με την ηθική και με την αλήθεια. 

Ο Στέφανος Χίος, πάλι, ανακάλυψε κάποια στιγμή ότι έχει ταλέντο να ωρύεται στην τη-

λεόραση και ότι οι τηλεθεάσεις ανέβαιναν κάθε φορά που το έκανε και «έστριψε» κι αυ-

τός προς τα ακροδεξιά, διότι εκεί βρίσκε-

ται το κοινό που γουστάρει βία. Βία λεκτι-

κή ή και πραγματική, βία ιδεολογική και

κάθε είδους.

Στη χωματερή 
των ιδεολογικών
αποβλήτων

Κι έτσι κάνουν καριέρα. Ο ένας ως πο-

λιτικός και ο άλλος ως δημοσιογράφος,

αν και κανονικά αυτές οι λέξεις στην πε-

ρίπτωσή τους δεν θα έπρεπε να χρησιμο-

ποιούνται ούτε με εισαγωγικά. Πάντως

κάνουν καριέρα και μάλιστα παράλλη-

λη… ο ένας από το βήμα της Βουλής και ο

άλλος από τα ΜΜΕ που διαχειρίζεται. 

Οι άνθρωποι που τους ενοχλούν είναι

«μασόνοι», «κλέφτες», «ομοφυλόφι-

λοι», ό,τι μπορεί να φανταστεί κανείς,

χωρίς καμία απόδειξη, απλώς και μόνο

επειδή τα κατώτερα ένστικτα των ανθρώ-

πων, αυτά στα οποία απευθύνονται, χρει-

άζονται διαρκή τροφή. 

Συχνά, μετά από κάποιο εμετικό πρωτο-

σέλιδο της ακατανόμαστης φυλλάδας (δύ-

σκολα κανείς πάει στις μέσα σελίδες) ο

κόσμος αναρωτιέται γιατί αυτό το έντυπο

υπάρχει. Λογικά την ίδια απορία θα μπο-

ρούσε να έχει ένας σώφρων άνθρωπος

και για το κόμμα του Βελόπουλου. Ο ίδιος

βέβαια λέει ότι δεν είναι δική του η φυλλάδα, όπως και ο Βελόπουλος ότι δεν είναι

δικό του το κανάλι. Καταπληκτικό αυτό. 

Σε κάθε περίπτωση υπάρχουν δύο κατηγορίες ανθρώπων στους οποίους απευ-

θύνονται: Οι ομοϊδεάτες τους, οι οποίοι είναι λίγοι, και οι εντελώς απελπισμένοι

και θυμωμένοι, που δεν βρίσκουν διέξοδο πουθενά αλλού εκτός από το στεγνό, τυ-

φλό μίσος. 

Θεωρητικά η μόνη λύση είναι η αδιαφορία. Όταν παύεις να ασχολείσαι με κάτι,

αυτό μοιραία εξαφανίζεται. Προσωπικά συμφωνώ με αυτήν τη λύση, αν και μερι-

κές φορές είναι δύσκολο να αγνοήσεις τις χυδαίες προσωπικές και άλλες επιθέ-

σεις τους, που κινούνται πάντα στα -πολύ έξυπνα- όρια της νομιμότητας. 

Ας το πάρουμε χαμπάρι. Χίοι και Βελόπουλοι θα υπάρχουν πάντα. Και φυσικά θα συμ-

πορεύονται, διότι τους ενώνουν πράγματα που δεν έχουν να κάνουν με καμία ιδεολογία:

το κέρδος και ο προσωπικός τους ναρκισσισμός.  

Η μόνη λύση είναι να τους απομονώσεις, εκεί, στη χωματερή της πάρα πολύ Δεξιάς, μα-

ζί με άλλα απόβλητα.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Ο αδέκαστος και 
ο τηλεπλασιέ: 
Δυο γρανάζια, 

μια μηχανή
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O
υφυπουργός Εθνικής Οικονομίας και Οικονομι-
κών Χρίστος Δήμας στέκεται στον Νο1 κυβερνη-
τικό στόχο που είναι η ταχύτερη υλοποίηση των

μεταρρυθμίσεων, επισημαίνοντας στη συνέντευξή του
στην «Political» πως η ελληνική οικονομία παραμένει
σταθερά σε τροχιά δυναμικής ανάπτυξης με
επιδόσεις που βρίσκονται ανάμεσα στις υψηλό-
τερες της Ευρώπης. Επιπλέον, αναφέρεται στις
αλλαγές στη φορολόγηση των φιλοδωρημάτων
αλλά και στη διαδικασία υποβολής των φορολο-
γικών δηλώσεων. Παράλληλα, δίνει απαντήσεις
και στις εσωτερικές φωνές που κάνουν λόγο για
ξεπουλήματα και πακέτο Κύπρου και Αιγαίου.

Η ελληνική οικονομία αναπτύχθηκε με
υψηλότερους ρυθμούς το 2023, όπως προκύπτει
από τα τελικά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Υπάρχει και
αύξηση της επενδυτικής δραστηριότητας;

Πράγματι, σύμφωνα με τα αναθεωρημένα στοιχεία που
δημοσίευσε η ΕΛΣΤΑΤ, η ελληνική οικονομία το 2023

αναπτύχθηκε με υψηλότερους ρυθμούς απ’ ό,τι είχε αρ-
χικά εκτιμηθεί, καταδεικνύοντας την ευρύτερη ανάκαμ-
ψη των επενδύσεων, της παραγωγής αλλά και της κατα-
νάλωσης. Ειδικότερα, το 2023 το ΑΕΠ αυξήθηκε κατά

2,3%, δηλαδή 0,3 μονάδες υψηλότερα σε σύγκριση
με την αρχική εκτίμηση.

Όσον αφορά τις επενδύσεις, ο ακαθάριστος σχη-
ματισμός πάγιου κεφαλαίου ξεπέρασε τα 31 δισ.
ευρώ το 2023, αυξημένος κατά 6,6% σε ετήσια βά-
ση, ενώ είχαν προηγηθεί άλματα της τάξης του
21,7% το 2021 και του 16,4% το 2022. Επίσης, αναθε-
ωρήθηκε προς τα πάνω η ανάπτυξη του κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ για το διάστημα 2022-23 στο 2,8% από
2,5%, που αποτελεί τη δεύτερη καλύτερη επίδοση

στην ΕΕ των 27.
Το στοιχείο που παρουσιάζει ιδιαίτερο ενδιαφέρον είναι

ότι οι μισθοί σε τρέχουσες τιμές άγγιξαν πέρυσι τα 77,5 δισ.
ευρώ, αυξημένοι κατά σχεδόν 4 δισ. έναντι του 2022. Πρό-
κειται για το υψηλότερο επίπεδο αποδοχών από το 2010.

Η ελληνική οικονομία παραμένει σταθερά σε τροχιά
δυναμικής ανάπτυξης με επιδόσεις που βρίσκονται
ανάμεσα στις υψηλότερες της Ευρώπης. Δεν ισχυριζό-
μαστε ότι έχουμε λύσει όλα τα προβλήματα, όμως τα
στοιχεία αποδεικνύουν ότι η ελληνική οικονομία ανα-
πτύσσεται και κάνει βήματα μπροστά. Ο στόχος μας εί-
ναι να προχωρήσουμε ακόμη πιο γρήγορα τις μεταρ-
ρυθμίσεις που θα βελτιώσουν την καθημερινότητα των
πολιτών, αυξάνοντας την απασχόληση και ενισχύοντας
ακόμη περισσότερο τα εισοδήματά τους.

Επιτεύχθηκε τελικά ο στόχος για διασύνδεση των
POS με τις ταμειακές μηχανές;

Ο στόχος πράγματι επετεύχθη και οι διασυνδέσεις των
POS με ταμειακές μηχανές και συστήματα ERP έφτασαν
ήδη στις 407.000. Με αυτό τον τρόπο το ποσοστό συμ-
μόρφωσης των υπόχρεων επιχειρήσεων πλέον ξεπερ-
νάει συνολικά το 96%. Η διαδικασία αναμένεται να απο-
φέρει σημαντικά και μετρήσιμα αποτελέσματα στην

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

στον Μίλτο 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Η ελληνική οικονομία παραμένει
σταθερά σε τροχιά δυναμικής

ανάπτυξης με επιδόσεις 
που βρίσκονται ανάμεσα 

στις υψηλότερες της Ευρώπης.
Δεν ισχυριζόμαστε ότι έχουμε

λύσει όλα τα προβλήματα, όμως
τα στοιχεία αποδεικνύουν 
ότι η ελληνική οικονομία 
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ακόμη πιο γρήγορα τις μεταρρυθμίσεις»



προσπάθεια καταπολέμησης της φοροδιαφυγής. Είναι
ενδεικτικό ότι στο α’ εξάμηνο του έτους τα έσοδα από
τον ΦΠΑ αυξήθηκαν κατά 10,3%, κάτι που οφείλεται
αφενός στην ανάπτυξη της οικονομίας, αφετέρου στις
πρωτοβουλίες που έχουμε αναλάβει για την αντιμετώ-
πιση της φοροδιαφυγής, όπως είναι στην προκειμένη
περίπτωση η διασύνδεση των POS με ταμειακές μηχα-
νές και τα συστήματα ERP.

Τι αλλάζει στη φορολόγηση των φιλοδωρημάτων;
Προχωράμε για πρώτη φορά στη θέσπιση μιας δίκαιης
και ισορροπημένης διάταξης που προβλέπει αφορολό-
γητο έως 300 ευρώ τον μήνα για φιλοδωρήματα που
λαμβάνουν οι εργαζόμενοι (ενδεικτικά σε επιχειρήσεις
εστίασης, παροχής υπηρεσιών ατομικής φροντίδας
κ.λπ.) με άμεση εφαρμογή από 1ης Νοεμβρίου 2024.
Παράλληλα, για το σύνολο του ποσού από φιλοδωρή-
ματα εργαζόμενοι και εργοδότες απαλλάσσονται από
ασφαλιστικές εισφορές (εκτός αν προβλέπεται κάτι
διαφορετικό από ατομικές ή συλλογικές συμβάσεις).

Παράλληλα, εισάγεται μια αντικαταχρηστική διάταξη για
τυχόν εργοδότες που θα σκεφτούν να μειώσουν τεχνητά
τους μισθούς δηλώνοντας μέρος αυτών ως φιλοδωρήμα-
τα: σε περίπτωση μείωσης των τακτικών αποδοχών, με
ταυτόχρονη ισόποση αύξηση των αποδοχών από φιλοδω-
ρήματα, ο εργοδότης θα κληθεί να πληρώσει εισφορά.

Να υπενθυμίσω πως η φορολόγηση των φιλοδωρη-
μάτων ισχύει εδώ και τουλάχιστον 30 χρόνια με βάση
τον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήματος αλλά και με βά-
ση σχετική νομολογία που έχει παραχθεί με διαδοχι-
κές αποφάσεις του Αρείου Πάγου. Αυτή προβλέπει ότι
τα φιλοδωρήματα έπρεπε να δηλώνονται ως αποδοχές,
να συνυπολογίζονται με το φορολογητέο εισόδημα και
να φορολογούνται όπως ακριβώς φορολογείται ο μι-
σθός του εργαζόμενου. Η νομική αυτή πρόβλεψη όλα
τα προηγούμενα χρόνια ήταν πρακτικά ανεφάρμοστη,
απέκτησε ωστόσο άλλη διάσταση το τελευταίο διάστη-
μα λόγω της ραγδαίας εξάπλωσης των ηλεκτρονικών
συναλλαγών, της διασύνδεσης POS - ταμειακών μηχα-
νών και της εντατικοποίησης των ελέγχων της ΑΑΔΕ.

Ανακοινώσατε πρόσφατα αλλαγές στη
διαδικασία υποβολής των φορολογικών
δηλώσεων. Θα υπάρχουν και ευθύνες για την
Πολιτεία;

Πρόκειται για σημαντικές αλλαγές που έχουν στόχο να
νοικοκυρέψουν τη διαδικασία και να βελτιώσουν ακό-
μα περισσότερο την καθημερινότητα των πολιτών, των
επαγγελματιών και των επιχειρήσεων. Για πρώτη φορά
εισάγονται σαφείς προθεσμίες για τις φορολογικές δη-
λώσεις, εκπτώσεις στους συνεπείς και πρόστιμα στα
ανώτατα διευθυντικά στελέχη σε περίπτωση αμέλειας.

Ουσιαστικά, θέλουμε αντιμετωπίσουμε οριστικά όλα
αυτά τα ζητήματα που προκύπτουν κάθε χρόνο με τις
εκκρεμότητες, τις εντάσεις και τις παρατάσεις, αξιο-
ποιώντας πρωτίστως τις προτάσεις των κατεξοχήν εν-
διαφερομένων, δηλαδή του Οικονομικού Επιμελητηρί-
ου Ελλάδας. Έτσι, ορίζεται ένα σαφές και προκαθορι-
σμένο χρονικό διάστημα στο οποίο θα υποβάλλονται οι
φορολογικές δηλώσεις. Ειδικότερα, από 15 Μαρτίου

έως και 15 Ιουλίου τόσο για τα φυσικά πρόσωπα όσο
και για τα νομικά πρόσωπα.

Παράλληλα, προβλέπεται έκπτωση για όσους κατα-
βάλουν ολόκληρο το ποσό του φόρου εισοδήματος μέ-
χρι την 31η Ιουλίου κάθε έτους και εφόσον υποβάλουν
τη φορολογική τους δήλωση ως εξής:

α) 4% έκπτωση για όποιον υποβάλλει δήλωση από 15
Μαρτίου έως 30 Απριλίου.

β) 3% έκπτωση από 1ης Μαΐου έως 15 Ιουνίου.
γ) 2% έκπτωση από 16 Ιουνίου έως 15 Ιουλίου.
Επιπλέον, μονιμοποιείται η καταβολή του φόρου τό-

σο για τα φυσικά όσο και για τα νομικά πρόσωπα σε 8
ισόποσες μηνιαίες δόσεις, η 1η εκ των οποίων κατα-
βάλλεται μέχρι την 31η Ιουλίου. Μάλιστα, για πρώτη
φορά εισάγεται μια σημαντική καινοτομία. Προκειμέ-
νου να αποφευχθούν καθυστερήσεις στη διαδικασία
υποβολής των δηλώσεων, θεσπίζονται κυρώσεις στους
διοικητές οργανισμών, τους υπηρεσιακούς γραμματείς
του Δημοσίου και τους γενικούς γραμματείς των δή-
μων, καθώς και στους υπευθύνους μισθοδοσίας για τυ-
χόν καθυστερήσεις στην αποστολή δεδομένων στην
ΑΑΔΕ που είναι απαραίτητα για την έγκαιρη συμπλή-
ρωση των φορολογικών δηλώσεων.

Πάμε λίγο στα εθνικά θέματα. Υπάρχουν στον
δημόσιο διάλογο φωνές που μιλούν για
ξεπουλήματα και πακέτο Κύπρου και Αιγαίου. Τι
απαντά η κυβέρνηση;

Εμείς παραμένουμε σταθερά προσηλωμένοι στην προ-
άσπιση των εθνικών συμφερόντων της πατρίδας μας
και το έχουμε αποδείξει στην πράξη από το 2019 μέχρι
και σήμερα. Υπενθυμίζω πως αυτή η κυβέρνηση ήταν
που έθεσε ως προτεραιότητα την ασφάλεια και τη φύ-
λαξη των συνόρων στον Έβρο και στο Αιγαίο, απο-
κρούοντας μάλιστα την ενορχηστρωμένη εισβολή πα-
ράνομων μεταναστών. Αυτή η κυβέρνηση επέκτεινε τα
χωρικά ύδατα στα 12 νμ στο Ιόνιο και υπέγραψε τη συμ-
φωνία Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης με την Αίγυ-
πτο, δημιουργώντας κυριαρχικά δικαιώματα με τον νό-
μο. Επενδύσαμε και συνεχίζουμε να επενδύουμε στην
ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάμεων με την προμήθεια
υπερσύγχρονων φρεγατών Belharra, των αεροσκα-
φών Rafale και προχωρήσαμε στην παραγγελία του πιο
προηγμένου αεροσκάφους στον κόσμο, του F-35.
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«Για πρώτη φορά εισάγεται 
μια σημαντική καινοτομία. Προκειμένου
να αποφευχθούν καθυστερήσεις 
στη διαδικασία υποβολής των δηλώσεων,
θεσπίζονται κυρώσεις στους διοικητές
οργανισμών, τους υπηρεσιακούς 
γραμματείς του Δημοσίου και 
τους γενικούς γραμματείς των δήμων,
καθώς και στους υπευθύνους 
μισθοδοσίας για τυχόν καθυστερήσεις
στην αποστολή δεδομένων 
στην ΑΑΔΕ που είναι απαραίτητα 
για την έγκαιρη συμπλήρωση 
των φορολογικών δηλώσεων

«Παραμένουμε σταθερά προσηλωμένοι 
στην προάσπιση των εθνικών συμφερόντων 
της πατρίδας μας και το έχουμε αποδείξει στην πράξη
από το 2019 μέχρι και σήμερα. Επενδύσαμε 
και συνεχίζουμε να επενδύουμε στην ενίσχυση 
των Ενόπλων Δυνάμεων με την προμήθεια 
υπερσύγχρονων φρεγατών Belharra, των αεροσκα-
φών Rafale και προχωρήσαμε στην παραγγελία του
πιο προηγμένου αεροσκάφους στον κόσμο, του F-35



Σ
τη θέση της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης σταθεροποιείται, σύμφωνα με τις
δημοσκοπήσεις, το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ,

το οποίο μετά την επανεκλογή του Νίκου Αν-
δρουλάκη δείχνει να εδραιώνει και με αυξη-
τική τάση τα ποσοστά του, σε αντίθεση με τον
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος εξακολουθεί να βρίσκεται

σε φάση «εξαέρωσης» της
δύναμής του. Το τοπίο αυτό,
το οποίο αναδεικνύεται από
τις πρώτες δημοσκοπήσεις
που πραγματοποιήθηκαν
μετά την εσωκομματική
κούρσα της Χαριλάου Τρι-
κούπη, ήταν εν πολλοίς ανα-
μενόμενο και προεξοφλη-

μένο από την κυβερνητική παράταξη, η
οποία έχει ήδη εξυφάνει τη στρατηγική με
την οποία θα αντιπαρατεθεί με το ΠΑΣΟΚ και
τον Νίκο Ανδρουλάκη. Μάλιστα, ένα πρώτο
δείγμα αυτής της στρατηγικής θα αποτυπω-
θεί κατά την επικείμενη συζήτηση σε επίπε-
δο αρχηγών την ερχόμενη εβδομάδα για τις
πυρκαγιές του καλοκαιριού, αφού θα είναι η
πρώτη αντιπαράθεση Μητσοτάκη με Αν-
δρουλάκη μετά την αναβάπτισή του στην
εσωκομματική κολυμβήθρα.

Καμία ανησυχία
Στο κυβερνητικό επιτελείο αλλά και στα

στελέχη της Πειραιώς δεν υπάρχει ανησυχία
για ενδεχόμενη ανατροπή των υφιστάμενων
πολιτικών ισορροπιών, καθώς η ΝΔ διατηρεί

την πρωτιά με μεγάλη απόσταση από το δεύ-
τερο κόμμα και από πουθενά δεν συνάγεται
το συμπέρασμα ότι η διαφορά αυτή μπορεί
να καλυφθεί ή να μειωθεί δραματικά. Είναι
χαρακτηριστικό ότι στη δημοσκόπηση της G-
PO, που διενεργήθηκε για λογαριασμό του
τηλεοπτικού σταθμού Star TV, η ΝΔ διατηρεί
προβάδισμα 12,2 μονάδων έναντι του ΠΑ-
ΣΟΚ με ποσοστό 26,5% στην πρόθεση ψή-
φου. Το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ είναι στη δεύτερη
θέση με άνοδο των ποσοστών του στο 14,3%
(από 11,8% στην προηγούμενη έρευνα της
ίδιας εταιρείας). Αντίθετα, ο ΣΥΡΙΖΑ κατα-
γράφει νέα πτώση και βρίσκεται στην πέμ-
πτη θέση με 7,6%. Τρίτο κόμμα είναι το ΚΚΕ
με 8,3% και ακολουθεί η Ελληνική Λύση με
8,1%. Σταθερά στην έκτη θέση βρίσκεται η
Φωνή Λογικής με 4,4% και ακολουθούν
Πλεύση Ελευθερίας 3,6%, Νίκη 3%, Νέα Αρι-
στερά 2% και ΜέΡΑ25 1,5%. Στο 15,7% κατα-
γράφονται οι αναποφάσιστοι.

Θετική εικόνα για το ΠΑΣΟΚ
Παρότι και τα ποιοτικά στοιχεία της έρευ-

νας αναδεικνύουν μια θετική εικόνα για το
ΠΑΣΟΚ, με το 60,4% να κρίνει θετικά και μάλ-
λον θετικά το αποτέλεσμα των πρόσφατων
εσωκομματικών εκλογών, ενώ αντίθετη

άποψη έχει το 33,7%, η δυναμική που κατέ-
γραψε μετά τις κάλπες κρίνεται μεν σημαντι-
κή, αλλά όχι εντυπωσιακή. Και σε κάθε περί-
πτωση μη ικανή να φέρει ανατροπή στις υφι-
στάμενες και εδραιωμένες πολιτικές ισορ-
ροπίες. Πάντως, στην ίδια έρευνα το 48,8%
των ερωτηθέντων πιστεύει ότι ο κ. Ανδρου-
λάκης θα ανεβάσει τα ποσοστά του κόμμα-
τός του ενώ στους ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ
η αντίστοιχη εκτίμηση ανεβαίνει στο 77,3%,
γεγονός που δείχνει αυξημένες προσδοκίες
των ψηφοφόρων του αρχηγού του κόμματος
για τις εφεξής επιδόσεις του.

Βαθύς διχασμός στον ΣΥΡΙΖΑ
Σε ό,τι αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ, το 55,4% των ερω-

τηθέντων διαφωνεί με την απόφαση της Κεν-
τρικής Επιτροπής να αποκλείσει τον Στέφανο
Κασσελάκη από τις εσωκομματικές εκλογές,
ενώ το 42% συμφωνεί. Το 58,6% των ψηφοφό-
ρων του ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί ότι θα πρέπει να επι-
τραπεί στον κ. Κασσελάκη να είναι υποψήφιος
και μόλις το 37,9% θεωρεί ότι δεν πρέπει να
του επιτραπεί. Η εικόνα αυτή, σύμφωνα με
τους αναλυτές, πιστοποιεί τον βαθύ διχασμό
που υπάρχει πλέον στην εκλογική βάση του
κόμματος αλλά και τη δυσκολία που θα έχει η
πλευρά των 87 να πείσει για την ορθότητα της

απόφασής της να μην επιτρέψει στον κ. Κασ-
σελάκη να λάβει μέρος στις εσωκομματικές
εκλογές. Η εκτίμηση που υπάρχει στα περισ-
σότερα κομματικά επιτελεία είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
δύσκολα θα μπορέσει να εξέλθει από το σπι-
ράλ της εσωστρέφειας και της τοξικότητας
στο οποίο έχει περιέλθει. Αντιθέτως, η πορεία
του θα βαίνει διαρκώς επιδεινούμενη…

Κεραυνοί Μητσοτάκη
Τα «γαλάζια» στελέχη πάντως έχουν την

προσοχή τους στραμμένη στα κόμματα που
βρίσκονται στα δεξιά της ΝΔ και κυρίως στην
Ελληνική Λύση, που πάντως δεν έχει κατορ-
θώσει να πετύχει διψήφια ποσοστά, και στη
Φωνή Λογικής της Αφροδίτης Λατινοπού-
λου, που διατηρεί τις δυνάμεις της και επι-
χειρεί να καταγραφεί ως η βασική υποδοχέ-
ας των ψήφων του χώρου. Οι κεραυνοί του
πρωθυπουργού από τις Βρυξέλλες για… πα-
τριώτες της φακής είναι ενδεικτικοί της
στρατηγικής που θα ακολουθήσει εφεξής η
κυβερνητική παράταξη έναντι κομμάτων και
πολιτικών που επιχειρούν να αυξήσουν την
επιρροή τους καλλιεργώντας ψεύτικες ανη-
συχίες για δήθεν υποχωρήσεις στα εθνικά
θέματα. Η εντολή του κ. Μητσοτάκη είναι να
μη μένει πλέον τίποτα αναπάντητο, κυρίως
για τα εθνικά θέματα που βρίσκονται σε μια
περίοδο έντονης κινητικότητας, αλλά όχι μό-
νο. «Για κάθε θέμα που θα προκαλούν θα
παίρνουν την απάντησή τους», είναι το σχό-
λιο των πηγών της οδού Πειραιώς.
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«Γαλάζια» πρωτιά με 12,2 μονάδες διαφορά

Η ΝΔ διατηρεί προβάδισμα έναντι του ΠΑΣΟΚ με ποσοστό 26,5% 
στην πρόθεση ψήφου, σύμφωνα με τη δημοσκόπηση της GPO



«Aντικαταστατικά και αντιδημοκρατικά ήρθη η εμ-
πιστοσύνη της Κεντρικής Επιτροπής στο πρό-
σωπο του Στέφανου Κασσελάκη», κρίνει ο Αλέ-

ξανδρος Αυλωνίτης, βουλευτής Κέρκυρας, τομεάρχης Δι-
καιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ και ένας εκ των Ηρακλειδών
του πρώην προέδρου. Εξηγεί παράλληλα πως «η απόφαση
αυτή αποτελεί προϊόν σύμπραξης συντρόφων που έχουν
ως κοινό παρονομαστή την εκδίωξη του Στέφανου Κασσε-
λάκη από το κόμμα για προσωπικούς κυρίως λόγους» και
«η απόφαση αυτή επικυρώνεται ή ανακαλείται από το
έκτακτο Συνέδριο».

Συμπληρώνει δε ότι «η απόφαση αποπομπής του Στέ-
φανου Κασσελάκη και άρνησης να είναι ξανά υποψήφιος
πρόεδρος είναι ρόλος που ανήκει στο Συνέδριο». 

Με τα τεκταινόμενα εσχάτως στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, θεωρεί
πως «η διάσπαση είναι η τελευταία λύση και δεν θα ωφελή-
σει κανέναν», παραδέχεται, όμως, ότι «σίγουρα θα υπάρ-
ξουν αποχωρήσεις», χωρίς να αποκλείει και τη δική του. 

Είστε στον στενό πυρήνα υποστηρικτών του Στέ-
φανου Κασσελάκη. Κρίνετε ότι δεν είναι έκπτω-
τος πρόεδρος και πως άδικα ή παράτυπα πήρε τη
σχετική απόφαση η Κεντρική Επιτροπή του ΣΥΡΙ-
ΖΑ-ΠΣ;

Πιστεύω ότι κακώς, αντικαταστατικά και αντιδημοκρατικά
ήρθη η εμπιστοσύνη της Κεντρικής Επιτροπής στο πρόσω-
πο του Στέφανου Κασσελάκη. Η απόφαση αυτή είναι πρω-
τοφανής στα μεταπολεμικά χρόνια της πολιτικής ζωής της
πατρίδας μας. Η Κεντρική Επιτροπή δεν είχε καταστατικά
και πολιτικά το δικαίωμα να άρει την εμπιστοσύνη της
προς το πρόσωπο του Στέφανου Κασσελάκη, διότι αυτό
έρχεται σε αντίθεση με την πρόσφατη απόφαση του 4ου
Συνεδρίου του κόμματος. Ακόμη και στην περίπτωση που
δεν ίσχυε η παραπάνω δέσμευση, η απόφασή της αυτή
επικυρώνεται ή ανακαλείται από το έκτακτο Συνέδριο που
τη σύγκλησή του ορίζει το καταστατικό.

Η απόφαση αυτή αποτελεί προϊόν σύμπραξης συντρό-
φων που έχουν ως κοινό παρονομαστή την εκδίωξη του
Στέφανου Κασσελάκη από το κόμμα για προσωπικούς κυ-
ρίως λόγους. Η Κεντρική Επιτροπή πρέπει να διασφαλίζει
την ομαλή διεξαγωγή των διαδικασιών, αλλά πολύ παρα-
πάνω, η απόφαση να αποπέμψει τον Στέφανο Κασσελάκη
και να του αρνηθεί τη δυνατότητα να είναι ξανά υποψήφιος
υπερβαίνει τα όριά της. Αυτός ο ρόλος ανήκει στο Συνέ-
δριο, όπου όλα τα μέλη του κόμματος έχουν τη δυνατότητα
να εκφράσουν τη βούλησή τους.

Ο ΣΥΡΙΖΑ χρειάζεται ανοιχτές και δημοκρατικές διαδι-
κασίες και πιστεύω ότι η αποπομπή του Κασσελάκη δεν
υπηρετεί αυτό τον στόχο. Η βάση του κόμματος, οι άνθρω-
ποι που πραγματικά ενδιαφέρονται για την πολιτική ανα-
νέωση, θα πρέπει να αποφασίσουν για τον πρόεδρο, όχι
μια μικρή ομάδα. Αυτό είναι αντίθετο στη δημοκρατική
λειτουργία που θα έπρεπε να προασπίζει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Μήπως κάπου φταίει και ο ίδιος ο κ. Κασσελάκης,
λόγω πολιτικής απειρίας και αδυναμίας του να
συνθέσει διάφορες τάσεις και απόψεις στο κόμ-
μα; Όπως οφείλει ο όποιος αρχηγός;

Δεν θα μπορούσα να πω ότι ο Στέφανος Κασσελάκης είναι
άμοιρος ευθυνών. Η πολιτική του απειρία, σαφώς, έπαιξε
ρόλο σε ορισμένες του επιλογές. Όμως, ας μην ξεχνάμε
ότι κάθε νέος ηγέτης περνά από μια φάση προσαρμογής
και μαθαίνει μέσω της εμπειρίας. Η αδυναμία του να συν-
θέσει τις διάφορες τάσεις είναι κατανοητή, καθώς βρέθη-
κε αντιμέτωπος με έναν παραδοσιακό μηχανισμό που δεν
τον αποδέχτηκε ποτέ πλήρως. Παρά ταύτα, ο Κασσελάκης
έδειξε ότι έχει τη δυνατότητα να προσφέρει κάτι φρέσκο
και αναγκαίο για την πολιτική σκηνή της χώρας. Οι όποιες

αδυναμίες μπορούν να διορθωθούν με τον καιρό και την
εμπειρία. Και επιπλέον σημειώστε ότι πολλά από τα λάθη
του Κασσελάκη διογκώθηκαν σε υπέρμετρο βαθμό, ενώ
άλλα έγιναν αμυνόμενος σε επιθέσεις, αμφισβητήσεις και
σε ένα γενικότερο κλίμα εσωστρέφειας.

Ο κ. Κασσελάκης έχει αρχίσει περιοδείες ανά την
Ελλάδα ενόψει Συνεδρίου. Ωστόσο, η Κεντρική
Επιτροπή διαμηνύει παντοιοτρόπως ότι η δεύτερη
απόφασή της να μην είναι υποψήφιος πρόεδρος,
λόγω μη σεβασμού των οργάνων και των αποφά-
σεών τους, είναι τελεσίδικη και δεν ανατρέπεται.
Σε τι ακριβώς στοχεύει ο κ. Κασσελάκης;

Ο Στέφανος Κασσελάκης με τις περιοδείες του έχει έναν
ξεκάθαρο στόχο: να κρατήσει ζωντανή τη σύνδεση με τη
βάση του κόμματος και να συνεχίσει να εκπροσωπεί τις
προσδοκίες όσων πιστεύουν στην ανανέωση του ΣΥΡΙΖΑ.

Η απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής δεν είναι τελεσίδι-
κη. Ο ίδιος ο Κασσελάκης μπορεί να κερδίσει τη μάχη μέ-
σω της στήριξης του κόσμου και της δημοκρατικής διαδι-
κασίας που θα ακολουθήσει στο συνέδριο. Αυτή η κινητο-
ποίηση, λοιπόν, δεν είναι μάταιη, αλλά ένας τρόπος να αμ-
φισβητηθεί η άδικη έκπτωσή του και να ενισχυθεί η πολι-
τική του θέση. Επιμένω ότι μόνος και αποκλειστικός αρμό-
διος να κρίνει είναι το Συνέδριο, ο κόσμος και η βάση του
ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, δηλαδή. Προς επίρρωση αυτού και η πρόσφα-
τη απόφαση της Επιτροπής Δεοντολογίας του κόμματος
που ακριβώς λέει ότι το Συνέδριο αποφασίζει για τους
υποψήφιους προέδρους και κανείς άλλος, βάσει των άρ-
θρων 20 και 21 του Καταστατικού. Και ξέρετε και κάτι; Δεν
είναι θέμα ερμηνείας, είναι θέμα δημοκρατίας.

Το ιδεολογικό, πολιτικό, ψυχικό και κοινωνικό
χάσμα ανάμεσα στον κ. Κασσελάκη και τους 87 ή
τους 100 της πλειοψηφίας είναι βαθύ και αγεφύ-

ρωτο. Μήπως θα ήταν προτιμότερη μια διάσπαση
και ο κ. Κασσελάκης να δοκιμάσει την πολιτική
τύχη του με ένα νέο κόμμα;

Πιστεύω ότι ακόμα υπάρχει περιθώριο διαλόγου και σύν-
θεσης. Η διάσπαση είναι η τελευταία λύση και δεν θα ωφε-
λήσει κανέναν. Δεν γνωρίζω για διάσπαση, αλλά σίγουρα
θα υπάρξουν αποχωρήσεις. Το κόμμα πρέπει να προχω-
ρήσει με ενότητα. Στόχος πρέπει να είναι η ανανέωση του
ΣΥΡΙΖΑ και όχι η διάσπαση. Οι αποκλεισμοί δεν είναι στην
ιδεολογία του ΣΥΡΙΖΑ και δεν βοηθούν στην κοινή προ-
σπάθεια για έναν ΣΥΡΙΖΑ μεγάλο και ικανό να ανταποκρι-
θεί στον θεσμικό του ρόλο. Συμπερίληψη, δημοκρατία, μα-
χητικότητα και επικέντρωση στα προβλήματα των πολιτών
είναι αυτά που προτάσσουμε.

Εσείς, αν διασπαστεί ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ ή κάνει νέο
κόμμα ο Στέφανος Κασσελάκης, θα τον ακολου-
θήσετε στην ομάδα του ή στο νέο του κόμμα;

Μέχρι στιγμής ο κ. Κασσελάκης δεν έχει κάνει αναφορά
για ίδρυση νέου κόμματος, οπότε αυτό το ενδεχόμενο δεν
είναι στο τραπέζι. Μπορεί να κάνει ό,τι θεωρεί καλύτερο.
Εγώ ξέρω ότι υπάρχουν τρεις τρόποι να δράσει κανείς, εί-
τε να ανεξαρτητοποιηθείς, είτε να προσχωρήσεις σε άλλο
κομματικό οργανισμό, και η τρίτη να πας σπίτι σου. Από τη
μεριά μου, αν γίνουν οι εκλογές ανάδειξης προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ χωρίς αποκλεισμούς, όποιος και αν αναδειχ-
θεί πρόεδρος, θα παραμείνω στο κόμμα. Αν όμως επιμεί-
νουν στον αποκλεισμό Κασσελάκη, δεν μπορώ να συμ-
φωνήσω σε τέτοιες αντιδημοκρατικές πρακτικές. Εάν
αποκλειστεί άδικα, αυτό θα με οδηγήσει να σκεφτώ σοβα-
ρά αν θα παραμείνω στο κόμμα. Δεν είναι το αν θα εκλεγεί
ή όχι ο Κασσελάκης το ζητούμενο για μένα, αλλά να του
δοθεί η δυνατότητα να διεκδικήσει τη θέση μέσω μιας
ανοιχτής και δημοκρατικής διαδικασίας. Αυτό είναι το
κρίσιμο ζήτημα!Α
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«Αν αποκλειστεί ο Κασσελάκης, 
θα σκεφτώ σοβαρά αν θα 
παραμείνω στον ΣΥΡΙΖΑ»

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr
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Τ
ρομερά πράγματα συνεχίζουν να συμβαίνουν στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ, ο οποίος από εκεί που στις ευρωεκλογές βρισκόταν
δύο μονάδες πάνω από το ΠΑΣΟΚ, έχει φτάσει δημοσκο-

πικά -σύμφωνα και με την τελευταία μέτρηση της GPO- να χάνει
σχεδόν με double score από το κόμμα του Νίκου Ανδρουλάκη
και να συνεχίζει να βρίσκεται πίσω τόσο από το ΚΚΕ όσο και από
την Ελληνική Λύση.

Η Πολιτική Γραμματεία συνεδριάζει κάθε εβδομάδα -ενίοτε

και δύο φορές- για να καταδικάσει μια νέα κίνηση του Στέφανου

Κασσελάκη, με τελευταία την πλατφόρμα όπου ο έκπτωτος πρό-

εδρος ζητά εγγραφή εθελοντών και την οποία οι

περισσότεροι θεωρούν «πρόπλασμα νέου κόμ-

ματος». Οι 87 διεξάγουν πόλεμο φθοράς των

δυνάμεων του Στέφανου Κασσελάκη με απώτε-

ρο στόχο οι οπαδοί του που παραμένουν μέλη

του ΣΥΡΙΖΑ να απογοητευτούν και να μη συμμε-

τάσχουν στις προσυνεδριακές εργασίες των ορ-

γανώσεων, μήπως και εξασφαλίσουν τον υπέρ

τους συσχετισμό και αυτό το συνέδριο κάποια

στιγμή πραγματοποιηθεί.

Το ζήτημα της εκ νέου αναβολής του μπορεί να μην καταγρά-

φηκε στην απόφαση της συνεδρίασης της Πέμπτης, όμως υπήρξε

έστω και ως υπαινιγμός. Είναι χαρακτηριστικό ότι ο οικονομικός

διευθυντής του ΣΥΡΙΖΑ και η γραμματέας του κόμματος ενημέ-

ρωσαν πως ο μόνος χώρος που έχει βρεθεί για το Συνέδριο για το

τριήμερο 8 με 10 Νοεμβρίου δεν είναι άλλος από ένα... σκυλάδι-

κο στο Γκάζι και πως αν δεν καταφέρουν να κλείσουν και αυτό τον

χώρο, τότε θα χρειαστεί η εκ νέου αναβολή του Συνεδρίου για το

τέλος του Νοεμβρίου.

Τιμή εισόδου
Αν πάντως ο χώρος του Συνεδρίου είναι τελικά το νυχτερινό

κέντρο που κατάφεραν να κλείσουν τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ για τις

8 με 10 Νοεμβρίου, τότε υπάρχουν διάφορες ιδέες που θα μπο-

ρούσαν να δώσουν νέα ώθηση στο κόμμα. Για παράδειγμα, να

υπάρξει καλλιτεχνικό πρόγραμμα για να ηρεμήσουν τα πνεύματα

και τα αντίπαλα στρατόπεδα να τα βρουν στον χορό. Ακόμη, αν αν-

τί για καρέκλες αφήσουν τον χώρο με τραπέζια, θα μπορούσαν να

πωλούν και σε λογικές τιμές φιάλες με αλκοόλ, με τα έσοδα να

πηγαίνουν στο ταλαιπωρημένο οικονομικά κόμμα. Τώρα πώς

στον ΣΥΡΙΖΑ, στο κόμμα της αξιωματικής αντιπολίτευσης, κατά-

φεραν να βρουν για το Συνέδριό τους μόνο ένα... σκυλάδικο, την

ώρα που η Νέα Αριστερά με χρηματοδότηση μόνο από τους 11

βουλευτές της έχει καταφέρει να κλείσει χώρο του ΣΕΦ για το δι-

κό της Συνέδριο, μόνο οι ίδιοι το ξέρουν.

Η πλευρά Κασσελάκη με ανακοίνωση το πρωί της Παρασκευής

έθετε ερωτήματα σχετικά με τον χώρο διεξαγωγής του Συνεδρί-

ου και συγκεκριμένα: Α) Ποιες ακριβώς ενέργειες έχουν γίνει για

την αναζήτηση χώρου διεξαγωγής του Συνεδρίου και πότε ξεκί-

νησαν; Β) Υπάρχει σύμβαση μίσθωσης χώρου; Γ) Ποια εταιρεία

έχει αναλάβει τη διαδικασία των εκλογών; Δ) Γιατί δεν έχει ανοί-

ξει ακόμα η καμπάνια για το συνέδριο;
Στην ίδια ανακοίνωση ανέφεραν πως τα συγκεκριμένα ερωτή-

ματα «είναι καθοριστικά για τη διασφάλιση της εμπιστοσύνης και
συμμετοχής των μελών του κόμματος».

Πότε θα γίνει το Συνέδριο;
Τρία είναι τα σενάρια που βρίσκονται στο τραπέζι αυτήν τη

στιγμή για τον χρόνο διεξαγωγής του Συνεδρίου. Το πρώτο να
υπάρξει πιστή τήρηση του οδικού χάρτη και το Συνέδριο να διε-
ξαχθεί μεταξύ 8 και 10 Νοεμβρίου, πιθανότατα στο εν λόγω κέν-
τρο νυχτερινής διασκέδασης στο Γκάζι, όπου όμως δεν θα κατα-
φέρουν να μπουν όλοι οι Σύνεδροι. Το δεύτερο είναι η πραγματο-
ποίηση μονοήμερου Συνεδρίου στην ίδια ημερομηνία (8 Νοεμ-
βρίου) και, τέλος, η αναβολή του Συνεδρίου και η διεξαγωγή των

εσωκομματικών εκλογών, πρόταση που έχει καταθέσει ο Χρή-
στος Σπίρτζης.

Στην τελευταία αυτή περίπτωση σταματά και οποιαδήποτε κου-
βέντα για το αν το Συνέδριο μπορεί να ανατρέψει τον αποκλεισμό
της υποψηφιότητας Κασσελάκη. Και να μπορεί άλλωστε, δεν θα
έχει την ευκαιρία να τοποθετηθεί!

Μπουρλότο Πολάκη στην Πολιτική Γραμματεία
Εντωμεταξύ, η φερόμενη φράση του Παύλου Πολάκη στη συ-

νεδρίαση της Πολιτικής Γραμματείας, «αν έρθει κανονικός κό-
σμος να ψηφίσει, αυτό το πράγμα πρόεδρος δεν βγαίνει» έβαλε
για μια ακόμη φορά μπουρλότο στην αντιπαράθεση των υποστη-
ρικτών τού έκπτωτου προέδρου με την πλειοψηφία των οργάνων
του κόμματος.

Η φράση -δεδομένης και της στάσης του Παύλου Πολάκη στον
νόμο για τα ομόφυλα ζευγάρια- εξελήφθη ως ομοφοβική (αν και
δεν μοιάζει να ήταν) και ακολούθησε ο σχετικός χαμός. «Αλή-
θεια, το ξεστόμισες αυτό, Παύλο Πολάκη;», ρωτούσε σε ανάρτη-
σή της η Έλενα Ακρίτα, ενώ ο ίδιος ο Στέφανος Κασσελάκης προ-
σερχόμενος σε θεατρική παράσταση αρκέστηκε να πει γελώντας
«θα τρελαθούμε τελείως». Ο kasselistas βουλευτής Αλέξανδρος
Αυλωνίτης δεν αρκέστηκε να ζητήσει την παραπομπή του βου-
λευτή Χανίων στην Επιτροπή Δεοντολογίας του κόμματος αλλά
και τη... δίωξή του με τον αντιρατσιστικό νόμο.

Μόλις η σχετική φράση κυκλοφόρησε στα ρεπορτάζ με τις
διαρροές των τοποθετήσεων στη συνεδρίαση της Πολιτικής
Γραμματείας, ο Παύλος Πολάκης είχε σπεύσει μέσω του εκπρο-
σώπου Τύπου του κόμματος να δώσει στη δημοσιότητα τη σχετι-
κή τοποθέτηση, η οποία δεν αναφερόταν σε «αυτό το πράγμα»,
αλλά αντιθέτως έλεγε: «Αν έρθει κανονικός κόσμος να ψηφίσει,
αυτός ο νάρκισσος δεν θα βγει πρόεδρος». Στην ίδια τοποθέτηση
πάντως ο αψύς Σφακιανός χαρακτήρισε τη «συμμετοχική αμεσο-
δημοκρατία» που πρότεινε ο Στέφανος Κασσελάκης «αδολφο-
χιτλερισμό», κάτι που δεν σχολίασε κανείς από την πλευρά του
έκπτωτου προέδρου του κόμματος.

Αν πάντως ο αποκλεισμός του Στέφανου Κασσελάκη από την
κάλπη για τον αρχηγό του κόμματος ισχύσει, τότε τουλάχιστον 5
βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ -όσοι χρειάζονται δηλαδή για να χαθεί το
status της αξιωματικής αντιπολίτευσης- είναι με το ένα πόδι ήδη
εκτός κόμματος. Πρόκειται για τον Αλέξανδρο Αυλωνίτη και τον
Πέτρο Παππά, που το έχουν δηλώσει ευθέως, αλλά και τις Ραλλία
Χρηστίδου, Γιώτα Πούλου και φυσικά τη Θεοδώρα Τζάκρη.

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com

Ο οικονομικός διευθυντής του ΣΥΡΙΖΑ 
και η γραμματέας του κόμματος ενημέρωσαν

πως ο μόνος χώρος που έχει βρεθεί 
για 8 με 10 Νοεμβρίου δεν είναι άλλος 

από νυχτερινή πίστα στο Γκάζι

Συνέδριο σε σκυλάδικο,
αλλιώς... αναβολή
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Η
Ευαγγελία Λιακούλη, βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ στον νομό Λάρισας,
αποκωδικοποιεί στην «Ρ» τα μηνύ-

ματα της εσωκομματικής κάλπης, απαντά για-
τί η δεύτερη φορά του Νίκου Ανδρουλάκη
μπορεί να είναι καλύτερη από την πρώτη και
δίνει τη δική της οπτική για το πώς μπορεί να
γίνει η σύνθεση της νέας ανθρωπογεωγρα-
φίας του ΠΑΣΟΚ.

Πώς αποκωδικοποιείτε τα μηνύματα που
έστειλαν οι εσωκομματικές κάλπες του
ΠΑΣΟΚ τόσο για το εσωτερικό του κόμ-
ματος όσο και για τη βάση;

Ας ξεκινήσουμε από μια παραδοχή: και οι 6 συ-
νυποψήφιοι-ες για την προεδρία του ΠΑΣΟΚ
διακρίθηκαν για την εξωστρέφεια και τη δυνα-
μικότητά τους καθ’ όλη τη διάρκεια της προ-
εκλογικής περιόδου. Με τη λήξη του α’ γύρου
διαφάνηκε ωστόσο πως ειδικά οι τέσσερις από
αυτούς κατάφεραν να έχουν σημαντικό και
κοντινό μεταξύ τους εκλογικό αποτύπω-
μα στη βάση των μελών και των φίλων
του ΠΑΣΟΚ. Τα αποτελέσματα της πρώ-
της Κυριακής στοιχειοθετούν και κατα-
γράφουν ανάγλυφα το μωσαϊκό όλων
σχεδόν των τάσεων, κινήσεων και «φυ-
λών» του ΠΑΣΟΚ και της πραγματικής
απήχησης του κάθε υποψηφίου. Και αυ-
τό συνέβη με ένα ρεκόρ συμμετοχής της
τάξης των 300.000 πολιτών - αριθμός
που δεν θα πρέπει να θεωρείται δεδομένος σε
μια περίοδο αυξημένης αποχής από τις κάθε εί-
δους εκλογικές διαδικασίες, με αποκορύφωμα
τις πρόσφατες ευρωεκλογές. Ό,τι και να ακο-
λουθήσει εφεξής, αυτές οι 300.000 δημοκρατι-
κών πολιτών θα πρέπει να διαφυλαχθούν πρω-
τίστως από τον εκ νέου πρόεδρο Νίκο Ανδρου-
λάκη και από τους συνυποψηφίους του ως «κό-
ρη οφθαλμού» και ως πολύτιμη «μαγιά» για όσα
σημαντικά μέλλονται να ακολουθήσουν. Η δε
κατανομή της πρώτης Κυριακής -που είναι και
πιο ενδεικτική απ’ ό,τι του αναπόφευκτου «δι-
πολισμού» της δεύτερης- καταδεικνύει πως ο
δρόμος για την καθιέρωση του ΠΑΣΟΚ ως κόμ-
ματος της αξιωματικής αντιπολίτευσης αρχικά
και στη συνέχεια ως φορέα υλοποίησης εναλ-
λακτικής κυβερνητικής πρότασης απέναντι στη
ΝΔ και τον κ. Μητσοτάκη είτε θα συμβεί μέσω
του τριπτύχου «Ενότητα, Σύνθεση και Διεύρυν-

ση» -στο οποίο δεσμεύτηκε ρητά και δημόσια ο
νέος πρόεδρος- είτε δεν θα συμβεί καθόλου.

Γιατί η «δεύτερη φορά Ανδρουλάκης»
μπορεί να είναι καλύτερη;

Γιατί καταρχάς το αξίωμα «επανάληψη μήτηρ
πάσης μαθήσεως» μέχρι σήμερα σπανίως εμ-
φανίζει… εξαιρέσεις! Αλλά και γιατί ο Νίκος
Ανδρουλάκης έδειξε και αυτήν τη φορά ότι
αποτελεί έναν ηγέτη με ισχυρές οργανωτικές
δεξιότητες και αντίληψη των εκλογικών ισορ-
ροπιών, που του εξασφάλισαν άλλωστε και την
καθαρή νίκη στις πρόσφατες εκλογές. Με αυτή
την οργανωτική δύναμη και την εσωτερική
ισορροπία, εφαρμόζοντάς τες όχι μόνο στις
εκλογές αλλά και στη νέα πορεία, είμαι αισιό-
δοξη ότι θα πετύχει τον στόχο του. Επιπλέον, εί-
μαι βέβαιη ότι ο Νίκος Ανδρουλάκης έχει αντι-
ληφθεί τη μεγάλη αποστολή που του έχει εκ νέ-
ου ανατεθεί, όπως και το σύνθετο έργο που κα-
λείται να επιτελέσει ώστε να καταφέρει η παρά-

ταξή μας, που είναι το σπίτι όλων μας,
να συγκροτήσει μεγάλες κοινωνικές
συμμαχίες και να αποτελέσει την εναλ-
λακτική πρόταση διακυβέρνησης της
χώρας. Για μια νικηφόρα πορεία όμως
απαιτούνται μεγαλοψυχία, υψηλή στο-
χοθεσία και ανοχή στη διαφορετικότη-
τα όχι μόνο από τον πρόεδρο αλλά από
όλους μας - το τονίζω αυτό ιδιαίτερα! 

Ποιες πρέπει να είναι οι προτεραιότητες
για το επόμενο διάστημα ώστε να μη χα-
θεί αυτό το θετικό momentum που έχει
δημιουργηθεί για το κόμμα σας;

Καταρχάς, θα πρέπει να εξαλειφθεί εφεξής κά-
θε έλλειμμα συλλογικότητας στη λειτουργία
μας, δεδομένου ότι η παράταξη αποτελεί ένα
ζωντανό οργανισμό, τα «κύτταρα» του οποίου
δεν μπορεί να παραμένουν αποξενωμένα μετα-
ξύ τους, αφού έτσι αδρανούν και αφυδατώνον-
ται. Συνεπώς η Κοινοβουλευτική Ομάδα και τα
όργανα -Πολιτικό Συμβούλιο και Κεντρική Επι-
τροπή- θα πρέπει να συνεδριάζουν συχνά δημι-
ουργώντας μια διάδραση μεταξύ τους, ένα «πο-
λιτικό κέντρο» το οποίο θα συζητά και θα απο-
φασίζει, τουλάχιστον για τα σπουδαία και τα με-
γάλα, με σοβαρή προετοιμασία και τεκμηρίω-
ση. Επιπλέον, θα πρέπει να επανακαθοριστεί η
λειτουργία της ΚΟ, από τη στιγμή που αποτελεί

την εμπροσθοφυλακή της παράταξης, έχοντας
δυνατότητα τεράστιου εύρους κινήσεων και σε
πολλά πεδία. Το κοινοβουλευτικό έργο θα πρέ-
πει να συνεχίσει να παράγεται με εντεινόμε-
νους ρυθμούς, ενώ οι βουλευτές-μέλη της να
συντονίζονται σε δράσεις με το ίδιο το κόμμα,
δεδομένου ότι, όποτε αυτές οι συνέργειες έγι-
ναν, πέτυχαν. Επίσης, η οργανωμένη εξωστρέ-
φεια της ΚΟ και η σύνδεσή της με συλλογικότη-
τες και κοινωνικές ομάδες είναι αδήριτη ανάγ-
κη στη δική μου οπτική. Όταν ανέλαβα τη θέση
της γραμματέως της ΚΟ κατέθεσα στον πρό-
εδρο ένα ολοκληρωμένο σχέδιο που αναλύει
κάθε πτυχή λειτουργίας της Κοινοβουλευτικής
Ομάδας, μέσα κι έξω από το Κοινοβούλιο, με
εξειδικευμένες πρωτοβουλίες και δράσεις,
εξωστρέφεια, συγκεκριμένες κατευθύνσεις
και στοχοθέτηση. Είναι πλέον η ώρα αυτό το
σχέδιο να μπει σε εφαρμογή και θα επιμείνω σε
αυτό. Διότι μόνο έτσι μπορούν να γίνουν πολύ
σοβαρά πράγματα, αν απελευθερωθούν όλες οι
δημιουργικές δυνάμεις εντός της παράταξης
και συναποτελέσουν μέρος μιας συνολικής πα-
ραγωγικής διαδικασίας. Τέλος, σοβαρή δου-
λειά οφείλουμε να κάνουμε και ως προς το
όραμά μας για την ελληνική κοινωνία, καθώς
και τη στρατηγική υλοποίησής του, αφού αρκε-
τές φορές τα τελευταία χρόνια κρίθηκε από
τους πολίτες πως δεν ήμασταν αρκετά σαφείς,
όπως άλλωστε φάνηκε και από τα αποτελέσμα-
τα των πρόσφατων ευρωεκλογών, που αποτέ-
λεσαν και τη θρυαλλίδα των μετέπειτα εσωκομ-
ματικών εξελίξεων.

Θεωρείτε ότι η νέα ανθρωπογεωγραφία
που έχει διαμορφωθεί στο ΠΑΣΟΚ θα
αποτελέσει έναν νέο πόλο και τι μπορεί

να σημαίνει αυτό για τη μελλοντική πο-
ρεία του Κινήματος;

Εδώ και χρόνια οι χιλιάδες πολίτες, μέλη, φίλοι,
στελέχη και θεσμικά πρόσωπα, όχι μόνο με τη
συμμετοχή τους στις εσωκομματικές διαδικα-
σίες, αποτελούν έναν διακριτό πόλο στα πράγμα-
τα της χώρας, αφού δίνουν καθημερινά τεράστιο
αγώνα στην Αυτοδιοίκηση, στο συνδικαλιστικό
κίνημα και στους χώρους δουλειάς, όπως και σε
κάθε λογής συλλογικότητες, εμπλουτίζοντας με
τη δράση τους και τη δύναμή τους το σύνολο του
χώρου μας. Αυτές οι εκατοντάδες χιλιάδες προ-
οδευτικών-δημοκρατικών πολιτών, καταθέτον-
τας σπουδαίες ιδέες και εμπειρίες στους επιμέ-
ρους τομείς τους, δεν πρέπει να χαθούν. Δεν
πρέπει να νιώσουν ματαιωμένοι στη δίνη των
εσωτερικών περιχαρακώσεων, της εσωστρέφει-
ας ή του ετεροπροσδιορισμού. Γιατί το ΠΑΣΟΚ εί-
ναι κάτι πολύ μεγαλύτερο από όλα αυτά. Αυτό τον
μεγάλο πλούτο της φυσικής τους παρουσίας αλ-
λά και της συνολικής συνισταμένης των δράσεών
τους πρέπει τώρα να αξιοποιήσουμε όλοι μαζί,
ενωμένοι όχι μόνο κατ’ επίφαση αλλά κατ’ ου-
σίαν, πραγματοποιώντας υπέρβαση από τους μι-
κροϋπολογισμούς και τις πρόσκαιρες πικρίες
που μια εσωκομματική διαδικασία αναπόφευκτα
συνεπάγεται και επικεντρωμένοι στο μεγάλο, το
ωραίο και το αληθινό της πραγματικής αποστο-
λής μας. Και αυτό δεν είναι άλλο από την πορεία
νίκης έναντι της ΝΔ του κ. Μητσοτάκη και των
πολιτικών του, που οδήγησαν τους πολλούς, τους
αδύναμους και τους μη προνομιούχους σε μια
πρωτοφανή δυστοπία, αποστερώντας από αυ-
τούς κάθε ελπίδα. Και είναι χρέος να νικήσουμε
όχι για να «κυβερνήσει ξανά το ΠΑΣΟΚ» αλλά για
να ξαναβρούν αξιοπρέπεια οι άνθρωποί μας και
περηφάνια η πατρίδα μας.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ
Βουλευτής Λάρισας, γραμματέας ΚΟ ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ

«Για μια νικηφόρα
πορεία απαιτείται 

μεγαλοψυχία»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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O
σα έχουμε γράψει έως τώρα για τον πε-
ριφερειάρχη Ηπείρου είναι σταγόνα
στον ωκεανό, αφού τελικά η κακοδια-

χείρισή του και τα «τερτίπια» που χρησιμοποιεί
στην περιφέρεια για να περνάει το δικό του
έχουν βάθος... Χαίρε βάθος απροσμέτρητο!
Σύμμαχός του σε όλα αυτά η μία και μοναδική

Ηπειρώτισσα δικηγόρος Αθη-
νών Γεωργία Τατάγια!

Πάμε λοιπόν να δούμε τα έρ-
γα και της ημέρες του αχτύπη-
του διδύμου που διοικεί από
κοινού τα πάντα και τους πάν-
τες… κυριολεκτικά!

Τον Φεβρουάριο του 2021 η
εφημερίδα «Τύπος Ηπείρου»

αποκαλύπτει με πρωτοσέλιδό της την απευθεί-
ας ανάθεση εκατοντάδων υποθέσεων κατ’ απο-
κλειστικότητα σε δικηγόρο των Αθηνών, με κα-
ταγωγή από τη Μηλιά Μετσόβου, με απόφαση
και ευθύνη του περιφερειάρχη Ηπείρου.

Διαμαρτυρίες και καταγγελίες
Επρόκειτο λοιπόν για τη Γεωργία Τατάγια,

στην οποία μέσα σε πέντε χρόνια δόθηκαν υπο-
θέσεις με συνολική αμοιβή που ξεπερνούσε
τότε τις 300.000 ευρώ, σύμφωνα με πρόχει-
ρους υπολογισμούς, αφού ο ακριβής αριθμός
των υποθέσεων και των χρημάτων δεν είναι δυ-
νατόν να εξακριβωθεί και ούτε ήταν εφικτή μια
ενδελεχής έρευνα της υπόθεσης.

Σύμφωνα όμως με μια πρόχειρη έρευνα που
έκανε τότε η εφημερίδα ύστερα από διαμαρτυ-
ρίες και καταγγελίες δικηγόρων της Ηπείρου,
στη δικηγόρο επιλογής του περιφερειάρχη διο-
χετεύονταν υποθέσεις που αφορούσαν όχι μό-
νο συζητήσεις στο Συμβούλιο της Επικρατείας,
αλλά και Διοικητικών Δικαστηρίων, Τριμελούς,
Μονομελούς, μέχρι και Ειρηνοδικείου!

Δεν της ανατίθενται υποθέσεις μόνο από την
Περιφερειακή Ενότητα Ιωαννίνων αλλά και από
τους αντιπεριφερειάρχες Άρτας κ. Ψαθά, Πρε-
βέζης κ. Στράτο Ιωάννου και Θεσπρωτίας κ.
Θωμά Πιτούλη, πέραν εκείνων από δήμους με
πρωταθλητή τον Δήμο Μετσόβου!

«Χτύπαγε» με καλές προσφορές
Στις περισσότερες σχετικές αποφάσεις ανα-

φέρεται ότι «ζητήθηκε οικονομική προσφορά»
από την κύρια Τατάγια, η οποία φυσικά είναι
εξαιρετική δικηγόρος για να έχει διαμορφώσει
ένα υψηλό «αμοιβολόγιο» προσφέρουσα ειδι-
κές υπηρεσίες, αλλά δεν διαπιστώθηκε να ζη-
τήθηκε προσφορά και από άλλους δικηγόρους.

Όμως, δεν είναι η μοναδική καλή δικηγόρος
στην Ήπειρο και Αθήνα με ειδίκευση σε συγκε-
κριμένο τομέα. Υπάρχουν στο δικηγορικό σώμα
της Ηπείρου (και Ηπειρώτες στην Αθήνα και
αλλού) επιστήμονες με ήθος, υψηλή κατάρτιση
και προσόντα που θα ζήλευαν πολλοί ανά το
πανελλήνιο και στην Ευρώπη ακόμη.

Μόνο που αυτοί πένονται, ειδικά αυτό τον
καιρό, διότι δεν έχουν τις προσβάσεις ή αρ-

νούνται να εκλιπαρήσουν την εύνοια του περι-
φερειάρχη Ηπείρου και όποιων ισχυρών.

Για αυτή την απόφαση και τις απευθείας ανα-
θέσεις στην κυρία Τατάγια η Περιφέρεια Ηπεί-
ρου επικαλέστηκε ως επιχείρημα ότι ο νομικός
της σύμβουλος δεν μπορεί να μετακινηθεί λό-
γω φόρτου εργασίας, ότι θα κόστιζε η μετάβα-
σή του στην Αθήνα και ότι για τον χειρισμό των
υποθέσεων απαιτείται εξειδίκευση, ενώ... γνω-
μοδοτεί και ο ίδιος για αυτό!

Ίσως μια δυο φορές αυτό να τύχαινε, αλλά
δεν μπορεί να συμβαίνει πάντοτε, ούτε και ότι
είναι... ασύμφορο για την Περιφέρεια Ηπείρου
να μετακινηθεί. Το χειρότερο είναι ότι ουσια-
στικά διασύρει τον νομικό της σύμβουλο -είναι
ένας εξαιρετικός δικηγόρος- πως δεν είναι
ικανός να παρασταθεί σε μια δίκη ούτε καν να
ελέγξει δικαιολογητικά!

Υπάρχουν όμως αποφάσεις τόσο του Νομι-
κού Συμβουλίου του Κράτους (πχ, γνωμοδότη-
ση με αριθμ.77/2017 - Ε’ Τμήμα - 28/3/2017)
όσο και του Ελεγκτικού Συνεδρίου (Κλιμάκιο Ζ’
- Πράξη 48/2014), που δεν αφήνουν κανένα πε-
ριθώριο παρερμηνείας. Ειδικά αυτή του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου που εκδόθηκε εξ αφορμής
παρόμοιας υπόθεσης ενός δήμου (δεν αλλάζει
τίποτε που στην προκειμένη περίπτωση έχουμε
την περιφέρεια) είναι καταπέλτης, όπως προ-
κύπτει από την απόφαση που προαναφέραμε
και απόσπασμά της δημοσιεύουμε.

Τι λένε οι αποφάσεις
Με δυο λόγια, μεταξύ άλλων, η απόφαση του

Ελεγκτικού Συνεδρίου λέει ότι πρόκειται για
συνήθεις υποθέσεις, από κανένα στοιχείο δεν
αποδεικνύεται η αδυναμία του έμμισθου δικη-
γόρου-νομικού συμβούλου, πως η απόφαση
είναι πλημμελώς αιτιολογημένη, ενώ αναφέ-
ρεται και στο ύψος της αμοιβής.

Περιγράφει δηλαδή ό,τι ακριβώς συμβαίνει
και με την περίπτωση που παρουσιάζουμε χω-
ρίς φυσικά να γνωρίζουμε ποια είναι η άποψη
του εν Ιωαννίνοις Επιτρόπου του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, που θα παρουσίαζε εξαιρετικό εν-
διαφέρον να μάθουμε, όταν μάλιστα αναφέ-
ρονται αμοιβές και μέχρι 24.000 ευρώ για μια
παράσταση σε υπόθεση!

Ο Καχριμάνης και
η δικηγόρος Τατάγια

με τις «χρυσές»
απευθείας αναθέσεις

Η Ηπειρώτισσα 
νομικός Αθηνών
πήρε σε 5 χρόνια

αμοιβή 
άνω των 300.000

ευρώ για υποθέσεις 
που της έδωσε 

ο περιφερειάρχης
Ηπείρου

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη
ioannadani@gmail.com

Μερικές από τις εκατοντάδες απευθείας 
αναθέσεις στη δικηγόρο

Η δικηγόρος Γεωργία Τατάγια

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα



ΣΑΒΒΑΤΟ 19 OKTΩΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ19

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Σ
τις υποθέσεις που δημοσίευσε ο «Τύ-
πος Ηπείρου» ιδιαίτερο ενδιαφέρον
έχουν εκείνες που αναφέρονται στη

διαμάχη της περιφέρειας με την εταιρεία
σχετικά με το εργοστάσιο επεξεργασίας
απορριμμάτων και ό,τι αφορά την αξιοποίηση
μέσω ΣΔΙΤ, τη σύμπραξη δημοσίου και ιδιωτι-
κού τομέα.

Ένα θέμα που η περιφέρεια όφειλε να ενη-
μερώσει τους πολίτες της Ηπείρου, που λογικό
είναι να νοιάζονται για το τι συμβαίνει, αφού
άλλωστε εκείνοι είναι που πληρώνουν. Δεδο-
μένου ότι το έργο εκτελέστηκε βάσει προγραμ-
ματικής σύμβασης με τους δήμους, αν παρεμ-
πιπτόντως δικαιωνόταν το εργοστάσιο, το
«μάρμαρο» θα το πλήρωναν οι πολίτες! Άρα η
ενημέρωση έπρεπε να είχε γίνει προ πολλού
και ο κύριος περιφερειάρχης κωφεύει για...
άγνωστους λόγους. Την ίδια στάση όμως κρα-
τούσε και ο ΦοΔΣΑ! 

Οι δικηγορικοί σύλλογοι
Το ξαναλέμε, προφανώς κάποιες υποθέσεις

να χρειάζονται ιδιαίτερες γνώσεις, εμπειρία
και χειρισμό, σίγουρα όμως όχι όλες ή τουλάχι-
στον όχι τόσες πολλές. Ασφαλώς και δεν φταίει
η συγκεκριμένη δικηγόρος ή όποιος άλλος συ-
νάδελφός της. Αυτήν τη δουλειά κάνει, οπότε
ουδείς ψόγος.

Την ευθύνη φέρουν η Περιφέρεια Ηπείρου,
ο περιφερειάρχης, η Οικονομική Επιτροπή, το
Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης Ηπείρου, οι
αντιπεριφερειάρχες της Άρτας, Πρέβεζας, Θε-
σπρωτίας. Τον λόγο πλέον έχουν οι Δικηγορι-
κοί Σύλλογοι της Ηπείρου, που εκτιμούμε ότι
γνωρίζουν τι συμβαίνει, αλλά περιέργως σιω-
πούν και ανέχονται την περιφρόνηση που υφί-
στανται τα μέλη τους...

Έναν χρόνο μετά...
Τον Φεβρουάριο του 2022 ο «Τύπος Ηπεί-

ρου» επανέρχεται με νέο δημοσίευμα και κά-
νει λόγο για συνεχείς απευθείας αναθέσεις
προς την κυρία Τατάγια. Η επιδεικνυόμενη
ανοχή από τις αρμόδιες Αρχές (εισαγγελικές
κ.λπ.) έχει ως αποτέλεσμα την ασυδοσία, την
οποία όμως Καχριμάνης και Τατάγια θέλουν να
εμφανίσουν ως νόμιμη δραστηριότητα.

Όπως αναφέρει χαρακτηριστικά η εφημερί-
δα, «θα ήταν προτιμότερο να πούνε... “έτσι μας
αρέσει”, όπως άλλωστε συνηθίζει να λέει ο πε-
ριφερειάρχης συχνά πυκνά, από το να πι-
στεύουν ότι τρώμε τις κοτσάνες που ξεφουρνί-
ζουν, όπως τα κωμικοτραγικά περί... αμφισβή-
τησης του πολιτεύματος και παραβίασης της
συνταγματικής τάξης, επειδή επικρίναμε τα
καμώματα του περιφερειάρχη κ.λπ. παραγον-
τίσκων. Αν νομίζετε ότι υπερβάλλουμε για τα
περί της εύνοιας, δείτε τι έκανε Διαχειριστική
Αρχή της Περιφέρειας, δηλαδή ο πολύς κ. Κα-
χριμάνης: Πέραν όλων των άλλων, που κατά
καιρούς αποκαλύψαμε, στις... 21/2/22 (δηλα-
δή;;;) ανέθεσε στην κ. Τατάγια τη νομική υπο-

στήριξη της Διεύθυνσης Τεχνικών Έργων
Ηπείρου λόγω εμπειρίας!».

Σύμβαση λοιπόν για 23 μήνες, έναντι του πο-
σού των 30.000 ευρώ, συν τον ΦΠΑ, όταν άλλος
Γιαννιώτης δικηγόρος για 36 μήνες αμειβόταν

με τα ίδια χρήματα! Ότι η απόφαση φέρει ημε-
ρομηνία Φεβρουαρίου, ας το αποδώσουμε
στην πρεμούρα τους να δώσουν μια ακόμη
δουλειά στην έμπειρη κ. Τατάγια, την οποία φυ-
σικά πληρώνουν οι Ηπειρώτες.

Σαν να μην είναι έμπειρος ο μόνιμος νομικός
σύμβουλοςτης περιφέρειας ή άλλος τις, αλλά ο
περιφερειάρχης επιμένει να στηρίζει κι άλλο
την κ. Τατάγια για να μπορούμε πλέον να μιλά-
με για την απόλυτη εξάρτηση του κ. Καχριμάνη
από τη δικηγόρο.

Σύμβαση λοιπόν για 23 μήνες έναντι του πο-
σού των 30.000 ευρώ, συν τον ΦΠΑ, όταν άλλος
Γιαννιώτης δικηγόρος αμειβόταν με τα ίδια
χρήματα για 36 μήνες! Όχι όμως μόνο
αυτό: Πήρε η Διαχειριστική Αρχή προσφορά
από την κ. Τατάγια, αλλά στην απόφαση δεν
φαίνεται να πήραν και από άλλους δύο τουλά-
χιστον, όπως θα έπρεπε, ούτε και συγκροτήθη-
κε επιτροπή για την αξιολόγηση των προσφο-
ρών ή της συγκεκριμένης ούτε και της ζητήθη-
κε εγγυητική επιστολή όπως σε άλλο δικηγόρο
για την ίδια δουλειά.

«Παράνομη απόφαση»
Όπως αναφέρει στη συνέχεια και η εκδότρια

του «Τύπου Ηπείρου» Ελένη Καραπάνου, «σε
έναν χρόνο και κάτι ο κ. Καχριμάνης, με παρά-
νομη απόφαση της Οικονομικής Επιτροπής,
υπέγραψε δύο συμβάσεις με την ευνοούμενη
του, 24.800 ευρώ και 18.600 ευρώ αντιστοίχως.

Η πρώτη (6/5/2020) για το νομικό έλεγχο εγ-
γράφων που αφορούν το έργο της “Εγκατάστα-
σης Επεξεργασίας Στερεών Αστικών Αποβλή-
των της Περιφέρειας Ηπείρου”. Η δεύτερη
(20/5/2021) αφορά πάλι το ίδιο θέμα, ως παρο-
χή νομικών υπηρεσιών στην Περιφέρεια. Δη-
λαδή η κ. Τατάγια, που σε ενάμιση χρόνο περί-
που εισέπραξε περί τις 80.000 ευρώ, πέραν
όλων των άλλων, χειρίζεται σχεδόν κατ’ απο-
κλειστικότητα τις υποθέσεις της περιφέρειας,
ενώ όπως αποδείχτηκε ανέλαβε να στηρίζει με
εξώδικα και αγωγές σε δημοσιογράφους και
Μέσα Ενημέρωσης τον κ. Καχριμάνη για προ-
σωπικά και πολιτικά θέματα».

Σε περίπου ενάμιση χρόνο 
εισέπραξε περί τις 80.000 ευρώ,
πέραν όλων των άλλων, 
ενώ χειρίζεται σχεδόν 
κατ’ αποκλειστικότητα 
τις υποθέσεις της περιφέρειας

Τα δημοσιεύματα της εφημερίδας «Τύπος Ηπείρου» που αναφέρονται στις απευθείας αναθέσεις της κυρίας Τατάγια

Απανωτές συμβάσεις
στην ευνοούμενη

του περιφερειάρχη
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Σ
ύμφωνα με τα δημοσιεύματα της εποχής, λοιπόν, η
πλειοψηφία του Περιφερειακού Συμβουλίου (πα-
ράταξη Καχριμάνη) αποφάσισε (παρανόμως) να

εκχωρήσει την αρμοδιότητα σύναψης συμβάσεων με δι-
κηγόρους στην Οικονομική Επιτροπή και κάπως έτσι
«νομιμοποίησαν» και παλιότερες αποφάσεις που αφο-
ρούν την κ. Τατάγια. Αυτό δεν θα πει ότι δεν υπάρχει πλέ-
ον πρόβλημα και πως όλα είναι καλώς καμωμένα με τις
απευθείας αναθέσεις στη δικηγόρο.

Βλέπετε, ήταν τέτοιος ο πανικός τους από τις αποκα-
λύψεις του «Τύπου Ηπείρου», που νόμισαν πως είναι νό-
μιμη… «η εκ των υστέρων θεραπεία». Ποιου καλοπλη-
ρωμένου δικηγόρου επινόηση είναι αυτό το νομικό
έκτρωμα, άραγε; Αυτό συζητήθηκε στη συνεδρίαση της
28ης Ιουλίου 2021, μαζί και η χωρίς ντροπή ανακοίνωση
του κ. Καχριμάνη ότι θα κάνει… απεργία πείνας διαμαρ-
τυρόμενος κατά της κυβέρνησης, αν δεν γίνει ο δρόμος
τετράιχνος προς Κακαβιά.

Νέος καβγάς
Φυσικά, δρόμος με τέσσερις λωρίδες δεν επρόκειτο

να γίνει, τον πήραν όλοι στην πλάκα τον περιφερειάρχη
και μετά έγινε νέος καβγάς για την κ. Τατάγια και τις συμ-
βάσεις της.  Η απόφαση ελήφθη για να… διορθώσουν,
λέει, το λάθος του νομοθέτη (από πότε νομοθετεί το Πε-
ριφερειακό Συμβούλιο;) και να έχει πλέον η Οικονομική
Επιτροπή την αρμοδιότητα σύναψης συμβάσεων με δι-
κηγόρους και μάλιστα με αναδρομική ισχύ, χωρίς χρονι-
κό περιορισμό!

Περιληπτικά η απόφαση έχει ως εξής: «Ενέκρινε το
Περιφερειακό Συμβούλιο κατά πλειοψηφία τη μεταβί-
βαση της αρμοδιότητάς του ως προς τον καθορισμό της
αμοιβής ανάθεσης σε δικηγόρο, εξώδικου ή δικαστικού
χειρισμού, ανά υπόθεση, ζητημάτων, τα οποία έχουν ιδι-
αίτερη σημασία ή σπουδαιότητα και απαιτούν εξειδικευ-
μένη νομική γνώση ή εμπειρία και τις ληφθείσες απο-
φάσεις της Οικονομικής Επιτροπής (αριθμ. απόφ.
10/26/28-7-2021)». Εν τω μεταξύ ούτε οι Σταθμοί Μετα-
φόρτωσης Απορριμμάτων δούλευαν ούτε καν και το Ερ-

γοστάσιο Επεξεργασίας, για το οποίο καταγγέλθηκε στην
Εισαγγελία ότι έστελνε λύματα σε παραπόταμο και από
εκεί στον Καλαμά! 

Μάιος 2022: Και οι δύο στο Πειθαρχικό
Τον Μάιο του 2022 Καχριμάνης και Τατάγια φτάνουν

στο Πειθαρχικό, απολογούμενοι και για «παροχές» σε
εταιρείες της συζύγου του και του κουνιάδου του. Κινδυ-
νεύει να τεθεί σε αργία και να οδηγηθεί στη Δικαιοσύνη.
Όπως αναφέρει ο δημοσιογράφος Κώστας Καλτσής:
«Ασύδοτη η δικηγόρος βρίζει όσους διαφωνούν μαζί της
και με τον περιφερειάρχη». Μετά, λοιπόν, την απόφαση
του συντονιστή της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Βασι-
λείου Μιχελάκη, τον παραπέμπει στο Πειθαρχικό Συμ-
βούλιο για παράβαση καθήκοντος, μαζί δε και τα μέλη
της Οικονομικής Επιτροπής.

Η υπόθεση αφορά τις παράνομες αναθέσεις στη δικη-
γόρο Αθηνών Γεωργία Τατάγια, που είχαν αποκαλυφθεί
από τον «Τύπο Ηπείρου» (που δικαιώνεται για άλλη μια
φορά) και που είχε καταγγείλει με αναφορά της η εκδό-
τριά του Ελένη Καραπάνου.

Είχε προηγηθεί η απολογία τους και πλέον η υπόθεση
παίρνει νέα τροπή, αφού ήδη κλήθηκε σε απολογία ο κ.
Καχριμάνης και για τις αναθέσεις-χρηματοδοτήσεις
εταιρείας της συζύγου του Ελένης Κασσάρου και του
κουνιάδου του Στέργιου Κασσάρου.

Είναι ο πρώτος περιφερειάρχης (μετά τον Παναγιώτη
Ψωμιάδη) που παραπέμπεται στο Πειθαρχικό Συμβούλιο
με τα μέλη της Οικονομικής Επιτροπής και αυτό σημαίνει
ότι διατρέχει τον κίνδυνο επιβολής ποινής που θα τον
οδηγήσει σε περιπέτειες και ίσως στη Δικαιοσύνη. 

Ο κ. Καχριμάνης όλα αυτά τα χρόνια ενεργούσε ως η
Ήπειρος να είναι τσιφλίκι του, αλλά άρχισε να σφίγγει ο
κλοιός και βρισκόταν σε απόγνωση. 

Εν τω μεταξύ η «πέτρα του σκανδάλου», η δικηγόρος
των Αθηνών Γεωργία Τατάγια (εκ Μηλιάς Μετσόβου),
στενή συνεργάτιδα του περιφερειάρχη Ηπείρου, παρέ-
μενε αδιόρθωτη και προκαλούσε τόσο που στην Ήπειρο
αρχίζει να έχει πλέον ανεκδοτολογική αναφορά. 

Ο περιφερειάρχης παραπέμπεται για παράβαση 
καθήκοντος, μαζί δε και τα μέλη της Οικονομικής 

Επιτροπής - Η υπόθεση αφορά τις παράνομες 
αναθέσεις στη δικηγόρο Αθηνών

Γιατί το «ντουέτο» 
της Ηπείρου έφτασε στο 
Πειθαρχικό Συμβούλιο

Η απόφαση 
της Οικονομικής
Επιτροπής για 
τις αναθέσεις
στην κ. Τατάγια
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O
σοι ενδεχομένως δεν το γνωρίζε-
τε, στη Γεωργία Τατάγια ο περιφε-
ρειάρχης Ηπείρου Αλέξανδρος

Καχριμάνης αναθέτει σχεδόν όλες τις νο-
μικές υποθέσεις της περιφέρειας, μέχρι
και Μονομελούς Πρωτοδικείου! Παρανό-
μως φυσικά κι ας διατείνεται για το αντίθε-
το. Όχι επειδή δεν μπαίνουν σε διαγωνιστι-
κή διαδικασία, όπως παραπλανητικώς λέ-
ει, αλλά για πολλούς άλλους λόγους.

Όπως, πχ, ότι η απόφαση δεν λαμβανό-
ταν νομίμως και από το όργανο που έπρε-
πε, ότι η περιφέρεια έχει στελεχωμένη νο-
μική υπηρεσία, αλλά υποχρεώνεται ο δι-
κηγόρος να υπογράφει ότι δεν προλαβαί-
νει να παρασταθεί ή πως δεν έχει τις ειδι-
κές γνώσεις και την εμπειρία! Ακόμη, διότι
η πρόσθετη νομική στήριξη (αν χρειάζεται)
πρέπει να αντλείται από έναν πίνακα δικη-
γόρων, στον οποίο όμως η κυρία Τατάγια
δεν είναι εγγεγραμμένη.

Η κυρία Τατάγια όμως δεν αρκείται στα
νομικά της καθήκοντα, έστω κι αν παρανό-
μως τής ανατίθενται. Παρεμβαίνει σε οτι-
δήποτε αφορά την περιφέρεια και τον κ.
Καχριμάνη, μέχρι που συντάσσει και τα
δελτία Τύπου της περιφέρειας, εν γένει δε
συμπεριφέρεται σαν εκείνη να ασκεί τη δι-
οίκηση της Περιφέρειας Ηπείρου. Μοιάζει
να δίνει ένα ιδιότυπο σόου κάθε φορά,
ίσως για να εντυπωσιάζει τον πελάτη της κ.
Καχριμάνη που βρίσκεται κολλημένος
στον τοίχο εξαιτίας δικών του αποφάσεων
και πράξεων.

Πέρασε το... σύμπαν 
γενεές δεκατέσσερις

Απαντά για όλα, υπερασπίζεται τον περι-
φερειάρχη και για ζητήματα που δεν εμπί-
πτουν στα καθήκοντά της, ειρωνεύεται και
λοιδορεί όσους διαφωνούν μαζί του και
μαζί της, στέλνει εξώδικα και απειλεί με
μηνύσεις και αγωγές, απασχόλησε πλει-
στάκις το Περιφερειακό Συμβούλιο, αμεί-
βεται με χιλιάδες ευρώ από τον οβολό των
Ηπειρωτών και δεν διστάζει να αναλαμβά-
νει ως δικηγόρος προσωπικώς πλέον του
κ. Καχριμάνη σε αγωγή του (και του γιου
του Γεωργίου) εναντίον της εκδότριας του
«Τύπου Ηπείρου» και του Κώστα Καλτσή.

Η κυρία Τατάγια εκείνο το διάστημα
έστειλε μια απάντηση σε άρθρο του Καλτσή

στον «Πρωινό Λόγο» και πέρασε το... σύμ-
παν γενεές δεκατέσσερις.

Το άρθρο αφορούσε την ΤΕΡΝΑ (λει-
τουργούσε το Εργοστάσιο Επεξεργασίας
Απορριμμάτων), τα 3,3 εκατ. ευρώ που
αποφάνθηκε το Διαιτητικό Δικαστήριο ότι
πρέπει να της δώσει η περιφέρεια και τον
ΣΥΡΙΖΑ με τις («χαϊδευτικές») ανακοινώ-
σεις του, ενώ έγινε γνωστή η στήριξή του
προς τον κ. Καχριμάνη, που φυσικά την αν-
ταποδίδει.

Όμως, αντί να δώσει απαντήσεις για το
καυτό θέμα, που απασχόλησε τους πολίτες
αφού από την τσέπη τους θα έβγαιναν αυτά
τα χρήματα, επιτέθηκε πάλι εναντίον της
εφημερίδας, της κ. Καραπάνου και του συ-
ναδέλφου Γιώργου Γιαννάκη με απίστευ-
τους χαρακτηρισμούς!

Δεν έδωσε απαντήσεις
Θύμωσε (και επειδή έχει ευθύνη για την

κακή εξέλιξη στο δικαστήριο με την ΤΕΡ-

ΝΑ;) αλλά δεν έδωσε απαντήσεις, ούτε που
στη σύμβαση Περιφέρειας-ΤΕΡΝΑ (Αει-
φορική Ηπείρου) αναφέρεται ρητώς ότι
παραιτούνται από κάθε ένδικο μέσο κατά
των αποφάσεων του Διαιτητικού Δικαστη-
ρίου!

Γράφει κι άλλα με υπαινιγμούς η κακή
θεμιστοπόλος (κατά το κακοί δημοσιογρά-
φοι εμείς, που συχνά εκτοξεύει) που απο-
μονώνει και παραποιεί φράσεις από άρθρα
και σχόλια και συχνά επιμένει ότι επικρί-
νουν τη Δικαιοσύνη, δικαστές και εισαγγε-
λείς!

Δεν παραλείπει δε η κυρία, την οποία
πληρώνουν αδρά οι Ηπειρώτες και τα όποια
λάθη της, να αναφέρεται και στο... 1970,
«τότε που όλα τα ’σκιαζε η φοβέρα», και
μας καλεί να της παρουσιάσουμε κείμενά
μας εκείνης της εποχής, ενώ καταληφθεί-
σα από... ιερή αγανάκτηση, διαβάζοντας το
άρθρο μας και αναπολούσα τις... αντιστα-
σιακές της περγαμηνές, ανατρίχιασε, λέει!

«Οι ύβρεις της είναι τίτλοι τιμής»
Όπως έγραψε ο Κώστας Καλτσής στο

άρθρο του, «οι ύβρεις της, μαζί και του κ.
Καχριμάνη και όποιων άλλων που υφί-
στανται την κριτική, είναι τίτλοι τιμής. Η δε
χωρίς ντροπή απόπειρα απαξίωσης του
συναδέλφου Γιώργου Γιαννάκη για τη σω-
ματική του διάπλαση αποδεικνύει το ήθος
της, αφού πιστεύει πως έτσι αντικρούει την
κριτική του δημοσιογράφου! Ευθέως λέμε
ότι επρόκειτο για εντελώς ανήθικο και χυ-
δαίο σχολιασμό και μάλιστα από τη δικηγό-
ρο της περιφέρειας, την οποία άφησε ασύ-
δοτη ο κ. Καχριμάνης (να υποθέσουμε ότι
εκείνη είναι... δίμετρη;).

Ό,τι όμως και να λέει η κ. Τατάγια (που
την πληρώνουμε αδρά για να μας βρίζει...),
όσες αρλούμπες κι αν ξεστομίζει ο κ. Κα-
χριμάνης, οι Ηπειρώτες τούς έμαθαν πια
πολύ καλά και θα τους στείλουν εκεί που
τους αξίζει. Και τέλος: επειδή για όλα έχει
άποψη ως δικηγόρος του κ. Καχριμάνη,
γνωρίζει να πει κάτι για τις δήθεν πρόχει-
ρες, παράνομες κτηνοτροφικές εγκατα-
στάσεις του υιού Καχριμάνη στα βουνά του
Μετσόβου, σε προστατευόμενη περιοχή
Natura και το Διάταγμα Ζαγορίου;».

Να ξεκαθαρίσουμε όμως και το εξής: Η
κυρία Τατάγια είναι επιτηδευματίας και
όποιος και να ήταν στη θέση της φυσικά και
θα δεχόταν τις αναθέσεις και φυσικά και
θα δεχόταν την αμοιβή της. Άλλωστε, τα
δουλεύει τα χρήματά της, δεν κάθεται! Το
πρόβλημα είναι ο δημόσιος λειτουργός και
οι απευθείας αναθέσεις του! Και ο νοών
νοείτω! 

Υπερασπίζεται τον περιφερειάρχη
και για ζητήματα που 
δεν εμπίπτουν στα καθήκοντά της,
ειρωνεύεται και λοιδορεί όσους
διαφωνούν μαζί του, 
στέλνει εξώδικα και απειλεί 
με μηνύσεις και αγωγές

Δικηγόρος-πολυεργαλείο

Η απόφαση της Εισαγγελίας, που δεν ασκεί δίωξη 
στην εφημερίδα «Τύπος Ηπείρου» μετά τις καταγγελίες της κυρίας Τατάγια
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Τ
η μάχη με τον πολιτικό χρόνο
επιδιώκει να κερδίσει ο Νί-
κος Ανδρουλάκης, καθώς η

πολιτική συγκυρία είναι σαφώς με το
μέρος του. Είναι δεδομένο ότι ο κ.
Ανδρουλάκης δεν έχει περίοδο χάρι-
τος και καλείται πλέον να δείξει ότι
μπορεί να κάνει τις αλλαγές που
χρειάζεται το κόμμα αλλά και τις
απαραίτητες συνθέσεις στην ανθρω-
πογεωγραφία που προέκυψε μετά τις
εκλογές. 

Η πρώτη δημοσκόπηση της GPO για το
Star αποτυπώνει τον καμβά που θα κινη-
θεί. Σχετικά με το αποτέλεσμα των εσω-
κομματικών εκλογών του ΠΑΣΟΚ, το 60,4%
των ερωτηθέντων το κρίνει θετικά και μάλ-
λον θετικά, ενώ αρνητικά/μάλλον αρνητικά
το κρίνει το 33,7%. Σε ερώτηση για το αν ο
Νίκος Ανδρουλάκης θα ανεβάσει τα ποσο-
στά του ΠΑΣΟΚ, το 48,8% πιστεύει πως θα
τα καταφέρει, ενώ μεταξύ των ψηφοφόρων
του κόμματος το 77,3% πιστεύει πως θα τα
καταφέρει. 

Στο «Έλενα Βενιζέλου» 
Ο Νίκος Ανδρουλάκης επιδιώκει να διώ-

ξει τα φώτα από τις επικείμενες αλλαγές

που ετοιμάζει στο εσωκομματικό
τοπίο του ΠΑΣΟΚ. Χθες σε μια κίνη-
ση υψηλού συμβολισμού επισκέ-
φθηκε τη Διατομεακή Μονάδα Μα-
στού στο ΓΝ « Έλενα Βενιζέλου»,
στο πλαίσιο των δράσεων που
έχουν καθιερωθεί κάθε Οκτώβριο
για την ενίσχυση της πρόληψης και
της ενημέρωσης των γυναικών για
τον καρκίνο του μαστού, τομέα με

τον οποίο η αείμνηστη πρόεδρος Φώφη
Γεννηματά είχε ασχοληθεί ενεργά.

«Το Κέντρο Μαστού κάνει εξαιρετική
δουλειά προσφέροντας υπηρεσίες υψηλού
επιπέδου στην πρόληψη, τη θεραπεία και
την αποκατάσταση. Για εμάς είναι προτε-
ραιότητα η ενημέρωση -ήδη από τα σχολι-
κά χρόνια-, διότι η πρόληψη σώζει χιλιά-
δες ζωές. Δυστυχώς, σε σχέση με άλλα ευ-
ρωπαϊκά κράτη, είμαστε ακόμη πολύ πίσω
και πρέπει να κάνουμε πολλά βήματα γρη-
γορότερα. Θέλω να ευχαριστήσω τους για-
τρούς, τους νοσηλευτές και όλο το προσω-
πικό του νοσοκομείου “Έλενα Βενιζέλου”

που καταβάλλουν αγωνιώδεις προσπάθει-
ες και καταφέρνουν να προσφέρουν πολύ
υψηλού επιπέδου υπηρεσίες υγείας στις
γυναίκες, καθώς δυστυχώς ο καρκίνος του
μαστού είναι η πιο συχνή μορφή καρκί-
νου», επισήμανε ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
και πρόσθεσε: «Ο λαός μας έχει ανάγκη
ένα ισχυρό Εθνικό Σύστημα Υγείας, που θα
παρέχει δημόσιες υπηρεσίες υψηλού επι-
πέδου. Δεν μπορεί να συνεχιστεί οι Έλλη-
νες πολίτες να πληρώνουν τις δεύτερες
υψηλότερες δαπάνες υγείας σε όλη την
Ευρώπη. Πρέπει να κάνουμε πολλά, πρέ-
πει να υπάρχει οργανωμένο σχέδιο ανάτα-
ξης και αναγέννησης του Εθνικού Συστή-
ματος Υγείας».

Συσκέψεις… συνέχεια 
Η αντίστροφη μέτρηση για τις κυοφο-

ρούμενες αλλαγές στο ΠΑΣΟΚ έχει ξεκι-
νήσει. Οι συσκέψεις είναι διαδοχικές και
ο Νίκος Ανδρουλάκης σύμφωνα με πλη-
ροφορίες έχει κάνει ήδη τα πρώτα ραν-
τεβού με πρόσωπα που θα αποτελέσουν

τις ομάδες κρούσης, τόσο στο κόμμα όσο
και στη Βουλή. Θα πρέπει να θεωρείται
δεδομένο ότι ο κ. Ανδρουλάκης δεν πρό-
κειται να παρεκκλίνει πολύ από τη λογική
«αυτούς ξέρω, αυτούς εμπιστεύομαι» σε
καίρια πόστα που θα αφορούν τα σχήμα-
τα που θα επιλέξει για να αντιπαρατεθεί
με τη ΝΔ.

Ο άνεμος αισιοδοξίας που πνέει στη Χα-
ριλάου Τρικούπη από το βράδυ της Κυρια-
κής οδηγεί στην προσδοκία ότι τελικά θα
βρεθεί η χρυσή ισορροπία που θα αξιοποι-
εί ουσιαστικά τόσο το δίδυμο Γερουλάνου -
Διαμαντοπούλου που ξεχώρισε με τις
εκλογικές επιδόσεις του όσο και το πολιτι-
κό τους αποτύπωμα την επόμενη μέρα.
Στην ίδια γραμμή θα πρέπει να κινηθεί και
με την αξιοποίηση των Μιχάλη Κατρίνη και
Νάντιας Γιαννακοπούλου. Ξεχωριστό ρόλο
αναμένεται να διαδραματίσει ο Χάρης Δού-
κας και αυτό διότι δεν είναι βουλευτής, άρα
εκ των πραγμάτων θα τον περιμένει πιο
πολλή κομματική δουλειά. Όλα αυτά βέ-
βαια μπορεί να λειτουργήσουν αποτελε-
σματικά υπό την αίρεση ότι θα έχει μπει
στην άκρη η καχυποψία του παρελθόντος
και θα υπάρξουν ξεκάθαρες συμφωνίες
και διακριτοί ρόλοι από κάθε πλευρά.

Ο Ανδρουλάκης δεν έχει περίοδο χάριτος και καλείται πλέον 
να δείξει ότι μπορεί να κάνει αυτό που χρειάζεται το κόμμα

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

ΠΑΣΟΚ:
Αλλαγές 
και άνεμος
αισιοδοξίας 



από το ψηλότερο βουνό της Ελλάδος

ΔΔώσε στον εαυτό σου και πρόσφερε σε αυτούς που αγαπάς, 
το νερό που τους αξίζει, 

το νερό που έπιναν μόνο οι θεοί του Ολύμπου 

Βουλίκι, Κατερίνη 60 100 • Τηλ. 23510 27809  210 5777006 (γραφεία Αθήνας)
• www.pigiolympou.gr • email: info@pigiolympou.gr
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24 ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 

Γ
εννήθηκε το 1965 στη Θεσσαλονίκη, όπου και μεγάλωσε σε ένα μικρό διαμέρισμα της Βα-

σιλίσσης Όλγας, λίγα μέτρα από τον Ιερό Ναό Κυρίλλου και Μεθοδίου. Εκείνη την εποχή,

βέβαια, δεν είχε χτιστεί ακόμη η εκκλησία. Υπήρχε, όμως, ένα ξέφωτο όπου πέρασε αμέ-

τρητα απογεύματα παίζοντας μπάλα με τα άλλα παιδιά της ηλικίας του. Μέχρι να δύσει ο ήλιος. Δεν

ήταν λίγες οι μέρες που η μητέρα του, φορώντας τη ρόμπα της, κατέβαινε στην είσοδο της πολυ-

κατοικίας και τον περίμενε με αγωνία να επιστρέψει. Τα χρόνια αυτά είναι αλησμόνητα για τον

γραμματέα της ΚΟ της ΝΔ και βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης Σταύρο Καλαφάτη.

Αν και είχε στόχο τη Γυμναστική Ακαδημία, ο πατέρας του τον επηρέασε θετικά, όπως αποδείχτη-

κε στη συνέχεια. Του ζήτησα να μου περιγράψει τι του είχε πει. Ο Σταύρος θυμάται τα λόγια του: «Πά-

νε Νομική, πάρε το πτυχίο, που θα σου είναι πολύ χρήσιμο και από εκεί και πέρα κάνε και ό,τι άλλο

θέλεις σε σχέση με τη φυσική αγωγή». Έτσι κι έγινε. Και, τελικά, «έδεσε» το πτυχίο της Νομικής με

το μεταπτυχιακό στο Αθλητικό Management, αφού μεσολάβησαν μεταπτυχιακά στις Διεθνείς Σχέ-

σεις. Ήταν επίσης ένα τομέας που προκαλούσε την προσοχή του.

Πώς όμως απέκτησε αυτό τον «δαίμονα»; Αυτό το «μικρόβιο» -της πολιτικής- που άμα το κολ-

λήσεις, όποια αντιβίωση και να πάρεις, δεν φεύγει εύκολα; Ένα πρώτο ζύμωμα γινόταν στο περί-

φημο κυλικείο της Νομικής. Πολιτική συζήτηση, φοιτητικά τραπεζάκια… Όλα μαζί έφτιαχναν

ένα ευνοϊκό περιβάλλον για να συνεχιστεί η ενασχόληση που είχε από τα μαθητικά χρόνια στα

φοιτητικά. Κι έτσι κι έγινε στον βαθμό που άφηνε τον εαυτό του να ασχοληθεί, γιατί ήθελα να τε-

λειώσει γρήγορα τη Νομική (όπερ και εγένετο) και παράλληλα να είναι εντάξει στις υποχρεώ-

σεις του με την Εθνική ομάδα χάντμπολ, της οποίας ήταν μέλος. Από εκεί και

πέρα ψαχνόταν και πιο πολύ. Ήταν από εκείνους που ήθελαν πιο ανοιχτούς

ορίζοντες στη σκέψη και στη δράση…

Από μικρός ήθελε να ασχολείται με τα κοινά. Στην τρίτη δημοτικού ήταν

πρόεδρος της τάξης. Ήταν η πρώτη φορά που είχαν εκλογές και ήταν ο πρώτος

πρόεδρος. Μετά έγινε… παράδοση, γιατί εκλέχθηκε και στο γυμνάσιο. Άρχι-

σε έτσι να σκέφτεται και τα ευρύτερα, τα πολιτικά γήπεδα…

Ενώ απολάμβανε τον καφέ του στο ήσυχο μέρος που επιλέξαμε να τα πού-

με, τον ρώτησα αν υπάρχει κάποια στιγμή που είπε πως «αξίζει τον κόπο και

τις θυσίες» που ασχολήθηκε με την ενεργό πολιτική. «Ασφαλώς. Αλλιώτικα,

φεύγεις. Είναι κυρίως οι ώρες που βλέπεις ότι -και με τις δικές σου προσπά-

θειες- λύθηκε ένα πρόβλημα που βασάνιζε κάποιους ανθρώπους γύρω μας. Ότι έβαλες ένα λι-

θάρι για λύσεις στα προβλήματα της πόλης και των ανθρώπων γύρω σου. Ότι το αποτέλεσμα μιας

προσπάθειας έκανε κάποια παιδιά να χαμογελάσουν. Όταν συνέβαλες, για παράδειγμα, στο

σπουδαίο έργο που επιτελεί ο πατέρας Αθηναγόρας στον Δενδροπόταμο με τον “Φάρο του Κό-

σμου”, ώστε να μετακομίσουν τα παιδιά που φιλοξενούνται εκεί στο καινούργιο τους, “πράσινο”

σπίτι. Με συγκινεί η συμμετοχή σε δράσεις για τη στήριξη και την κοινωνική ένταξη παιδιών με

αναπηρία», μου είπε ευθύς αμέσως ο γραμματέας. 

Όσο για το ερώτημα «τι είναι για εσάς η πολιτική;», μου απάντησε με μοναδικό τρόπο: «Η τέ-

χνη που κάνει το ευκταίο εφικτό. Για το συλλογικό καλό και την περηφάνια της πατρίδας μας. Και

βέβαια για μια καλύτερη κοινωνία, πιο συνεκτική. Σε κάθε περίπτωση απαιτεί συνεχή προσωπι-

κό αγώνα και συλλογική προσπάθεια. Χρειάζεται -όπως λέει ο Μακρυγιάννης- να βάζεις το

“εμείς” πάνω από το “εγώ”. Ιδίως, μάλιστα, όταν συμμετέχεις σε δράσεις που φέρνουν θετικό

αποτέλεσμα για την πατρίδα μας, για την κοινωνία, για ανθρώπους που έχουν μεγαλύτερη ανάγ-

κη. Με μια φράση, πολιτική σημαίνει ένταση στη ζωή».

Για την αγαπημένη του Βόρεια Ελλάδα ανέφερε πως «ξεκινά μια νέα εποχή για όλη τη Βόρεια

Ελλάδα. Ο κόσμος αύριο δεν θα γυρίσει στο χθες. Σταδιακά αλλά απαρέγκλιτα η πόλη μας αλλά-

ζει ταχύτητα, αλλάζει ρυθμούς, αλλάζει προφανώς και προσανατολισμούς. Τα σημάδια είναι ήδη

ξεκάθαρα στον ορίζοντα και οφείλουμε να τα αποκρυπτογραφήσουμε. Και βέβαια να θεμελιώ-

σουμε όλες εκείνες τις προϋποθέσεις που απαιτούνται, ώστε να μην αφήσουμε κανέναν πίσω.

Και αυτό ακριβώς κάνει η κυβέρνηση. Αυτή είναι η κατεύθυνση του πρωθυπουργού Κυριάκου

Μητσοτάκη. Είμαι λοιπόν, αισιόδοξος για τη Θεσσαλονίκη, τη Μακεδονία και τη Θράκη. Το σχέδιο

που καταρτίσαμε με τα 30+ έργα για τη Θεσσαλονίκη του 2030 -και είμαι περήφανος που συμμε-

τείχα σε αυτό- μπήκε σε εφαρμογή και εφαρμόζεται με εντατικούς ρυθμούς. Το νερό μπήκε στ’

αυλάκι και δεν γυρίζει πίσω. Ό,τι είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης γίνεται. Ας μην έχει κανένας κα-

μία αμφιβολία».

Τι αλλάζει στη συμπρωτεύουσα; «Όπως ξέρετε, τον Νοέμβριο οι Θεσσαλονικείς θα έχου-

με στη διάθεσή μας ένα από τα πιο σύγχρονα και όμορφα μετρό στην Ευρώπη. Το 2024 είναι

η χρονιά του μετρό Θεσσαλονίκης, που θα δώσει ανάσα στις μετακινήσεις μας και θα συμ-

βάλει στην ισόρροπη ανάπτυξη της πόλης μας. Στο μεταξύ, ξεπεράστηκαν τα προβλήματα

στην κατασκευή του FlyOver και αισιοδοξούμε ότι το έργο θα παραδοθεί τον Μάιο του 2027.

Προχωρά παράλληλα η ανάπλαση του Μητροπολιτικού Πάρκου Παύλου Μελά. Μπαίνει σε

φάση κατασκευής το νέο Παιδιατρικό Νοσοκομείο στο Φίλυρο και προχωρούν οι διαδικα-

σίες για την κατασκευή του νέου Ογκολογικού Νοσοκομείου, στο πρώην στρατόπεδο Καρα-

τάσιου. Εκδόθηκε η οικοδομική άδεια για το Μουσείο Ολοκαυτώματος και ξεκινούν τα έργα.

Άρχισαν οι πρόδρομες εργασίες για τη δημιουργία του Τεχνολογικού Πάρκου Thess INTEC

στην Περαία. Προχωρά ο διαγωνισμός για τα logistics στο πρώην στρατόπεδο Γκόνου. Και οι

διαδικασίες για την ανάπλαση του χώρου της ΔΕΘ, που θα φέρει σύγχρονες εκθεσιακές και

συνεδριακές υποδομές και περισσότερο πράσινο στο κέντρο της πόλης. Και οι λύσεις που

δρομολογήσαμε για τις γηπεδικές εγκαταστάσεις που έχουν ανάγκη οι ομάδες της πόλης

μας», μου είπε.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ

Ο Θεσσαλονικιός 
πολιτικός 

που βάζει το «εμείς» 
πάνω από το «εγώ»

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 25Σταύρος Kαλαφάτης

Σ
το σήμερα είναι γενικός γραμματέας της
Κοινοβουλευτικής Ομάδας της Νέας Δημο-
κρατίας. Ο ίδιος θεωρεί πως είναι τιμή που

τον πρότεινε για δεύτερη φορά ο πρωθυπουργός
και πρόεδρος Κυριάκος Μητσοτάκης και τον επέ-
λεξαν ομόφωνα οι συνάδελφοί του στη Νέα Δημο-
κρατία. Όπως λέει ο ίδιος, «στη μεγάλη και ιστορι-
κή παράταξη, στην κορυφαία αυτή θέση της Κοι-
νοβουλευτικής μας Ομάδας».

Η συνεργασία με τους συναδέλφους του είναι
εξαιρετική και η ανταπόκριση όλων στα προσκλη-
τήρια της Γραμματείας -είτε για τη Βουλή, είτε για
ενημερώσεις- είναι εντυπωσιακή. «Όλοι νοιαζό-
μαστε για την αναβάθμιση της δουλειάς μας και φι-
λοδοξούμε να είμαστε η καλύτερη Κοινοβουλευτι-
κή Ομάδα της μεταπολιτευτικής περιόδου. Είναι,
άλλωστε, σημαντικό για τον καθένα το γεγονός ότι
λειτουργούμε με την πεποίθηση ότι είμαστε στή-
ριγμα και φωνή μιας κυβέρνησης που θέλει, ξέρει
και μπορεί να πάει την πατρίδα μας στο μέλλον»,
ανέφερε χαρακτηριστικά ο Σταύρος Καλαφάτης
και συνέχισε: «Οι βουλευτές είμαστε φορείς αμφί-
δρομης επικοινωνίας της κοινωνίας με την κυβέρ-
νηση. Απηχούμε τις αγωνίες και τις ανάγκες των
τοπικών κοινωνιών. Μόνο τα τελευταία πεντέμισι
χρόνια οι βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας άσκη-
σαν κοινοβουλευτικό έλεγχο στη Βουλή με ερωτή-
σεις, αιτήσεις κατάθεσης εγγράφων ή με αναφο-
ρές ή ερωτήσεις. Με τη φωνή, τη συμμετοχή και τις
παρεμβάσεις μας δεν ενισχύουμε απλά τη Νέα Δη-
μοκρατία. Δίνουμε ανάσες στην κοινωνία, προτεί-

νουμε λύσεις για τα μικρά και μεγάλα ζητήματα του
τόπου».

Τον ρώτησα για τη σχέση του με τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, ο οποίος είναι απόλυτα πειθαρχημένος και
εργάζεται πυρετωδώς, επτά μέρες την εβδομάδα,
πολλές φορές μένοντας ξύπνιος ακόμη και είκοσι
ώρες μέσα στο 24ωρο: «Ξέρω βέβαια ότι προϋπό-
θεση επιτυχίας είναι η τακτική, η στενή και ουσια-
στική συνεργασία εκτός από όλους τους συναδέλ-
φους και με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτά-
κη, με το γραφείο του στη Βουλή και στο Μέγαρο
Μαξίμου. Είναι, μάλιστα, ένα από τα πολλά που μου
δίνουν δύναμη και όρεξη να δουλεύω ακόμη περισ-
σότερο. Ο ίδιος, άλλωστε, ο πρωθυπουργός δου-
λεύει ασταμάτητα, απαντά όποτε τον ζητήσεις και
αποτελεί παράδειγμα στοχοπροσήλωσης και συνέ-
πειας, σύνεσης και αποφασιστικότητας. Το είδαν
όλοι οι Έλληνες στα ζητήματα της οικονομίας και
των μεταρρυθμίσεων, στην αντιμετώπιση της παν-
δημίας, στα εθνικά ζητήματα, στην αναβάθμιση της
εικόνας της πατρίδας μας, στα ζητήματα ανάπτυξης
της χώρας και καλύτερης καθημερινότητας του πο-
λίτη».

Κατά το παρελθόν διετέλεσε υφυπουργός Ανά-
πτυξης (2007-2009), υπουργός Μακεδονίας-Θρά-
κης (2009), υπουργός αναπληρωτής Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιματικής Αλλαγής (2012-
2014), υφυπουργός Εσωτερικών, αρμόδιος για θέ-
ματα Μακεδονίας-Θράκης (2021-2023). Στις εθνι-
κές εκλογές του 2000 ήταν επιλαχών με το ψηφο-
δέλτιο της Νέας Δημοκρατίας στην Α’ Θεσσαλονί-

κης και ορκίστηκε βουλευτής τον Ιανουάριο του
2003. Επανεκλέχτηκε βουλευτής το 2004, το 2007,
το 2009, το 2012, το 2015, το 2019. Στις εκλογές του
2023 εκλέχτηκε πρώτος σε σταυρούς προτίμησης
βουλευτής της ΝΔ στην Α’ Θεσσαλονίκης. Υπήρξε
γενικός γραμματέας της Κοινοβουλευτικής Ομά-
δας της Νέας Δημοκρατίας το διάστημα 2019-2021,
θέση την οποία κατέχει και σήμερα, από τον Σε-
πτέμβριο του 2023, κατόπιν πρότασης του πρωθυ-
πουργού και προέδρου της Νέας Δημοκρατίας Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη.

Η σχέση του με τον αθλητισμό είναι στενή.
Όπως αναφέρεται στο βιογραφικό του, ήταν αθλη-
τής των ομάδων χειροσφαίρισης ΧΑΝ Καλαμαριάς
1981-1989 και Τρίτων 1994-1998, ενώ το 1982 και
το 1984 υπήρξε μέλος της Εθνικής ομάδας χειρο-
σφαίρισης νέων. Διετέλεσε προπονητής της ομά-
δας χειροσφαίρισης της ΧΑΝ Καλαμαριάς (Α’ εθνι-
κή κατηγορία) το 1986-1987 και συμμετείχε σε
ερασιτεχνικές ομάδες ποδοσφαίρου της Θεσσα-
λονίκης. «Θα ήθελα να έχω χρόνο να ασχολούμαι
περισσότερο. Κρατώ, πάντως, τουλάχιστον δυο
τρεις φορές την εβδομάδα το τρέξιμο. Ξεκλειδώ-
νει από την καρέκλα και αναζωογονεί σώμα και
νου», λέει ο Σταύρος Καλαφάτης στο σήμερα.

Όπως καταλαβαίνετε, έχει τεράστια αγάπη για
το χάντμπολ και τον ΠΑΟΚ: «Δοκιμάστηκα στα τσι-
κό του ΠΑΟΚ στο ποδόσφαιρο. Στο ξερό γήπεδο
εκεί που βρίσκεται τώρα το σχολείο, ακριβώς απέ-
ναντι από το γήπεδο της Τούμπας. Πέρασμα κατό-
πιν στο βόλεϊ, την κωπηλασία και τον στίβο,

ώσπου, στα 15 μου, γνώρισα το νέο τότε παιχνίδι
του χάντμπολ. Είχαμε και διακρίσεις, πρωταθλη-
τές Β’ Εθνικής, στην Α1 την επίμαχη χρονιά. Συμ-
μετείχα στην Εθνική ομάδα νέων και σε δύο βαλ-
κανικά τουρνουά. Θυμάμαι έντονα τη στιγμή που η
ΧΑΝΘ τίμησε το 2007 την προσφορά μου στο χάν-
τμπολ και τον σύλλογο. Είχα 156 επίσημες συμμε-
τοχές σκοράροντας 784 γκολ». Όταν τον ρώτησα
για τον «δικέφαλο αετό» μου είπε τα εξής: «Τούμ-
πα, χρυσή δεκαετία του ’70, οι νίκες που έφερε,
αλλά και οι αδικίες που έχει υποστεί, έχουν ποτί-
σει το DNA του και έχουν γίνει κομμάτι της ιστο-
ρίας της Θεσσαλονίκης. Ξυπνούν μνήμες προσφυ-
γιάς, αθλητικής γιορτής, πανηγυρισμών, θλίψης,
περηφάνιας».

Μεγάλο κεφάλαιο της ζωής του αποτελούν η
σύζυγος και τα παιδιά του, η οικογένειά του, την
οποία λατρεύει. Στο κλείσιμο της κουβέντας μας
τον ρώτησα «πώς κρίνουν η Βασιλεία και ο Θανά-
σης τον μπαμπά τους; Τι του αναγνωρίζουν ή του
καταλογίζουν;». Αμέσως το βλέμμα του άστραψε
και το χαμόγελό του έγινε πλατύ: «Ε, λοιπόν, δεν
αφήνουν τίποτα από όσα κάνω να πέσει κάτω.
Έχουν άποψη και δεν την κρύβουν. Ιδίως μάλιστα
για τα θέματα που απασχολούν πιο έντονα τη γε-
νιά τους, αλλά όχι μόνο. Πάντα θέλουν κάτι παρα-
πάνω. Και το βρίσκω θετικό, ακόμη κι όταν δεν
συμφωνούμε. Σίγουρα, όμως, και με τη Βασιλεία
και με τον Θανάση υπάρχει ένας έρωτας μεγάλος.
Και νομίζω πως το ίδιο θα έλεγαν και η Βίκυ για τα
παιδιά».

Η σχέση του με τον πρωθυπουργό, 
η οικογένεια, το χάντμπολ και ο ΠΑΟΚ

Μαζί με τον πρωθυπουργό 
Κυριάκο Μητσοτάκη Με την αγαπημένη του οικογένεια 

Η συνεργασία με τους συναδέλφους του 
είναι εξαιρετική και η ανταπόκριση όλων στα 

προσκλητήρια της Γραμματείας -είτε για τη Βουλή
είτε για ενημερώσεις- είναι εντυπωσιακή Αγαπά τη μουσική 

Στιγμιότυπο από τη συμμετοχή του 
σε αγώνα χάντμπολ Μαζί με την Ούρσουλα Φον ντερ Λάιεν 

Στόχος του οι μεταρρυθμίσεις 
για τα έργα και τους πολίτες Κατά τη διάρκεια ομιλίας του στη Βουλή
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Μ
ε το βλέμμα στραμμένο στις υποδομές της περιοχής του Μοσχά-
του και του Ταύρου, αλλά και του Φαληρικού Όρμου, ο δήμαρχος
Μοσχάτου-Ταύρου Ανδρέας Ευθυμίου μιλά στην «Political» για

το χρονικό των προσπαθειών που έχει καταβάλει ως δημοτική αρχή από το
2011 έως σήμερα, ώστε οι πολίτες και οι δημότες να αισθάνονται ασφαλείς
έναντι των πλημμυρικών φαινομένων. Ο ίδιος αναφέρεται στο όραμά του
σχετικά με το υπό εκπόνηση Τοπικό Πολεοδομικό Σχέδιο, που θα έχει κα-
τεύθυνση τη γενική κατοικία και θα προσδιορίσει τη βιοτεχνική και βιομη-
χανική δραστηριότητα. Παράλληλα, ο Ανδρέας Ευθυμίου μάς μιλά και για
το ακανθώδες ζήτημα της διαχείρισης απορριμμάτων, εκφράζοντας τη δια-

φωνία του για τους χειρισμούς του κράτους, και για τη συ-
ζήτηση που έχει ανοίξει σχετικά με τον υπό σύνταξη νέο
Κώδικα Αυτοδιοίκησης. 

Ο Δήμος Μοσχάτου-Ταύρου έχει πρόσβαση στον
Φαληρικό Όρμο. Ωστόσο τα έργα ανάπλασής του
καθυστερούν. Τι είναι αυτό που ζητά ο δήμος,
προκειμένου να αμβλυνθούν οι πιέσεις της πόλης και
να έχει απρόσκοπτη πρόσβαση στον Φαληρικό Όρμο;
Ποια είναι τα προβλήματα και ποιες οι προτεινόμενες

λύσεις από τη δική σας πλευρά σε σχέση με το έργο;
Η έξοδος της πόλης προς τη θάλασσα και η πρόσβαση στον Φαληρικό Όρ-
μο είναι ζητούμενο εδώ και πολλές δεκαετίες, ήδη από την εποχή της επτα-
ετίας, της χούντας, όταν κατασκευάστηκε ο νέος δρόμος, ο οποίος όχι μόνο
απέκοψε την περιοχή από τη θάλασσα, αλλά δημιούργησε και έντονα
πλημμυρικά προβλήματα. 

Δηλαδή, τα επιφανειακά νερά που έρχονταν στο Μοσχάτο ενώ θα έπρε-
πε να βρουν έξοδο προς τη θάλασσα, μετά την κατασκευή αυτού του τεί-
χους και μετά επίσης και την κατασκευή των γραμμών του τραμ την περίο-
δο των Ολυμπιακών Αγώνων, δημιούργησαν στην περιοχή μας πολύ μεγά-
λο πρόβλημα. Άρα, τα έργα του Φαληρικού Όρμου, πέραν του ότι ήταν ένα
όνειρο όχι μόνο των κατοίκων του Μοσχάτου, της Καλλιθέας, του Πειραιά,
του Φαλήρου, ήταν και σχέδια για να στραφεί η πόλη προς τη θάλασσα.

Το 2011, το Ίδρυμα Σταύρος Νιάρχος ανέθεσε τη μελέτη για το πώς θα
διαμορφωθεί η περιοχή και θα γίνουν τα έργα υποδομής στον Ιταλό πολεο-
δόμο Ρέτζο Πιάνο. Ακολούθως, το 2016 επί περιφερειάρχη Αττικής Γιάννη
Σγουρού έγινε ένα πολύ σημαντικό βήμα, όταν το κράτος μεταβίβασε την
έκταση του Φαληρικού Όρμου στην περιφέρεια. Στη θητεία δε της περιφε-
ρειάρχου Ρένας Δούρους -και θέλω να εκφράσω τις ευχαριστίες μου και
προς την ίδια και προς τον τότε αντιπεριφερειάρχη Χρήστο Καπάταη- δη-
μοπρατήθηκε η πρώτη φάση του έργου που περιλάμβανε τα έργα υποδο-
μής. Έτσι, κατασκευάστηκε το μεγάλο αντιπλημμυρικό κανάλι κατά μήκος
της παλιάς λεωφόρου Ποσειδώνος στο ύψος της Εθνάρχου Μακαρίου, γε-
γονός που θα έλυνε σε πολύ μεγάλο βαθμό το πρόβλημα των πλημμυρικών
φαινομένων.

Έκτοτε, ενώ υπήρχαν οι μελέτες και ενώ είχαμε πάρει τις διαβεβαιώσεις
από την προηγούμενη περιφερειακή αρχή του κ. Πατούλη, το έργο δεν δη-
μοπρατήθηκε. 

Να σημειώσουμε ότι σε αυτά τα έργα περιλαμβανόταν και η διευθέτηση
του Ιλισού ποταμού, όπου ο Δήμος Μοσχάτου-Ταύρου κατόρθωσε με τον
υπουργό Εσωτερικών Τάκη Θεοδωρικάκο να εξασφαλίσει 10 εκατ. ευρώ
για το έργο αυτό, τα οποία δόθηκαν στην Περιφέρεια Αττικής, επί διοίκησης
Πατούλη, αλλά το έργο δεν δημοπρατήθηκε. Όμως, με τη νέα περιφερει-
ακή διοίκηση του κ. Χαρδαλιά γνωρίζουμε ότι είναι θέμα ημερών η δημο-
πράτηση της δεύτερης φάσης του έργου, που περιλαμβάνει τα έργα δια-
μόρφωσης του χώρου και τη σύνδεση της πόλης με τη θάλασσα. 

Θεωρώ λοιπόν ότι πολύ σύντομα ένα όνειρο πολλών δεκαετιών θα γίνει
πραγματικότητα. Μαζί με το βασικό έργο, θα γίνει ένα ακόμη σημαντικό,
καθώς πρόκειται για το αντιπλημμυρικό έργο στον Ιλισό κατά μήκος του
Φαληρικού Όλμου, αλλά και στον Κηφισό όπου θα γίνεται εξυγίανση των
υδάτων, ώστε αυτά που απορρίπτονται στη θάλασσα να είναι καθαρά και
απαλλαγμένα από τους ρύπους. 

Επαρκούν τα αντιπλημμυρικά έργα για να μην πλημμυρίζει το
Μοσχάτο;

Χρειάζονται και άλλες παρεμβάσεις βορειότερα. Όμως, σίγουρα τα έργα
αυτά θα βοηθήσουν σε περίπτωση πολύ μεγάλης πλημμύρας, ώστε να μην

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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«Θέλουμε ο πολίτης να ζει
αξιοπρεπώς και ασφαλής
σε σύγχρονες υποδομές»

«Πιστεύω ότι πολύ σύντομα ο Φαληρικός Όρμος 
από όνειρο θα γίνει πραγματικότητα

στην Ηλέκτρα
Βισκαδουράκη

ilektravisk@hotmail.com



υπάρχουν μεγάλα προβλήματα στην περιοχή του Μοσχάτου. Εξάλλου,
έχουν σχεδιαστεί με βάση τα σύγχρονα κλιματικά δεδομένα. Βέβαια
κανείς δεν ξέρει τι θα γίνει σε περίπτωση πολύ μεγάλης πλημμύρας.
Πάντως, για τον μεν Κηφισό θεωρώ ότι έχει πολύ μεγάλη χωρητικό-
τητα. Για τον δε Ιλισό, όταν γίνει το έργο διαμόρφωσης στις εκβολές
του, θα βελτιωθεί πάρα πολύ η κατάστασή του. Πρέπει όμως να γίνουν
και έργα στα βόρεια κομμάτια και στην Αθήνα, γιατί πάρα πολλά νερά
έρχονται επιφανειακά και τα επιφανειακά νερά είναι αυτά τα οποία θα
συλλέξει ο παραλιακός συλλεκτήρας, έτσι ώστε να εκτονωθούν προς
τη θάλασσα.

Εσείς έχετε φτιάξει τοπικούς συλλεκτήρες για το νερό; 
Από το 2011 και για τέσσερις θητείες ως δημοτική αρχή έχουμε κα-
τορθώσει να κατασκευάσουμε ένα πολύ μεγάλο κομμάτι αντιπλημμυ-
ρικών έργων. Πριν λίγους μήνες ολοκληρώσαμε τον παραλιακό συλ-
λεκτήρα επί της οδού Χρυσοστόμου Σμύρνης και των κάθετων οδών.
Υπάρχει όμως ένα πολύ μεγάλο έργο το οποίο πρέπει να
γίνει στην περιοχή της Λαχαναγοράς και αυτό αφορά και
τον Δήμο Νίκαιας-Αγ. Ιωάννη Ρέντη. Να πούμε για αυτό
το έργο ότι η επικαιροποίηση των μελετών ξεκίνησε επί
περιφερειάρχη Γιάννη Σγουρού, δημοπρατήθηκε επί
περιφερειάρχου Ρένας Δούρου, το 2019 ξεκίνησε το έρ-
γο, όμως τότε λόγω της ενεργειακής κρίσης, η οποία δη-
μιουργούσε προβλήματα, ο εργολάβος θέλησε να δια-
κόψει την εργολαβία. Η Περιφέρεια Αττικής δεν δέχτη-
κε τη διακοπή της εργολαβίας, όμως ο τότε υπουργός
ΥΠΟΜΕΔΙ Κώστας Καραμανλής δέχτηκε τις αιτιάσεις
του εργολάβου και σταμάτησε το έργο. Αυτό που γνωρί-
ζω είναι ότι τώρα εκπονείται νέα επικαιροποιημένη με-
λέτη και θα πρέπει να δημοπρατηθεί έτσι ώστε να λυθεί
και αυτό το πρόβλημα. Απομένει ένα πολύ μικρό κομμά-
τι για να λυθεί οριστικά το πρόβλημα στο Μοσχάτο. 

Ποιον προσανατολισμό θα έχει το υπό εκπόνηση
Τοπικό Πολεοδομικό Σχέδιο;

Αρχικά, η εκπόνηση του Τοπικού Πολεοδομικού Σχεδί-
ου ήταν για την περιοχή του Ταύρου. Όμως, καταφέραμε
και εντάξαμε και την περιοχή του Μοσχάτου. Η κατεύ-
θυνση είναι η γενική κατοικία και οι ήπιες βιοτεχνικές
χρήσεις, φιλικές προς το περιβάλλον, που θα συνο-
δεύονται από την απομάκρυνση των μεταφορικών εται-
ρειών, την απομάκρυνση των οχλουσών βιομηχανιών
και ταυτόχρονα θα καθορίσουμε και τις ζώνες εκείνες οι
οποίες θα έχουν μεικτή χρήση βιοτεχνίας και βιομηχα-
νίας. Επίσης, θα καθορίσουμε τους συντελεστές δόμη-
σης, όπου είναι ιδιαίτερα υψηλοί, όπως σε μια περιοχή
του Ταύρου. 

Στο μεταξύ, έχουμε εντάξει στο Τοπικό Πολεοδομικό
Σχέδιο και την περιοχή των Σφαγείων, που βρίσκεται
στον Ταύρο. Εκεί, σε μια περιοχή επτά στρεμμάτων
έχουμε διαμορφώσει ένα πάρκο με χρηματοδότηση
από το πρόγραμμα «Αντώνης Τρίτσης». Πρόκειται για μια πρότυπη πε-
ριοχή με πράσινο που αξίζει κάποιος να επισκεφθεί. 

Στο υπόλοιπο τμήμα της περιοχής του Ταύρου υπάρχουν παραδο-
σιακά κτήρια προς αναπαλαίωση. Σχεδιάζουμε μάλιστα από κοινού
με τον Δήμο Αθηναίων στα κτήρια των παλαιών Σφαγείων να δημι-
ουργήσουμε ένα μουσείο τοπικής ιστορίας με χώρους για πολιτιστι-
κές δραστηριότητες.

Ποια είναι η θέση σας για τα μπόνους του Νέου Οικοδομικού
Κανονισμού (ΝΟΚ);

Είμαστε από τους πρώτους δήμους που αντιδράσαμε στις προβλέψεις
του ΝΟΚ, που με ψευτοπαρεμβάσεις σε ένα κτήριο αυξάνονται οι
όροφοί του. Εξάλλου, το Δημοτικό Συμβούλιό μας πήρε απόφαση,
ώστε για κάθε νέα οικοδομική άδεια που έχει κάνει χρήση των μπό-
νους του ΝΟΚ, αυτή να προσβάλλεται στο Συμβούλιο της Επικρατείας
και αναμένουμε την τελική απόφαση του Ανώτατου Ακυρωτικού Δι-
καστηρίου. 

Ο Δήμος Μοσχάτου-Ταύρου δέχεται μεγάλες κυκλοφοριακές
πιέσεις. Μαθαίνουμε ότι δίνετε έμφαση στην οδική ασφάλεια.
Ποια έργα μεγάλης κλίμακας να περιμένουμε; 

Έχει γίνει η πρώτη φάση της κυκλοφοριακής μελέτης. Κυρίως αφορά

την περιοχή του Ταύρου, όπου έγιναν μονοδρομήσεις σε ένα τμήμα

του. Θα προχωρήσουμε και στη δεύτερη φάση της μελέτης που σκοπό

έχει να αποτρέψουμε τη διαμπερή κυκλοφορία της βαριάς κυκλοφο-

ρίας από την οδό Πειραιώς προς την Πέτρου Ράλλη και να οδηγείται

περιφερειακά. Βέβαια θα πρέπει να γίνουν και κάποια έργα υπερτο-

πικά από το κράτος, όπως η διάνοιξη της οδού Ταύρου, που θα συνδέ-

ει την οδό Πειραιώς με την Πέτρου Ράλλη. Επίσης, έχουμε πάρει δια-

βεβαιώσεις από την Περιφέρεια Αττικής για τη δημιουργία δυο πεζο-

γεφυρών, μια στο ύψος του Ταύρου στην Εθνική Σχολή Δημόσιας Δι-

οίκησης και μια στο ύψος του Μοσχάτου στο ύψος της Λαχαναγοράς,

γιατί υπάρχει πολύ μεγάλη διέλευση πεζών από την οδό Πειραιώς. 

Περνάμε τώρα στο ζήτημα της διαχείρισης απορριμμάτων. Έχει
ανακύψει η πρόσθετη επιβάρυνση με το τέλος ταφής. Πώς
επηρεάζει αυτό τις δράσεις σας για την ανακύκλωση;

Κατ’ αρχάς αντιδρούμε στο τέλος ταφής, γιατί είναι ένα τιμωρητικό

μέτρο και δεν βοηθά καθόλου στην προσπάθεια της ανακύκλωσης,

καθώς η επιβάρυνση από το τέλος είναι πολύ μεγάλη για τα ταμεία των

δήμων. Παρ’ όλα αυτά, εμείς προχωρούμε την ανακύκλωση. Έχουμε

ανεπτυγμένο δίκτυο μπλε κάδου. Επίσης, είμαστε από τους πρώτους

δήμους της Αττικής που έχουμε αναπτύξει το δίκτυο του καφέ κάδου

και είμαστε ο πρώτος δήμος στη συλλογή βιοαποβλήτων. Σημειωτέον

ότι έχουμε τα φτηνότερα δημοτικά τέλη στην Αττική, ένα ευρώ ανά κά-

τοικο ανά τετραγωνικό μέτρο. 
Ταυτόχρονα, ενισχύουμε την ανακύκλωση όχι μόνο με τη συλλογή
αλλά και με δράσεις που γίνονται κυρίως στα σχολεία, όπου η ανταπό-
κριση είναι πολύ μεγάλη κυρίως στα νηπιαγωγεία και στα δημοτικά.

Όμως με το νέο νομοσχέδιο για την ανακύκλωση, που η αρμοδιό-

τητα περνά στον γενικό γραμματέα Διαχείρισης Αποβλήτων, χωρίς να
λαμβάνεται υπ’ όψιν η άποψη της Αυτοδιοίκησης, είμαστε αντίθετοι. 

Δεν γίνεται το κράτος να κάνει κουμάντο στη διαχείριση απορριμ-
μάτων με τα λεφτά των δημοτών χωρίς να λαμβάνει υπ’ όψιν την Αυτο-
διοίκηση. 

Μαθαίνουμε ότι προχωράτε στη σύσταση ενεργειακής
κοινότητας. Μιλήστε μας για αυτό…

Κατ’ αρχάς, έχουμε κάνει σημαντικά βήματα στην εξοικονόμηση
ενέργειας. Έχουμε υλοποιήσει ήδη έργα ενεργειακής αναβάθμισης
σε οκτώ σχολεία εγκαθιστώντας φωτοβολταϊκά ισχύος 120 κιλοβάτ
στις ταράτσες τους. Επίσης, μαζί με το Ινστιτούτο Παθητικού Κτιρίου
μια προσφυγική πολυκατοικία στον Ταύρο μετατράπηκε σε κτήριο
μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης. Το έργο έγινε με χρηματοδό-
τηση από χορηγίες. Στο μεταξύ, είμαστε σε συνεργασία με μια ενερ-

γειακή κοινότητα και έχουμε εξασφαλίσει για δυο ευάλωτα
νοικοκυριά να έχουν πολύ μειωμένους λογαριασμούς ηλε-
κτρικής ενέργειας. 

Επίσης, το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο μάς παρέδωσε
το καταστατικό και τη μορφή της ενεργειακής κοινότητας και
είμαστε σε επαφή με τον Δήμο Καλλιθέας, προκειμένου να
δημιουργήσουμε μια ενεργειακή κοινότητα που θα βοηθή-
σει πολύ τα ευάλωτα νοικοκυριά.

Μιας που μιλήσατε για ευάλωτα νοικοκυριά, έχετε
αναπτύξει προγράμματα κοινωνικής στήριξης;
Είμαστε σε μια περιοχή με μεγάλη ανεργία και ευάλωτα νοι-
κοκυριά ειδικά στην περιοχή του Ταύρου. Ως δήμος έχουμε
αναπτύξει όλες τις δομές κοινωνικής υποστήριξης και θέλω
να ευχαριστήσω την κοινωνική υπηρεσία και τους υπαλλή-
λους για την προσφορά τους.

Ας μην ξεχνούμε ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση, ειδικά στην
περίοδο της οικονομικής κρίσης, αλλά και στην περίοδο της
Covid, στήριξε πραγματικά τους ευάλωτους συμπολίτες μας.
Η Αυτοδιοίκηση σε όλη την Ελλάδα ήταν αυτή που κράτησε
την κοινωνία όρθια σε όλες τις κρίσεις. Όμως, τώρα που δια-
νύουμε μια περίοδο σχετικής ανάκαμψης και υπάρχουν
χρήματα, αυτά δεν κατευθύνονται αναλογικά στους δήμους.
Αυτό είναι παράλογο!

Με την εμπειρία σας μετά από τέσσερις θητείες ως
δημάρχου, ήθελα να σας ρωτήσω την άποψή σας για τα
χαρακτηριστικά που πρέπει να έχει ο νέος Κώδικας
Αυτοδιοίκησης, ώστε οι δήμοι να λειτουργούν πιο
αποτελεσματικά. 
Ζητούμενο για εμάς είναι να υπάρχει αυτονομία της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης με όρους διαφάνειας, διαύγειας, σωστής οι-
κονομικής διαχείρισης, με διασφάλιση της καταστατικής θέ-
σης των αιρετών, ώστε να μη θεωρούμαστε a priori και de

facto ένοχοι.
Πάντως, αναφορικά με τον νέο κώδικα, κομβικής σημασίας για

εμάς είναι η απλούστευση των διοικητικών διαδικασιών. Το σημαντι-
κότερο πρόβλημα, όμως, που πρέπει να αντιμετωπιστεί και έχει να
κάνει με τον γραφειοκρατικό φόρτο των δήμων και την απλούστευση
των διοικητικών διαδικασιών, είναι η αντιμετώπιση της υποστελέχω-
σης. Παράλληλα, πιστεύω ότι πρέπει να επανέλθει ο προληπτικός
έλεγχος δαπανών, γιατί είναι μια ασφαλιστική δικλίδα, που διασφαλί-
ζει και τους υπαλλήλους και τους αιρετούς. Βέβαια, το πάγιο πρόβλη-
μα της Αυτοδιοίκησης είναι η υποχρηματοδότηση των δήμων, γιατί
χωρίς χρήματα κανένα έργο δεν μπορεί να γίνει.

Μέσα σε λίγες λέξεις, ποιο είναι το όραμά σας για την
προσφορά της Αυτοδιοίκησης στην κοινωνία;

Ο πολίτης να ζει αξιοπρεπώς. Να αισθάνεται ασφαλής στον δήμο και
στην πόλη που ζει. Να έχει σύγχρονες υποδομές για να προστατεύε-
ται από φυσικές καταστροφές.
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Δεν γίνεται το κράτος να κάνει κουμάντο 
στη διαχείριση απορριμμάτων 
με τα λεφτά των δημοτών χωρίς 
να λαμβάνει υπ’ όψιν την Αυτοδιοίκηση

«



Τ
ις εξαιρετικές στρατιωτικές δυνατότη-
τες της Κρήτης εκμεταλλεύονται με κά-
θε ευκαιρία οι Ένοπλες Δυνάμεις επι-

βεβαιώνοντας την επιχειρησιακή αξία του νη-
σιού. Η Κρήτη αποτελεί την κύρια βάση του
ΝΑΤΟ, από την οποία μπορεί να πραγματοποι-
ηθεί πλήθος επιχειρήσεων σε όλο τον άξονα
της Βόρειας Αφρικής αλλά και προς τη Μέση

Ανατολή, με το Πολεμικό
Ναυτικό, την Πολεμική Αερο-
πορία και τον Στρατό Ξηράς να
αναδεικνύουν συνεχώς τον
στρατηγικό ρόλο της Κρήτης,
ενισχύοντας ακόμη περισσό-
τερο την επιχειρησιακή ικα-
νότητα και την αποτρεπτική
ισχύ τους.

Για τις συμμαχικές δυνάμεις, είτε της Βορει-
οατλαντικής Συμμαχίας είτε των χωρών της
Αφρικής και της Μέσης Ανατολής, το μεγαλύ-
τερο νησί της χώρας αποτελεί διαχρονικά πε-
δίο υψίστης στρατηγικής σημασίας. Η Κρήτη
είναι τοποθεσία που διευκολύνει τα μέγιστα
όλες τις δραστηριότητες που διεξάγουμε με
τους συμμάχους και τους εταίρους μας παγκο-
σμίως, καθιστώντας την Ελλάδα έναν αξιόπιστο
πάροχο σταθερότητας και ασφάλειας στην ευ-
ρύτερη περιοχή.

Τα «μάτια» της
Ανατολικής Μεσογείου

Εξαιρετικά σημαντική είναι και η ύπαρξη
του Πεδίου Βολής Κρήτης (ΠΒΚ). Η στρατηγι-
κή θέση του νησιού στην ευαίσθητη περιοχή
της Μεσογείου καθιστά το ΠΒΚ τον πιο προτι-
μώμενο χώρο για βολές και ασκήσεις για
στρατεύματα που συμμετέχουν σε νατοϊκές
επιχειρήσεις, καθώς επίσης και για υποδοχή
στρατευμάτων που επιστρέφουν από εμπό-
λεμες ζώνες.

Το ΠΒΚ είναι ένα από τα λίγα πεδία βολής
παγκοσμίως που μπορούν να φιλοξενήσουν
σχεδόν όλους τους τύπους βολών εδάφους,
επιφανείας και αέρος, ενώ σε συνδυασμό με
τις σύγχρονες εγκαταστάσεις και υπηρεσίες
και τις ιδανικές καιρικές συνθήκες σχεδόν

όλο τον χρόνο διασφαλίζει την εκτέλεση της
αποστολής και την επιτυχία. Στο πλαίσιο αυτό,
πραγματοποιήθηκαν στο Πεδίο Βολής Κρή-
της, από τις 14 έως τις 16 Οκτωβρίου, βολές
αντιαεροπορικού πυροβολικού με τη συμμε-
τοχή προσωπικού, οπλικών συστημάτων και
μέσων Μονάδων Πυροβολικού της 1ης Στρα-
τιάς/EU-OHQ «Αχιλλέας».

Ειδικότερα, εκτελέστηκαν βολές από οπλικά
συστήματα ASRAD Hellas, TOR-M1 και από
φορητά Stinger MANPAD. Σκοπός των βολών

ήταν η αξιολόγηση του προσωπικού και η δοκι-
μή των Αντιαεροπορικών Οπλικών Συστημά-
των και μέσων υπό τις πλέον ρεαλιστικές συν-
θήκες.

Κατά τη διάρκεια των βολών υλοποιήθηκαν
όλες οι προβλεπόμενες διαδικασίες συντονι-
σμού παροχής πυρών υποστηρίξεως, επιτυγ-
χάνοντας τη μέγιστη δυνατή συνέργεια των
οπλικών συστημάτων με τα Κέντρα Διεύθυν-
σης Πυρός και τα συστήματα ραντάρ των Μο-
νάδων Πυροβολικού.

Πλήρης αεροναυτική υποστήριξη
Επισημαίνεται πως ένας από τους λόγους

που το Πεδίο Βολής Κρήτης επιλέχθηκε από
την ερευνητική ομάδα του ΝΑΤΟ να ιδρυθεί
στην περιοχή του Ακρωτηρίου το 1964 ήταν η
ιδανική του τοποθεσία. Η μικρή απόσταση που
έχει από το στρατιωτικό και πολιτικό αεροδρό-
μιο καθώς και το στρατιωτικό λιμάνι προσφέ-
ρει πλήρη αεροναυτική υποστήριξη και υπηρε-
σίες διοικητικής μέριμνας.

Επίσης, απέχει μόλις 10 χλμ. από την πόλη
των Χανίων, μια δημοφιλή, σύγχρονη και πλού-
σια πόλη. Σημαντικό ρόλο επίσης παίζει η γειτ-
νίαση και με άλλες στρατιωτικές Μονάδες. Η
115 Πτέρυγα Μάχης, το Κέντρο Ναυτικής Απο-
τροπής (ΚΕΝΑΠ) και η 1η Μοίρα Αλεξιπτωτι-
στών (1η ΜΑΛ) παρέχουν εξαιρετικές δυνατό-
τητες για πολυδιάστατες ασκήσεις και εκπαί-
δευση.
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Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

«Ορμητήριο» στρατιωτικών
επιχειρήσεων η Κρήτη

Βολές αντιαεροπορικού πυροβολικού πραγματοποιήθηκαν στο Πεδίο
Βολής από τις 14 έως τις 16 Οκτωβρίου - Οι Ένοπλες Δυνάμεις

επιβεβαίωσαν για ακόμη μια φορά ότι το μεγαλύτερο νησί 
της Ελλάδας αποτελεί διαχρονικά πεδίο υψίστης στρατηγικής σημασίας

Παρούσα η «Political» στη μεγάλη στρατιωτική άσκηση «Μέδουσα 2024»
Σήμερα, Σάββατο 19 Οκτωβρίου, πραγματοποιείται στην

Κρήτη και η μέρα διακεκριμένων επισκεπτών της σπουδαίας
άσκησης «Μέδουσα 2024», την οποία συνδιοργανώνουν κάθε
χρόνο Ελλάδα και Αίγυπτος, συγκεντρώνοντας το ενδιαφέρον
των συμμαχικών δυνάμεων. Από τις 12 Οκτωβρίου πολεμικά
πλοία, αεροσκάφη και στρατιωτικές δυνάμεις της Ελλάδας,
της Αιγύπτου, της Κύπρου, της Γαλλίας και της Σαουδικής Αρα-
βίας αναπτύσσονται σε Κρήτη, Κάσο και Κάρπαθο, εκτελώντας
ένα μεγάλο φάσμα σεναρίων αεροναυτικού πολέμου αλλά και
αποβατικών ενεργειών. Το τελευταίο μέρος της άσκησης, στο
οποίο δίνει το «παρών» και η «Political», αναμένεται να εκτε-
λεστεί στην περιοχή των Χανίων και περιλαμβάνει αποβατική
ενέργεια, με τη συμμετοχή δυνάμεων του Πολεμικού μας

Ναυτικού, του πανίσχυρου ελικοπτεροφόρου Mistral της Αι-
γύπτου, ελικοπτέρων της Αεροπορίας Στρατού και φυσικά των
κομάντο της Διοίκησης Ειδικού Πολέμου του ΓΕΕΘΑ, που για
ακόμη μια φορά αναμένεται να εντυπωσιάσουν με τις δυνατό-
τητες και την αποτελεσματικότητά τους επί του πεδίου.

Η άσκηση «Μέδουσα» αποσκοπεί στην ενίσχυση της συνερ-
γασίας των Ενόπλων Δυνάμεων των συμμετεχουσών χωρών,
καθώς και στη διεξαγωγή επιχειρησιακής εκπαίδευσης σε
διακλαδικό επίπεδο και σε περιβάλλον πολλαπλών απειλών,
ενισχύοντας τον ρόλο που διαδραματίζουν η Ελλάδα και η Αί-
γυπτος στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου, της Μέσης
Ανατολής και της Βόρειας Αφρικής ως πυλώνες σταθερότητας
και ασφάλειας. 
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Λ
ίγες μέρες πριν από την επίσκεψή
του στην Αθήνα και τη συνάντησή
του με τον Έλληνα ομόλογό του

Γιώργο Γεραπετρίτη στις 8 Νοεμβρίου, ο
Τούρκος υπουργός Εξωτερικών Χακάν Φιν-
τάν μίλησε σε μέσα ενημέρωσης της χώρας
του για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, ανά-
βοντας νέες φωτιές με τις αναφορές
του στην «τουρκική μειονότητα της
Θράκης», στις διεκδικήσεις της Άγκυ-
ρας στο Αιγαίο αλλά και δηλώνοντας
με νόημα ότι «ο στρατός μας είναι
έτοιμος να αποκρούσει οποιαδήποτε
πρόκληση», την ίδια στιγμή μάλιστα
που μιλούσε για ειρηνική επίλυση των
ζητημάτων που απασχολούν τον ελληνο-
τουρκικό διάλογο. 

«Τα συμφέροντα της χώρας μας»
«Με την Ελλάδα έχουμε ένα σύνολο προ-

βλημάτων», δήλωσε μεταξύ άλλων και τόνισε
ότι «υπάρχουν οι θαλάσσιες περιοχές, ο ενα-
έριος χώρος, η υφαλοκρηπίδα, τα θέματα
που σχετίζονται με το Αιγαίο. Άρα υπάρχει το
καθήκον που έχει δοθεί στους υπουργούς
Εξωτερικών είχε για αυτό το θέμα. Άρα με
τον Έλληνα ομόλογό μου αναζητούμε πραγ-
ματικά πώς μπορούμε να λύσουμε αυτό το
πρόβλημα με ειρηνικό τρόπο, τηρώντας τα
δικαιώματα και τα συμφέροντα της χώρας
μας. Ιδού η κατάσταση: Και οι δύο πλευρές
δείχνουν μέγιστη ευαισθησία όσον αφορά τη
μείωση της έντασης».

Στη συνέχεια ο Τούρκος υπουργός Εξωτε-
ρικών πως «υπάρχουν κατά καιρούς κάποια
επεισόδια, υπάρχουν προκλήσεις, τα βλέ-
πουμε και ως Τουρκία. Βλέπουμε όμως ότι η
κυβέρνηση Μητσοτάκη ακολουθεί μια στάση
να μην ανεβάσει την ένταση και να συνεχίσει
τις συνομιλίες με θετικό τρόπο». 

Αμέσως μετά όμως ο Χακάν Φιντάν έθεσε

επί τάπητος όλες τις τουρκικές διεκδικήσεις
που θεωρούνται από την Ελλάδα «κόκκινες
γραμμές». Συγκεκριμένα ανάφερε: «Πώς
μπορούμε να εξελίξουμε αυτήν τη διαδικα-
σία σε πρακτικές λύσεις; Διότι υπάρχει ένα
σύμπλεγμα προβλημάτων μεταξύ μας, δηλα-
δή οι θαλάσσιες περιοχές, οι εναέριες περιο-

χές, η υφαλοκρηπίδα, το πρόβλημα
των μειονοτήτων, δηλαδή το πρόβλη-
μα της τουρκικής μειονότητας, το
πρόβλημα της μουσουλμανικής μει-
ονότητας, υπάρχουν προβλήματα που

αφορούν τη λατρεία εκεί, υπάρχουν
προβλήματα που αφορούν τον διορι-
σμό του μουφτή, υπάρχουν προβλή-

ματα που αφορούν την εκπαίδευση, υπάρ-
χουν θέσεις που έχουν πάρει και οι δύο χώ-
ρες στην Κύπρο, υπάρχουν θέματα που αφο-
ρούν τη Μεσόγειο, θέματα που αφορούν το
Αιγαίο».

«Τουρκική μειονότητα
στη Δυτική Θράκη»

Στη συνέχεια ο Τούρκος ΥΠΕΞ δήλωσε
πως «υπάρχει μια άποψη για το πώς μπορού-
με να τα λύσουμε όλα αυτά προς όφελος και
των δύο χωρών με τρόπο που να μπορούν να
αποδεχτούν και οι δύο χώρες. Ελπίζω, Θεού
θέλοντος, οι προσπάθειές μας να έχουν συγ-
κεκριμένα αποτελέσματα, αυτή είναι η πρό-
θεσή μας. Με τη βοήθεια του Θεού να δημι-
ουργήσει θετικά αποτελέσματα για την τουρ-
κική μειονότητα στη Δυτική Θράκη, για όλα
τα γενικότερα προβλήματα στο Αιγαίο και για
τα ζητήματα στη Μεσόγειο». Δεν παρέλειψε
να υπενθυμίσει βεβαίως πως «όλοι γνωρί-
ζουν ότι ο στρατός μας είναι έτοιμος να απο-
κρούσει οποιαδήποτε πρόκληση. Έχει λάβει
σχετικές οδηγίες. Αλλά η προτεραιότητά μας
είναι πράγματι να προωθήσουμε τα συμφέ-
ροντά μας με διπλωματικό τρόπο». 

«Ο στρατός μας 
είναι έτοιμος 

να αποκρούσει 
οποιαδήποτε πρόκληση»

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

ΧΑΚΑΝ ΦΙΝΤΑΝ

Ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών έθεσε ξανά ζητήματα Αιγαίου
και Θράκης μόλις λίγες μέρες πριν από τη συνάντησή του 

με τον Γιώργο Γεραπετρίτη
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K
υριάρχησε για πολλά χρόνια η άποψη ότι θα προλάβου-
με την κλιματική κρίση πριν καν αυτή εκδηλωθεί. Συνε-
πώς, πιστεύαμε ότι θα έπρεπε να ασχοληθούμε πιο πολύ

με την πρόληψη των επιπτώσεων και λιγότερο με τη
διαχείριση της κλιματικής αλλαγής. 

Ωστόσο, η κλιματική αλλαγή είναι, ήδη, εδώ, με τε-
ράστιες συνέπειες για το περιβάλλον, τη βιοποικιλότη-
τα, την υγεία του πληθυσμού, την πρωτογενή παραγωγή
και την κοινωνική και οικονομική δραστηριότητα.
Έχουμε πλέον ακραία φαινόμενα -πυρκαγιές, πλημμύ-
ρες, καταιγίδες, εκτεταμένη ξηρασία, διάβρωση εδα-
φών και ακτών, παρατεταμένα αυξημένη θερμοκρα-
σία- τα οποία προκαλούν καταστροφές.

Η Πολιτεία καλείται, επομένως, να πάρει μέτρα για
την προσαρμογή στην κλιματική αλλαγή και για τον με-
τριασμό των επιπτώσεών της, εκπονώντας παράλληλα
εθνικές πολιτικές αλλαγής του παραγωγικού μοντέλου,
ευνοώντας τη χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας,
αλλά και υλοποιώντας άμεσες πολιτικές προσαρμογής
στις νέες συνθήκες.

Οι δράσεις για την αντιμετώπιση της κλιματικής αλ-
λαγής οφείλουν να εμπεριέχουν μια αλλαγή του υφιστάμενου
αναπτυξιακού μοντέλου, προς την κατεύθυνση μιας βιώσιμης,
πράσινης οικονομίας χαμηλών ή και μηδενικών εκπομπών άν-
θρακα με τη χρήση της σύγχρονης τεχνολογίας. Το κόστος του
περιορισμού των εκπομπών και της προσαρμογής στην κλιματι-
κή αλλαγή μπορεί να φαίνεται αρχικά υψηλό, αλλά είναι πολύ χα-
μηλό σε σύγκριση με το όλο και αυξανόμενο κόστος που θα αναγ-
καστούμε να καταβάλουμε αν δεν ληφθούν μέτρα για να μετρια-
στεί το φαινόμενο.

Σε εθνικό επίπεδο, η αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής

απαιτεί άμεση λήψη μέτρων και αποτελεί μια από τις θεμελιώ-
δεις προτεραιότητες της κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Μέσα σε πέντε χρόνια έχουμε μειώσει τη χρήση άνθρακα κατά
περισσότερο από 80%. Αναπτύσσουμε την οικονομία
μας μειώνοντας παράλληλα τις εκπομπές ρύπων, κα-
θώς στρεφόμαστε όλο και περισσότερο προς τις Ανα-
νεώσιμες Πηγές Ενέργειας. Ο άνεμος και ο ήλιος πα-
ράγουν πλέον πάνω από το μισό της ηλεκτρικής μας
ενέργειας και μας προστατεύουν από την ενεργειακή
κρίση. Τα περιβαλλοντικά, οικονομικά αλλά και γεωπο-
λιτικά οφέλη μιας ταχείας μετάβασης στις Ανανεώσι-
μες Πηγές Ενέργειας είναι ξεκάθαρα. Σύντομα θα
αξιοποιήσουμε και μια από τις μεγαλύτερες ανεκμε-
τάλλευτες δυνατότητές μας, την υπεράκτια αιολική
ενέργεια, μια πηγή ενέργειας που θα οδηγήσει στον
επανασχεδιασμό του ενεργειακού χάρτη της περιοχής
και θα καταστήσει τη χώρα μας ενεργειακό κόμβο. Με
αυτό τον τρόπο θα έχουμε φθηνή, άφθονη και καθαρή
ενέργεια.

Ο ουσιαστικός μακροπρόθεσμος στόχος είναι η μεί-
ωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά 58%

μέχρι το 2030 και κατά 80%-95% έως το 2050 με ταχεία διείσδυση
των ΑΠΕ και απανθρακοποίηση.

Για την αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής η κυβέρνηση
έχει σχεδιάσει τη λήψη μεσομακροπρόθεσμων μέτρων όπως:

• Ανάπτυξη ηλεκτροπαραγωγής από ΑΠΕ
• Ανάπτυξη συστημάτων αποθήκευσης ενέργειας
• Ενίσχυση δικτύων μεταφοράς ηλεκτρισμού και επέκταση

διασύνδεσης με γειτονικές χώρες
• Μείωση ενεργειακού κόστους επιχειρήσεων
• Διείσδυση ΑΠΕ στα κτήρια και στις μεταφορές

• Προώθηση έργων αυτοπαραγωγής ενέργειας
• Αποτελεσματικότερη χρήση των λιγοστών υδάτινων πόρων
• Προσαρμογή των υφιστάμενων προδιαγραφών κατασκευής

κτηρίων, ώστε να είναι ανθεκτικά στις μελλοντικές κλιματικές
συνθήκες και σε ακραία καιρικά φαινόμενα

• Κατασκευή αντιπλημμυρικών τειχών και ανύψωση των ανα-
χωμάτων για την προστασία από την άνοδο της στάθμης της θά-
λασσας

• Ανάπτυξη ανθεκτικών στην ξηρασία καλλιεργειών
• Επιλογή δασικών ειδών και δασοκομικών πρακτικών λιγότε-

ρο ευάλωτων στις καταιγίδες και τις πυρκαγιές
• Εκπόνηση χωροταξικών σχεδίων.
Είναι σαφές πως δεν υπάρχουν περιθώρια εφησυχασμού. Η

ανάγκη για στοχευμένη δράση απέναντι στην κλιματική αλλαγή
είναι περισσότερο επιβεβλημένη από ποτέ άλλοτε. Και είναι
αναντίρρητη προτεραιότητα να συνεργαστούμε όλοι μαζί σε διε-
θνές, ευρωπαϊκό, εθνικό αλλά και ατομικό επίπεδο για την αντι-
μετώπιση της κλιματικής κρίσης. Με στόχο η μετάβαση αυτή να
είναι συμπεριληπτική και χωρίς αποκλεισμούς για τους πολίτες
και τις επιχειρήσεις, να δημιουργεί όρους παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης, να διασφαλίζει την κοινωνική συνοχή, να προσφέρει
νέες, αναπτυξιακές ευκαιρίες μέσω της ανακατεύθυνσης της
έρευνας προς την πρόληψη και να ευνοεί την ανάπτυξη ευρύτε-
ρων θεσμικών και επιχειρησιακών συνεργασιών.

Συνοψίζοντας, βασική επιδίωξη είναι η ανάπτυξη βιώσιμων,
υψηλής ποιότητας υποδομών και έξυπνων συστημάτων, με χα-
μηλές εκπομπές άνθρακα, μέσω της προώθησης της μετάβασης
σε καθαρές μορφές ενέργειας, στην κυκλική οικονομία και στην
προσαρμογή στην κλιματική αλλαγή, που θα υπηρετούν τον πολί-
τη, ενώ θα συμβάλουν στην επίτευξη μετρήσιμων στόχων σε επί-
πεδο χώρας, περιφέρειας και Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η ανάγκη για στοχευμένη δράση απέναντι 
στην κλιματική αλλαγή είναι αναντίρρητη προτεραιότητα

του
Θανάση 
Μπούρα

Αντιπρόεδρος 
της Βουλής,

βουλευτής Δυτικής
Αττικής με τη ΝΔ,

διδάκτωρ φυσικός

Η
υποτίμηση αλλά και η υπερτίμηση της επανεκλογής Αν-

δρουλάκη στην ηγεσία του ΠΑΣΟΚ δεν αποτελούν καλό

οδηγό για την κυβερνητική παράταξη. Και στις δύο πε-

ριπτώσεις κρύβονται στρατηγικές παγίδες.

Στην πρώτη περίπτωση, οφείλουμε να λάβουμε υπ’ όψιν μας

το γεγονός πως ο Νίκος Ανδρουλάκης που είχε ευρέως χαρακτη-

ριστεί ως «γκρίζος», «λίγος», «εγκλωβισμένος στα

αδιέξοδα του» αναβαπτίζεται και πλέον αποκτά ένα

σχετικό gravitas. Έχοντας περάσει πολλά, έχοντας

κερδίσει όσους τον αμφισβήτησαν κοινωνικά και

εσωκομματικά, προβάλλει πλέον με ένα διαφορετικό

προφίλ, το οποίο οφείλουμε να εκτιμήσουμε και να

αναλύσουμε. Δεν αναφέρομαι μεν σε κάτι «θεαματι-

κό», αλλά σε κάτι «διαφορετικό» το οποίο πρέπει να

διαβάσουμε.

Η λογική πως «ο Ανδρουλάκης αφορά τα αγροτικά

κοινά της περιφέρειας και όχι τα αστικά κέντρα» εί-

ναι λανθασμένη και ελιτίστικη. Εξάλλου το αστικό

ΠΑΣΟΚ εκφράστηκε μέσα από δύο πρόσωπα, τα

οποία παραμένουν στις τάξεις του. Επίσης δεν πρέ-

πει να ξεχνάμε πως με έναν άλφα-βήτα τρόπο στελέ-

χη που ήλθαν σε ώσμωση με την πιο κεντρώα ΝΔ και που στις

εθνικές εκλογές την επέλεξαν, τα είδαμε να πηγαίνουν να ψηφί-

ζουν στις εσωκομματικές του ΠΑΣΟΚ, άρα να αναζητούν μια άλ-

λη λύση. Αυτή την πολιτική «απιστία» σε κοινά που εμείς θεω-

ρούσαμε ως δεδομένα, έστω και αν δεν υπήρξε σε μεγάλη κλίμα-

κα, έστω και αν στον α’ γύρο δεν επέλεξαν τον νυν πρόεδρο του

ΠΑΣΟΚ αλλά κυρίως τον Παύλο Γερουλάνο ή την Άννα Διαμαντο-

πούλου και ενδεχομένως στον β’ γύρο δεν πήγαν να ψηφίσουν,

οφείλουμε να την αναλύσουμε.

Στο ζήτημα της υπερτίμησης τώρα. Προφανώς η σύγ-

κριση Ανδρουλάκη - Μητσοτάκη δεν στέκεται. Το σύν-

θημα «τώρα η σειρά του Μητσοτάκη» ή το «να τος, να τος

ο πρωθυπουργός» στερούνται ρεαλισμού.

Το προφίλ του πρωθυπουργού είναι πολύ ισχυρότερο,

όπως και η συνολική ευρωπαϊκή και εγχώρια παρουσία

του. Όσο κι αν ο Νίκος Ανδρουλάκης έχει φάει με το

κουτάλι τις Βρυξέλλες και το Στρασβούργο, στην ερώτη-

ση ποιος από τους δύο θεωρείται από το κοινό ως πιο

Ευρωπαίος, ο Κυριάκος Μητσοτάκης παρουσιάζει συν-

τριπτικές διαφορές υπέρ του. Άλλο εξάλλου το να επικα-

λείσαι την Ευρώπη και άλλο το να είσαι Ευρώπη στην

πράξη. Επίσης η περίφημη ενότητα από έναν αρχηγό

που αρέσκεται στα κλειστά εξουσιαστικά σχήματα, ακό-

μα και στον ρεβανσισμό κατά όσων διαφωνούν, αποτελεί

δύσκολο στοίχημα.

Ο Νίκος Ανδρουλάκης σίγουρα αυτές τις ημέρες αισθάνεται

πιο άνετα και πιο δυνατός. Όπως όμως ο ίδιος είπε, «για να γυρί-

σει ο ήλιος, θέλει δουλειά πολλή». Για να έλθει το ΠΑΣΟΚ στην

εξουσία, δεν αρκεί ο διονυσιασμός ενός θετικού, κυριακάτικου

εσωκομματικού αποτελέσματος και η ευφορία στο στενό επιτε-

λείο και τους οπαδούς του Κρητικού πολιτικού. Ωραία κι εύκολα

τα συνθήματα, στα οποία το ΠΑΣΟΚ έχει εξάλλου συνηθίσει τον

τόπο από τη δεκαετία του ’70 και μετά. Το δύσκολο είναι να αλλά-

ξει μια πορεία την οποία την έχουμε δει από την προηγούμενη

εκλογή του Νίκου Ανδρουλάκη.

Θα πρέπει να αλλάξει ρότα λοιπόν το ανδρουλακικό ΠΑΣΟΚ,

θα πρέπει να ξαφνιάσει, θα πρέπει να δώσει διαφορετικό δείγμα

γραφής από αυτό της εσωστρέφειας και των μηχανισμών που

έχουμε δει (και δεν άρεσε) μέχρι στιγμής. Θα πρέπει επίσης -κι

αυτό είναι το δυσκολότερο- να μοιράσει την εξουσία που έχει σε

πρόσωπα που απέδειξαν στις κάλπες. Αλλιώς θα επιβεβαιωθεί ο

Κώστας Σημίτης ως προς τη σπατάλη των ευκαιριών στην Κεν-

τροαριστερά.

Και κάτι τελευταίο για τη ΝΔ: Ακούω εσχάτως πως οφείλουμε

περαιτέρω να οχυρώσουμε το κέντρο μας, καθώς οι πολίτες αι-

σθάνονται πως η παράταξή μας πραγματοποιεί δεξιά στροφή. Ας

πληροφορηθούν όσοι με περισσή ευκολία επιδιώκουν να ερμη-

νεύσουν τον χώρο μας πως η ΝΔ είναι ΠΑΡΑΤΑΞΗ. Άρα οφείλου-

με να κατοχυρώσουμε τα όποια κεντρώα μας κέρδη όσο μπορού-

με, χωρίς όμως να χάνουμε το δεξιό ακροατήριο που αποτελεί

παραδοσιακά τον κορμό μας. Το ΠΑΣΟΚ αυτή τη στιγμή κινείται

πέριξ του 13%. Η σκληρή Δεξιά ίσως και να ξεπερνά το 20%. Καμία

απώλεια δεν μας επιτρέπεται αν θέλουμε να κυβερνάμε αυτό τον

τόπο με αυτοδυναμία.

Ούτε υπερτίμηση ούτε υποτίμηση

του
Δημήτρη 

Μαρκόπουλου

Δημοσιογράφος,
βουλευτής 

Β’ Πειραιώς 
με τη ΝΔ
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ΡOLITICAL ΘΕΣH32

Σ
το προσκήνιο ξανά ο οικονομικός διάδρομος Ιν-
δίας-Μ. Ανατολής-Ευρώπης (India-Middle East-
Europe Corridor), γνωστός πλέον ως IMEC, με

αφορμή την πρώτη σύνοδο κορυφής ΕΕ-Συμβουλίου Συ-
νεργασίας του Περσικού Κόλπου (ΣΣΠΚ) που πραγματο-
ποιήθηκε στις 16 Οκτωβρίου 2024 στις Βρυξέλλες.

Το σύνθημα βέβαια είχε ρίξει πρώτος ο Νετανιάχου που
εμφανίστηκε στο βήμα της ΓΣ του ΟΗΕ στις 27 Σεπτεμβρί-
ου 2024 κραδαίνοντας τον χάρτη του IMEC.

Απευθυνόμενη λοιπόν στη Σύνοδο Κορυφής ΕΕ-ΣΣΠΚ
η πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσουλα Φον ντερ Λάι-
εν τόνισε ότι μέσω επενδύσεων σε διασυνδέσεις
και υποδομές η περιοχή του Κόλπου «θα μπορού-
σε να γίνει κόμβος καθαρής ενέργειας, που θα
συνδέει την Ευρώπη, την Ασία και την Αφρική».
Και κατέληξε: «Για αυτό ενώνουμε τις δυνάμεις
μας σε φιλόδοξα έργα όπως ο IMEC: ο πρώτος κιό-
λας οικονομικός διάδρομος που θα συνδέει την Ιν-
δία, τη Μέση Ανατολή και την Ευρώπη»
(https://ec.europa.eu 16/10/2024).

Στην ίδια γραμμή και η Κοινή Δήλωση της Συνό-
δου Κορυφής ΕΕ-ΣΣΠΚ που εκδόθηκε στις 16
Οκτωβρίου 2024, η οποία στο σημείο 19 τονίζει ότι
οι δύο πλευρές θα ενισχύσουν τη συνεργασία τους
για την προώθηση βιώσιμων επενδύσεων σε γεω-
γραφικούς και θεματικούς τομείς αμοιβαίου εν-
διαφέροντος, εκφράζοντας ταυτόχρονα την ετοι-
μότητά τους να διερευνήσουν τη συνεργασία τους σε σχέ-
ση με τον οικονομικό διάδρομο Ινδίας-Μέσης Ανατολής-
Ευρώπης (IMEC) και την Παγκόσμια Πύλη (Global Gate-
way) της ΕΕ (www.consilium.europa.eu 16/10/2024).

Και όλα αυτά την ώρα που η διεθνής κοινή γνώμη με
κομμένη την ανάσα αναμένει πλέον την επίθεση του Ισ-
ραήλ κατά του Ιράν.

Σε προγενέστερη αρθρογραφία μας, προ διετίας και
πλέον, είχαμε την ευκαιρία να αναλύσουμε με ποιον ακρι-
βώς τρόπο οι G-7 στο πλαίσιο του νέου ψυχρού πολέμου
μεθόδευσαν πέραν των άλλων και τρόπους αντίδρασης
στο πετυχημένο κινεζικό εγχείρημα που ακούει στο όνο-
μα «Μια Ζώνη-Ένας Δρόμος» (One Belt-One Road-BRI)
(https://www.notismarias.g 6/11/2021).

Στο πλαίσιο αυτό είχαμε επισημάνει ότι αντιδρώντας
στον Κινεζικό Δρόμο του Μεταξιού η Δύση αποφάσισε
στη Σύνοδο Κορυφής των G-7 που έγινε στην Κορνουάλη
της Αγγλίας στις 11-13 Ιουνίου 2021 να υιοθετήσει την
πρωτοβουλία των ΗΠΑ Build Back Better World (Β3W),
που είχε ως στόχο να περιορίσει την οικονομική επιρροή
της Κίνας στη διεθνή σκηνή (www.whitehouse.gov
12/6/2021).

Στη συνέχεια, με κοινή δήλωσή τους την Τετάρτη 1 Δε-
κεμβρίου 2021, η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
Ούρσουλα Φον ντερ Λάινεν και ο Ύπατος Εκπρόσωπος
της ΕΕ για θέματα Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής
Ασφαλείας Ζοζέπ Μπορέλ ανακοίνωσαν την απάντηση

της ΕΕ στον Κινεζικό Δρόμο του Μεταξιού. Επρόκειτο για
την πρωτοβουλία «Παγκόσμια Πύλη» (Global Gateway)
που στόχο έχει να κινητοποιήσει έως και 300 δισεκατομ-
μύρια ευρώ σε επενδύσεις την περίοδο 2021-2027 στους
τομείς «της ψηφιακής τεχνολογίας, της ενέργειας και των
μεταφορών και την ενίσχυση των συστημάτων υγείας, εκ-
παίδευσης και έρευνας σε ολόκληρο τον κόσμο»
(www.ec.europa.eu 1/12/2021). Μάλιστα η Παγκόσμια
Πύλη της ΕΕ εντάχθηκε πλήρως στην πρωτοβουλία των
ΗΠΑ Build Back Better World (Β3W) όπως προκύπτει από
το έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής «Ερωτήσεις και

Απαντήσεις για την Παγκόσμια Πύλη» στο οποίο
επισημαίνεται επί λέξει με νόημα: «Πρωτοβου-
λίες όπως η Build Back Better World και η Παγ-
κόσμια Πύλη θα αλληλοενισχύονται»
(www.ec.europa.eu/commission 1/12/2021).

Κατόπιν, στη Σύνοδο Κορυφής των G-7 στο
Σλος Ελμάου της Βαυαρίας στις 26-28 Ιουνίου
2022 αποφασίστηκε η πρωτοβουλία Build Back
Better World (Β3W) να μετονομαστεί σε Σύμ-
πραξη για Παγκόσμιες Υποδομές και Επενδύ-
σεις, (Partnership for Global Infrastructure and
Investment - PGII). Επιπλέον οι G-7 αποφάσι-
σαν να χρηματοδοτήσουν την PGII με ένα οικο-
νομικό πακέτο 600 δισ. δολαρίων, προκειμένου
να ανακόψουν την παγκόσμια κινεζική οικονο-
μική επέλαση, η οποία κυρίως εκφράζεται μέσα

από τον περίφημο Κινεζικό Δρόμο του Μεταξιού
(www.capital.gr 27/6/2022). Στο πλαίσιο αυτό οι Βρυξέλ-
λες ανέλαβαν σημαντικό ρόλο μέσα από την περίφημη
Παγκόσμια Πύλη της ΕΕ. Μάλιστα όπως δήλωσε η πρό-
εδρος της Κομισιόν στην εν λόγω συνάντηση των G-7, η
Παγκόσμια Πύλη αποτελεί την απάντηση της Ευρώπης
στο παγκόσμιο επενδυτικό κενό. Πρόκειται για μια πρω-
τοβουλία που εντάσσεται πλέον στην απόφαση των G-7
«Σύμπραξη για Παγκόσμιες Υποδομές και Επενδύσεις»
(Partnership for Global Infrastructure and Investment -
PGII) (www.notismarias.gr 15/7/2022). Έτσι, στα 200 δι-
σεκατομμύρια δολάρια που ανακοινώθηκαν από τον Τζο
Μπάιντεν στο Σλος Ελμάου, η ΕΕ κινητοποιεί επιπλέον
300 δισεκατομμύρια ευρώ έως το 2027 (www.ec.eu-
ropa.eu 26/6/2022).

Η συνεργασία Ουάσιγκτον-Βρυξελλών στο πλαίσιο της
PGII, μέρος της οποίας αποτελεί σύμφωνα με τα παραπά-
νω και η Παγκόσμια Πύλη της ΕΕ, εξακολούθησε να είναι
ιδιαίτερα στενή και αυτό επιβεβαιώθηκε και στη Σύνοδο
Κορυφής των G-20 στο Νέο Δελχί στις 9-10 Σεπτεμβρίου
2023, καθώς στο περιθώριο της Συνόδου διοργανώθηκε
εκδήλωση με θέμα τη «Σύμπραξη για την Παγκόσμια Υπο-
δομή και Επενδύσεις (PGII)», όπου ΗΠΑ και ΕΕ διαδρα-
μάτισαν κεντρικό ρόλο στοχοποιώντας για άλλη μια φορά
την Κίνα (https://www.notismarias.gr 30/10/2023).

Στο πλαίσιο αυτό υπογράφτηκε στις 9 Σεπτεμβρίου
2023 στο Νέο Δελχί Μνημόνιο Συνεργασίας (MoU) ανά-

μεσα στις ΗΠΑ, την Ινδία, την ΕΕ, τη Γερμανία, τη Γαλλία,
την Ιταλία, τη Σαουδική Αραβία και τα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα με στόχο τη δημιουργία του Οικονομικού Δια-
δρόμου Ινδίας-Μ.Ανατολής-Ευρώπης (India-Middle
East-Europe Corridor - IMEC), προκειμένου να διασυν-
δεθεί η τεράστια αγορά της Ινδίας με την Ευρώπη. Πρό-
κειται για ένα σύστημα συνδυασμένων μεταφορών διά
θαλάσσης μέσω πλοίων και διά ξηράς, μέσω σιδηροδρό-
μου που θα ξεκινά από τη Βομβάη και θα καταλήγει στον
Πειραιά, ο οποίος εκτός από πύλη εισόδου των κινεζικών
εμπορευμάτων θα μετατραπεί και σε πύλη εισόδου των
εμπορευμάτων της Ινδίας.

Σύμφωνα με τον σχεδιασμό, ο IMEC θα αποτελείται από
δύο ξεχωριστούς διαδρόμους, τον Ανατολικό Διάδρομο
που θα συνδέει την Ινδία με την Αραβική Χερσόνησο μέ-
σω Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων και Σαουδικής Αρα-
βίας και τον Βόρειο Διάδρομο που θα συνδέει τη Σαουδι-
κή Αραβία σιδηροδρομικά μέσω Ιορδανίας και Ισραήλ με
το λιμάνι της Χάιφα και εν συνεχεία διά θαλάσσης με τον
Πειραιά, από όπου επίσης σιδηροδρομικά τα εμπορεύμα-
τα θα διοχετεύονται στην υπόλοιπη Ευρώπη.

Σε σχέση με τον ρόλο που σχεδιάστηκε να διαδραματί-
σει ο Πειραιάς στο πλαίσιο του IMEC θα πρέπει να επιση-
μανθεί ότι είχε προηγηθεί η επίσκεψη του πρωθυπουρ-
γού της Ινδίας Μαρέντρα Μόντι στην Αθήνα στις 25 Αυ-
γούστου 2023, ο οποίος δήλωσε με νόημα: «Δεδομένων
της θέσης της και των ιστορικά στενών δεσμών μας, θεω-
ρώ ότι η Ελλάδα αποτελεί σημαντική οικονομική, εφοδια-
στική και στρατηγική πύλη εισόδου της Ινδίας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και στην περιοχή της Ανατολικής Ευρώπης
γενικότερα. Υπάρχουν εξαιρετικές ευκαιρίες να συναντη-
θούν οι ινδικές και οι ελληνικές επιχειρήσεις. Υπάρχει
δέσμευση σε πολιτικό επίπεδο να διασφαλιστεί αυτό»
(https://www.kathimerini.gr 28/8/2023).

Στη συνέχεια Γαλλία, Ιταλία και Ελλάδα άρχισαν να
διαγκωνίζονται πλέον για το ποια χώρα θα αποτελέσει τε-
λικά την πύλη εισόδου της Ινδίας στην Ευρώπη μέσω
IMEC.

Έτσι ο Μακρόν σε συνέχεια της επίσκεψής του στην Ιν-
δία στις 25-26 Ιανουαρίου 2024 (www.lemonde.fr
29/1/2024) όρισε το γνωστό στέλεχος της γαλλικής βιομη-
χανίας ενέργειας Gerard Mestrallet «ως ειδικό απεσταλ-
μένο» της Γαλλίας για τον IMEC (www.ndtv.com
12/2/2024). 

Ακολούθησε η επίσκεψη Μητσοτάκη στην Ινδία στις 21
Φεβρουαρίου 2024 και η «ιταλική σφήνα» σε σχέση με
τον IMEC που εκδηλώθηκε στο περιθώριο της συνάντη-
σης Μπάιντεν - Μελόνι στον Λευκό Οίκο την 1η Μαρτίου
2024, καθώς έγινε σαφές ότι η Ρώμη επιθυμούσε να με-
τατρέψει την Ιταλία σε πύλη εισόδου της Ινδίας στην Ευ-
ρώπη μέσω IMEC, παρακάμπτοντας έτσι τον Πειραιά. 

Και όλα αυτά παρότι η Μέση Ανατολή είχε ήδη παραδο-
θεί στις φλόγες με τη σφαγή στη Γάζα. 

Οψόμεθα λοιπόν για τη συνέχεια.

Στο προσκήνιο ξανά ο οικονομικός διάδρομος 
Ινδίας-Μέσης Ανατολής-Ευρώπης (IMEC) 

του
Νότη Μαριά

Καθηγητής Θεσμών
της ΕΕ στο

Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην
ευρωβουλευτής

και βουλευτής
Ηρακλείου
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O
πως είναι γνωστό όχι μόνο στη νομική κοινότητα,
ήτοι δικαστές, εισαγγελείς και δικηγόρους, αλλά
και συνολικά στη κοινωνία λόγω του ευρύτερου

ενδιαφέροντος του συγκεκριμένου ζητήματος, αλλά και
των συνεπειών που σχετικώς επανέρχονται, με τις πρό-
σφατες τροποποιήσεις των ποινικών κωδίκων αλλά και
τις παρεμβάσεις τόσο της ηγεσίας του υπουργείου Δι-
καιοσύνης όσο και του Ανώτατου Δικαστηρίου της χώρας,
έχει επέλθει μία σαφής αυστηροποίηση στην αντιμετώπι-
ση δραστών ενδοοικογενειακής βίας, τόσο σε επίπεδο
ύψους ποινών όσο και σε επίπεδο συνολικής ποινικής αν-
τιμετώπισης (περιορισμοί στην αναστολή εκτέλεσης απο-
φάσεων και ποινών, διατήρηση κράτησης στα αυτόφωρα,
προφυλάκιση και για πλημμελήματα, αυστηροί περιορι-
στικοί όροι κ.λπ.).

Είναι προφανές ότι η πρώτη ανάγνωση της ανωτέρω
εξέλιξης δεν μπορεί παρά να είναι θετική, καθώς η ουσια-
στική ατιμωρησία που χαρακτήριζε εν πολλοίς τη μέχρι
πρότινος αντιμετώπιση τέτοιων περιπτώσεων είχε συντε-
λέσει (μαζί φυσικά με άλλους παράγοντες) στην
έξαρσή του, αποθρασύνοντας παράλληλα δρά-
στες αλλά και πιθανούς δράστες τέτοιων συμπε-
ριφορών.

Υπάρχει όμως και μια δεύτερη ανάγνωση εξί-
σου σημαντική. Το πρόβλημα ξεκινά πάλι από
την έλλειψη μέτρου και την τάση που έχουμε ως
κοινωνία να μεταπηδούμε συνολικά, εύκολα και
γρήγορα, από το ένα άκρο στο άλλο. Από την
πλήρη ατιμωρησία και την υπερβολικά επιεική
αντιμετώπιση ή τη στην πράξη μη επιβολή πραγ-
ματικών ποινών (ως προς την έκτιση και τις
πραγματικές συνέπειες για τον καταδικασθέντα)
στην προληπτική τιμώρηση οποιουδήποτε, σε
βάρος του οποίου έχει υποβληθεί, ανεξαρτήτως
βασιμότητας και αποδεικτικού υλικού, μια τέτοια
καταγγελία.

Χωρίς δυνατότητα ή και διάθεση ίσως φιλτρα-
ρίσματος των κάθε μέρα δεκάδων υποβαλλόμενων κα-
ταγγελιών, δίκαιοι και άδικοι συνωστίζονται σε χώρους
κράτησης, οι συνθήκες των οποίων στερούνται στοιχει-
ωδών κανόνων υγιεινής, για να οδηγηθούν στη γνωστή
διαδικασία σήμανσης, Εισαγγελίας και ακροατηρίου,
όπου αν ζητήσουν τη δικαιούμενη πρώτη αναβολή (το
γνωστό «τριήμερο» όπως συνηθίζεται να αποκαλείται χω-
ρίς φυσικά ακριβολογία, καθώς συνήθως η αναβολή είναι
απλώς για την επόμενη ή τη μεθεπόμενη μέρα), πλέον κα-
τά κανόνα παραμένουν κρατούμενοι, καθώς τα Μονομελή
Πλημμελειοδικεία δεν αίρουν την κράτηση μέχρι την εκ-
δίκαση της υπόθεσης.

Εδώ τώρα βρισκόμαστε ενώπιον πολλών από τις παθο-
γένειες της σημερινής πραγματικότητας απονομής ποινι-
κής δικαιοσύνης.

Η αρμοδιότητα εκδίκασης των υποθέσεων ενδοοικο-
γενειακής βίας μεταφέρθηκε από τα Τριμελή Πλημμελει-
οδικεία στα Μονομελή, των οποίων άλλωστε και για αυτό
τον λόγο αυξήθηκε ο αριθμός, με αντίστοιχη μείωση αυ-
τού των Τριμελών. Στα Μονομελή Πλημμελειοδικεία
όμως δεν δικάζουν πρόεδροι Πρωτοδικών, δηλαδή κατά
τεκμήριο πιο έμπειροι δικαστές, αλλά συνήθως νεοδιό-
ριστοι και συνεπώς -επίσης κατά τεκμήριο- άπειροι δι-
καστές, που ανεξαρτήτως ικανοτήτων και προοπτικών
εξέλιξης, δεν έχουν συχνά ακόμα, όχι μόνο την εμπειρία

αλλά ούτε και την εξοικείωση με τον χειρισμό λεπτών και
ευαίσθητων υποθέσεων που συνήθως στερούνται χειρο-
πιαστών αποδείξεων. Δεν αναφέρομαι στις περιπτώσεις
που υφίστανται ιατροδικαστικές εκθέσεις ή αντίστοιχο
αποδεικτικό υλικό, καθώς αυτές οι περιπτώσεις δεν υπά-
γονται στο πεδίο προβληματισμού αυτού του άρθρου, αλ-
λά στην ανωτέρω ήδη αναφερθείσα πρώτη ανάγνωση του
ζητήματος, με την επιφύλαξη βέβαια των προσφάτων
προκύψαντων στοιχείων για τη δράση κυκλωμάτων πα-
ραγωγής κατά παραγγελία ψυχιατρικών βεβαιώσεων,

διάσταση που από μόνη της θα αποτελέσει αντι-
κείμενο ξεχωριστού άρθρου. Αναφέρομαι εδώ
στις περιπτώσεις που ουσιαστικά υπάρχει ο λό-
γος του ενός (θύματος) έναντι του λόγου του άλ-
λου (δράστη). Και όσο κι αν κανείς υποσυνείδητα
ακόμη προτιμά να πιστεύει το θύμα, πρέπει να δί-
νεται η ευκαιρία στον δράστη (;) πέρα από γενικώς
μία δίκαιη δίκη, να έχει πραγματικά την ευκαιρία
να αντιμετωπίσει μια κατά περίπτωση ίσως και
ψευδή σε βάρος του κατηγορία που εξυπηρετεί
κατά περίπτωση δόλιους σκοπούς του καταγγέλ-
λοντος. 

Παράλληλα η πίεση που ασκείται από την περιρ-

ρέουσα ατμόσφαιρα και δη από τα μέσα κοινωνι-

κής δικτύωσης και το κλίμα που έχει δημιουργή-

σει η κατά περίπτωση παρέμβαση εκπροσώπων

της Πολιτείας και της ηγεσίας του Αρείου Πάγου,

ανεξαρτήτως του ορθού ή μη χαρακτήρα αυτής, σε

περιπτώσεις που κρίθηκε επιεικής η αντιμετώπιση συγ-

κεκριμένων δραστών, οδηγεί σε μια συλλήβδην εξάντλη-

ση αυστηρότητας σε όλες τις περιπτώσεις που κατά γένος

εντάσσονται στην κατηγορία των αδικημάτων ενδοοικο-

γενειακής βίας.

Έτσι φτάνουμε στο σημείο ακόμα και για μια φράση που

καταγγέλθηκε ότι εξ αποστάσεως ειπώθηκε σε τηλεφω-

νική επικοινωνία μεταξύ συζύγων, απομονωμένη μάλιστα

από τι προηγήθηκε αυτής, να στοιχειοθετεί ενδοοικογε-

νειακή απειλή, τόσο σοβαρή μάλιστα, που μπορεί να οδη-

γήσει σε σύλληψη του δράστη και παραμονή του σε κρά-

τηση ακόμη και για τέσσερις μέρες, αν για κακή του τύχη

μεσολαβήσει και η αργία της Κυριακής.

Προφανώς θα ισχυριστεί κάποιος ότι ακόμη και στην
πιο πάνω περίπτωση, ποιος θα μπορούσε να αποκλείσει
ότι ο ανωτέρω δεν θα υλοποιούσε την απειλή του και συ-
νεπώς η αυστηρή ποινική του αντιμετώπιση απλώς απέ-
τρεψε το χειρότερο; Φυσικά και έχει λογική αυτή η προ-
σέγγιση. Ωστόσο είναι αυτός ο τρόπος δίκαιης αντιμετώ-
πισης συλλήβδην όλων αυτών των υποθέσεων; Δηλαδή,
επειδή όντως ένας στους δέκα ή στους πενήντα, ή στους
εκατό, που ξέφυγε από τα λεκτικά όρια, υπάρχει πιθανό-
τητα να έκανε κάτι χειρότερο, πρέπει όλες οι περιπτώσεις
αυτές κατ’ ουσία να μη δικάζονται με δίκαιη και αμερόλη-

πτη κρίση αλλά με την προσέγγιση της προκατάληψης της
επιβεβαίωσης; 

Και το επισημαίνω αυτό, γιατί η εικόνα που μεταφέρεται
από συναδέλφους που ασχολούνται με τις αυτόφωρες
διαδικασίες στις οποίες εφαρμόζονται λόγω χρόνου τέλε-
σης οι νέες διατάξεις των ποινικών κωδίκων, είναι αφε-
νός μεν η άνευ διακρίσεων διατήρηση της κράτησης στις
αναβολές, αφετέρου δε η συλλήβδην επιβολή πραγματι-
κά -εν μέρει- εκτιτέων ποινών, δηλαδή επιβολής ποινών
φυλάκισης χωρίς ανασταλτικό χαρακτήρα. Όταν όμως τα
στατιστικά στοιχεία επιβεβαιώνουν ότι αυτό πλέον έχει γί-
νει ο κανόνας, εύκολα κανείς μπορεί να συμπεράνει ότι
όπως και πριν ήταν αδικαιολόγητο να μην τιμωρείται ου-
σιαστικά κανένας γιατί σίγουρα υπήρχαν αρκετές περι-
πτώσεις που έχρηζαν αυστηρότερης αντιμετώπισης, έτσι
και τώρα σίγουρα κάποιοι από τους καταδικασθέντες
απλά συμπαρασύρθηκαν από το κύμα της συλλήβδην τι-
μώρησης δικαίων και αδίκων, με μοναδικό κοινό χαρα-
κτηριστικό το είδος του αδικήματος για το οποίο καταγ-
γέλθηκαν, ανεξαρτήτως δηλαδή της πραγματικής διάπρα-
ξής του.

Η λύση που προτείνεται είναι η επαναφορά της αρμο-
διότητας για τα αδικήματα ενδοοικογενειακής βίας στα
Τριμελή Πλημμελειοδικεία και μάλιστα η σύσταση συγκε-
κριμένου Τριμελούς, απαρτιζόμενου από δικαστές που θα
έχουν συγκεκριμένη εξειδίκευση, επιμόρφωση και κα-
τάρτιση και η υποστήριξη της Εισαγγελίας, για την απαρ-
χής αξιολόγηση των περιπτώσεων αυτών, από ειδικούς
επιστήμονες που με τη γνώση και εμπειρία τους θα συμ-
βάλλουν στην ορθή αξιολόγηση αυτών των υποθέσεων
και στο φιλτράρισμά τους. Επίσης θέσπιση ειδικής διαδι-
κασίας για την εκδίκασή τους, ούτε δηλαδή με τη διαδικα-
σία του αυτοφώρου που δεν επιτρέπει τη σωστή προετοι-
μασία της κάθε υπόθεσης προς εκδίκαση, ούτε φυσικά με
τους συνήθεις χρόνους εκδικάσεων των πλημμελημάτων.
Όπως προβλεπόταν και στο παρελθόν, πχ, για τα εγκλήμα-
τα του ΑΝ 690/45 (μη καταβολή μισθού εργαζομένων
κ.λπ.) ή για τις συκοφαντικές δυσφημήσεις διά του τύπου,
κατά προτεραιότητα και με στενές προθεσμίες ολοκλή-
ρωσης της προκαταρκτικής εξέτασης και άμεσο εν συνε-
χεία προσδιορισμό εκδίκασης.

Όσον αφορά δε το ενδιάμεσο χρονικό διάστημα, υπάρ-
χει πάντα η δυνατότητα με εισαγγελικές διατάξεις να απο-
μακρύνεται ο δράστης από την οικογενειακή εστία αν κρί-
νεται πράγματι επικίνδυνος ή και μία σειρά από άλλα μέ-
τρα που εξασφαλίζουν (στο μέτρο του δυνατού, όπως άλ-
λωστε γίνεται και σήμερα) την προστασία του θύματος.

Είναι προφανές ότι παραμένει ύψιστο αγαθό η προστα-
σία του εκάστοτε θύματος. Ωστόσο και ο τυχόν αδίκως κα-
τηγορηθείς θύμα είναι, και αποτελεί καθήκον της Πολι-
τείας να του εξασφαλίζει τις συνθήκες υπεράσπισης και
των δικών του δικαιωμάτων. 

Διαπιστώσεις και προτάσεις 
για την εκδίκαση αδικημάτων 

ενδοοικογενειακής βίας

του
Αντώνη 

Πεπελάση

Δικηγόρος 
στον Άρειο Πάγο,

μέλος Ένωσης
Ελλήνων

Ποινικολόγων,
Ms Εμπορικού

Δικαίου
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Η
τριχόπτωση δεν είναι απλώς ένα αισθητικό ζήτημα.

Πολλές φορές συνδέεται με υποκείμενες παθολογι-

κές καταστάσεις και απαιτεί άμεση αντιμετώπιση. Η

έγκαιρη διάγνωση και η σωστή θεραπεία μπορούν να διασφαλί-

σουν την υγεία των μαλλιών και να αποτρέψουν τη μόνιμη αραί-

ωση. Με τις σύγχρονες εξελίξεις στη δερματολογία υπάρχουν

πλέον εξειδικευμένες λύσεις που προ-

σφέρουν στους άνδρες τη δυνατότητα να

διατηρήσουν τα μαλλιά τους υγιή και πυ-

κνά για πάντα.

Ο κύκλος ζωής της τρίχας 

και η ανδρική τριχόπτωση

Κάθε τρίχα ακολουθεί έναν συγκεκρι-

μένο κύκλο ζωής, ο οποίος περιλαμβά-

νει τρεις φάσεις: ανάπτυξη, ανάπαυλα

και πτώση. Ένας ενήλικας έχει περίπου

100.000-150.000 τρίχες στο τριχωτό της

κεφαλής. Όταν διαταράσσεται αυτός ο κύκλος ή καταστρέφον-

ται τα τριχοθυλάκια, οι τρίχες πέφτουν πιο γρήγορα από ό,τι ανα-

γεννιούνται, οδηγώντας σε αραίωση των μαλλιών. Αν η τριχό-

πτωση δεν αντιμετωπιστεί έγκαιρα, μπορεί να εξελιχθεί σε μόνι-

μη αλωπεκία.

Οι πιο συνηθισμένες μορφές ανδρικής τριχόπτωσης περιλαμ-

βάνουν:

Ανδρογενετική αλωπεκία: Η πιο κοινή μορφή τριχόπτωσης

στους άνδρες επηρεάζει περίπου το 50% των ανδρών έως την

ηλικία των 50 ετών. Συνήθως ξεκινά με υποχώρηση της πρό-

σθιας γραμμής και αραίωση στην κορυφή, που μπορεί να οδη-

γήσει σε μερική ή ολική φαλάκρα. Η βασική αιτία είναι η κληρο-

νομικότητα, ενώ ορμονικοί παράγοντες, όπως η διυδροτεστο-

στερόνη (DHT), επηρεάζουν τη διάρκεια ζωής των τριχών, κάνο-

ντάς τες να πέφτουν πιο γρήγορα και προκαλώντας σημαντική

αραίωση.

Διάχυτη τριχόπτωση: Χαρακτηρίζεται από λέπτυνση των μαλ-

λιών σε όλο το κεφάλι. Αν και δεν προκαλεί φαλάκρα, τα μαλλιά

αραιώνουν αισθητά, κυρίως στην κορυφή της κεφαλής. Συχνά

οφείλεται σε «σοκ» στον οργανισμό, όπως στρες, κακή διατρο-

φή ή ορμονικές διαταραχές που προκαλεί τα τριχοθυλάκια να

εισέλθουν πρόωρα στη φάση ανάπαυλας.

Γυροειδής αλωπεκία: Πρόκειται για αυτοάνοση διαταραχή. Το

ανοσοποιητικό σύστημα επιτίθεται στα τριχοθυλάκια, προκα-

λώντας την αποδυνάμωσή τους και την απώλεια μαλλιών σε τού-

φες. Χαρακτηριστικό σύμπτωμα είναι η ξαφνική εμφάνιση μι-

κρών, κυκλικών κενών στο τριχωτό της κεφαλής. Σε σοβαρές

περιπτώσεις, η γυροειδής αλωπεκία (κοινώς τριχοφάγος) μπο-

ρεί να εξελιχθεί σε πλήρη απώλεια μαλλιών στο κεφάλι (ολική

αλωπεκία) ή και σε όλο το σώμα (καθολική αλωπεκία). Η ακρι-

βής αιτία παραμένει άγνωστη, αλλά πιστεύεται ότι εμπλέκονται

γενετικοί παράγοντες, ορμονικές ανισορροπίες, ιογενείς λοι-

μώξεις, στρες και περιβαλλοντικοί παράγοντες.

Διάγνωση με ψηφιακή τριχοσκόπηση και τεχνητή νοημοσύνη

Η ακριβής διάγνωση της τριχόπτωσης αποτελεί κρίσιμο βήμα

για την αποτελεσματική θεραπεία. Η τεχνητή νοημοσύνη προ-

σφέρει νέες δυνατότητες στη διάγνωση της τριχόπτωσης, βοη-

θώντας τους δερματολόγους να εντοπίσουν με ακρίβεια τις αι-

τίες του προβλήματος. Μέσω ψηφιακής τριχοσκόπησης, η

οποία χρησιμοποιεί προηγμένους αλγόριθμους για την ανάλυση

των τριχοθυλακίων, παρέχονται λεπτομερείς πληροφορίες για

την κατάσταση των τριχοθυλακίων. Τα δεδομένα που συλλέγον-

ται από την ανάλυση επιτρέπουν στους εξειδικευμένους δερμα-

τολόγους να σχεδιάσουν εξατομικευμένες θεραπείες. Η παρα-

κολούθηση της πορείας της θεραπείας γίνεται με συγκριτικές

εικόνες, επιτρέποντας τη βελτίωση ή την προσαρμογή του θερα-

πευτικού πλάνου.

Σύγχρονες θεραπείες για την αντιμετώπιση της τριχόπτωσης

Η τριχόπτωση πλέον μπορεί να αντιμετωπιστεί με μια σειρά

από σύγχρονες και εξατομικευμένες θεραπείες που ενισχύουν

την τριχοφυΐα και αποκαθιστούν την πυκνότητα των μαλλιών.

Αυτές οι θεραπείες αξιοποιούν εξελιγμένες τεχνολογίες και

βιολογικά δραστικές ουσίες που στοχεύουν στη θρέψη των τρι-

χοθυλακίων και την αναγέννηση της τρίχας.

Τοπικές θεραπείες για ενεργοποίηση της τριχοφυΐας: Περι-

λαμβάνουν τη χρήση φαρμακευτικών παραγόντων με τριχογε-

νετικές ιδιότητες, οι οποίοι εφαρμόζονται είτε με εγχύσεις είτε

με ειδικές λοσιόν. Οι παράγοντες αυτοί επιμηκύνουν τη φάση

ανάπτυξης της τρίχας και ενισχύουν τα υπάρχοντα τριχοθυλά-

κια. Μετά από ένα μήνα θεραπείας, παρατηρείται επιβράδυνση

της τριχόπτωσης, ενώ σε τρεις μήνες η πυκνότητα των μαλλιών

βελτιώνεται αισθητά.

LASER χαμηλής ισχύος και φωτοθεραπεία: Χρησιμοποιούν-

ται για την ενδυνάμωση των τριχοθυλακίων. Η διαδικασία ενερ-

γοποιεί τη μικροκυκλοφορία στο τριχωτό της κεφαλής, προ-

άγοντας την αιμάτωση και την απορρόφηση των θρεπτικών συ-

στατικών, ενώ ταυτόχρονα διεγείρει την ανάπτυξη υγιών μαλ-

λιών.

Ενισχυμένη αυτόλογη μεσοθεραπεία (PRP): Αξιοποιεί το

πλάσμα και τους αυξητικούς παράγοντες από το αίμα του ίδιου

του ατόμου. Μέσω διαδικασίας διπλής φυγοκέντρισης επιτυγ-

χάνεται υψηλή συγκέντρωση αυτών των θρεπτικών συστατικών,

τα οποία εγχέονται στο τριχωτό της κεφαλής. Η θεραπεία προ-

άγει την αναγέννηση των τριχοθυλακίων και βελτιώνει την πυ-

κνότητα και την ανθεκτικότητα των μαλλιών.

Βιομιμητικά πεπτίδια: Προάγουν την αγγειογένεση (δημιουρ-

γία νέων αιμοφόρων αγγείων) και ενδυναμώνουν τα τριχοθυλά-

κια, προωθώντας την ανάπτυξη υγιών μαλλιών.

Φυσικά πολυνουκλεοτίδια: Αυξάνουν την πυκνότητα των

μαλλιών και προσφέρουν θρέψη στα τριχοθυλάκια, συμβάλλον-

τας στην υγεία του τριχωτού της κεφαλής.

Εξωσώματα από βλαστοκύτταρα: Βασίζονται σε τεχνολογίες

αναγέννησης κυττάρων και προάγουν την κυτταρική αναγέννη-

ση των τριχοθυλακίων, οδηγώντας σε αύξηση της πυκνότητας

και της υγείας των μαλλιών.

Επιπλέον, εξετάζονται οι ελλείψεις σε θρεπτικά συστατικά και

χορηγούνται εξατομικευμένα συμπληρώματα βιταμινών, που

ενισχύουν την υγεία των τριχοθυλακίων και βελτιώνουν την

αποτελεσματικότητα της θεραπείας.

Μόνιμη λύση για την αραίωση: Μεταμόσχευση Μαλλιών

FUE με νέες τεχνικές για εγγυημένο αποτέλεσμα 

Η μεταμόσχευση μαλλιών FUE είναι η κορυφαία μέθοδος για

την αντιμετώπιση της μόνιμης τριχόπτωσης και της αραίωσης.

Επιτρέπει την εμφύτευση τριχοθυλακίων χωρίς σημάδια, εξα-

σφαλίζοντας φυσικά αποτελέσματα που διαρκούν για πάντα.

Εξέλιξη της μεθόδου είναι η Rich-FUE, η οποία χρησιμοποιεί

βλαστοκύτταρα για να ενισχύσει τη βιωσιμότητα των τριχοθυλα-

κίων που μεταμοσχεύονται. Αυτό προάγει γρηγορότερη αποθε-

ραπεία και βελτιώνει τη γενική υγεία των νέων μαλλιών, εξα-

σφαλίζοντας πιο πυκνή και φυσική εμφάνιση με μεγαλύτερη

αντοχή στο χρόνο. Επιπλέον, η ακούρευτη τεχνική FUE επιτρέ-

πει τη μεταμόσχευση τριχοθυλακίων χωρίς να απαιτείται ξύρι-

σμα του κεφαλιού, κάνοντάς την ιδανική για όσους θέλουν να

διατηρήσουν το υπάρχον μήκος των μαλλιών τους και να επι-

στρέψουν άμεσα στις καθημερινές δραστηριότητες. Το αποτέ-

λεσμα της μεταμόσχευσης μαλλιών μπορεί να ενισχυθεί με

εφαρμογή αυτόλογης μεσοθεραπείας για τη βέλτιστη ενσωμά-

τωση των μεταμοσχευμένων τριχών και την επιτάχυνση της

επούλωσης του τριχωτού της κεφαλής. Συνδυάζοντας αυτές τις

προηγμένες τεχνικές με ένα εξατομικευμένο πλάνο φροντίδας,

τα αποτελέσματα είναι μακροχρόνια, φυσικά και εντυπωσιακά.

του
δρ Χριστόφορου

Τζερμιά

Δερματολόγος –
Αφροδισιολόγος

Πώς να κρατήσετε τα μαλλιά σας για πάντα
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Ο
κτώβριος. Μήνας πρόληψης για τον καρκί-
νο του μαστού. Ευκαιρία για προληπτικές
εξετάσεις που μπορούν να σώσουν τη ζωή

μιας γυναίκας. Η πρόληψη, οι σύγχρονες απεικονι-
στικές εξετάσεις αλλά και οι νέες θεραπείες σώ-
ζουν και αυξάνουν το προσδόκιμο της ζωής αν η
πορεία της νόσου είναι πιο σοβαρή. Για τις γυναίκες
άνω των 40 ετών, η ετήσια μαστογραφία είναι ανα-
γκαία και σωτήρια. Φυσικά αν υπάρχει οικογενει-
ακό ιστορικό, η εξέταση σε συνεννόηση με τον για-
τρό γίνεται ακόμα νωρίτερα. 

Μπορεί ο καρκίνος του μαστού να μας αφορά όλους, ωστό-
σο, κάθε μορφή καρκίνου έχει καλύτερη αντιμετώπιση όταν
διαγνωστεί έγκαιρα. Δυστυχώς και στη χώρα μας όπως και σε
άλλα κράτη, παρά τα προληπτικά προγράμματα και την τόσο
μεγάλη ενημέρωση, οι πολίτες φτάνουν συχνά στον γιατρό
όταν η νόσος είναι σε προχωρημένο στάδιο. Αποτέλεσμα αυτή
της συνθήκης είναι να γίνεται ακόμα πιο δύσκολος ο έλεγχος
της ασθένειας, ενώ ο φόβος για μεταστάσεις σε γειτονικά ή άλ-
λα όργανα είναι ορατός. Η επιστήμη έχει προχωρήσει πολύ και
στον τομέα της διάγνωσης και στον τομέα της αντιμετώπισης.

Νέες μέθοδοι και νέα φάρμακα, δίνουν ελπίδα σε
γιατρούς και ασθενείς που βλέπουν τον καρκίνο να
νικιέται σε αρκετές περιπτώσεις. Χιλιάδες συμπο-
λίτες μας μπορούν να έχουν καλύτερη ποιότητα
ζωής ακόμα και αν νοσούν από σοβαρές μορφές
καρκίνου, καθώς στόχος των ογκολόγων είναι να
ανακουφίζουν τα συμπτώματα των ασθενών, να
καθυστερούν την εξέλιξη της νόσου και να προ-
σπαθούν να παρατείνουν τη ζωή τους.

Και επειδή οι παράγοντες που προκαλούν καρκί-
νο είναι πολλοί και κάποιοι παραμένουν άγνωστοι, σίγουρα η
πρόληψη παίζει σημαντικό ρόλο. Και όταν αναφερόμαστε στην
πρόληψη δεν μιλάμε μόνο για τις προληπτικές ετήσιες εξετά-
σεις που θα πρέπει να κάνουμε αλλά και για το πώς μπορούμε
να βελτιώνουμε την ποιότητα της ζωής μας, πώς διαμορφώ-

νουμε την καθημερινότητα και τις συνήθειές μας. Η αποχή από
το τσιγάρο και το αλκοόλ, η υιοθέτηση ενός υγιεινού τρόπου
ζωής και διατροφής, ο ποιοτικός ύπνος και η άθληση, η καλή
ψυχική υγεία και η μείωση του στρες σίγουρα βοηθούν για να
παραμένουμε υγιείς.

Το να παρακολουθούμε τυχόν αλλαγές στο σώμα μας, να κά-
νουμε συχνούς ελέγχους και να συζητάμε με τους γιατρούς που
μας παρακολουθούν και εμπιστευόμαστε για οτιδήποτε μας
απασχολεί σε σχέση με την υγεία μας θα μας βοηθήσει να προ-
λάβουμε στην αρχή του έναν πιθανό καρκίνο και κατ’ επέκταση
να τον αντιμετωπίσουμε καλύτερα και πιο αποτελεσματικά.

Οι πρόσφατες εξελίξεις στην ιατρική έρευνα χαρίζουν
στους ογκολόγους περισσότερο στοχευμένες θεραπείες, οι
οποίες μπορούν να χορηγηθούν μόνες τους ή συνδυαστικά με
άλλες. Σίγουρα θα υπάρξουν και στο μέλλον σημαντικές εξε-
λίξεις στον τομέα των θεραπευτικών εμβολίων, νέες ανοσο-
θεραπευτικές προσεγγίσεις, νέα αντικαρκινικά φάρμακα, νέ-
ες χειρουργικές τεχνικές και τεχνολογίες προς όφελος των
ασθενών. Στο αφιέρωμα που ακολουθεί, εξέχοντες γιατροί
μάς μιλούν για διάφορες μορφές καρκίνου και την αντιμετώ-
πισή τους.

της
Κατερίνας 

Παπακωστοπούλου

Ο καρκίνος δεν είναι ανίκητος

Επειδή οι παράγοντες που τον
προκαλούν είναι πολλοί και κάποιοι

παραμένουν άγνωστοι, σίγουρα
η πρόληψη παίζει σημαντικό ρόλο
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H
εξατομικευμένη αντιμετώπιση του καρ-
κίνου του μαστού αποτελεί πλέον το
«ιερό δισκοπότηρο» για όλες τις ιατρι-

κές ειδικότητες που ασχολούνται με τη νόσο. Η
επιλογή των φαρμάκων της χημειοθεραπείας, ο
χρόνος χορήγησής τους καθώς και ποια θερα-
πεία θα προηγηθεί, χειρουργείο ή χημειοθερα-
πεία, είναι ερωτήματα που αν προσθέσει κανείς
τις επιλογές που αφορούν την ακτινοθεραπεία

και την ορμονική θερα-
πεία για τα επόμενα χρό-
νια, καταλαβαίνουμε πό-
σο «κομμένο και ραμμέ-
νο» στα μέτρα της κάθε
ασθενούς θα πρέπει να
είναι το θεραπευτικό
πλάνο.

Αναφορικά με το χει-
ρουργείο, πρώτιστη μέ-
ριμνα για όλες τις επεμ-
βάσεις στον μαστό είναι
η ογκολογική εξασφάλι-
ση του ασθενούς, στην

οποία δεν χωράει κανένας συμβιβασμός. Πα-
ράλληλα βέβαια θα πρέπει να γίνεται προσπά-
θεια για το καλύτερο αισθητικό αποτέλεσμα που
μπορεί να επιτευχθεί ακολουθώντας τις αρχές
της ογκοπλαστικής χειρουργικής. Πλέον οι ογ-
κοπλαστικές τεχνικές αποτελούν αναπόσπαστο
κομμάτι της χειρουργικής του μαστού. Στο πλαί-
σιο αυτής της πρακτικής, η εκτομή του όγκου θα
πρέπει να γίνεται με τομή η οποία θα φαίνεται
όσο το δυνατό λιγότερο λόγω θέσης χωρίς να αλ-
λάξει το σχήμα του μαστού. Τα υλικά που χρησι-
μοποιούμε, σε συνδυασμό με τις τεχνικές που
έχουμε υιοθετήσει, συμβάλλουν, ώστε μετά από
μερικούς μήνες το σημείο της τομής να φαίνεται
ελάχιστα και αργότερα σχεδόν καθόλου. 

Η τεχνολογία αιχμής στην απεικόνιση του μα-
στού που πλέον διαθέτουμε έχει οδηγήσει στη
διάγνωση του καρκίνου σε εξαιρετικά μικρό μέ-
γεθος, συνήθως μερικών χιλιοστών, γεγονός
που τους καθιστά αψηλάφητους. Πολύ συχνά το
απεικονιστικό εύρημα είναι μόνο αποτιτανώσεις
στη μαστογραφία που επίσης δεν είναι δυνατόν
να ψηλαφηθούν. Σε όλες αυτές τις περιπτώσεις,
θα πρέπει να προηγηθεί της επέμβασης (συνή-
θως λίγες ώρες πριν), ο εντοπισμός του όγκου με
την καθοδήγηση υπερήχου, μαστογραφίας ή μα-
γνητικής μαστογραφίας, επιτυγχάνεται τοποθε-
τώντας έναν πολύ λεπτό συρμάτινο οδηγό. Επι-
λέγουμε πάντα την απεικονιστική μέθοδο που
ανέδειξε καλύτερα το εύρημα. Στη συνέχεια η
ασθενής κατευθύνεται στο χειρουργείο, όπου με
πολύ μικρή τομή ακολουθούμε τον συρμάτινο
οδηγό και γίνεται εκτομή του όγκου με ασφαλή
χειρουργικά όρια. Στο σημείο από το οποίο έχει
αφαιρεθεί το τμήμα του μαστού τοποθετούμε μι-
κροσκοπικά clips τιτανίου, ώστε να είναι αποτε-
λεσματικότερη η ακτινοθεραπεία λαμβάνοντας
επιπλέον ακτινοβολία (boost στο σημείο όπου

ήταν όγκος και έχουν τοποθετηθεί τα cips). Επι-
πλέον σε μελλοντικές μαστογραφίες ελέγχεται ο
μαστός ασφαλέστερα.

Η χειρουργική αντιμετώπιση του καρκίνου
του μαστού περιλαμβάνει την αφαίρεση τμήμα-
τος του μαστού που περιέχει τον όγκο και την
αφαίρεση του λεμφαδένα φρουρού της μασχα-
λιαίας κοιλότητας στην πλειοψηφία των επεμβά-
σεων. Η χειρουργική της μασχάλης αποτελεί
αναπόσπαστο μέρος της χειρουργικής αντιμε-
τώπισης του καρκίνου του μαστού. Ο πρώτος
λεμφαδένας της μασχαλιαίας κοιλότητας που
προσλαμβάνει τη λέμφο του μαστού ονομάζεται
λεμφαδένας φρουρός. Η αξία της βιοψίας του
λεμφαδένα φρουρού στη σύγχρονη θεραπευτι-
κή αντιμετώπιση είναι πλέον αδιαμφισβήτητη. 

Έπειτα από πολυάριθμες μελέτες με μεγά-
λους αριθμούς ασθενών έχει αποδειχθεί ότι στη
συντριπτική πλειοψηφία των ασθενών η βιοψία

του λεμφαδένα φρουρού είναι αρκετή τόσο για
τη σταδιοποίησητου καρκίνου όσο και θεραπευ-
τικά υπό κάποιες προϋποθέσεις. Τα τελευταία
χρόνια έχουν αυξηθεί οι ενδείξεις για βιοψία
μόνο του λεμφαδένα φρουρού χωρίς να απαιτεί-
ται συμπληρωματικά λεμφαδενικός καθαρι-
σμός. Για τις ασθενείς που πληρούν τις ενδείξεις
αυτές, έχει αποδειχθεί ότι η συνολική πρόγνωση
αυτών που έχουν υποστεί λεμφαδενικό καθαρι-
σμό, δεν διαφέρει στο ελάχιστο σε σχέση με
εκείνους που έκαναν μόνο βιοψία λεμφαδένα
φρουρού. Στα πλεονεκτήματα της βιοψίας του
λεμφαδένα φρουρού συγκαταλέγονται ο μικρός
χρόνος διάρκειας του χειρουργείου στο οποίο
υποβάλλεται η ασθενής με λιγότερη νοσηρότητα
εξαιτίας του μειωμένου χρόνου της επέμβασης
αλλά και της έκτασής της. Επιπλέον τόσο οι άμε-
σες επιπλοκές, όπως η μετεγχειρητική λεμφόρ-
ροια, αλλά και οι απώτερες επιπλοκές, όπως πό-

νος και λεμφοίδημα, είναι σημαντικά λιγότερες
σε σχέση πάντα με την εφαρμογή του κλασικού
λεμφαδενικού καθαρισμού, στον οποίο παλαι-
ότερα υποβάλλονταν όλες οι ασθενείς με καρκί-
νο του μαστού.

Αναφορικά με την τοπική θεραπεία, θα πρέ-
πει πάντα η επέμβαση διατήρησης του μαστού
να συνοδεύεται από ακτινοθεραπεία. Έχουμε
στη διάθεσή μας μηχανήματα τελευταίας τε-
χνολογίας που επιτρέπουν με την ίδια ασφά-
λεια ολιγοήμερα σχήματα ακτινοθεραπείας με
ελάχιστες επιπλοκές και πολλά οφέλη για τις
ασθενείς.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τις συμπληρωματικές
ογκολογικές θεραπείες, τόσο υπό τη μορφή της
χημειοθεραπείας, την προεγχειρητική θερα-
πεία, την ανοσοθεραπεία όσο και την ορμονο-
θεραπεία που θα πρέπει να χορηγήσουμε στην
ασθενή με καρκίνο του μαστού, οι επιλογές αυ-
ξάνονται συνέχεια. Έχουμε κάθε λόγο να είμα-
στε αισιόδοξοι, καθώς τα αποτελέσματα των
μελετών για τα νέα σκευάσματα είναι εξαιρετι-
κά ελπιδοφόρα. 

της
δρα Φιορίτας 
Πουλακάκη

MD, PhD, FEBS,
CΕBS, χειρουργός

μαστού

Αποτελεί το «ιερό δισκοπότηρο» για όλες τις ιατρικές
ειδικότητες που ασχολούνται με τη νόσο

Η εξατομικευμένη
αντιμετώπιση 

του καρκίνου του μαστού
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Τι είναι η στερεοτακτική ακτινοθεραπεία
σώματος;

Η στερεοτακτική ακτινοθεραπεία σώματος
(SBRT) είναι μία μη επεμβατική, αναίμακτη και
φιλική προς τον ασθενή θεραπεία, που εφαρμό-
ζεται σε διάφορες περιοχές του σώματος, με τη
βοήθεια τεχνολογικά προηγμένης τρισδιάστα-
της (3D), τετραδιάστατης (4D) ή και εξαδιάστα-
της (6D) απεικόνισης και συνίσταται στη χορή-
γηση ακτινοβολίας με απόλυτη ακρίβεια σε όγ-
κους διαστάσεων 1-3 εκ. (max 5 εκ.). 

Το χαρακτηριστικό της στρεοτακτικής ακτινο-
θεραπείας σώματος είναι η διοχέτευση μιας και
μόνο θεραπευτικής δόσης ακτινοβολίας ή λίγων
κλασματοποιημένων υψηλών δόσεων ακτινο-
βολίας ακριβώς στο σημείο του όγκου.

Η χορήγηση υψηλής δόσης ακτινοβολίας
ακριβώς στον όγκο βελτιώνει τα ποσοστά ία-
σης, με έναν τρόπο που μέχρι σήμερα δεν μπο-
ρούσε να επιτευχθεί με τις συμβατικές ακτινο-
θεραπείες.

Πόσο διαρκεί η στερεοτακτική ακτινοθε-
ραπεία σώματος;

Η συνήθης διάρκεια της SBRT περιλαμβάνει 1-5
θεραπείες σε διάστημα έως δύο εβδομάδων.
Αυτό είναι ένα σημαντικό πλεονέκτημα της
SBRT σε σχέση με τη συμβατική εξωτερική
ακτινοθεραπεία κατά την οποία η χορήγηση της
δόσης γίνεται καθημερινά σε βάθος αρκετών
εβδομάδων.

Η διάρκεια της κάθε συνεδρίας SBRT, μαζί με
τη διαδικασία τοποθέτησης του ασθενούς και
τους απαιτούμενους ελέγχους είναι 15-20 λε-
πτά και σε αντίθεση με οποιαδήποτε άλλη επεμ-
βατική θεραπεία, ο ασθενής φεύγει την ίδια μέ-
ρα από το νοσοκομείο, χωρίς να αισθάνεται κα-
νένα πόνο και χωρίς να έχει καμία ανεπιθύμητη
ενέργεια, συνεχίζοντας τις καθημερινές του
δραστηριότητες.

Οι θεραπείες δεν είναι αναγκαίο να χορη-
γούνται συνεχόμενες μέρες, ωστόσο το σύνολο
των θεραπειών συνήθως ολοκληρώνεται μέσα
σε 10 μέρες και ο ασθενής μπορεί να επιστρέψει
άμεσα στις δραστηριότητές του.

Πότε χρησιμοποιείται η στερεοτακτική
ακτινοθεραπεία σώματος;

Σε περιπτώσεις όγκων, όπου οι θεραπευτικές
επιλογές είναι περιορισμένες.

Χρησιμοποιείται, επίσης, συχνά σε ασθενείς
που έχουν μικρό αριθμό μεταστάσεων, π.χ.
πνευμονικές μεταστάσεις, στους λεμφαδένες,
οστικές μεταστάσεις στη σπονδυλική στήλη,
στο ήπαρ.

Το σημαντικότερο είναι ότι πλέον σύμφωνα
με τις κατευθυντήριες οδηγίες (NCCN), εφαρ-
μόζεται ως ριζική θεραπεία σε αρχόμενο (πρώι-
μο) καρκίνο του προστάτη, καρκίνο του παγκρέ-
ατος, ΜΜΚΠ, ηπατοκυτταρικό καρκίνο, καρκίνο
του μαστού, και ο κατάλογος ολοένα και μεγα-
λώνει.

Σε τι διαφέρει η στερεοτακτική ακτινοθε-
ραπεία σώματος από τη συμβατική ακτι-
νοθεραπεία;

Ενώ στη συμβατική ακτινοθεραπεία η ακτινο-
βολία χορηγείται καθημερινά, σε σχετικά μι-
κρές δόσεις, σε βάθος μερικών εβδομάδων, στη
SBRT ο Ακτινοθεραπευτής χορηγεί μία μεγαλύ-
τερη ραδιοβιολογική δόση ακτινοβολίας -θανα-
τηφόρα για τους καρκινικούς ιστούς, σε αξιοση-
μείωτα λιγότερες συνεδρίες.

Η χορήγηση τόσο υψηλών δόσεων προξενεί
βλάβη στα αγγεία που τροφοδοτούν τον όγκο δη-
μιουργώντας έντονη υποξία, προκαλώντας κατά
συνέπεια τον θάνατο των καρκινικών κυττάρων.

Είναι αποτελεσματική η στερεοτακτική
ακτινοθεραπεία σώματος;

Η στερεοτακτική ακτινοθεραπεία σώματος έχει
δείξει δραματικά καλύτερες εκβάσεις σε σχέση
με τη συμβατική ακτινοθεραπεία και τα αποτε-
λέσματά της είναι συγκρίσιμα με εκείνα των
χειρουργείων εκτομής. Με τη διαφορά ότι η
στερεοταξία είναι αναίμακτη, μη επεμβατική
και εμπεριέχει πολύ μικρότερους κινδύνους.

Πόσο ασφαλής είναι η στερεοτακτική
ακτινοθεραπεία σώματος;

Παρά το γεγονός ότι στη στερεοτακτική ακτινο-

θεραπεία σώματος χορηγείται υψηλότερη βιο-
λογική δόση ακτινοβολίας, οι ασθενείς βιώνουν
πολύ λιγότερες ανεπιθύμητες ενέργειες, οι
οποίες διαφοροποιούνται αναλόγως με το σύ-
στημα που δέχεται ακτινοβολία. Η πιο συχνή
ανεπιθύμητη ενέργεια είναι η ελαφριά κόπωση
για μία εβδομάδα από τη θεραπεία.

Πώς λειτουργεί η στερεοτακτική ακτινο-
θεραπεία σώματος;

Ο σχεδιασμός της θεραπείας ξεκινά με τη δια-
γνωστική απεικόνιση, η οποία θα βοηθήσει τον
Ακτινοθεραπευτή να εντοπίσει τον όγκο και να
προσδιορίσει την περιοχή που θα υποβληθεί σε
ακτινοθεραπεία.

Αυτό περιλαμβάνει τρισδιάστατη απεικόνιση
που χαρτογραφεί την περιοχή -στόχο λαμβά-
νοντας υπόψη ακόμα και τον κύκλο αναπνοής
του ασθενούς.

Το μόνο επεμβατικό κομμάτι της διαδικασίας
που μπορεί να χρειαστεί ανάλογα με τη θέση του
όγκου (όγκοι άνω κοιλιακής χώρας όπως ήπαρ,
πάγκρεας, κ.λπ.) είναι η τοποθέτηση ακτινο-
σκιερών κόκκων που ονομάζονται fiducials, τα
οποία γίνονται ορατά στις απεικονίσεις για την
επιβεβαίωση της θέσης χορήγησης της δόσης.

Χρησιμοποιούνται επίσης συστήματα ακινη-
τοποίησης του ασθενούς.

Η εμφύτευση των fiducials μοιάζει αρκετά με
τη διαδικασία λήψης μιας βιοψίας -γίνεται με
απόλυτη ασφάλεια υπό την καθοδήγηση των
μηχανημάτων απεικόνισης.

Για ποιους ενδείκνυται η στερεοτακτική
ακτινοθεραπεία σώματος;

Για ασθενείς με μικρούς όγκους του πνεύμονα,
μεγέθους 5 εκατοστών ή μικρότερους, για τους
οποίους δεν ενδείκνυται το χειρουργείο.

Επίσης, για εντοπισμένους όγκους έως 6-7
cm ή μικρό αριθμό όγκων στο υπόλοιπο το σώ-
μα. Η SBRT έχει χρησιμοποιηθεί στον καρκίνο
του πνεύμονα,

σε όγκους του παγκρέατος, σε εντοπισμένος
όγκους στο ήπαρ ή σε μεταστάσεις, σε όγκους
στα νεφρά, στον καρκίνο του προστάτη, σε όγ-
κους στην περιοχή της κοιλιάς, σε σαρκώματα
και σε μεταστάσεις σε όλο το σώμα.

Τι προϋποθέτει η στερεοτακτική ακτινο-
θεραπεία σώματος;

Ακρίβεια και εστίαση της χορήγησης της δόσης,
καθώς και γρήγορο drop-off της δόσης της
ακτινοβολίας.

Χρησιμοποιεί τις ίδιες αρχές που έχουν επι-
τρέψει στους ακτινοθεραπευτές ογκολόγους
και τους νευροχειρουργούς να χορηγούν από-
λυτα ακριβείς και εστιασμένες δόσεις ακτινο-
βολίας σε όγκους και μεταστάσεις εγκεφάλου.

Σε αντίθεση με κεντρικό νευρικό σύστημα, τα
όργανα του σώματος έχουν το μειονέκτημα ότι
κινούνται με την αναπνοή. Έτσι, η χορήγηση της
ακτινοθεραπείας σώματος απαιτεί ακριβή στό-
χευση του όγκου τη στιγμή της ακτινοβολίας, με
χρήση ενδεδειγμένων συστημάτων ακινητοποί-
ησης, έτσι ώστε να μην ακτινοβοληθούν οι περι-
βάλλοντες φυσιολογικοί ιστοί.

Για να επιτευχθεί αυτό, επιστρατεύονται το
PET, η αξονική, η μαγνητική τομογραφία, αλλά
και άλλες καινοτόμες πλατφόρμες απεικόνισης,
που δίνουν 4διάστατη απεικόνιση. Απαιτείται
επίσης, ιδιαίτερα προηγμένο τεχνολογικά σύ-
στημα χορήγησης ακτινοβολίας, πάνω απ’ όλα
όμως απαιτείται κλινική εμπειρία και εξειδί-
κευση του Ακτινοθεραπευτή- ογκολόγου.

Τι επιστημονικά δεδομένα υποστηρίζουν
τη χρήση της SBRT;

Τα πρώτα αποτελέσματα δείχνουν ότι η στερεο-
τακτική ακτινοθεραπεία σώματος είναι εξίσου
αποτελεσματική και σε κάποιες περιπτώσεις
πιο αποτελεσματική από την κλασική εξωτερική
ακτινοθεραπεία, ειδικά σε περιπτώσεις καρκί-
νου του πνεύμονα αρχικού σταδίου και σε όγ-
κους του γαστρεντερικού, όπως όγκους του
παγκρέατος και του ήπατος.

Η στερεοτακτική ακτινοθεραπεία σώματος απο-
τελεί βέλτιστη θεραπευτική επιλογή για τους
ασθενείς που - π.χ. λόγω συννοσηροτήτων ή ηλι-
κίας, δεν μπορούν να υποβληθούν σε χειρουργείο.

Στερεοτακτική ακτινοθεραπεία σώματος: 
H πλέον σύγχρονη μέθοδος αντιμετώπισης του καρκίνου 

Γράφει ο Γιώργος Κριτσέλης Ακτινοθεραπευτής, Ογκολόγος
Επιστημονικός Συνεργάτης Τμήματος

Ακτινοθεραπευτικής Ογκολογίας  Ιατρικό Κέντρο Αθηνών



ΣΑΒΒΑΤΟ 19 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024
ΡOLITICAL Ο καρκίνος 

δεν είναι ανίκητος40

Ο
καρκίνος του πνεύμονος είναι μία από τις
πιο συχνές μορφές καρκίνου παγκοσμίως,
που συχνά συνδέεται με το κάπνισμα,

ωστόσο, μπορεί να εμφανιστεί και σε μη καπνιστές.
Πρόκειται για τη συχνότερη κακοήθεια στον άνδρα

και την τρίτη σε συχνότητα
στη γυναίκα. Ξεκινά από
τα κύτταρα και τους
ιστούς των πνευμόνων και
μπορεί να κάνει μεταστά-
σεις και σε άλλα σημεία
του σώματος.

Η πλέον αποτελεσματι-
κή λύση είναι η χειρουργι-
κή αντιμετώπισή του, κα-
θώς η ριζική αφαίρεση του
όγκου μπορεί να οδηγήσει
σε ίαση. Υπάρχουν, ωστό-
σο, περιπτώσεις όπου η
αφαίρεση του όγκου δεν
θεωρείται η πρώτη ιατρική
παρέμβαση. O ανεγχείρη-

τος, λοιπόν, καρκίνος πνεύμονος, όπως ονομάζονται
αυτού του είδους τα περιστατικά, αποτελεί ένα μεγά-
λο στοίχημα για την ιατρική κοινότητα, καθώς απαι-
τεί συνδυαστική θεραπεία από μια έμπειρη και εξει-
δικευμένη ιατρική ομάδα, με πρωταρχικό σκοπό ο
όγκος να καταστεί χειρουργήσιμος.

Οφείλουμε να κατανοήσουμε την ενδεδειγμένη
ιατρική αντιμετώπιση αυτών των απαιτητικών περι-
στατικών, ώστε σε κάθε περίπτωση να διασφαλίζε-
ται το βέλτιστο θεραπευτικό αποτέλεσμα για τον
ασθενή.

Πότε μπορεί να χαρακτηριστεί 
ως ανεγχείρητος 
ένας όγκος στον πνεύμονα

Ο ανεγχείρητος καρκίνος του πνεύμονος είναι
ένας καρκινικός όγκος στον πνεύμονα, ο οποίος
δεν επιδέχεται σαν πρώτη ιατρική παρέμβαση την
αφαίρεσή του. Το 10%-15% των καρκίνων στον πνεύ-
μονα είναι μικροκυτταρικού τύπου και είναι ανεγ-
χείρητοι ανεξαρτήτως μεγέθους. Θεωρείται ότι ο
συνδυασμός χημειοθεραπείας με ακτινοβολίες
έχει τα ίδια αποτελέσματα με το χειρουργείο. Στο
υπόλοιπο 85%-90% ο στόχος είναι η ριζική αφαίρε-
ση, η οποία είναι και η μόνη παρέμβαση που μπορεί
να οδηγήσει σε ίαση. Όλα τα άλλα είναι σημαντικά,
συχνά αποδοτικά, αλλά παρηγορητικά. Είναι αλή-
θεια ότι το 50% των καρκίνων του πνεύμονος ανα-
καλύπτονται τυχαία, σε μια ακτινογραφία θώρακος
επ’ ευκαιρία μιας επέμβασης ή ενός κρυολογήμα-
τος ή ενός τσεκ απ. Το αναφέρω σαν απόδειξη ότι
τις πιο πολλές φορές ένας όγκος στον πνεύμονα
αναπτύσσεται ασυμπτωματικά. Έτσι, δυστυχώς,
όταν ο καρκίνος ανακαλύπτεται, συχνά είναι ευμε-
γέθης και στο 30%-40% κρίνεται ως ανεγχείρητος.

Ένας καρκίνος του πνεύμονος είναι ανεγχείρη-
τος όταν:

11. Έχει απομακρυσμένες μεταστάσεις (εγκέφα-
λο, συκώτι, επινεφρίδια, οστά), επομένως θεωρεί-
ται ήδη νόσος διασκορπισμένη στο σώμα.

2. Οι αναπνευστικές εφεδρείες του ασθενούς δεν
επιτρέπουν χειρουργείο στον πνεύμονα και αφαίρε-
ση μεγάλου τμήματος αυτού (πχ, πνευμονεκτομή).

3. Υπάρχουν block λεμφαδένων που έχουν περά-
σει στο αντίθετο μεσοθωράκιο (δηλαδή, ο όγκος εί-
ναι δεξιά και υπάρχουν λεμφαδένες και αριστερά).

4. Οι λεμφαδένες είναι ομόπλευροι αλλά είναι
τόσο πολλοί που δεν μας επιτρέπουν την προσέγγι-

ση πνευμονικής αρτηρίας ή βρόγχου.
5. Έχει διηθηθεί η άνω κοίλη φλέβα, η αορτή, η

πνευμονική αρτηρία, το περικάρδιο και η υποκλεί-
διος φλέβα.

6. Υπάρχει πλευριτικό υγρό με καρκινικά κύττα-

ρα. Και, τέλος,
7. όταν συνυπάρχουν παθήσεις που καθιστούν

εξαιρετικά επικίνδυνο ένα χειρουργείο στον πνεύ-
μονα, πχ, 4ου βαθμού καρδιακή ανεπάρκεια, σο-
βαρή αιματολογική νόσος, νεφρική ανεπάρκεια

υπό τεχνητό νεφρό και άλλα.

Η θεραπευτική προσέγγιση 
και ο στόχος του χειρουργού

Ο στόχος του χειρουργού είναι η ριζική αφαίρε-
ση του όγκου από τον πνεύμονα αλλά και των τοπι-
κών (επιχώριων) λεμφαδένων. Είναι και ο μόνος
που έχει την υποχρέωση να κρίνει το ανεγχείρητο
ενός καρκίνου από τεχνική άποψη και μετεγχειρη-
τική πορεία χωρίς επιπλοκές. Δυστυχώς, παρατη-
ρείται το φαινόμενο να χαρακτηρίζεται ένας όγκος
ως ανεγχείρητος χωρίς να έχει κληθεί χειρουργός.
Είναι παγκόσμιο φαινόμενο, αλλά πολύ σύνηθες
στην Ελλάδα.

Από τις παραπάνω περιπτώσεις η 1η, η 5η και η

6η αναμφισβήτητα περιγράφουν ανεγχείρητο όγ-
κο. Ωστόσο, η 2η, η 3η, η 4η και η 7η (σπανιότατα)
είναι περιπτώσεις που αφορούν το 30% των περι-
στατικών του καρκίνου του πνεύμονος και είναι δυ-
νατόν να οδηγηθούν σε ριζική αφαίρεση, αφού
όμως έχει προηγηθεί χημειοθεραπεία ή ανοσοθε-
ραπεία και ίσως και ακτινοθεραπεία. Η πραγματι-
κότητα λέει ότι από αυτά τα περιστατικά το ένα τρίτο
οδηγείται με ασφάλεια στο χειρουργείο. Δηλαδή,
για να προσεγγίσουμε την ελληνική πραγματικότη-
τα, πρόκειται για 1.000 περίπου περιστατικά τον
χρόνο, τα οποία ίσως χάνονται άδικα. Εκτιμώ ότι
αξίζει τον κόπο, γιατί ασφαλώς δεν είναι κάτι εύκο-
λο. Απαιτεί ιδιαίτερα ικανή χειρουργική ομάδα.

Η φωτοδυναμική θεραπεία, δηλαδή η ενεργει-
ακή αποδόμηση όγκων μέσω ίνας λέιζερ, έχει θέση
στη μείωση του μεγέθους του όγκου, στην παράτα-
ση της ζωής των ασθενών με άριστη ποιότητα, αλλά
δεν αφορά τους λεμφαδένες, οπότε ενώ μειώνει
τον όγκο, σπανιότερα τον καθιστά χειρουργήσιμο.

Πότε θεωρείται επιβεβλημένη 
η επέμβαση σε έναν ανεγχείρητο 
όγκο στον πνεύμονα

Συμβαίνει σπάνια όταν έχουν υπάρξει επιπλοκές
από την πορεία της νόσου ή από τις παρηγορητικές
θεραπείες (χημειοθεραπεία ή ακτινοβολία). Ποιες
είναι αυτές οι επιπλοκές ενός ανεγχείρητου καρκί-
νου του πνεύμονος που επιβάλλουν επέμβαση;

1. Το απόστημα στο κέντρο του όγκου συμβαίνει

σε ταχέως αναπτυσσόμενους όγκους οι οποίοι νε-

κρώνονται κεντρικά και δημιουργούν απόστημα το
οποίο μπορεί να οδηγήσει σε σηψαιμία.

2. Μια μεγάλη αιμορραγία από διήθηση αγγείου
που θεραπεύεται με επέμβαση βρογχοσκόπησης ή
και με κανονικό χειρουργείο.

3. Η στένωση της τραχείας ή στελεχιαίου βρόγ-
χου που διορθώνεται με τοποθέτηση stent.

4. Τεράστια πλευριτική συλλογή που αποκλείει
τον πνεύμονα και πιέζει και τον υγιή. Η περίπτωση
αυτή θέλει παροχέτευση και χημική πλευροδεσία ή

και θωρακοσκόπηση. Απλή σε κόπο, χωρίς πόνο,
δίνει απόλυτη ανακούφιση στον ασθενή άμεσα.

5. Σύνδρομο άνω κοίλης φλέβας σε όγκους άνω
λοβού δεξιού πνεύμονα που προκαλεί τεράστιο οί-
δημα κεφαλής και τραχήλου και χεριών και αίσθη-

μα πνιγμού.
Είναι προφανές ότι ο ρόλος του χειρουργού στον

καρκίνο του πνεύμονος χαρίζει ζωή ή έστω ποιότη-
τα ζωής σε χιλιάδες ασθενείς.

Η σημασία του ογκολογικού 
συμβουλίου

Ο καρκίνος του πνεύμονος είναι μια δύσκολη νό-
σος για τα περισσότερα περιστατικά, εκτός από εκεί-
να που διαγιγνώσκονται σε αρχικό στάδιο, δηλαδή,
όταν η διάμετρος όγκου είναι 1-2 εκ. Η καλή έκβαση
ενός ασθενούς με καρκίνο του πνεύμονος είναι
αποτέλεσμα καλής συνεργασίας πολλών ειδικοτή-
των και βέβαια είναι απαραίτητο να γίνεται ογκολο-
γικό συμβούλιο πριν από τις περισσότερες αποφά-
σεις και να χαράσσεται κοινή στρατηγική. Ο πνευμο-
νολόγος, ο θωρακοχειρουργός, ο ογκολόγος και ο
ακτινοθεραπευτής είναι απαραίτητοι στην πορεία
αυτής της νόσου, επομένως καλύτερα το ογκολογι-
κό συμβούλιο έστω και άτυπα να γίνεται εξαρχής και
όχι όταν κάτι δεν πάει καλά στη συνέχεια.

Προληπτική πολιτική για 
τη μείωση των περιστατικών 
του καρκίνου του πνεύμονος

Παρακολουθώ τη δημόσια συζήτηση και τη δί-
καιη ευαισθητοποίηση για τον καρκίνο του μαστού
και βέβαια, επικροτώ τόσο την ευρωπαϊκή όσο και
την ελληνική πρωτοβουλία για πρόληψη και έγκαι-
ρη διάγνωση. Καταθέτω, ωστόσο, ότι ο καρκίνος
του πνεύμονος είναι πιο συχνός από τον καρκίνο
του μαστού και με μεγαλύτερη θνησιμότητα, επο-
μένως η Πολιτεία οφείλει να βάλει προγραμματι-
σμό αξονικής θώρακος χαμηλής ακτινοβολίας σε
όλους άνω των 55-60 ετών και οπωσδήποτε τους
καπνιστές μετά τα 45 έτη. Ο καρκίνος του πνεύμο-
νος είναι δύσκολη περιπέτεια σε προχωρημένο
στάδιο, ενώ είναι ιάσιμος στο πρώτο ή και δεύτερο
στάδιο. 

του
Κωνσταντίνου
Μαρκόπουλου

Θωρακοχειρουργός-
αγγειοχειρουργός και
διευθυντής Κλινικής

Ιατρικού Κέντρου
Ψυχικού

Ξεκινά από τα κύτταρα και τους ιστούς 
των πνευμόνων και μπορεί να κάνει μεταστάσεις 

και σε άλλα σημεία του σώματος

Ανεγχείρητος καρκίνος πνεύμονος: 
Οι προκλήσεις και

ο κρίσιμος ρόλος του χειρουργού
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Ο
καρκίνος του θυρεοειδούς αποτελεί τη
συχνότερη κακοήθεια του ενδοκρινι-
κού συστήματος (95% του συνόλου) και

το 1,5%-3% όλων των κακοήθων νεοπλασιών του
ανθρώπινου οργανισμού. Χάρη στην έγκαιρη
διάγνωση και την εξέλιξη των χειρουργικών θε-
ραπευτικών μεθόδων, η μεγαλύτερη πλειοψη-
φία των ασθενών θεραπεύεται εάν ακολουθηθεί
το σωστό πρωτόκολλο αντιμετώπισης της πάθη-

σης.
Οι μορφές του καρκί-

νου του θυρεοειδούς
εκτείνονται σε ένα φά-
σμα κακοήθων νεοπλα-
σμάτων, των οποίων η
βιολογική συμπεριφορά
ποικίλλει ευρέως. Στο
ένα άκρο του φάσματος
είναι το θηλώδες καρκί-
νωμα του θυρεοειδούς,
που αποτελεί τη συνηθέ-
στερη μορφή κακοή-
θους όγκου του θυρε-

οειδούς και στο άλλο άκρο του φάσματος είναι
το αδιαφοροποίητο (ή αναπλαστικό) καρκίνωμα
του θυρεοειδούς που παρατηρείται σε άτομα με-
γαλύτερης ηλικίας και χαρακτηρίζεται από εξαι-
ρετικά επιθετική βιολογική συμπεριφορά. 

Ακολουθούν οι απαντήσεις που αναζητάμε
για τα συμπτώματα, τη διάγνωση και την αντιμε-
τώπιση του καρκίνου του θυρεοειδούς.

Τα συμπτώματα του καρκίνου 
του θυρεοειδούς που θα οδηγήσουν
τον ασθενή στον ιατρό για διάγνωση

Παλαιότερα, η διάγνωση του καρκίνου θυρε-
οειδούς ετίθετο σε σχετικά προχωρημένο στά-
διο της νόσου, όταν πλέον είχαν εμφανιστεί συμ-
πτώματα, όπως:

• Αίσθημα βάρους στον τράχηλο
• Αίσθημα πίεσης στον τράχηλο
• Αίσθημα ξένου σώματος στον τράχηλο
• Δυσκολία στην αναπνοή
• Δυσκολία στην κατάποση
• Βήχας
• Βραχνάδα
• Διόγκωση στον τράχηλο, σκληρής υφής
• Διόγκωση λεμφαδένων τραχήλου κ.λπ.
Σήμερα εντούτοις ο καρκίνος θυρεοειδούς

διαγιγνώσκεται σε πολύ πιο αρχικό στάδιο χάρη
στην ευρεία χρήση των σύγχρονων μεθόδων
απεικόνισης.

Οι παράγοντες που συμβάλλουν 
στην επιτυχημένη αντιμετώπιση 
του καρκίνου του θυρεοειδούς

Βασικές παράμετροι για την επιτυχή αντιμε-
τώπιση του καρκίνου θυρεοειδούς είναι:

• Η έγκαιρη διάγνωσή του. Η πρόγνωση είναι
τόσο καλύτερη όσο πιο γρήγορα τίθεται η διά-
γνωση. Αντίθετα, επιδεινώνεται όταν ο καρκίνος

έχει επεκταθεί δημιουργώντας μεταστάσεις, ιδι-
αίτερα σε μακρινά όργανα.

• Η σωστή σταδιοποίηση της νόσου. Με τον όριο
«σταδιοποίηση» περιγράφεται ο προσδιορισμός
της έκτασης της νόσου και του βαθμού της τυχόν
διασποράς της, είτε στους λεμφαδένες του τραχή-
λου είτε σε μακρινά όργανα. Υπάρχει συγκεκριμέ-
νη διαγνωστική μεθοδολογία με την οποία μπορεί
σήμερα να γίνει αξιόπιστη προεγχειρητική στα-
διοποίηση του καρκίνου θυρεοειδούς, η οποία
έχει τεράστια σημασία για την επιλογή της σωστής
θεραπευτικής αντιμετώπισής του.

• Η επιλογή της σωστής χειρουργικής επέμ-
βασης. Το είδος της χειρουργικής επέμβασης
επιλέγεται με βάση τη σταδιοποίηση της νόσου.
Για παράδειγμα, σε κάποιες περιπτώσεις μπορεί
να είναι αρκετή η ολική θυρεοειδεκτομή, σε άλ-
λες όμως περιπτώσεις θα πρέπει να γίνει ταυτό-
χρονος λεμφαδενικός καθαρισμός τραχήλου
(για την αφαίρεση των λεμφαδένων που έχουν
προσβληθεί από τη νόσο).

• Η τεχνικά άρτια εκτέλεση της επέμβασης. Η
χειρουργική επέμβαση στον καρκίνο θυρεοει-
δούς θα πρέπει να είναι ριζική, να μην αφήσει
δηλαδή υπολειμματική νόσο στον ασθενή. Η ρι-
ζική επέμβαση είναι βασική προϋπόθεση για την

ίαση του ασθενούς. Ιδιαίτερη σημασία έχει πα-
ράλληλα και η ασφαλής εκτέλεση της επέμβα-
σης, αποφεύγοντας στον μέγιστο δυνατό βαθμό
την εμφάνιση μετεγχειρητικών επιπλοκών.

• Η σωστή μετεγχειρητική αγωγή. Ιδιαίτερη
σημασία για τη μεγιστοποίηση του θεραπευτι-
κού αποτελέσματος έχει η επιλογή της σωστής
μετεγχειρητικής αγωγής. Για παράδειγμα, πότε
θα χορηγηθεί ραδιενεργό ιώδιο, αν θα χορηγη-
θεί θεραπεία καταστολής κ.λπ.

• Το σωστό πλάνο μετεγχειρητικής παρακο-
λούθησης (follow-up). O ρόλος της μετεγχειρητι-
κής παρακολούθησης έγκειται στην έγκαιρη ανί-
χνευση τυχόν υποτροπής (επανεμφάνισης) του
καρκίνου θυρεοειδούς. Σε μια τέτοια περίπτωση,
η έγκαιρη θεραπευτική παρέμβαση είναι προ-
ϋπόθεση για τη βέλτιστη έκβαση του ασθενούς.

Η ενδεδειγμένη προσέγγιση για
την αντιμετώπιση του καρκίνου 
του θυρεοειδούς. Επηρεάζει 
η μορφή καρκίνου του θυρεοειδούς 
την επιλογή επέμβασης;

Η χειρουργική αποτελεί τη βασική μέθοδο θε-
ραπείας του καρκίνου θυρεοειδούς. Το είδος της
επέμβασης καθορίζεται ανάλογα με τη μορφή

του καρκίνου θυρεοειδούς και την έκταση (στά-
διο) της νόσου. Σε κάποιους ασθενείς μπορεί να
είναι αρκετή η ολική θυρεοειδεκτομή. Σε κάποι-
ες περιπτώσεις μπορεί να απαιτηθεί ταυτόχρο-
νος λεμφαδενικός καθαρισμός τραχήλου. Αν
υπάρχει διήθηση παρακειμένων ανατομικών
στοιχείων (πχ, παρακειμένων μυών, σφαγίτιδας
φλέβας κ.λπ.) μπορεί να απαιτηθεί ταυτόχρονη
αφαίρεσή τους. Σε ειδικές περιπτώσεις μπορεί
να απαιτηθεί αφαίρεση τυχόν μακρινών μετα-
στάσεων.

Επιπλέον έχουμε την επιλογή της θεραπείας με
ραδιενεργό ιώδιο σε επιλεγμένους ασθενείς με
διαφοροποιημένο καρκίνο θυρεοειδούς (θηλώδη
και θυλακιώδη) και τη θεραπεία καταστολής που
χορηγείται σε ασθενείς με διαφοροποιημένο
καρκίνο θυρεοειδούς (θηλώδη και θυλακιώδη). 

Οι παράγοντες που μπορεί
να οδηγήσουν σε υποτροπή 
του καρκίνου του θυρεοειδούς 
και πώς τίθεται η διάγνωση

Παράγοντες που μπορεί να συνοδεύονται από
αυξημένη πιθανότητα υποτροπής είναι:

• Η μορφή του καρκίνου θυρεοειδούς: η υπο-
τροπή είναι πολύ συχνότερη στον αναπλαστικό
καρκίνο και στον μυελοειδή καρκίνο (στη συνέ-
χεια) σε σχέση με τον διαφοροποιημένο καρκίνο
θυρεοειδούς.

• Ειδικά στον θηλώδη καρκίνο θυρεοειδούς
(που είναι η συχνότερη μορφή καρκίνου θυρε-
οειδούς) υπάρχουν κάποιοι ιστολογικοί υπότυ-
ποι που συνοδεύονται από μεγαλύτερη πιθανό-
τητα υποτροπής, όπως ο θηλώδης καρκίνος από
υψηλά κύτταρα, από κύτταρα εν είδει κεφαλής
καρφίδας (hobnail), ο διάχυτα σκληρυντικός τύ-
πος, το πολυεστιακό καρκίνωμα κ.λπ.

• Η μη ριζική επέμβαση.
• Η λανθασμένη μετεγχειρητική αγωγή (πχ,

παράλειψη χορήγησης ραδιενεργού ιωδίου ή
θεραπείας καταστολής).

Η διάγνωση της υποτροπής τίθεται με βάση
τυχόν συμπτώματα (πχ, εμφάνιση ψηλαφητής
διόγκωσης στον τράχηλο ή πόνου στα οστά), τα
ευρήματα στον περιοδικό απεικονιστικό έλεγχο
(συνηθέστατα στο υπερηχογράφημα τραχήλου),
την αύξηση των επιπέδων θυρεοσφαιρίνης στο
αίμα (για τον διαφοροποιημένο καρκίνο θυρε-
οειδούς), τη σταδιακή αύξηση των επιπέδων
καλσιτονίνης στο αίμα (στον μυελοειδή καρκίνο
θυρεοειδούς) ή τα ευρήματα στον λοιπό απεικο-
νιστικό έλεγχο (πχ, αξονική ή μαγνητική τομο-
γραφία, επί ενδείξεων). 

τoυ
Γιώργου 

Σακοράφα

ΜD, PhD χειρουργός
ενδοκρινών αδένων

(θυρεοειδούς-
παραθυρεοειδών)

Χάρη στην έγκαιρη διάγνωση και την εξέλιξη 
των χειρουργικών θεραπευτικών μεθόδων, 

η μεγαλύτερη πλειοψηφία των ασθενών θεραπεύεται

Αντιμετώπιση του καρκίνου 
του θυρεοειδούς



ΣΑΒΒΑΤΟ 19 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024
ΡOLITICAL Ο καρκίνος 

δεν είναι ανίκητος42

Ο
καρκίνος του δέρματος είναι η πιο
κοινή μορφή καρκίνου παγκο-
σμίως και προκαλείται κυρίως από

την υπερβολική έκθεση στην υπεριώδη
(UV) ακτινοβολία του ήλιου. Υπάρχουν
τρεις κύριες μορφές καρκίνου του δέρμα-
τος: το βασικοκυτταρικό καρκίνωμα, το
ακανθοκυτταρικό καρκίνωμα και το μελά-
νωμα, με το τελευταίο να θεωρείται το πιο
επικίνδυνο.

Το βασικοκυτταρικό καρκίνωμα αποτελεί
περίπου το 80% των περιπτώσεων και ανα-
πτύσσεται στις βαθύτερες στιβάδες της
επιδερμίδας. Συνήθως, εμφανίζεται σε πε-
ριοχές που εκτίθενται στον ήλιο, όπως το
πρόσωπο και ο λαιμός, και παρότι σπάνια
εξαπλώνεται σε άλλα μέρη του σώματος,
μπορεί να προκαλέσει σοβαρές τοπικές
βλάβες αν δεν αντιμετωπιστεί.

Το ακανθοκυτταρικό καρκίνωμα είναι λι-
γότερο συχνό αλλά πιο επιθετικό. Αναπτύσ-

σεται στα επιφανειακά στρώματα
του δέρματος και μπορεί να εξα-
πλωθεί σε άλλα όργανα αν δεν
θεραπευτεί κι αυτό συνδέεται
επίσης με την έκθεση στην ηλια-
κή ακτινοβολία, αλλά και με τη
χρήση τεχνητών πηγών UV όπως
τα σολάριουμ.

Το βασικοκυτταρικό καρκίνω-
μα όπως και το ακανθοκυτταρικό
εμφανίζονται συνήθως σαν ένα
κοκκινωπό ή γυαλιστερό οζίδιο.
Επίσης, συχνά μοιάζουν με ανοι-
χτές πληγές, οι οποίες είτε δεν μπορούν να
κλείσουν, είτε δημιουργείται κρούστα η

οποία επιμένει για εβδομάδες.
Το μελάνωμα, αν και λιγότερο

συχνό, είναι ο πιο επικίνδυνος τύ-
πος καρκίνου του δέρματος. Προ-
έρχεται από τα μελανοκύτταρα, τα
κύτταρα που παράγουν μελανίνη,
και μπορεί να εξαπλωθεί γρήγορα
σε άλλα όργανα εκτός από το δέρ-
μα όπως πνεύμονες, ήπαρ, οστά
και εγκέφαλο. Το μελάνωμα εμ-
φανίζεται συχνά ως μια νέα ή με-
ταβαλλόμενη ελιά στο δέρμα, με
ακανόνιστο σχήμα, χρώμα και μέ-

γεθος. Τα βασικά σημάδια του μελανώμα-
τος ακολουθούν τον κανόνα ABCDE: Ασυμ-

μετρία, Ακαθόριστα όρια, Χρωματική ποικι-
λία, Διάμετρος μεγαλύτερη από 6 χιλιοστά
και Εξέλιξη ή αλλαγή με την πάροδο του
χρόνου. Η έγκαιρη διάγνωση και θεραπεία
είναι κρίσιμες για την πορεία της υγείας του
ασθενούς. 

Ως δερματολόγος αυτό που λέω πάντα
στους ασθενείς μου είναι ότι η πρόληψη εί-
ναι κλειδί για την προστασία από τον καρκί-
νο του δέρματος. Συνιστάται καθημερινή
χρήση αντηλιακού, 365 ημέρες τον χρόνο,
ειδικά σε περιοχές του σώματος που εκτί-
θενται συνεχώς όπως το πρόσωπο, αποφυ-
γή παρατεταμένης έκθεσης στον ήλιο, απο-
φυγή σολάριουμ και η τακτική εξέταση του
δέρματος από δερματολόγο (κάθε έξι μή-
νες αν υπάρχει ιστορικό και ετησίως σε
επίπεδο πρόληψης). Η έγκαιρη διάγνωση
μπορεί να σώσει ζωές, ιδιαίτερα σε περι-
πτώσεις μελανώματος, όπου η ταχεία εξά-
πλωση είναι συχνή και επικίνδυνη. 

της
Θεώνης 

Ματούλας

Στρατιωτική γιατρός,
δερματολόγος-
αφροδισιολόγος

ενηλίκων και παίδων

Συνιστάται καθημερινή χρήση αντηλιακού, 365 ημέρες
τον χρόνο, ειδικά σε περιοχές του σώματος 
που εκτίθενται συνεχώς όπως το πρόσωπο

Καρκίνος δέρματος: 
Η συνηθέστερη μορφή παγκοσμίως
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Σ
υναισθήματα τιμής, υπερηφάνειας
και μνήμης στον Βράχο του Ζαλόγγου,
όπου έγινε η εκδήλωση μνήμης και τι-

μής της θυσίας των Σουλιωτισσών. Κατά την
εκδήλωση, που οργανώθηκε από τον Σύλλο-
γο Φίλων της Ιστορίας «Ο ΧΟΡΟΣ ΤΟΥ ΖΑΛΟΓ-
ΓΟΥ» σε συνεργασία με τον Δήμο Πρέβεζας,
τελέστηκε επιμνημόσυνη δέηση στον χώρο
του μνημείου, κατατέθηκαν στεφάνια, γυναί-
κες του Χορευτικού Τμήματος Δήμου Πρέβε-
ζας χόρεψαν τον χορό του Ζαλόγγου, ενώ η
μαθήτρια της Ε’ Δημοτικού Βασιλική Κουμπή

απήγγειλε ποίημα. Είναι πα-
ρήγορο και ενθαρρυντικό και
ελπιδοφόρο που τα νιάτα εν-
διαφέρονται για το ένδοξο
παρελθόν της πατρίδας μας
και εμπνέονται απ’ αυτό.

Απευθύνθηκαν χαιρετι-
σμοί σχετικά με το διαχρονι-
κό μήνυμα ελευθερίας των
Σουλιωτισσών από τον ευρω-

βουλευτή της ΝΔ Φρέντι Μπελέρη, τον θεμα-
τικό αντιπεριφερειάρχη Αναστάσιο Δράκο,
τον δήμαρχο του Δήμου Γεωργίου Καραϊσκά-
κη Περικλή Μίγδο, εκπρόσωπο της ΠΕΔ
Ηπείρου, και τον πρόεδρο του Συλλόγου «Ο
ΧΟΡΟΣ ΤΟΥ ΖΑΛΟΓΓΟΥ» Θεόδωρο Δράκο. Τι-
μές απέδωσαν οι Σκοπευτικός Όμιλος Παρα-
δοσιακών Όπλων Πατρών, Έρευνας Φορε-
σιάς και Αρμάτων 1821, Πολιτιστικός Σύλλο-
γος Νεδουσαίων Καλαμάτας, Πολιτιστικός
Σύλλογος Λάλα «Ο Άγιος Κωνσταντίνος»,
Άγημα Ιστορικής Αναβίωσης «Παναγιώτης
Καρατζάς», Αθλητικός-Πολιτιστικός Σύλλο-
γος Παράδεισος Καλαμάτας. Άγημα «Πανα-
γιώτης Κεφαλάς», Σουλιώτες - Όμιλος Από-
δοσης Τιμών και Ιστορικής Αναβίωσης Σουλί-
ου, καθώς και πολιτιστικοί σύλλογοι της πε-
ριοχής.

Στο χωριό Καμαρίνα, στους πρόποδες του
Ζαλόγγου, βραβεύτηκαν οι πρωτεύσαντες μα-
θητές του ΓΕΛ Καναλακίου στην έκθεση για
τον Ζάλογγο (από τη ΒΙΟΑΕΡΙΟ ΠΡΕΒΕΖΑΣ 1
ΙΚΕ, η οποία και προσφέρει τα δώρα στους μα-
θητές), ενώ δόθηκαν αναμνηστικά σε όλους.

Η ομαδική αυτοθυσία
Ο Χορός του Ζαλόγγου αποτελεί ένα ιδιαί-

τερα εντυπωσιακό ιστορικό περιστατικό, που
συνέβη 18 χρόνια πριν από την Ελληνική Επα-

νάσταση του 1821, περί το τέλος του Δεκεμ-
βρίου του 1803 (π.ημ.), στην κορυφή του
όρους Ζάλογγο, εξού και η ονομασία του. Κα-
τέληξε «εν χορώ» σε μια ομαδική αυτοθυσία
ορεσίβιων γυναικών της περιοχής Σουλίου,
όπως μαρτυρούν Έλληνες και ξένοι ιστορικοί
της περιόδου εκείνης.

Οι φήμες του συγκινητικού αυτού γεγονό-
τος κάλυψαν πολύ γρήγορα όχι μόνο τον
τουρκοκρατούμενο ελλαδικό χώρο, αλλά
ήταν αυτές που κυριαρχούσαν στις ειδήσεις
των Φιλελλήνων στην Ευρώπη κατά την έναρ-
ξη της ελληνικής επανάστασης, λαμβάνοντας
μάλιστα ιδιαίτερες συγκινησιακές φορτίσεις
και διαστάσεις θαυμασμού, εξιδανικεύοντάς

το. Το γεγονός αυτό ανάγεται στις μάχες που
έδωσαν τα εκστρατευτικά σώματα του Αλή
Πασά όταν αποφάσισε να καταστείλει τους
Σουλιώτες που «λυμαίνονταν» περιοχές του
Πασαληκίου των Ιωαννίνων.

Κατά τις τελευταίες εκείνες εκκαθαριστι-
κές επιχειρήσεις, τέταρτες κατά σειρά, όταν
περικυκλώθηκαν κάποια εναπομείναντα
εκεί γυναικόπαιδα των Σουλιωτών, που εί-
χαν καταφύγει στο υφιστάμενο ομώνυμο
μοναστήρι Μονή του Ζαλόγγου, που προκει-
μένου να μην υποστούν την αιχμαλωσία και
άλλους εξευτελισμούς αποφάσισαν να ρι-
φθούν σε παρακείμενο γκρεμό (φαράγγι),
όπως και έπραξαν χορεύοντας και ρίχνον-

τας προηγουμένως τα βρέφη που κρατού-
σαν στην αγκαλιά τους.

Λαός αδούλωτος
Οι Σουλιώτες, στην όλη σύνθεσή τους, ξανα-

ζωντάνεψαν την αρχαία Σπάρτη. Λαός αδούλω-
τος και αντιστασιακός, του οποίου η παράδοση
και το περιβάλλον δεν βοηθούσαν τις τέχνες, στις
αρχές ζούσαν στις σπηλιές και στους λόγγους.
Σιγά σιγά υψώθηκαν στις πλαγιές λίγα σπιτάκια
με το θολωτό κατώι και τον γεμάτο πολεμίστρες
μεγάλο οντά. Αργότερα υψώθηκαν και οι πύργοι
των καπετάνιων. Έτσι σχηματίστηκε το Τετραχώ-
ρι: Το Σούλι, η Σαμονίβα, η Κιάφα και ο Αβαρίκος.
Έτσι αργότερα σχηματίστηκε το Εφταχώρι: Το
Τσεκουράτι, το Περιχάτι, το Αλποχώρι, το Τσιφλί-
κι, η Βίλια, οι Κουτάτες και η Γκιονάλα. Κι έτσι δη-
μιουργήθηκε η Συμπολιτεία του Σουλίου. Μια μι-
κρή κοιλάδα ανάμεσα σε αδιαπέραστα βουνά.
Ψηλά, μια στενή λουρίδα ουρανού. Κάτω η γη με
τη σκόνη των αιώνων. 

Εκδήλωση μνήμης για
τις ηρωίδες Σουλιώτισσες

Τιμήθηκαν στον Βράχο του Ζαλόγγου από τον Σύλλογο Φίλων 
της Ιστορίας «Ο ΧΟΡΟΣ ΤΟΥ ΖΑΛΟΓΓΟΥ» σε συνεργασία 

με τον Δήμο Πρέβεζας 

του
π. Ηλία
Μάκου

spapamixail@yahoo.gr
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Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Ο
θάνατος του Γιαχία Σινουάρ εγείρει
πολλά ερωτήματα σχετικά με το μέλλον
του πολέμου στη Γάζα και αν ανοίγει

ένα παράθυρο αποκλιμάκωσης της έντασης
στη Μέση Ανατολή. Η Χαμάς, η ηγεσία της
οποίας έχει αποδεκατιστεί μετά και τη δολοφο-
νία του Ισμαήλ Χανίγια στις 31 Ιουλίου στο Ιράν,
αναζητά ήδη τον επόμενο επικεφαλής.

Ο Σινουάρ ήταν αδιάλλακτος στις προσπά-
θειες για τη μεσολάβηση μιας συμφωνίας κα-
τάπαυσης του πυρός και απελευθέρωσης ομή-
ρων μεταξύ του Ισραήλ και της Χαμάς και ο θά-
νατός του προκαλεί συγκρατημένη αισιοδοξία
για την επανέναρξη των διαπραγματεύσεων.
Αλλά το αν η Χαμάς ή το Ισραήλ γίνουν πιο πρό-
θυμοι να συμφωνήσουν σε μια εκεχειρία μπο-
ρεί να εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από το ποιος
θα πάρει τη θέση του Σινουάρ.

Προς το παρόν η Χαμάς δεν έχει μιλήσει για
τον θάνατο του ηγέτη της, πόσω μάλλον για τον
επόμενο διάδοχο, παρ’ όλα αυτά υπάρχουν με-
ρικοί υποψήφιοι που συγκεντρώνουν πολλές
πιθανότητες. Σε άρθρο του το «The Hill» δημο-
σιεύει λίστα με τους πιθανότερους διαδόχους.

Μαχμούντ αλ Ζαχάρ
Πρώτος στη λίστα είναι ο Μαχμούντ αλ Ζα-

χάρ, ένας εκ των ιδρυτών και υψηλόβαθμων
μελών της Χαμάς. Σύμφωνα με το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο Εξωτερικών Σχέσεων, θεωρείται
πολεμοχαρής και κοινωνικά συντηρητικός.
Εξελέγη στο Παλαιστινιακό Νομοθετικό Συμ-
βούλιο (PLC) το 2006 και διορίστηκε ως ο
πρώτος υπουργός Εξωτερικών της οργάνω-
σης μετά την εκλογική νίκη της Χαμάς. Φέρε-
ται να επέζησε από απόπειρες δολοφονίας
από το Ισραήλ το 1992 και το 2003. Από τις 7
Οκτωβρίου 2023, όπως αναφέρει το Reuters,
δεν έχει κάνει επίσημη δήλωση ή εμφάνιση. Ο
Αλ Ζαχάρ εργαζόταν στο παρελθόν ως γιατρός
στη Γάζα και ίδρυσε ιατρικές φιλανθρωπικές
οργανώσεις.

Μοχάμεντ Σινουάρ
Στη λίστα της διαδοχής βρίσκεται και ο αδερ-

φός του δολοφονημένου Γιαχία Σινουάρ, Μο-
χάμεντ. Αν επιλεγεί, θα σηματοδοτήσει μια συ-
νέχεια στην αρνητική προσέγγιση του αδερφού
του σχετικά με τις συζητήσεις για εκεχειρία.
Αμερικανός αξιωματούχος ανέφερε πάντως
στο CNN ότι αν επιλεγεί ο Μοχάμεντ Σινουάρ,
θα σημαίνει «ότι οι διαπραγματεύσεις είναι τε-
λείως ξοφλημένες».

Μούσα Αμπού Μαρζούκ
Ο Μούσα Αμπού Μαρζούκ είχε βοηθήσει

στη δημιουργία ενός κλάδου της Παλαιστινια-
κής Μουσουλμανικής Αδελφότητας που αρ-
γότερα δημιούργησε τη Χαμάς και είναι μέλος
του ανώτατου πολιτικού γραφείου της. Τη δε-
καετία του ’90, ως επικεφαλής του πολιτικού
γραφείου της Χαμάς, το Ισραήλ τον κατηγόρη-
σε για χρηματοδότηση και βοήθεια στην ορ-

γάνωση τρομοκρατικών επιθέσεων. Συμφώ-
νησε να παραιτηθεί από το καθεστώς του μό-
νιμου κατοίκου των ΗΠΑ και να μην αμφισβη-
τήσει τις κατηγορίες για τρομοκρατία, περ-
νώντας δύο χρόνια σε φυλακή στο Μανχάταν
τη δεκαετία του ’90. Αργότερα οι ΗΠΑ τον απέ-
λασαν στην Ιορδανία.

Μοχάμεντ Ντέιφ
Στη λίστα περιλαμβάνεται και ο Μοχάμεντ

Ντέιφ, η τύχη του οποίου δεν έχει ξεκαθαρί-
σει, αφού υπάρχουν φήμες πως είναι νεκρός.
Ο ισραηλινός στρατός είχε ανακοινώσει ότι ο
Ντέιφ σκοτώθηκε σε αεροπορικό χτύπημα το
2024, ενώ υψηλόβαθμος αξιωματούχος της
Χαμάς είπε τον Αύγουστο στο Associated
Press ότι ζει. Ο Ντέιφ είναι ιδρυτικό μέλος και
διοικητής της στρατιωτικής πτέρυγας της Χα-
μάς, των Ταξιαρχιών Αλ Κασάμ, από το 2002
και εγκέφαλος της επίθεσης της 7ης Οκτωβρί-
ου μαζί με τον Σινουάρ. Περιγράφεται ως «ιδι-
αίτερα σκληροπυρηνικός αξιωματούχος της

Χαμάς» με στενούς δεσμούς με υψηλόβαθ-
μους διοικητές της οργάνωσης. Στον Ντέιφ πι-
στώνεται ο σχεδιασμός ενός από τα κύρια
όπλα της Χαμάς, του πυραύλου Κασάμ, όπως
και το δίκτυο τούνελ κάτω από τη Γάζα. Είναι
γνωστός με το παρατσούκλι «Επισκέπτης»,
αφού δεν μένει για πολύ καιρό στο ίδιο σημείο
για να αποφεύγει απόπειρες δολοφονίας.

Χαλίλ αλ Χάγια
Ο Χαλίλ αλ Χάγια είναι μέλος του πολιτικού

γραφείου της Χαμάς που εδρεύει στο Κατάρ
και ήταν ο επικεφαλής διαπραγματευτής στις
συζητήσεις για την κατάπαυση του πυρός στην
Ντόχα. Επί του παρόντος διαμένει στο Κατάρ.
Αμερικανός αξιωματούχος δήλωσε στο CNN
ότι ο Αλ Χάγια είναι «πιθανότατα αυτός που θα
ήθελαν οι ΗΠΑ» λόγω του ρόλου του στις συ-
νομιλίες για κατάπαυση του πυρός. Σύμφωνα
με το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Εξωτερικών
Σχέσεων, ήταν ο κύριος παράγοντας στις δια-
πραγματεύσεις για την επίτευξη συμφωνίας

κατάπαυσης του πυρός με το Ισραήλ κατά τη
διάρκεια του πολέμου στη Γάζα το 2014. Το
Associated Press ανέφερε τον Αύγουστο ότι ο
Αλ Χάγια θεωρούνταν επίσης πιθανός διάδο-
χος του πρώην πολιτικού επικεφαλής της Χα-
μάς Ισμαήλ Χανίγια που δολοφονήθηκε στο
Ιράν. Ο Αλ Χάγια δήλωσε τον Απρίλιο ότι η Χα-
μάς θα καταθέσει τα όπλα της, θα μετατραπεί
σε πολιτικό κόμμα και θα συμφωνήσει σε μια
εκεχειρία πέντε ετών, αν δημιουργηθεί ένα
ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος κατά μήκος
των προ του 1967 συνόρων, σύμφωνα με το
Associated Press.

Χάλεντ Μασάλ
Ο Χάλεντ Μασάλ ήταν ο γενικός ηγέτης της

Χαμάς για πάνω από μια δεκαετία, από το
2006, καθώς και ο πρώην επικεφαλής του
πολιτικού γραφείου της. Θεωρείται απίθανο
να είναι ο διάδοχος, δεδομένης της υποστή-
ριξής του σε μια παλαιότερη εξέγερση κατά
του Σύριου προέδρου Μπασάρ αλ Άσαντ, η
οποία προκάλεσε ρήξη με το Ιράν, σύμφωνα
με το CNN. Ο Μασάλ επέζησε από μια από-
πειρα δολοφονίας εναντίον του στα τέλη της
δεκαετίας του ’90. Ο Χάλεντ Μασάλ βρίσκεται
αυτήν τη στιγμή στην Τουρκία, σύμφωνα με το
Iran Observer. 

Ποιοι είναι οι έξι υποψήφιοι
για την ηγεσία της Χαμάς 

Μεταξύ των ονομάτων που διεκδικούν τη θέση του Γιαχία Σινουάρ 
και αυτό του «Επισκέπτη», τον οποίο οι Ισραηλινοί θεωρούν νεκρό, 

αν και η οργάνωση το διαψεύδει - Ποιον προτιμούν οι ΗΠΑ 

Μούσα Αμπού 
Μαρζούκ

Μαχμούντ αλ Ζαχάρ Μοχάμεντ Ντέιφ

Μοχάμεντ Σινουάρ Χαλίλ αλ Χάγια Χάλεντ Μασάλ



Ο
Γιαχία Σινουάρ πέθανε βάναυσα
στα ερείπια της Γάζας, όπως δε-
κάδες χιλιάδες θύματα του πολέ-

μου που ο ίδιος προκάλεσε έναν χρόνο
νωρίτερα. Το Ισραήλ «ξεκαθάρισε τον λο-
γαριασμό του» με τον άνθρωπο που οργά-
νωσε τη φριχτή τρομοκρατική επίθεση της
7ης Οκτωβρίου. Ο Γιαχία Σινουάρ είναι νε-
κρός. Αλλά η Χαμάς δεν πέθανε ακόμη και
ο πόλεμος σίγουρα δεν έχει τελειώσει.
Αυτά τα είπε ο ίδιος ο Μπενιαμίν Νετανιά-
χου, αν και έσπευσε επίσης να απευθυνθεί
στους πολίτες της Γάζας, τονίζοντας ότι
αυτή θα μπορούσε να είναι η αρχή του τέ-
λους για τον πόλεμο.

Η δολοφονία του Σινουάρ ήρθε μετά τη δο-
λοφονία του προκατόχου του, Ισμαήλ Χανίγια,
στην Τεχεράνη τον Ιούλιο και εκείνη του ηγέ-
τη της Χεζμπολάχ Χασάν Νασράλα στον Λί-
βανο τον περασμένο μήνα. Ήταν ασφαλώς το
πιο ισχυρό πλήγμα κατά της τρομοκρατικής
οργάνωσης από την έναρξη του πολέμου. Το
πώς θα αντιδράσει στο εξής η Χαμάς θα
εξαρτηθεί εν πολλοίς από το ποιος θα δια-
δεχθεί τον Γιαχία Σινουάρ. Στα σενάρια που
εξετάζονται λέγεται ότι η εξάλειψη του Σι-
νουάρ θα μπορούσε να δώσει την ευκαιρία
στο Ισραήλ να εκμεταλλευτεί την αβεβαιότη-
τα και τον διχασμό στους κόλπους της Χαμάς
για να επιταχύνει την απελευθέρωση των
ομήρων και να αποφασίσει τον τερματισμό
του πολέμου. 

Το Ισραήλ, τα αραβικά έθνη και οι Ηνωμέ-
νες Πολιτείες θα μπορούσαν να προσφέρουν
μαζική αμνηστία για τα υπόλοιπα μέλη της
Χαμάς που θα καταθέσουν τα όπλα και θα
σταματήσουν να πολεμούν. 

Θα εστιάσουν στο Ιράν;
Σύμφωνα με το BBC, πολλοί Ισραηλινοί πι-

στεύουν ότι ο Νετανιάχου θέλει να παρατεί-
νει τον πόλεμο στη Γάζα για να αναβάλει την
ημέρα του λογαριασμού για το μερίδιο που
του αναλογεί στις αποτυχίες ασφαλείας που
επέτρεψαν στον Σινουάρ και τους άνδρες

τουνα εισέλθουν στο Ισραήλ και για να ανα-
βάλει ίσως επ’ αόριστον την επανάληψη της
δίκης του για σοβαρές κατηγορίες διαφθο-
ράς. Όπως επισημαίνει στο Atlantic Council ο
ειδικός Αχμέντ Φουάντ Αλκατίμπ, θα πρέπει
πρώτα να απαντηθούν κρίσιμα ερωτήματα:
�Με ποιον μπορούν να διαπραγματευτούν το
Ισραήλ και τα αραβικά έθνη για τον μελλοντι-
κό ρόλο της Γάζας και της Χαμάς;
� Ποιος εντός της Χαμάς θα μπορούσε να
έχει αρκετή εξουσία, ώστε να αναγκάσει τα
μέλη της ομάδας να απελευθερώσουν τους
ομήρους;
� Θα διασπαστεί η Χαμάς σε μικρούς, απο-
συνδεδεμένους πυρήνες μέσα στη Γάζα ή
μπορεί να εμφανιστεί ένας προσωρινός ηγέ-
της για να κρατήσει την οργάνωση ενωμένη;

� Ο Σινουάρ εμπόδιζε πιο μετριοπαθή στοι-
χεία της Χαμάς να κάνουν παραχωρήσεις για
τον τερματισμό του πολέμου και θα μπορού-
σαν να εμφανιστούν τώρα για να σταματή-
σουν τον πόλεμο που ξεκίνησε;

Το Ισραήλ έχει την ευκαιρία τόσο για κλι-
μάκωση όσο και για απεμπλοκή και κανείς
δεν ξέρει τι θα επιλέξει. Θα μπορούσε να εκ-
μεταλλευτεί αυτή τη στιγμή για να «κηρύξει
τη νίκη» και να στραφεί απότομα προς μια
συμφωνία κατάπαυσης του πυρός με μια σο-
βαρά υποβαθμισμένη Χαμάς. Σε αυτό το σε-
νάριο, οι Ισραηλινές Αμυντικές Δυνάμεις θα
συρρικνώσουν στη συνέχεια δραστικά την
παρουσία τους στη Γάζα, εστιάζοντας στο
Ιράν και στο σχέδιό του για ανατροπή των
ισορροπιών ισχύος στη Μέση Ανατολή. 

ΟΟ ΚΙΜ ΑΠΕΙΛΕΙ ΤΗ Ν. ΚΟΡΕΑ

«Θα καταφύγουμε 
χωρίς δισταγμό στη βία
αν παραβιαστεί η εθνική 
κυριαρχία μας…»
Η Εθνοσυνέλευση της Βόρειας Κο-
ρέας αποφάσισε ότι η Νότια Κορέα
είναι μια ξένη και εχθρική χώρα και
ότι εάν παραβιάσει την εθνική κυ-
ριαρχία τους, θα χρησιμοποιήσουν
βία, άνευ όρων και χωρίς δισταγμό.
Ο Κιμ Γιονγκ Ουν υποστήριξε ότι η
ανατίναξη τμημάτων του οδικού και
σιδηροδρομικού δικτύου στα σύνο-
ρα έγινε, ώστε «να απαλλαγούμε
οριστικά από την ανώφελη αίσθηση
συντροφικότητας και τη μη ρεαλι-
στική αντίληψη περί ενοποίησης»
της κορεατικής χερσονήσου. Ανα-
φερόμενος στη στρατιωτική συνερ-
γασία της Σεούλ με την Ουάσιγκτον,
είπε πως καταδεικνύει την ανάγκη
ενίσχυσης της Πιονγκγιάνγκ σε ό,τι
αφορά την ικανότητα πυρηνικής
αποτροπής. Ο Βορειοκορεάτης ηγέ-
της υπογράμμισε ότι αυτή ήταν η τε-
λευταία προειδοποίηση πως η Βό-
ρεια Κορέα θα καταφύγει στη βία
«άνευ όρων και χωρίς δισταγμό,
εφόσον παραβιαστεί η εθνική κυ-
ριαρχία της από τη Νότια Κορέα,
έναν φανατικό εχθρό». Την ίδια στιγ-
μή το νοτιοκορεατικό πρακτορείο 
Yonhap μετέδωσε ότι οι υπηρεσίες
πληροφοριών της Νότιας Κορέας
διαπίστωσαν ότι η Βόρεια Κορέα
στέλνει στρατιώτες για να υποστηρί-
ξουν τον πόλεμο της Ρωσίας εναν-
τίον της Ουκρανίας.
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Στο Βερολίνο βρέθηκε ο Αμερικανός πρόεδρος Τζο Μπάιν-
τεν που συναντήθηκε με τον ομοσπονδιακό πρόεδρο Φρανκ-
Βάλτερ Σταϊνμάιερ. Ο Σταϊνμάιερ χαρακτήρισε τον Μπάιντεν
ως «φάρο της δημοκρατίας» και εξέφρασε την ευγνωμοσύνη
της Γερμανίας για το διαχρονικό ενδιαφέρον του για τη χώρα
και την Ευρώπη. «Μαζί μπορούμε να πετύχουμε σπουδαία
πράγματα», απάντησε ο Αμερικανός πρόεδρος και ευχαρίστη-
σε τη Γερμανία για τη σχέση εμπιστοσύνης και τη συμπόρευση

στις διεθνείς κρίσεις. Για λόγους ασφαλείας ο εναέριος χώρος
πάνω από το Βερολίνο ήταν αποκλεισμένος, η ομοσπονδιακή
αστυνομία είχε θέσει σε ισχύ σχέδιο αποτροπής drones, ενώ
το κέντρο της πόλης σε μια μεγάλη ακτίνα ήταν απροσπέλαστο.
Ήταν η πρώτη φορά που ο Tζο Μπάιντεν επισκέφθηκε το Βε-
ρολίνο κατά την προεδρία του, και αυτό λίγες μέρες μόνο πριν
από τις κρίσιμες προεδρικές εκλογές στις ΗΠΑ. Η τελευταία
επίσκεψη προέδρου των ΗΠΑ στο Βερολίνο ήταν το 2016 επί

Μπαράκ Ομπάμα. Ο Τραμπ είχε βρεθεί στη Σύνοδο των G-20
στο Αμβούργο το 2017. Ο Σταϊνμάιερ αναφέρθηκε ακόμη εμ-
μέσως στη θητεία του Τραμπ: «Όταν εκλεχτήκατε πρόεδρος,
αποκαταστήσατε την ελπίδα της Ευρώπης στη Διατλαντική
Συμμαχία κυριολεκτικά εν μια νυκτί. Και μετά, μόλις έναν χρό-
νο αργότερα, ήρθε ο πόλεμος του Πούτιν. Όταν ο Πούτιν εισέ-
βαλε στην Ουκρανία, δεν κυνηγούσε μόνο μια χώρα. Επιτέθη-
κε στις ίδιες τις αρχές της ειρήνης στην Ευρώπη».

«Αστακός» το Βερολίνο για την πρώτη και τελευταία επίσκεψη Μπάιντεν
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Πώς θα αντιδράσει η Χαμάς - «Θα μπορούσε να είναι η αρχή του τέλους 
για τον πόλεμο», δήλωσε ο Νετανιάχου

Τα σενάρια της επόμενης μέρας 
μετά τον θάνατο του Σινουάρ

Η στιγμή του εντοπισμού
του Σινουάρ από drone 
του ισραηλινού στρατού
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Τ
ίποτα δεν θα μείνει κρυφό. Και η εντολή που έχει δο-
θεί προς πάσα κατεύθυνση τόσο από το αρχηγείο της
ΕΛΑΣ όσο και από τη ΓΑΔΑ, μετά τη διαρροή της λί-

στας με τα ονόματα των μυστικών αστυνομικών που θα στε-
λεχώσουν το ελληνικό FBI, είναι ξεκάθαρη: «Βρείτε τους».

Σύμφωνα με αποκλειστικές πληροφορίες της «Politi-
cal», αυτό το έγγραφο έφυγε με τον υψηλότερο βαθμό
ασφαλείας ως «Εμπιστευτικό» από το Αρχηγείο, κάτι που
σημαίνει ότι πρόσβαση σε αυτό είχαν μόνο οι επικεφαλής
των υπηρεσιών που το έλαβαν.

Τεχνηέντως κάποιοι προσπάθησαν να περάσουν ως γραμ-
μή μια ανοργάνωτη κατάσταση που αφορά τη νέα υπηρεσία

και να «διαφημίσουν» σαν… σουρωτήρι το
ελληνικό FBI. Μάλιστα κάποιοι έκαναν λόγο
για έλλειψη μέτρων ασφαλείας ακόμα και σε
απλά έγγραφα της ΕΛΑΣ. Πρώτη σκέψη των
«Αδιάφθορων» της ΕΛΑΣ και της Κατεχάκη
είναι ότι το έγγραφο διέρρευσε από αστυνο-
μικό που δεν τοποθετήθηκε σε αυτή τη νέα
υπηρεσία. Να είναι, δηλαδή, μια εκδικητική
ενέργεια. Η όποια «πικρία» όμως και η «απο-

γοήτευση» του δράστη της διαρροής ίσως κρύβουν στο βά-
θος μια οικονομική και παράνομη συναλλαγή. Αυτό είναι το
δεύτερο αντικείμενο των στενεμένων πια ερευνών σε πρό-
σωπα των «Αδιάφθορων» της ΕΛΑΣ. Δηλαδή, με απλά λόγια,
να πούλησε «αστυνομικούς» σε «ενδιαφερόμενους» από το
οργανωμένο έγκλημα. Και αυτό δεν είναι απλά μια εικασία,
αλλά το συζητούν πολλοί αστυνομικοί ανοιχτά μεταξύ τους.
Οπότε, εκεί το θέμα αγριεύει επικίνδυνα.

Επίσης, μια ακόμη πτυχή της έρευνας των «Αδιάφθο-
ρων» είναι και το μέσο που ανέβασε και κατέβασε σε χρό-
νο-ρεκόρ τη διαρροή. Το κατά ποσό ανέβηκε εκ παραδρο-
μής η λίστα με τα πλήρη στοιχεία των αστυνομικών ελέγ-
χεται επίσης. Η εντύπωση που υπάρχει τόσο στους «Αδιά-
φθορους» όσο και στο σώμα της ΕΛΑΣ είναι ότι η συγκε-
κριμένη ανάρτηση χρησιμοποιήθηκε σαν βιτρίνα για να…
αγοραστεί το περιεχόμενο της λίστας.

«Έτοιμοι για μηνύσεις και αγωγές…»
Το σίγουρο είναι πάντως πως πολύ γρήγορα θα υπάρξει

απονομή ευθυνών και κατηγοριών. Στο πλαίσιο της παρά-
νομης διαρροής προσωπικών δεδομένων αλλά και της πα-
ράνομης διακίνησης απόρρητου υπηρεσιακού υλικού, θα
κληθεί ο υπεύθυνος-ιδιοκτήτης της ιστοσελίδας να δώσει
εξηγήσεις και για δυο θέματα. Αρχικά για τον λόγο και τη
σκοπιμότητα της δημοσιοποίησης και στοχοποίησης των

αστυνομικών που διέρρευσαν σε κοινή θέα τα ονόματά
τους και φυσικά να αποκαλύψει ποιος του έδωσε τη λίστα
και με ποιον τρόπο.

Αυτό που επικρατεί στις τάξεις των θιγόμενων αστυνομι-
κών δεν έχει προηγούμενο και το ενδεχόμενο να κινηθούν
νομικά αρκετοί από αυτούς είναι πλέον ορθάνοιχτο. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, οι αστυνομικοί είναι στα κάγκελα
και αναμένουν την ολοκλήρωση των ερευνών από τους
«Αδιάφθορους» και ακολούθως θα προβούν σε μηνύσεις
και αγωγές. 

Οι επίλεκτοι αστυνομικοί που «κρεμάστηκαν» και εκτέ-
θηκαν σε κίνδυνο είναι αποφασισμένοι να μην περάσει
έτσι το θέμα και να το φτάσουν ως το τέλος. Αυτό που τονί-
ζουν σε έντονο ύφος είναι ότι αυτή η στοχοποίηση δεν θα
επηρεάσει σε κανέναν βαθμό την ετοιμότητα και την απο-
φασιστικότητά τους στις επιχειρήσεις που έρχονται.

Απο τα υψηλότερα κλιμάκια της νέας υπηρεσίας το μή-
νυμα που βγαίνει προς τα έξω είναι απόλυτο: «Δεν μας
πτοεί αυτή η ιστορία. Δεν φοβόμαστε κανέναν, δεν εξαρτό-
μαστε από κανέναν και αυτό θα το αντιληφθούν πολύ σύν-
τομα όλοι». Όπως δηλώνει, υπό τον όρο της ανωνυμίας,
ανώτατος αξιωματικός της ΕΛΑΣ στην «Political», «ό,τι εί-
ναι παράνομο και κυκλοφορεί, θα χτυπηθεί ανελέητα. Ό,τι
κινείται, θα χτυπιέται. Είμαστε αποφασισμένοι να πατά-
ξουμε τη σκληρή εγκληματικότητα. Δεν φοβόμαστε, δεν
σταματάμε».

Στημένη και εκδικητική 
η διαρροή της λίστας;

Το έγγραφο με τα ονόματα των αστυνομικών
που θα στελεχώσουν το ελληνικό FBI έφυγε 
ως εμπιστευτικό - Ερευνάται το ενδεχόμενο 
να υπήρξε ακόμη και οικονομική συναλλαγή 

Ο υπουργός Προστασίας
του Πολίτη Μιχάλης Χρυσο-
χοΐδης βρίσκεται κοντά στους
Έλληνες αστυνομικούς και
χθες το πρωί από την Πάτρα
δήλωσε πως η διεύθυνση εί-
ναι έτοιμη και ισχυρή, ώστε να
καταπολεμηθεί η βαριά εγ-
κληματικότητα.

«Είμαστε εδώ, ταγμένοι
στον στόχο μας να μειώσουμε
την καθημερινή εγκληματικότητα
και να είμαστε πολύ κοντά στους
πολίτες και ταυτόχρονα να δώσουμε
ισχυρά πλήγματα εναντίον του
σκληρού και σοβαρού εγκλήμα-
τος», ανέφερε χαρακτηριστικά.
Όπως ανακοινώθηκε ο υπουργός
Προστασίας του Πολίτη, συνοδευό-
μενος από τον γενικό επιθεωρητή

Αστυνομίας Νοτίου Ελλάδος, αντι-
στράτηγο Γεώργιο Μιχαλόπουλο,
προχώρησε σε ευρεία σύσκεψη με
όλους τους ανώτερους αξιωματι-
κούς της Δυτικής Ελλάδας, διοικη-
τές τμημάτων, διευθυντές και επι-
κεφαλής υπηρεσιών.

Όπως σημείωσε, με τη δημιουρ-
γία της νέας διεύθυνσης «η Ελλάδα
περνάει σε νέα εποχή στην καταπο-

λέμηση του εγκλήματος και
θα μπορέσουμε έτσι αποτε-
λεσματικά, αποφασιστικά να
δώσουμε ένα ισχυρό χτύπη-
μα περαιτέρω στους μπρά-
βους, στους δολοφόνους,
στους λαθρέμπορους, στους
εκβιαστές και σε όλους εκεί-
νους οι οποίοι συστηματικά
με εγκληματικές ομάδες πα-
ραβιάζουν το κοινωνικό συμ-

βόλαιο… Τώρα, ακόμη πιο αποφα-
σιστικά, θα δώσουμε καίρια πλήγ-
ματα προς το οργανωμένο έγκλημα,
το οποίο αφενός μεν πλήττει την ίδια
τη δημοκρατία, πλήττει ανθρώπινες
ζωές, αλλά πλήττει και την οικονο-
μία, διότι προσπαθεί να εισχωρήσει
στην επίσημη οικονομία μέσα από
γκρίζες ή μαύρες μεθόδους». 

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

Μ. Χρυσοχοΐδης: «Είμαστε εδώ, ταγμένοι στον στόχο μας 
να μειώσουμε την καθημερινή εγκληματικότητα»
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Μ
ε αφορμή τον ισχυρό σεισμό των 5,9 Ρίχτερ
της Τετάρτης στην Τουρκία, ο διδάκτωρ Σει-
σμολογίας Γεράσιμος Παπαδόπουλος ανα-

φέρθηκε και στη γεωδυναμική κατάσταση της Ελλά-
δας, μιλώντας για σεισμική έξαρση.
«Ο σεισμός στην Τουρκία έγινε στην
προέκταση του μεγάλου ρήγματος
που είχε δημιουργηθεί το 2023», εί-
πε μιλώντας στην εκπομπή «Πρωι-
νή Ζώνη» σχετικά με τη σεισμολογι-
κή συνέχεια των δονήσεων στην πε-
ριοχή. «Επιστήμονες προέβλεπαν
ότι προς τα εκεί θα μπορούσε να
υπάρξει νεότερη ισχυρή δόνηση,
διότι ήταν τμήμα του μεγάλου ρήγ-
ματος με τους δύο πολύ μεγάλους
σεισμούς», πρόσθεσε.

«Υπάρχει πιθανότητα για ακόμα
μεγαλύτερο σεισμό αλλά και μικρό-
τερους μετασεισμούς. Ο εξάρης εί-
ναι μετασεισμός εκείνων των δύο μεγάλων σει-
σμών», προειδοποίησε ο καθηγητής.

Πρόσθεσε ακόμα πως η μετασεισμική ακολουθία
αρκετά ισχυρών σεισμών μπορεί να κρατήσει ακόμα

και χρόνια, κατά τη διάρκεια των οποίων δεν απο-
κλείονται σεισμοί ισχύος 6 Ρίχτερ.

Στη συνέχεια, ο καθηγητής εξανέμισε εύλογους
φόβους σχετικά με το αν το ρήγμα της Τουρκίας θα

μπορούσε να επηρεάσει και την Ελ-
λάδα. «Η απόσταση είναι πολύ μεγά-
λη, ο σεισμός δεν έχει ιδιαίτερα με-
γάλο μέγεθος. Κατά συνέπεια δεν
μπορεί να δημιουργήσει ένα φαινό-
μενο ντόμινο», δήλωσε.

Έκανε ωστόσο και μια επισήμαν-
ση πως «το μεγάλο πρόβλημα στην
Ελλάδα είναι οι αυτόχθονες σεισμοί,
που έχουν την εστία τους εδώ. Προχ-
θές σημειώσαμε μία τριετία κατά την
οποία δεν είχαμε ισχυρό σεισμό στη
χώρα μας».

«Τώρα περνάμε μία περίοδο σει-
σμικής ύφεσης, αλλά προφανώς
προετοιμάζεται η επόμενη φάση

σεισμικής έξαρσης. Δεν μπορεί κανείς να πει πού
και πότε θα είναι οι επόμενοι ισχυροί σεισμοί, αλλά
εκείνο που έχει σημασία είναι η προετοιμασία»,
υπογράμμισε.

Προφεστιβαλική εκδήλωση διοργανώνει η Οικουμενική
Ομοσπονδία Κωνσταντινουπολιτών στο πλαίσιο του 5ου
Φεστιβάλ Κωνσταντινουπολιτών, που αποτελεί τον ενωτι-
κό φορέα των ανά τον κόσμο διασπαρμένων σωματείων
των Ελλήνων της Κωνσταντινούπολης. Ο τίτλος της εκδή-
λωσης, που θα πραγματοποιηθεί αύριο, Κυριακή 20 Οκτω-
βρίου, από τις 10.00 πμ έως τις 21.30 μμ στην αίθουσα πολ-
λαπλών χρήσεων του σταθμού μετρό Σύνταγμα είναι «Τα-
ξιδεύοντας με τις ψηφίδες στον χρόνο: Αφιέρωμα στα

μνημεία ψηφι-
δωτής τέχνης
στο Βυζάντιο».
Θα παρουσια-
στούν οι δρά-
σεις της Οικου-
μενικής Ομο-
σπονδίας Κων-

σταντινουπολιτών και των μελών σωματείων στην Ελλάδα
και το εξωτερικό, διαδραστικά εργαστήρια, βυζαντινή
μουσική, αγιογραφία, χοροί, προβολές ντοκιμαντέρ για
τον Ελληνισμό της Κωνσταντινούπολης και εκδόσεις για
την Πόλη. Όσοι βρεθούν στην εκδήλωση θα περιηγηθούν
στα εμβληματικά ομογενειακά σχολεία και θα μάθουν τη
μακρόχρονη ιστορία της παιδείας και των κτηρίων τους
έως και σήμερα. Επίσης, θα κατανοήσουν τη σημασία του
αθλητισμού στην Πόλη του τότε, όπως και τη μεταλαμπά-
δευση της αξίας των αθλητικών ιδεωδών στην πολίτικη
ομογένεια του 21ου αιώνα.

Στα χέρια των αστυνομι-
κών αρχών βρίσκεται από
προχθές το απόγευμα ένας
45χρονος που κατηγορεί-
ται για βιασμό εξάχρονης.
Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, πρόκειται για άνδρα
από τη Συρία, ο οποίος
έμενε στην ίδια πολυκα-
τοικία με την εξάχρονη, με
καταγωγή από το Μαρόκο.

Η ανακοίνωση της ΕΛΑΣ
αναφέρει ότι ο 45χρονος
πλησίασε το κορίτσι και κάτω από άγνωστες μέχρι στιγ-
μής συνθήκες το παρέσυρε στο διαμέρισμά του, όπου
το κακοποίησε σεξουαλικά. Ο συλληφθείς, με τη δικο-
γραφία που σχηματίστηκε σε βάρος του, οδηγήθηκε
στον αρμόδιο εισαγγελέα.

Το παιδάκι, σε τραγική κατάσταση, μεταφέρθηκε συ-
νοδευόμενο από τη μητέρα του στο Νοσοκομείο Παί-
δων «Παναγιώτη & Αγλαΐας Κυριακού», με τραύμα στην
περιοχή των γεννητικών οργάνων, με τη μητέρα να κα-
ταγγέλλει τη σεξουαλική κακοποίηση του παιδιού της.

Το νοσοκομείο ενεργοποίησε αμέσως το πρωτόκολ-
λο για την κακοποίηση και ενημερώθηκε το Τμήμα
Προστασίας Ανηλίκων, με έμπειρα στελέχη να φτάνουν

στο σημείο και αμέσως να
ξεκινά η προανάκριση.

Η ιατροδικαστική εξέτα-
ση που έγινε στην ανήλικη
αλλά και η εξέτασή της από
τους παιδιάτρους επιβεβαί-
ωσαν τον βιασμό της. Μάλι-
στα οι σχετικές εκθέσεις
εμπεριέχονται στη δικο-
γραφία, με αποτέλεσμα η
δίωξη που ασκήθηκε στον
45χρονο να αφορά τον βια-
σμό και το αδίκημα των γε-

νετήσιων πράξεων.
Η μητέρα του παιδιού βρισκόταν στο διαμέρισμά τους

κάνοντας κάποιες δουλειές. Όταν κατάλαβε ότι η κόρη
της δεν ήταν εκεί, άρχισε να τη φωνάζει, βγαίνοντας
στον διάδρομο. Τότε την είδε να βγαίνει από το σπίτι του
45χρονου.

Στο πλαίσιο της έρευνας έχουν ληφθεί δείγματα βιο-
λογικού υλικού για εργαστηριακές-συγκριτικές εξετά-
σεις και έχει κατασχεθεί και το εσώρουχο της 6χρονης,
ενώ κλιμάκιο της Διεύθυνσης Εγκληματολογικών
Ερευνών προχώρησε σε αυτοψία στο διαμέρισμα του
φερόμενου ως παιδοβιαστή, ο οποίος φέρεται να αρ-
νείται τις πράξεις του.

Χειροπέδες σε Σύριο για βιασμό 6χρονης - 
Έμενε στην ίδια πολυκατοικία με την ανήλικη

«Μετά την ύφεση έρχεται η επόμενη 
φάση σεισμικής έξαρσης στην Ελλάδα»

Προφεστιβαλική 
εκδήλωση 
5ου Φεστιβάλ 
Κωνσταντινουπολιτών

Βόμβα από τον διδάκτορα
Σεισμολογίας Γεράσιμο 

Παπαδόπουλο που χτυπάει…
καμπανάκι για μεγάλη 
δόνηση στη χώρα μας
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A γριο επεισόδιο μεταξύ μαθητών
σημειώθηκε πριν από λίγες ημέ-
ρες σε Επαγγελματικό Λύκειο

(ΕΠΑΛ) στη Βάρη, με έναν 17χρονο να
διακομίζεται στο νοσοκομείο χωρίς τις
αισθήσεις του και με την ΕΛΑΣ να πραγ-
ματοποιεί δύο συλλήψεις ανηλίκων.

Το περιστατικό έλαβε χώρα την περα-
σμένη Τρίτη στη Βάρη κατά τη διάρκεια
διαλείμματος στο σχολείο. Τότε, οι δύο
φερόμενοι ως δράστες
πλησίασαν τον 17χρονο
και άρχισαν να λογομα-
χούν. Θύτες και θύματα
βρέθηκαν εκ νέου έξω
από το σχολείο στη Βάρη,
με τους δύο ανηλίκους να
προσεγγίζουν τον 17χρο-
νο, και ένας εξ αυτών άρ-
χισε να τον χτυπά σε τέτοιο βαθμό, που ο
μαθητής έχασε τις αισθήσεις του.

Ο ανήλικος μαθητής διακομίστηκε στο
τοπικό Κέντρο Υγείας, όπου έλαβε τις
πρώτες βοήθειες ενώ η Αστυνομία συ-
νέλαβε τους συμμαθητές του και σχημά-
τισαν δικογραφία σε βάρος τους.

Αφέθηκε ελεύθερος με όρους
Στο Ηράκλειο Κρήτης ασκήθηκε ποι-

νική δίωξη σε βαθμό κακουργήματος σε
16χρονο που ξυλοκόπησε 15χρονο σε
λύκειο της πόλης.

Ο άτυχος 15χρονος μαθητής διακομί-
στηκε στο ΠΑΓΝΗ με χτυπήματα στο
πρόσωπο και ειδικότερα στο αριστερό
μάτι και στο στόμα και με ένα σπασμένο
δόντι. Όπως ανέφερε το ρεπορτάζ του c-
retalive, σε βάρος του δράστη ασκήθηκε
δίωξη σε βαθμό κακουργήματος για βα-
ριά σκοπούμενη σωματική βλάβη κατά
αδύναμου προσώπου-ανηλίκου, με την
ειδικότερη μορφή της σημαντικής και

μακρόχρονης παρεμπόδι-
σης της χρήσης του σώμα-
τος του παθόντος. Ο
16χρονος φέρεται να υπο-
στηρίζει ότι ο 15χρονος
κατ’ επανάληψη εξύβριζε
και πείραζε συγκεκριμέ-
να κορίτσια στο σχολείο.
Μάλιστα, ανέφερε πως

τον κάλεσε να απομακρυνθεί και να στα-
ματήσει την εν λόγω συμπεριφορά, αλλά
το θύμα δεν το έκανε κι έτσι προέκυψε ο
μεταξύ τους καβγάς που οδήγησε στον
ξυλοδαρμό του μαθητή.

Τα κορίτσια που φέρονται ως μάρτυ-
ρες κατέθεσαν υπέρ του δράστη για όσα
είχαν προηγηθεί ενώ ο δράστης απολο-
γήθηκε στην αρμόδια ανακρίτρια Ηρά-
κλειου και αφέθηκε ελεύθερος με πε-
ριοριστικούς όρους επαυξημένης επι-
μέλειας από γονείς καθώς και απαγό-
ρευσης εξόδου από τη χώρα.

Αναίσθητο στο νοσοκομείο 
έστειλαν συμμαθητές του

17χρονο σε ΕΠΑΛ της Βάρης

Σε άλλο επεισόδιο 
στην Κρήτη ασκήθηκε 

κακουργηματική δίωξη 
σε 16χρονο που χτύπησε 

15χρονο σε σχολείο

ΛΟΥΝΑ ΠΑΡΚ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ
Ο πατέρας του 19χρονου
κατέθεσε νέο υπόμνημα
με επιπλέον στοιχεία

Απομαγνητοφωνημένα πρακτικά δη-
μοτικού συμβουλίου και μια σειρά από
μάρτυρες που γνωρίζουν το καθεστώς
αδειοδότησης του λούνα παρκ στο Πευ-
κοχώρι κατέθεσε στις ανακριτικές Αρ-
χές της Χαλκιδικής ο πατέρας του
19χρονου που έχασε τη ζωή του τον πε-
ρασμένο Αύγουστο.

Σύμφωνα με την ΕΡΤ, τα στοιχεία, που
τέθηκαν υπόψη της ανακρίτριας Πολυ-
γύρου, αφορούν απομαγνητοφωνημένα
πρακτικά συνεδρίασης δημοτικού συμ-
βουλίου στον Δήμο Κασσάνδρας, στα
οποία περιλαμβάνονται τοποθετήσεις
αιρετών σχετικά με το καθεστώς της
αδειοδότησης του λούνα παρκ.

«Έχουμε προτείνει κάποιους μάρτυ-
ρες, που σχετίζονται με το κομμάτι της
έρευνας που γίνεται κατά του Δήμου
Κασσάνδρας, είναι άνθρωποι ενεργοί
και εκλεγμένοι και θα καταθέσουν θέ-
ματα σχετικά με όλο αυτό το κομμάτι των
λούνα παρκ και κυρίως με οικονομικά
ζητήματα», ανέφερε ο πατέρας του
19χρονου, Γιώργος Καμπαϊλής.

Η οικογένεια του 19χρονου επιδιώκει
τη διεύρυνση του κατηγορητηρίου και
σε άλλα πρόσωπα. «Η ανθρωποκτονία
του Γιάννη δεν προκύπτει από πράξεις
και παραλείψεις ενός, υπάρχουν πολλοί
συμμέτοχοι ο καθένας απόλυτη μεριά
που του αναλογεί», αναφέρει ο συνήγο-
ρος υποστήριξης της κατηγορίας Από-
στολος Αγγελάκης.

Παράλληλα, κατατέθηκε μηνυτήρια
αναφορά για να διερευνηθεί το καθε-
στώς αδειοδότησης του λούνα παρκ
των Γρεβενών. Το λούνα παρκ στα Γρε-
βενά σφραγίστηκε με απόφαση του δή-
μου μετά την καταγγελία του πατέρα
στην αστυνομία ότι η άδεια της εταιρεί-
ας που πιστοποίησε τα παιχνίδια είχε
ανακληθεί.

Το λούνα παρκ έκλεισε άρον άρον, κα-
θώς ο πατέρας του 19χρονου ήταν αυτός
που ενημέρωσε τις διωκτικές Αρχές και
κατήγγειλε την παράνομη πιστοποίηση
της εγκατάστασης. Άμεσα ενημερώθη-
κε ο εισαγγελέας και τελικά ο δήμος
έλαβε την απόφαση ανάκλησης.

Κατασχέθηκε υλικό
παιδικής πορνογραφίας
μετά από έρευνα 
σε σπίτι 23χρονου

Δικογραφία αυτόφωρης διαδικασίας
σχηματίστηκε σε βάρος ενός 23χρονου
στην Ηλιούπολη, καθώς μετά από έρευνες
της Διεύθυνσης Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγ-
κλήματος κατασχέθηκαν από το σπίτι του
πολλά αρχεία διαδικτυακής παιδικής πορ-
νογραφίας.

Οι αξιωματικοί της Δίωξης Ηλεκτρονι-
κού Εγκλήματος, μετά από ενδελεχή ψη-
φιακή ανάλυση και αξιοποίηση στοιχείων
που προήλθαν από ξένες Αρχές, κατάφε-
ραν να εντοπίσουν τον 23χρονο στην Ηλι-
ούπολη, ο οποίος είχε αποκτήσει πρό-
σβαση σε συγκεκριμένη διαδικτυακή
εφαρμογή, όπου «διαμοίραζε» υλικό σε-
ξουαλικής κακοποίησης παιδιών.

Μετά από έφοδο της ΕΛΑΣ στο σπίτι του
στην Ηλιούπολη, παρουσία εισαγγελέα,
βρέθηκαν και κατασχέθηκαν κινητό τηλέ-
φωνο, φορητός ηλεκτρονικός υπολογι-
στής, φορητό μέσο αποθήκευσης (USB),
καθώς και δύο εσωτερικοί σκληροί δίσκοι
Η/Υ.

Μάλιστα, από την επιτόπια έρευνα που
διενεργήθηκε στα κατασχεμένα ψηφιακά
πειστήρια, βρέθηκαν σε αυτά πλήθος αρ-
χείων (φωτογραφίες και βίντεο) σεξουαλι-
κής κακοποίησης ανηλίκων, λόγος για τον
οποίο ο 23χρονος συνελήφθη στο πλαίσιο
της αυτόφωρης διαδικασίας. Τα κατασχε-
θέντα ψηφιακά πειστήρια θα αποσταλούν
στο αρμόδιο τμήμα της Διεύθυνσης Εγκλη-
ματολογικών Ερευνών για περαιτέρω ερ-
γαστηριακή εξέταση. Ο συλληφθείς θα
οδηγηθεί στον αρμόδιο εισαγγελέα.

Την ίδια ώρα, ποινή φυλάκισης τεσσά-
ρων ετών επιβλήθηκε από το Μεικτό Ορ-
κωτό Δικαστήριο Γιαννιτσών σε έναν
26χρονο από τη Θεσσαλονίκη που κρίθηκε
ένοχος για κατοχή παιδικής πορνογραφίας
με ανήλικους κάτω των 12 ετών. Όπως ανα-
φέρει δημοσίευμα του ιστοτόπου voria.gr,
η υπόθεση οδηγήθηκε στη δικαιοσύνη με-
τά από καταγγελία 19χρονης από την Κρήτη
ότι έπεσε θύμα revenge porn από τον κατη-
γορούμενο, με τον οποίο γνωρίστηκε διαδι-
κτυακά όταν ήταν 13 ετών, το 2018. Τρία
χρόνια αργότερα ενημερώθηκε από φιλικά
της πρόσωπα ότι δύο φωτογραφίες που του
είχε στείλει όταν μιλούσαν ήταν αναρτημέ-
νες με το όνομά της σε σελίδα ερωτικού πε-
ριεχομένου. Οι αρχές ξεκίνησαν έρευνα σε
βάρος του και στην κατοχή του εντοπίστη-
καν πάνω από 1.200 αρχεία πορνογραφι-
κού περιεχομένου, πολλά από τα οποία
απεικόνιζαν ακόμα και πολύ μικρά παιδιά. 



Σ
Α

Β
Β

Α
ΤΟ

1
9

 Ο
Κ

Τ
Ω

Β
Ρ

ΙΟ
Υ

 2
0

2
4

49 O εξαιρετικός 
deal maker που βάζει
πόδι στην αγορά
ηλεκτρικών ειδών

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΕΣΣΑΣ ΕΙΣΗΓΜΕΝΕΣ

Success story
με υπερκέρδη 
και γεμάτο ταμείο
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Ποιοι κλάδοι έχουν «λίπος»
για να αντέξουν το 2025 

Ποιοι κλάδοι έχουν «λίπος»
για να αντέξουν το 2025 

Σ
ημαντικές ανακατατάξεις και ανατροπές
σημειώνονται τους τελευταίους μήνες
στους κλάδους της οικονομίας, ενώ αρ-

κετοί από αυτούς διαθέτουν αποθέματα για το
2025 και άλλοι βρίσκονται σε φθίνουσα πορεία.
Σύμφωνα με την ανάλυση της οικονομικής συγ-

κυρίας του β’ τριμήνου του 2024
από το Ίδρυμα Οικονομικών και
Βιομηχανικών Ερευνών, στο σύ-
νολο των δραστηριοτήτων στην
οικονομία καταγράφηκε άνοδος
5,7%, ενώ το περσινό διάστημα
είχε καταγραφεί εξασθένιση
2,4% σε σχέση με το 2022. Ο κλά-
δος των Κατασκευών καταγρά-

φεται ως ο πλέον ενισχυμένος από πλευράς τζί-
ρου με αύξηση 16,6% σε σχέση με πέρυσι, ενώ το
β’ τρίμηνο του 2023 είχε ενισχυθεί κατά 23,7%
σε σύγκριση με το 2022. Ακολουθούν οι διοικη-
τικές και επαγγελματικές δραστηριότητες με
ποσοστά αύξησης 15,4% και 10,1% αντίστοιχα, ο
Τουρισμός με 8,3% και η Μεταφορά-Αποθήκευ-
ση με 7,5%. 

Σε χαμηλότερα επίπεδα εντοπίστηκαν τα Ορυ-
χεία-Λατομεία με άνοδο της δραστηριότητας
του 7,3%, ενώ στη Μεταποίηση, εξαιρουμένου
του κλάδου των Προϊόντων Διύλισης Πετρελαί-
ου ο κύκλος εργασιών κατέγραψε ετήσια άνοδο
3,1% το β’ τρίμηνο του 2024, από οριακή άνοδο
0,1% ένα έτος νωρίτερα. Επιπλέον άνοδος της
δραστηριότητας σημειώθηκε για τη Μεταποί-
ηση κατά 6,1% έναντι υποχώρησης κατά 13,8% το
περσινό διάστημα σε σχέση με το 2022.

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει όμως και η
εικόνα των κλάδων της Βιομηχανίας, όπου ξε-
χώρισαν τα Καπνικά και τα Φαρμακευτικά Προ-
ϊόντα με άνοδο 17,4% και 15,4% αντίστοιχα σε
σχέση με το περσινό διάστημα, από 15,1% και
8,7% έναν χρόνο πριν. Ακολούθησαν η Ποτοποιία
και η Επισκευή Μηχανημάτων με άνοδο 15,0%
και 12,1%, ενώ αύξηση του τζίρου 8,6% σημεί-
ωσαν τα Μηχανοκίνητα Οχήματα και οι Ηλε-

κτρονικοί Υπολογιστές, επιταχύνοντας τον ρυθ-
μό αύξησης με βάση τη σύγκριση του περσινού
διαστήματος με το αντίστοιχο του 2022 με ποσο-
στά 8,3% και 3,1% αντίστοιχα. Από την άλλη πλευ-
ρά, σε χαμηλότερα επίπεδα εντοπίστηκαν ο
Ηλεκτρολογικός εξοπλισμός και τα Τρόφιμα,
διατηρώντας ωστόσο θετικό ρυθμό με ποσοστά
5,2% και 4,8% αντίστοιχα.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του ΙΟΒΕ, στο σύνολο
της Βιομηχανίας σημειώθηκε άνοδος 6,1% το
εξεταζόμενο χρονικό διάστημα, ενώ κατά τη
σύγκριση του β’ τριμήνου του 2023 με το αντί-
στοιχο του 2022 είχε παρατηρηθεί υποχώρηση
13,6%. Αντιθέτως, υπάρχουν και κλάδοι με πτώ-
ση τζίρου που μπορεί να πιεστούν την επόμενη
χρονιά λόγω μειωμένης ζήτησης. Τη μεγαλύτε-
ρη μείωση φέτος κατέγραψαν τα βασικά μέταλ-
λα με 8% και ακολούθησαν τα δερμάτινα είδη με
5% (πέρυσι είχαν αυξηθεί κατά 23% σε σχέση με
το 2022), τα είδη ένδυσης 4%, τα πλαστικά προ-
ϊόντα, οι κλωστοϋφαντουργικές ύλες, τα χάρτινα
προϊόντα, τα προϊόντα ξύλου και τα έπιπλα με
περίπου 1%.

Οι πρωταγωνιστές, οι ανησυχίες 
και οι... χαμένοι

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Η
Ελλάδα καινοτομεί καθώς το
65,5% των επιχειρήσεων στη χώ-
ρα μας εμφανίζει δραστηριότη-

τες που εισήγαγαν στην αγορά είτε και-
νοτόμα και βελτιωμένα προϊόντα, είτε νέ-
ες επιχειρησιακές διαδικασίες σε ποσο-
στό που φτάνει στο 64,1%. 

Σύμφωνα με έρευνα που παρουσίασε
το Εθνικό Κέντρο Τεκμηρίωσης & Ηλε-

κτρονικού Περιεχομένου (ΕΚΤ), οι
επιχειρήσεις που παρουσίασαν
καινοτομίες την περίοδο 2020-
2022 ήταν λιγότερες από το 72,6%
των επιχειρήσεων που καινοτόμη-
σαν το 2018-2020, όμως αυτή η
πτωτική τάση είναι πανευρωπαϊκό
φαινόμενο. Έτσι, σύμφωνα με αυτά
τα στοιχεία, η Ελλάδα παραμένει

πρώτη σε καινοτομία (όπως και για την
περίοδο 2018-2020), με δεύτερη τη Γερ-
μανία με ποσοστό καινοτομικά ενεργών
επιχειρήσεων 64,2%.

Τα βασικά συμπεράσματα της έρευνας
που έγινε το 2023 και απηύθυνε ερωτή-
σεις σε 13.320 επιχειρήσεις ήταν τα εξής:
� Το 46,6% των επιχειρήσεων εισήγαγε
νέα ή βελτιωμένα αγαθά αλλά και υπηρε-
σίες στην αγορά τους, ενώ ποσοστό 61,6%
εισήγαγε στην επιχείρησή του νέες ή
βελτιωμένες επιχειρησιακές διαδικα-
σίες, ενώ υπήρξαν και επιχειρήσεις που
πέτυχαν και τα δύο.
� Οι τομείς με τα υψηλότερα ποσοστά
καινοτομίας είναι: 

- Η Παραγωγή οπτάνθρακα και προ-
ϊόντων διύλισης πετρελαίου, Παραγωγή

χημικών ουσιών και προϊόντων
- Οι Τεχνολογίες Πληροφορίας και

Επικοινωνιών
- Η Παραγωγή βασικών φαρμακευτι-

κών προϊόντων και φαρμακευτικών
σκευασμάτων και

- Η Ενημέρωση και Επικοινωνία.
� Σημαντικό εύρημα αφορά το μέγεθος
των επιχειρήσεων, καθώς όσο αυξάνε-
ται, τόσο ενισχύεται και η καινοτομία, γε-
γονός που εξηγεί και την προσπάθεια της
κυβέρνησης να στηρίξει τις εξαγωγές
και συγχωνεύσεις.
� Οι δαπάνες για την υλοποίηση δραστη-
ριοτήτων καινοτομίας ανέρχονταν σε 3,6
δισ. ευρώ το 2022, ποσό αυξημένο κατά
22,1% σε σχέση με το 2020, ενώ το 52%
αυτών των δαπανών αφορά την Έρευνα
& Ανάπτυξη.
� Το 20,6% των καινοτομικά ενεργών
επιχειρήσεων έχει λάβει δημόσια χρη-
ματοδότηση για την υλοποίηση των δρα-
στηριοτήτων καινοτομίας.
� Έξι στις δέκα ελληνικές καινοτομικές
επιχειρήσεις εισάγουν καινοτομίες με
περιβαλλοντικά οφέλη, με πρωταρχικό
στόχο τη μείωση της κατανάλωσης ενέρ-
γειας και του αποτυπώματος διοξειδίου
του άνθρακα. Τα πιο σημαντικά κίνητρα

για αυτές τις καινοτομίες είναι η βελτίω-
ση της φήμης της επιχείρησης και η αντι-
μετώπιση του υψηλού κόστους ενέργει-
ας, η κατανάλωση νερού ή άλλων υλικών.

Τι είδους καινοτομίες προωθούνται
Σύμφωνα με τα στοιχεία του ΕΤΚ, το

16,3% των επιχειρήσεων ανέπτυξε αγαθά
ή υπηρεσίες που ήταν νέα για τις αντί-
στοιχες αγορές, ενώ το 24,3% των επιχει-
ρήσεων ανέπτυξαν μεν νέα προϊόντα και
υπηρεσίες, τα οποία όμως προϋπήρχαν
στις αντίστοιχες αγορές με στόχο να βελ-
τιώσουν ή να διατηρήσουν τη θέση τους
στην αγορά. 

Το 15,6% ανέπτυξε μόνο καινοτομίες
επιχειρησιακών διαδικασιών, χωρίς κά-
ποια καινοτομία αγαθών ή υπηρεσιών,
ενώ το 7,7% εισήγαγε καινοτομίες, είτε
σε προϊόντα είτε σε διαδικασίες, τις
οποίες όμως δεν ανέπτυξαν οι ίδιες οι
επιχειρήσεις. 

Επίσης ένα μικρό ποσοστό, το 1,4%,
παρουσίασε μεν καινοτομικές δραστη-
ριότητες, χωρίς όμως αυτές να οδηγή-
σουν σε υλοποιημένες καινοτομίες,
δηλαδή εργάστηκαν πάνω στην καινο-
τομία αλλά δεν την ολοκλήρωσαν ή την
εγκατέλειψαν. Τέλος, υπήρξαν και

εταιρείες που δεν εμφάνισαν καμία
καινοτομία ή προσπάθεια να καινοτο-
μήσουν. Το 11,8% δεν εισήγαγε κάποια
καινοτομία ούτε είχε κάποια δραστη-
ριότητα καινοτομίας, ωστόσο είχε εξε-
τάσει το ενδεχόμενο να καινοτομήσει,
όμως το 22,7% δεν ασχολήθηκε με και-
νοτομικές δραστηριότητες, καθότι δεν
έκρινε την καινοτομία απαραίτητη.
Πρόκειται για τις εταιρείες που προτι-
μούν το λεγόμενο «business as usual»
και θεωρητικά δεν είναι εξοικειωμένες
με την ιδέα της καινοτομίας.

Οι δαπάνες
Οι συνολικές δαπάνες των καινοτομι-

κά ενεργών επιχειρήσεων έφτασαν στα
3,6 δισ. το 2022, ποσό αυξημένο κατά
22,1% σε σχέση με το 2020, που συνεχί-
ζει την ανοδική τάση που έχει ξεκινήσει
από το 2014. 

Οι δαπάνες αυτές επιμερίζονται κατά
52% σε δραστηριότητες Έρευνας & Ανά-
πτυξης και κατά 48% σε άλλες καινοτο-
μικές δραστηριότητες. Επιπλέον, το
20,6% των καινοτομικά ενεργών επιχει-
ρήσεων έχει λάβει δημόσια χρηματοδό-
τηση για τις παραπάνω δραστηριότητες.
Συγκεκριμένα, 14,1% από την κεντρική
κυβέρνηση (12,5% μέσω ΕΣΠΑ ή Ταμεί-
ου Ανάκαμψης), 8% από τις κατά τόπους
περιφέρειες (7,5% μέσω ΕΣΠΑ), 3,1%
από τα ευρωπαϊκά προγράμματα «Ορί-
ζοντας 2020» και «Ορίζοντας Ευρώπη»,
και 3% μέσω άλλων ευρωπαϊκών προ-
γραμμάτων.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Πρώτες στην Ευρώπη σε ποσοστό καινοτομίας εμφανίζονται 
οι ελληνικές επιχειρήσεις, με το 65,5% να παρουσιάζει νέες 

δραστηριότητες. Το ποσοστό είναι μεν μειωμένο από την προηγούμενη
μέτρηση, αλλά πρόκειται για πανευρωπαϊκό φαινόμενο

Κι όμως η Ελλάδα καινοτομείΚι όμως, η Ελλάδα καινοτομεί
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M
ε φανερή την πρόθεση της κυ-
βέρνησης να στρέψει τους πολί-
τες σε άλλους τρόπους θέρμαν-

σης -πέραν του πετρελαίου θέρμανσης-
αναμένεται εντός των επόμενων ημερών η
Κοινή Υπουργική Απόφαση για το επίδομα
της περιόδου 2024-2025. Σύμφωνα με όλες
τις πληροφορίες, όσοι επιλέξουν φέτος να
ζεσταθούν με ηλεκτρικό ρεύμα θα λάβουν
πριμοδοτημένο επίδομα κατά 20%. Ο λόγος που συμ-
βαίνει αυτό είναι διότι πλέον το ηλεκτρικό θεωρείται η
πηγή θέρμανσης με τη μικρότερη περιβαλλοντική
επιβάρυνση. 

Μια επιπλέον αλλαγή είναι
ότι φέτος -σε αντίθεση με
πέρσι που είχε δοθεί επιδότη-
ση για τη θέρμανση με ρεύμα
μόνο από τον Ιανουάριο έως
τον Μάρτιο- η χρήση ηλεκτρι-
κού ρεύματος θα ενταχθεί στο
γενικότερο πλαίσιο του επι-
δόματος θέρμανσης και θα
καλυφθεί επιδοματικά για
όλο το εξάμηνο της θερμαντικής περιόδου.

Σύμφωνα με το υπάρχον χρονοδιάγραμμα, μέσα
στις επόμενες ημέρες αναμένεται η απόφαση του
υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κατά τον
Νοέμβριο θα αρχίσουν οι αιτήσεις των ενδιαφερόμε-
νων δικαιούχων και τον Δεκέμβριο θα ξεκινήσουν οι
πρώτες πληρωμές.

Οι αλλαγές που αναμένονται θα είναι οι εξής:
• Αύξηση του μέγιστου επιδόματος από τα 1.000

στα 1200 ευρώ
• Αύξηση του επιδόματος για χρήση ηλεκτρικού

ρεύματος κατά 20% σε σχέση με το επίδομα για χρήση
πετρελαίου ή άλλων πηγών

• Αύξηση του επιδόματος για τις περιοχές που
έχουν καταγεγραμμένα βαρύτερο χειμώνα, όμως το
όριο των 1.200 ευρώ παραμένει.

Η πρώτη δόση προγραμματίζεται για τον Δεκέμ-
βριο και θα καλύψει το 60% της συνολικής επιδότη-
σης, ενώ ο τρόπος υπολογισμού θα βασιστεί στις βαθ-
μοημέρες κρύου του περσινού έτους. Η δεύτερη δό-

ση θα εκταμιευτεί τον Απρίλιο και θα λαμβάνει
υπόψη της τα δεδομένα της φετινής χειμερινής
περιόδου.

Το ύψος του επιδόματος
Η συνολική δαπάνη που έχει προϋπολογι-

στεί για φέτος είναι 260 εκατομμύρια ευρώ και
ότι θα μοιραστεί σε περίπου 800.000 νοικοκυ-
ριά. Τα εισοδηματικά κριτήρια δεν αλλάζουν

και θα είναι και φέτος τα εξής:
• 16.000 ευρώ για τον άγαμο.
• 24.000 ευρώ για τον έγγαμο, ποσό που αυξάνεται

κατά 5.000 ευρώ για κάθε παιδί.
• Για μονογονεϊκή οικογέ-

νεια το όριο τίθεται στα 29.000
ευρώ και προσαυξάνεται και
εδώ κατά 5.000 ευρώ για κάθε
παιδί.

Παράλληλα τίθενται και πε-
ριουσιακά όρια που είναι τα
εξής:

• Ακίνητα αξίας 200.000 ευ-
ρώ για τον άγαμο.

• Ακίνητα αξίας 240.000 ευρώ για τα ζευγάρια που
είναι είτε παντρεμένα είτε έχουν υπογράψει σύμφω-
νο συμβίωσης.

• Προβλέπεται προσαύξηση 40.000 ευρώ για κάθε
παιδί.

Παραμένει επίσης και ο «κόφτης» για τα ακαθάρι-
στα έσοδα ανώτερου ύψους 80.000 ευρώ για όσους
ασκούν επιχειρηματική δραστηριότητα, όριο το οποίο
ήταν ίδιο και πέρσι. 

Παραδείγματα επιδόματος για ζευγάρι
Στο κέντρο της Αθήνας: Συντελεστής βαθμοημέρας 0,43.
Επίδομα στα 129 ευρώ με πετρέλαιο από 151 ευρώ

πέρσι και 163,4 ευρώ εάν επιλέξει ρεύμα.
Στη Θεσσαλονίκη: Συντελεστής βαθμοημέρας 0,71.
Επίδομα στα 213 ευρώ για πετρέλαιο και 270 ευρώ

για ρεύμα.
Στην Κοζάνη: Συντελεστής βαθμοημέρας 1,12.
Επίδομα 420 ευρώ για πετρέλαιο και 533 ευρώ για

ρεύμα.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Από τη Χαλκίδα στο… ΚΕΦΟΚ
Ολοκληρώθηκε το «ψαλίδισμα» των αρμοδιοτήτων της ΔΟΥ
Χαλκίδας, το οποίο είχε ξεκινήσει όταν τον Μάιο είχε αποκα-
λυφθεί εκτεταμένη διαφθορά με εφοριακούς που τα έπαιρναν
για να προωθήσουν υποθέσεις φορολογουμένων. Όλες οι ου-
σιαστικές λειτουργίες της Χαλκίδας περνούν στο ΚΕΦΟΚ (πα-
ράξενα αρχικά για εφορία αν τα σκεφτείς στα αγγλικά) Αττικής
και στη Χαλκίδα μένει το τμήμα δημοσίων σχέσεων με τον τίτλο
«Συμμόρφωσης και Σχέσεων με τους Φορολογουμένους» χω-
ρίς όμως τις αρμοδιότητες φορολογίας κεφαλαίου. Αμ τρελοί
είναι να το αφήσουν εκεί το κεφάλαιο; Επίσης στη Χαλκίδα πα-
ραμένει και το μητρώο. Ξέρετε. Εκείνο που καταγράφει την αλ-
λαγή διεύθυνσης ή τη γέννηση των παιδιών. Για όλα τ’ άλλα
στο… ΚΕΦΟΚ!

Ενίσχυση 4 εκατ. για πωλήσεις και εξαγωγές μικρομεσαίων
Προχωρά η ενίσχυση των ΜμΕ με 4 εκατ. ευρώ για τη βελτίωση πωλήσεων

και εξαγωγών. Ο επιχορηγούμενος προϋπολογισμός κάθε επενδυτικού σχε-

δίου ξεκινά από τις 60 χιλιάδες ευρώ (μικρότερα επενδυτικά σχέδια κρίνον-

ται μη επιλέξιμα) και μπορεί να φτάσει έως τις 300 χιλιάδες, όμως το ποσό

δεν μπορεί να ξεπερνά το τριπλάσιο του υψηλότερου κύκλου εργασιών που

πέτυχε η επιχείρηση σε μία από τις δύο πλήρεις κλεισμένες διαχειριστικές

χρήσεις, πριν την ημερομηνία υποβολής της αίτησης χρηματοδότησης, δη-

λαδή τις χρονιές 2022 και 2023. Το Δημόσιο για όλα τα επενδυτικά σχέδια

καλύπτει το 50% του επιχορηγούμενου προϋπολογισμού, ενώ το υπόλοιπο

ποσό καλύπτεται από ιδιωτική συμμετοχή. Για την κάλυψη της ιδιωτικής

συμμετοχής ο δικαιούχος μπορεί να χρησιμοποιήσει είτε ίδιους πόρους είτε

δάνειο.

H Goldman Sachs προβλέπει νέες αναβαθμίσεις
Ικανοποιήθηκε η Goldman Sachs από την αναθεώρηση του ΑΕΠ από

την ΕΛΣΤΑΤ και μάλιστα το πήρε και πάνω της προσωπικά. Όπως γρά-

φει: «Η αναθεώρηση του ΑΕΠ από την Ελληνική Στατιστική Αρχή στη-

ρίζει τη διαρθρωτικά εποικοδομητική μας άποψη για την ελληνική

οικονομία. Με δεδομένα το μακροοικονομικό τοπίο και τις θετικές

προοπτικές των οίκων αξιολόγησης, συνεχίζουμε να θεωρούμε ότι η

ελληνική οικονομία είναι σε καλή θέση για να κερδίσει μια πρόσθετη

αναβάθμιση αξιολόγησης στις προσεχείς αναθεωρήσεις από τον οίκο

&P σήμερα (σ.σ.: χθες), τη Fitch στις 22 Νοεμβρίου και τη Scope στις

6 Δεκεμβρίου». 

Να πούμε εκεί στους Αμερικανούς τραπεζίτες της Goldman Sachs

ότι κι εμείς οι Έλληνες το ευχαριστηθήκαμε, καθώς το ΑΕΠ μας το

2023 αναθεωρήθηκε στο 2,3% από 2% προηγουμένως, και η αύξηση

του ονομαστικού ΑΕΠ αυξήθηκε επίσης σε 8,3%, έναντι 6,6% που ήταν

στην προηγούμενη μέτρηση. 

Αύξηση επιβατών σε όλα τα αεροδρόμια
Σημαντική άνοδο κατά 6,1% παρουσίασε ο αριθμός επιβατών στα 24 αερο-

δρόμια που διαχειρίζεται η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας (ΥΠΑ) στο διά-

στημα Ιανουαρίου-Σεπτεμβρίου του 2024. Το σύνολο των ταξιδιωτών έφτασε

σχεδόν τα 10 εκατομμύρια (9.984.655) έναντι 9.413.077 επιβατών το αντίστοι-

χο διάστημα του 2023. Αύξηση ταξιδιωτών κατέγραψαν συνολικά και όλα τα

αεροδρόμια της Ελλάδας (δηλαδή τα 24 της ΥΠΑ και τα 14 της Fraport) με τον

μέσο όρο να διαμορφώνεται στο +8,7% σε σχέση με πέρσι. Συνολικά η επιβα-

τική κίνηση έφτασε στα 65.133.705 (αφορά αφίξεις και αναχωρήσεις επιβα-

τών εξωτερικού και εσωτερικού) έναντι 59.901.542 επιβατών το αντίστοιχο

χρονικό διάστημα του 2023.

Τον Νοέμβριο θα ανοίξει 
η πλατφόρμα για τα αιτήματα 
των δικαιούχων - Το επίδομα

αυξάνεται στα 1.200 ευρώ 
από τα 1.000 που ήταν πέρσι

Έως 20% πάνω σε όσους 
χρησιμοποιούν ρεύμα

ΕΠΙΔΟΜΑ ΘΕΡΜΑΝΣΗΣ 
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Υ
ψηλότερα κέρδη, μικρότερες ζημίες και «φου-
σκωμένο» ταμείο εμφάνισαν οι εισηγμένες
εταιρείες το α’ εξάμηνο του έτους, κεφαλαι-
οποιώντας τους υψηλούς αναπτυξιακούς ρυθ-
μούς και το success story της ελληνικής οικο-
νομίας. Σε λίγες μέρες θα ανακοινωθούν από
τις εισηγμένες τα μεγέθη γ’ τριμήνου, που πα-
ραδοσιακά αποτελεί το καλύτερο διάστημα της
ετήσιας χρήσης, δίνοντας ένα πιο ξεκάθαρο
στίγμα για την κερδοφορία τους. Επιπλέον τα
φώτα πέφτουν στα εντυπωσιακά κέρδη των
τραπεζών, οι οποίες έχουν κάνει την ολική επα-
ναφορά έχοντας περάσει από τις Συμπληγάδες

των «πέτρινων» μνημονιακών ετών.
Από την «αξονική τομογραφία» των αποτελεσμά-

των α’ εξαμήνου προκύπτει ότι μεγάλος αριθμός ει-
σηγμένων επηρεάστηκε από το αρνητικό διεθνές
περιβάλλον αλλά και από τα αυξημένα επιτόκια, κα-
θώς και το ενεργειακό κόστος. Εξάλλου, το ρεκόρ
τουριστικών αφίξεων και οι συμβάσεις για κατα-
σκευαστικά έργα και πληροφορικής στο Δημόσιο
διαμόρφωσαν ευνοϊκό περιβάλλον για τις εταιρείες
των σχετικών κλάδων, οι οποίες στο σύνολό τους
βελτίωσαν τα μεγέθη τους. 

Αντιθέτως, ο περιορισμός της κατανάλωσης λόγω
της ακρίβειας επηρέασε αρνητικά τα οικονομικά με-
γέθη κυρίως σε εταιρείες του λιανικού εμπορίου, τις
εξαγωγικές αλλά και την κλωστοϋφαντουργία. Επι-
πλέον, δεν περνάει απαρατήρητο το γεγονός ότι οι
περισσότερες εισηγμένες του μεταλλουργικού κλά-

δου είδαν τα μεγέθη τους να συρρικνώνονται λόγω
της πτωτικής πορείας των τιμών των μετάλλων.

Από τα στοιχεία των οικονομικών καταστάσεων
που δημοσίευσαν οι 137 εισηγμένες προκύπτει δι-
ψήφια αύξηση κερδών, ενώ πρωταγωνιστές του α’
εξαμήνου ήταν οι τράπεζες. 

Ωστόσο, πρέπει να σημειωθεί ότι ναι μεν οι μεγά-
λοι κερδισμένοι ήταν οι τράπεζες και οι μεγάλοι επι-
χειρηματικοί όμιλοι, ωστόσο υστέρησαν αρκετές
εταιρείες της μικρομεσαίας κεφαλαιοποίησης, πα-
ρουσιάζοντας πτώση της κερδοφορίας τους. Ειδικό-
τερα:

1. Τα συνολικά κέρδη προ φόρων, τόκων, αποσβέ-
σεων και δικαιωμάτων σημείωσαν αύξηση κατά
11,6%, ο τζίρος 7% και τα καθαρά κέρδη 20,7%. Σε
απόλυτα μέγεθος τα καθαρά κέρδη ανήλθαν σε 5,79
δισ. ευρώ.

2. Από τις 137 εισηγμένες οι 104 έκλεισαν το εξά-
μηνο με κέρδη και 26 με ζημίες. Επιμέρους 69 εται-
ρείες βελτίωσαν τις επιδόσεις τους, καθώς αύξησαν
τα κέρδη τους ή μείωσαν τις ζημίες τους, ενώ 61 κα-
τέγραψαν υποχώρηση κερδών και αύξηση ζημιών. 

3. Οι τράπεζες Eurobank, Εθνική, Alpha Bank,
Πειραιώς, Optima, Attica Bank και Κύπρου (επανήλ-

θε πρόσφατα στο ταμπλό του ΧΑ) παρουσίασαν αύ-
ξηση κερδών 25,7%.

4. Οι επιχειρήσεις των υπόλοιπων κλάδων εμφά-
νισαν αύξηση κερδών κατά 16,8%. Από τις εισηγμέ-
νες αυτές ξεχώρισαν οι Coca Cola, OΠΑΠ, Metlen,
ΔΕΗ, Heleniq Energy, ΤΙΤΑΝ, ΟΤΕ, Motor Oil, ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ, ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή, Cenergy, Jumbo, Σα-
ράντης και ΚΡΙ ΚΡΙ.

5. Στον κλάδο της Πληροφορικής ξεχώρισαν οι
εταιρείες Profile, Austriacard, Real Consulting, Ίλυ-
δα, DotSoft.

6. Οι δύο εισηγμένες εταιρείες ύδρευσης-αποχέ-
τευσης, ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, βελτίωσαν την κερδοφο-
ρία τους λόγω του χαμηλότερου ενεργειακού κό-
στους σε σχέση με πέρυσι.

7. Βελτιωμένη εικόνα παρουσίασαν οι εισηγμένες
ΟΛΠ και ΟΛΘ.

8. Οι κατασκευαστικές εταιρείες και κυρίως η In-
trakat βελτίωσαν σημαντικά τις επιδόσεις με αυξη-
μένο τζίρο και υψηλό ανεκτέλεστο έργων.

9. Καλύτερα μεγέθη σε σχέση με πέρυσι εμφάνι-
σαν οι ΕΧΑΕ, Φουρλής, Καρέλιας, Lavipharm και
Πλαστικά Κρήτης.

10. Οι εταιρείες με το πιο... γεμάτο ταμείο και με
τις λιγότερες υποχρεώσεις ήταν οι ΕΥΑΠ, ΕΥΑΘ,
ΕΧΑΕ, Καρέλιας, ΑΔΜΗΕ, Intracom, Jumbo, Ideal,
ΚΡΙ ΚΡΙ, Πλαστικά Κρήτης, Frigoglass, Interlife, Al-
pha Real Estate, Alpha Trust, Ευρωσύμβουλοι, ΕΛ-
ΒΕ Ενδυμάτων, Centric, Mermeren Kombinat και
μερικές ακόμη. Ο
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Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

ΕΙΣΗΓΜΕΝΕΣ
Success story
με υπερκέρδη
και γεμάτο ταμείο

Τράπεζες και επιχειρηματικοί όμιλοι
κεφαλαιοποιούν την ανάπτυξη 

της οικονομίας



Τ
ο 70% της Μπενρουμπή εξαγόρασε η Quest του
Θεόδωρου Φέσσα μετά από διαπραγματεύσεις
που διήρκεσαν αρκετούς μήνες. Η συνολική

επένδυση ενδέχεται να ανέλθει έως το ποσό των 29,2
εκατ. ευρώ, ενώ η συμφωνία προβλέπει δυνατότη-
τα απόκτησης του υπολειπόμενου 30% κατά το
2027. Ο λόγος που ο Θεόδωρος Φέσσας που απο-
φάσισε να εξαγοράσει την Μπενρουμπή είναι διτ-
τός. Αφενός να επεκταθεί η Quest σε εμπορικές
δραστηριότητες με υψηλότερο περιθώριο κέρδους
και αφετέρου να υπάρξει διείσδυση του εισηγμέ-
νου ομίλου στην αγορά των ηλεκτρικών συσκευών,
καθώς στην Μπενρουμπή ΑΕ ανήκει το πετυχημέ-
νο brand της IZZI.

Από τα Εξάρχεια στη Θεσσαλονίκη
και από εκεί στη Μεγάλη Βρετανία

Ο Θεόδωρος Φέσσας γεννήθηκε στη Θεσσαλονίκη το
1951, αλλά μεγάλωσε στη Νεάπολη Εξαρχείων. Ο πατέ-
ρας του ήταν δημόσιος υπάλληλος και η μητέρα του δα-
σκάλα. Έξυπνος και καλός μαθητής, πέρασε στο Εθνικό
Μετσόβιο Πολυτεχνείο, στη Σχολή Μηχανολόγων Ηλε-
κτρολόγων. Εκεί γνωρίζεται και αποκτά φιλικούς δε-
σμούς με έναν συμφοιτητή του, ο οποίος έρχεται στη
σχολή από το Χαλάνδρι. Πρόκειται για τον Γιώργο Κορω-
νιά που αργότερα το όνομά του έγινε ευρύτερα γνωστό
στους επιχειρηματικούς κύκλους.

Μετά το Πολυτεχνείο θα συνεχίσει τις σπουδές στη
Μεγάλη Βρετανία, όπου παίρνει μάστερ στη Θερμοδυνα-
μική από το Πανεπιστήμιο του Μπέρμιγχαμ. 

Από τη STAR στην Info Quest
Επιστρέφει στην Αθήνα και εργάζεται αρχικά ως

ελεύθερος επαγγελματίας και επιστημονικός συνεργά-
της του ΕΜΠ. Τα πρώτα του επιχειρηματικά βήματα θα
γίνουν με μια μικρή εταιρεία που εισάγει εκτυπωτές με
την επωνυμία STAR. Το 1981 ιδρύει την Info Quest, που
σήμερα διανέμει προϊόντα πληροφορικής και αναπτύσ-
σει λογισμικό.

Η εταιρεία κάνει τα πρώτα της βήματα, ενώ στο μεταξύ
στη ζωή του Θεόδωρου Φέσσα έχει μπει η Ευτυχία Κου-
τσουρέλη, η οποία θα γίνει όχι μόνο σύζυγος, αλλά και
συνεταίρος του. Μαζί αποκτούν και δύο παιδιά, μια κόρη
και έναν γιο. Μετά από κάποια χρόνια οι δρόμοι του Θεό-
δωρου Φέσσα και της Ευτυχίας Κουτσουρέλη χωρίζουν.

Η συνεργασία με τον Γιώργο Κορωνιά
Ένας ακόμη άνθρωπος που διαδραμάτισε σημαντικό

ρόλο στην επιχειρηματική πορεία του Θ. Φέσσα ήταν ο
παλιός συμφοιτητής του Γ. Κορωνιάς. Όταν έφυγε από
την Ergodata, μεταξύ 1990 και 1991, ο Θ. Φέσσας του
πρόσφερε δουλειά στην Info Quest. Ο Γ. Κορωνιάς απο-
δέχτηκε την πρόταση, αλλά λίγες ημέρες αργότερα ο

Σωκράτης Κόκκαλης του πρότεινε να δουλέψει για αυ-
τόν, καθώς είχε στο μυαλό του το πρότζεκτ Panafon-
Vodafone. 

Ωστόσο ο Γ. Κορωνιάς δεν ξέχασε ποτέ την ευκαιρία
που του έδωσε ο φίλος του και λίγα χρόνια αργότερα τον
βοήθησε με την τεχνογνωσία που είχε να αποκτήσει την
τέταρτη άδεια κινητής τηλεφωνίας.

Ο Θ. Φέσσας επεκτείνεται το 2001 στις τηλεπικοινω-
νίες με την Q-Telecom. Τον Ιανουάριο του 2006 η ΤΙΜ
Ηellas δίνει το τεράστιο ποσό των 330 εκατ. ευρώ για να
εξαγοράσει την Q-Telecom. Στην αγορά λένε πως τα
χρυσοφόρα deals ο Φέσσας τα έκανε στην κινητή τηλε-
φωνία. Είχε προηγηθεί η πώληση μιας εταιρείας-παρό-
χου της Panafon, που όπως λέγεται του απέφερε τότε
περίπου 30 εκατ. ευρώ.

Αγαπά τις συμφωνίες
Και είναι αλήθεια πως ο Θεόδωρος Φέσσας είναι ένας

εξαιρετικό deal maker. Το 1999 εξαγόρασε την εταιρεία
ταχυμεταφορών ΑCS Courier και το 2006 τη Unisystems
αντί 77 εκατ. από τον Δοξιάδη. Απέκτησε επίσης τη Rain-
bow που είχε την αντιπροσωπία της Apple. Κατέχει επί-
σης την Quest Energy, στην οποία με 45% συμμετέχει και
η οικογένεια Δαυίδ.

Κάπως έτσι, ο Όμιλος Quest αποτιμάται σήμερα περί-
που στα 600 εκατ. ευρώ, έχοντας δυνατή παρουσία σε
πολλά υποσχόμενους τομείς, όπως αυτοί των Τηλεπικοι-
νωνιών, Ηλεκτρονικού Εμπορίου, Κλιματισμού, Υπηρε-
σιών Πληροφορικής, Ταχυμεταφορών, Ενέργειας και αι-
σίως Οικιακών Συσκευών.
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Τι σηματοδοτεί η εξαγορά της
Μπενρουμπή - Η συνολική επένδυση

ενδέχεται να ανέλθει έως το ποσό 
των 29,2 εκατ. ευρώ

Γράφει 
η Αμαλία 
Κάτζου

amaliakatzou@gmail.com

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΕΣΣΑΣ

O εξαιρετικός 
deal maker που 
βάζει πόδι στην αγορά 
ηλεκτρικών ειδών 
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Π
ολλές «βόμβες» για την ελληνική και
την ευρωπαϊκή οικονομία έριξε ο
πρώην πρόεδρος της Τράπεζας Πειραι-

ώς και πρόεδρος της Lyktos Μιχάλης Σάλλας,
σε ομιλία που παρέθεσε χθες, στην παρουσία-
ση του βιβλίου του Παναγιώτη Ρουμελιώτη «Ο
κατακερματισμός του κόσμου».

Μεταξύ πολλών άλλων, ο κ. Σάλλας αναφέρ-
θηκε στο πρόβλημα της κλιματικής αλλαγής και
της πράσινης μετάβασης, κάνοντας λόγο για
ενεργειακές επενδύσεις 396 δισ. ευρώ ετησίως
στην Ευρώπη έως το 2030, ενώ αναφερόμενος
στο «τεράστιο υπαρξιακό αναπτυξιακό θέμα»
της Ελλάδας, είπε πως «υστερεί ακόμα και από
χώρες που μέχρι το 1989 ανήκαν στο ανατολικό
μπλοκ».

Ο πρόεδρος της Lyktos τόνισε μεταξύ άλλων:
«Από το 2008 μέχρι το 2022 οι Έλληνες έχασαν
αθροιστικά 600 δισ. ευρώ περίπου, εξαιτίας της
λανθασμένης οικονομικής πολιτικής δεκαε-
τιών, βοηθούντος τελευταία και του Covid. Είναι
σαν να πέρασε οδοστρωτήρας τη χώρα. Αφήσα-
με τους πλουτοπαραγωγικούς μας πόρους χω-
ρίς σχέδιο και στόχο. Προτιμήσαμε τις χωματε-
ρές από την εκβιομηχάνιση του αγροτικού το-
μέα. Τα περισσότερα από τα προβλήματα που
περιγράφει ο Παναγιώτης Ρουμελιώτης στο βι-
βλίο του, όπως η αύξηση του χρέους, το δημο-
σιονομικό, η γήρανση του πληθυσμού, οι ανισό-
τητες, η μετανάστευση, το περιβάλλον, η κλιμα-
τική αλλαγή κ.λπ., είναι προβλήματα που αντι-
μετωπίζει η Ελλάδα καιρό τώρα, επιδεινούμενα
συνεχώς, χρόνο με τον χρόνο.

Δεν είναι τυχαίο ότι για να επιβιώσουν στρα-
τηγικοί τομείς της οικονομίας περνούν σταδια-
κά ή θα περάσουν σύντομα στον ξένο έλεγχο,
όπως τράπεζες, τουρισμός, ενέργεια, υγεία, τυ-
χερά παιχνίδια, κ.λπ., πωλούνται ή παραχω-
ρούνται σε αλλοδαπά επενδυτικά σχήματα. Εί-
ναι πολύ θετικό το ότι υπάρχει επενδυτικό εν-
διαφέρον από ιδιωτικούς φορείς του εξωτερι-
κού για επενδύσεις στη χώρα μας.

Αντίθετα, το λυπηρό είναι ότι υποδομές όπως
επικοινωνίες, λιμάνια, αεροδρόμια περνούν σε
διαχείριση και ιδιοκτησία κρατικών εταιρειών
άλλων χωρών, απόδειξη της διαχειριστικής
ανεπάρκειας του ελληνικού κράτους».

Περί «Στρατηγικής
των Γαλάζιων Ωκεανών»

Ο Μιχάλης Σάλλας αναφέρθηκε και στις οι-
κονομικές πολιτικές του παρελθόντος: «Αφή-
νουμε τις βιομηχανίες εγκαταλελειμμένες στη
διεθνή λαίλαπα, σε αντίθεση με άλλες χώρες
της Δύσης. Αφήνουμε τον τουρισμό σε χαοτική
και αντιαναπτυξιακή πορεία, χωρίς να σχεδιά-
ζουμε πώς θα μπορούσαμε να πολλαπλασιά-
σουμε τα μακροπρόθεσμα οφέλη του. Ακόμα
και το 2018, όταν ολοκληρώθηκαν τα μνημόνια,
υπήρξε πρόταση από την Τράπεζα της Ελλάδος
που οδηγούσε σε τέταρτο μνημόνιο και ευτυ-
χώς δεν υιοθετήθηκε.

Δεν είναι καθόλου εύκολο να πούμε το πώς η
Ελλάδα θα συμπεριφερθεί στο παγκόσμιο πε-
ριβάλλον που αλλάζει, σε έναν κόσμο πολυπο-
λικό και ανταγωνιστικό, πώς θα βρει και θα δη-
μιουργήσει για τις επιχειρήσεις τη δική της

“Στρατηγική των Γαλάζιων Ωκεανών”, για να
χρησιμοποιήσω την ενδιαφέρουσα προσέγγιση
των Chan Kim και Renee Mauborgne στο ομώ-
νυμο βιβλίο τους, το 2005, για τις σύγχρονες οι-
κονομίες και επιχειρήσεις σε έναν ανταγωνι-
στικότερο κόσμο.

Για να μπει η Ελλάδα σε “Γαλάζιους Ωκεα-
νούς” πρέπει να ανοίξει ασφαλώς δρόμους και
η Ευρώπη. Αλλά για ποια Ευρώπη μιλάμε; Για
την Ευρώπη που σε ό,τι αφορά τη διαδικασία
λήψης των αποφάσεων θυμίζει γραφειοκρατία
σοβιετικού τύπου, αδυνατώντας να παρακο-
λουθήσει τις διεθνείς εξελίξεις; Αυτή που στη-
ρίχθηκε στη Γερμανία, η οποία επί δεκαετίες
ακολουθεί αντιαναπτυξιακή ευρωπαϊκή πολιτι-
κή, επιδιώκοντας την περιφερειοποίηση των
υπόλοιπων οικονομιών της ΕΕ και στηρίζεται
για δεκαετίες στην προνομιακή σχέση με τη
Ρωσία στον τομέα της ενέργειας; Στην υπερ-
χρεωμένη Ιταλία; Στη Γαλλία που δύσκολα θα
αποφύγει την υποβάθμιση της οικονομίας της;
Σε μια Ευρώπη που μονίμως υστερεί έναντι άλ-
λων ισχυρών γεωπολιτικά χωρών; Για το 2024,
η Ευρώπη θα έχει αύξηση ποσοστού του ΑΕΠ
0,6% και η Γερμανία 0,3% έναντι 2,6% των Ηνω-
μένων Πολιτειών Αμερικής, 3,7% της Ρωσίας
και 4,9% της Κίνας.  Η σημερινή κυβέρνηση έχει
αποκαταστήσει σε σημαντικό βαθμό το διεθνές
κύρος της χώρας και τη διακρίνει, σε σχέση με
το παρελθόν, μια συνεπής δημοσιονομική πολι-
τική, στηριγμένη κυρίως στην υπερφορολόγη-
ση αγαθών και υπηρεσιών».

«Ευτύχημα ότι μπήκαμε στο ευρώ»
Στη συνέχεια ο κ. Σάλλας αναφέρθηκε στη

συμβολή του τουρισμού στην ανταγωνιστικότη-
τα της χώρας: «Η Ελλάδα εξακολουθεί να κινεί-
ται δεκαετίες τώρα χωρίς σχέδιο, στηρίζοντας
την όποια ανταγωνιστικότητά της και παρά τις
ακραίες γραφειοκρατικές της αντιξοότητες σε
ορισμένες φωτεινές επιχειρηματικές εξαιρέ-
σεις στον τομέα του τουρισμού, της ενέργειας,
των αεροπορικών συγκοινωνιών, των τροφί-
μων, των κατασκευών και του οργανωμένου δι-
κτύου των σουπερμάρκετ.

Δεν αναφέρω τον κλάδο της εμπορικής ναυ-
τιλίας, ο οποίος διαχρονικά, επειδή δεν έχει
στην ουσία καμία εξάρτηση από την ελληνική
διοίκηση, πρωτοπορεί στην παγκόσμια ναυτι-
λία. Είναι ευτύχημα το γεγονός ότι το 2002 μπή-
καμε, έστω και για πολιτικούς κυρίως λόγους,
στο ευρώ. Αλλά δυστυχώς αυτό δεν το αξιοποι-
ήσαμε, αναπροσαρμόζοντας την αναπτυξιακή
μας στρατηγική. Χωρίς να υποτιμώ τη συμβολή
του τουρισμού στην ελληνική οικονομία, κανείς
δεν περίμενε ότι από μόνο του το μοντέλο “ξα-
πλώστρες της Μυκόνου”, “ηλιοβασίλεμα της
Σαντορίνης” και “εταιρείες στοιχημάτων” θα δη-
μιουργούσε και θα αναβάθμιζε την ανταγωνι-
στικότητα της χώρας με την ένταξη στο ευρώ».

«Θέλουμε 456 δισ. για
την πράσινη μετάβαση»

Για το τεράστιο πρόβλημα της κλιματικής αλ-
λαγής και της πράσινης μετάβασης ο πρόεδρος
της Lyktos είπε: «Για να πάρω ως παράδειγμα
ένα από τα πολλά που θέτει ο κ. Ρουμελιώτης,
πχ, το πρόβλημα της κλιματικής αλλαγής και
της πράσινης μετάβασης, θα χρειαστεί η Ευρώ-
πη την επόμενη εξαετία, δηλαδή μέχρι το 2030,

396 δισ. ευρώ ετησίως για τις ενεργειακές
επενδύσεις και περίπου 550 δισ. ευρώ, επίσης
ετησίως, από το 2031 έως το 2050, για αυτό τον
σκοπό, δηλαδή μιλάμε για 15-16 τρισ. ευρώ.

Η αναλογία της Ελλάδας ανέρχεται σε 456
δισ. Δεν έχουμε ακούσει, από καμία πλευρά,
μια συγκροτημένη πρόταση για το πώς θα το αν-
τιμετωπίσουμε. Πώς θα αντιμετωπιστεί αυτό το
τεράστιο πρόβλημα της πράσινης μετάβασης; Η
δική μου άποψη είναι ότι δεν μπορούν να χρη-
σιμοποιηθούν μόνο εθνικά εργαλεία για αυτό το
τεράστιο υπαρξιακό αναπτυξιακό θέμα. Χρει-
άζονται κεντρικά εργαλεία της ΕΕ.

Θα έβλεπα, για παράδειγμα, την έκδοση
30ετών ομολόγων, 500-600 δισ. ευρώ τον χρό-
νο, τα οποία θα απευθύνονται στην παγκόσμια
αγορά και ιδιαίτερα στα χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα. Η εξυπηρέτησή τους ετησίως θα
μπορεί να γίνεται με την έκδοση ομολογιακών
δανείων, μη τακτής λήξης (perpetual), κατάλ-
ληλα για αποθεματικά ασφαλιστικών εταιρειών.
Είναι όμως η ευρωπαϊκή γραφειοκρατία και ιδι-
αίτερα η Γερμανία έτοιμες να αποδεχθούν τέ-
τοιες προτάσεις;

Τα ποσά που αναφέρθηκαν με τον απαιτού-
μενο σχεδιασμό αφορούν μόνο την περίπτωση
της πράσινης μετάβασης. Η Ευρώπη και κάθε
χώρα της πρέπει, δηλαδή, να βάλει βαθιά το χέ-
ρι στην τσέπη και φοβάμαι ότι οι συγκρουόμε-
νες πολιτικές θα οδηγήσουν αναγκαστικά σε
επιβάρυνση της τσέπης των πολιτών κάθε χώ-
ρας και πιθανότατα σε σοβαρή υστέρηση της
Ευρώπης στις κοσμογονικές αλλαγές του νέου
διεθνούς οικονομικού περιβάλλοντος».

«Σχέδιο και στόχους»
Ολοκληρώνοντας την ομιλία του ο κ. Σάλλας

αναφέρθηκε στο τι χρειάζεται η χώρα και τι ελ-
πίζει να συμβεί: «Συνοψίζοντας, σε ό,τι μας
αφορά ως χώρα, για να ζήσουμε επίσης με
αξιοπρέπεια και πρόοδο μακροπρόθεσμα,
χρειαζόμαστε σχέδιο και στόχους, έξυπνες και
πρακτικές λύσεις, καινοτόμες επενδύσεις και
ταχύτερες διαδικασίες από πλευράς Δημοσίου.
Χρειαζόμαστε διαφοροποιημένη από το παρελ-
θόν αναπτυξιακή πολιτική με στρατηγική και
γνώση για να αντεπεξέλθουμε στο νέο οικονο-
μικό περιβάλλον. Χρειαζόμαστε όμως κυρίως
την ύπαρξη ενός σοβαρού σε δομή και λειτουρ-
γία κράτους.

Ας το προσπαθήσουμε τουλάχιστον. Δεν δια-
τηρώ πολλές ελπίδες, αλλά το εύχομαι ολόψυ-
χα, όπως επίσης ολόψυχα εύχομαι να μελετη-
θεί το βιβλίο από όσο γίνεται περισσότερους
Έλληνες».

«Μην περιμένετε αναβάθμιση 
με “ξαπλώστρες στη Μύκονο”

και “ηλιοβασίλεμα Σαντορίνης”» 

Η καταιγιστική
ομιλία του πρώην

πρόεδρου 
της Τράπεζας
Πειραιώς και
προέδρου της
Lyktos στην
παρουσίαση 
του βιβλίου 

του Παναγιώτη
Ρουμελιώτη

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΑΛΛΑΣ
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Α
πό το μικροσκόπιο της διε-
θνούς πρωτοβουλίας Scien-
ce Based Targets initiative

(SBTi) πέρασαν οι δραστηριότητες
της ΔΕΗ αλλά και οι στόχοι που έχει
θέσει για την επίτευξη της μείωσης
εκπομπών αερίων θερμοκηπίου, με
τον όμιλο να περνά τις εξετάσεις.

Το SBTi, μια διεθνής πρωτοβουλία
που προτρέπει τις επιχειρήσεις να
θέτουν στόχους μείωσης των εκπομ-
πών τους και τους οποίους εγκρίνει
βάσει των πιο πρόσφατων επιστημο-
νικών δεδομένων σχετικά με την κλι-

ματική αλλαγή, συγκαταλέγει
τον ελληνικό ενεργειακό όμιλο
στην ισχυρή ομάδα των περίπου
3.600 εταιρειών και χρηματοπι-
στωτικών ιδρυμάτων παγκο-
σμίως που βρίσκονται σε τροχιά
επίτευξης της κλιματικής ουδε-
τερότητας, ενώ παράλληλα
αποτελεί τον πρώτο ενεργειακό
όμιλο στην Ελλάδα που επιτυγ-

χάνει τη συγκεκριμένη αξιολόγηση.
Με την Ευρωπαϊκή Ένωση να έχει

θέσει ως στόχο την επίτευξη κλιματι-
κής ουδετερότητας έως το 2050 και βραχυπρόθεσμα
τη μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κα-
τά 55% έως το 2030, η ΔΕΗ δείχνει με τη στρατηγική
που ακολουθεί για τον ενεργειακό της μετασχηματι-
σμό ότι βρίσκεται μπροστά από τον ευρωπαϊκό κανονι-
σμό, ενώ παράλληλα συμβάλλει στις δεσμεύσεις της
Ελλάδας για μείωση των εκπομπών αερίων.

«Από το 2019 υλοποιούμε με σταθερά βήματα το
Green Deal στην ηλεκτροπαραγωγή, με απόσυρση λι-
γνιτικών μονάδων και ταχύτατη ανάπτυξη του χαρτο-
φυλακίου μας ΑΠΕ, ως απαραίτητη προϋπόθεση για
τον ενεργειακό μετασχηματισμό του ομίλου αλλά και
ως σημαντικό πυλώνα της εθνικής προσπάθειας για
μετριασμό της κλιματικής αλλαγής. Είμαστε προση-
λωμένοι στον στόχο μας ενσωματώνοντας στη στρα-
τηγική μας τη δημιουργία διαμοιραζόμενης αξίας για
το περιβάλλον, την κοινωνία, τους επενδυτές και τους
πελάτες μας», σχολίασε ο πρόεδρος και διευθύνων

σύμβουλος του Ομίλου Γεώργιος Στάσσης.

Οι στόχοι μέχρι το 2030
Οι βραχυπρόθεσμοι στόχοι του Ομίλου ΔΕΗ μέχρι το

2030 με έτος βάσης το 2021, όπως εγκρίθηκαν από το
SBTi, είναι:
� Μείωση 73,7% ανά παραγόμενη MWh των Scope 1

και Scope 2 εκπομπών αερίων θερμοκηπίου.
�Μείωση 73,7% ανά πωληθείσα MWh των Scope 1 και
Scope 3/κατηγορία 3 εκπομπών αερίων θερμοκηπίου
που σχετίζονται με δραστηριότητες από καύσιμα και
ενέργεια και καλύπτουν το σύνολο της πωληθείσας
ηλεκτρικής ενέργειας.
�Μείωση 42% των απόλυτων εκπομπών αερίων θερμο-
κηπίου σε όλες τις υπόλοιπες κατηγορίες του Scope 3.

Οι στόχοι μέχρι το 2040
Οι μακροπρόθεσμοι στόχοι του ομίλου μέχρι το 2040

με έτος βάσης το 2021 περιλαμβάνουν:
� Μείωση 98,6% ανά παραγόμενη MWh των Scope 1
και Scope 2 εκπομπών αερίων θερμοκηπίου.
�Μείωση 98,4% ανά πωληθείσα MWh των Scope 1 και
Scope 3/κατηγορία 3 εκπομπών αερίων θερμοκηπίου.
�Μείωση 90% των απόλυτων εκπομπών αερίων θερμο-
κηπίου σε όλες τις υπόλοιπες κατηγορίες του Scope 3.

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Όμιλος ΔΕΗ: Σε τροχιά επίτευξης
της κλιματικής ουδετερότητας

Βρίσκεται στην ισχυρή ομάδα των περίπου
3.600 εταιρειών και χρηματοπιστωτικών
ιδρυμάτων παγκοσμίως που αξιολόγησε 

η διεθνής πρωτοβουλία SBTi για τη μείωση
εκπομπών αερίων θερμοκηπίου 

- Η μόνη ενεργειακή στην Ελλάδα 
που περνά τις εξετάσεις

Τέλος στις επιδοτήσεις λεβήτων πετρελαίου από το 2025
Ισχυροποιεί τη στάση της η Ευρωπαϊκή

Ένωση στην προσπάθεια επίτευξης των
κλιματικών στόχων, αφού έγγραφό της
προς τα κράτη-μέλη της απαγορεύει από
1ης Ιανουαρίου του επόμενου έτους την
παροχή επιχορηγήσεων, προνομιακών δα-
νείων ή φορολογικών κινήτρων για την
αγορά λεβήτων θέρμανσης που τροφοδο-
τούνται από φυσικό αέριο, πετρέλαιο ή άν-
θρακα. Με έγγραφό της, που κοινοποιήθη-
κε ενόψει της έναρξης εφαρμογής της
αναθεωρημένης Οδηγίας για την Ενεργει-

ακή Απόδοση των Κτηρίων, η Κομισιόν
βγάζει από το κάδρο ακόμα και τις κτηρια-
κές εγκαταστάσεις που προχωρούν σε μια
ευρύτερη ανακαίνιση.

Άλλωστε, η Ελλάδα με τον κλιματικό νόμο
4936/2022 από την αρχή του 2025 θα απα-
γορεύει την πώληση και εγκατάσταση καυ-
στήρων πετρελαίου θέρμανσης, σε αντίθετη
περίπτωση θα επιβάλλονται αυστηρά πρό-
στιμα, με το ύψος να ορίζεται σε ποσό τρι-
πλάσιο της τιμής πώλησης του καυστήρα.
Ωστόσο, για το συγκεκριμένο μέτρο προβλέ-

πεται επαναξιολόγηση της ημερομηνίας
εφαρμογής του μέχρι την 31η Δεκεμβρίου
2025 από το υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, το οποίο θα εισηγηθεί στην Κυ-
βερνητική Επιτροπή για την Κλιματική Ου-
δετερότητα την έκδοση της απόφασης απα-
γόρευσης.

Αντιθέτως, η παροχή κινήτρων θα μπο-
ρεί να συνεχιστεί σε υβριδικά συστήματα
θέρμανσης που συνδυάζουν έναν λέβητα
με μια γεννήτρια θερμότητας που χρησιμο-
ποιεί Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας

(ΑΠΕ), μόνο αν το μερίδιο των ΑΠΕ είναι
σημαντικό και το παρεχόμενο κίνητρο είναι
ανάλογο με το μερίδιο των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας. Επιπλέον, μπορεί να δια-
τηρηθεί οποιοδήποτε κίνητρο έχει ήδη εγ-
κριθεί από κονδύλια της ΕΕ, χρηματοδότη-
ση του πρόσθετου κόστους που σχετίζεται
με τη μετάβαση στη χρήση ανανεώσιμων
αερίων σε λέβητα, υποστήριξη για τη συν-
τήρηση, επισκευή ή παροπλισμό λεβήτων
ορυκτών καυσίμων ή εισοδηματική στήρι-
ξη για θέρμανση με ορυκτά καύσιμα.
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Άκτωρ-Intrakat: 
Σε πλήρη εξέλιξη 
οι εργασίες στον ΒΟΑΚ

Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκονται οι ερ-
γασίες στα δύο μεγάλα οδικά έργα του
Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟ-
ΑΚ), στα οποία συμμετέχει ο Όμιλος
Άκτωρ-Intrakat. Τα εργοτάξια του ομί-
λου επιθεώρησε την περασμένη Τε-
τάρτη ο υπουργός Υποδομών και Με-
ταφορών Χρήστος Σταϊκούρας, συνο-
δευόμενος από τον γενικό γραμματέα
Υποδομών Κωνσταντίνο Μαγουλά, τη
γενική γραμματέα Μεταφορών Δέ-
σποινα Παληαρούτα και τον περιφε-
ρειάρχη Κρήτης Σταύρο Αρναουτάκη,
όπου εξέφρασε την ικανοποίησή του
για την πορεία των έργων, αναγνωρί-
ζοντας την πρόοδο και την επιτάχυνση
που έχουν συντελεστεί στην κατα-
σκευή.

Νέος managing director 
στην Greenvolt Next Greece 
ο Διονύσιος Ανάργυρος

Η Greenvolt Next Greece ανακοί-
νωσε ότι ο Διονύσιος Ανάργυρος ανα-
λαμβάνει τη θέση του managing di-
rector της εταιρείας, με στόχο να την
οδηγήσει στην περαιτέρω ενίσχυσή
της στην αγορά, αντικαθιστώντας τον
Ruben Carvalho, ο οποίος ηγήθηκε
της δημιουργίας και της ανάπτυξης
της εταιρείας στην Ελλάδα, από τον
Μάρτιο του 2023. O Ruben Carvalho
επιστρέφει στην Πορτογαλία για να
αναλάβει νέο ρόλο εκτός του ομίλου
της Greenvolt. Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑ

Η Hellenic Cables προμηθεύει 
inter-array καλώδια για το έργο στις ΗΠΑ

Σύμφωνα με τη νέα έκθεση της Eurobank Equities η τι-
μή-στόχος για τον Όμιλο Πλαστικά Θράκης ανέρχεται στα
7,7 ευρώ ανά μετοχή, υποδεικνύοντας σημαντική προ-
οπτική ανόδου σε σχέση με τα τρέχοντα επίπεδα. Η έκθε-
ση προβλέπει αύξηση των πωληθέντων όγκων κατά 5,6%
και των εσόδων κατά περίπου 4% ετησίως, διατηρώντας
παράλληλα σταθερό EBITDA. Όπως επισημαίνεται, αυτές
οι επιδόσεις είναι ιδιαίτερα αξιόλογες, δεδομένων των
προκλήσεων από τις πιέσεις στις τιμές, το ανταγωνιστικό
περιβάλλον και το γεωπολιτικό τοπίο, υποδηλώνοντας την
ικανότητα της εταιρείας να ξεπερνά τα εμπόδια και να
αναπτύσσεται.

Η Χαλκιαδάκης ΑΕ, η κο-
ρυφαία αλυσίδα σουπερμάρ-
κετ της Κρήτης, συνεχίζει
την πορεία της προς τη βιώ-
σιμη ανάπτυξη, επιτυγχά-
νοντας ισχυρά οικονομικά
αποτελέσματα για το 2023.
Σύμφωνα με τη σχετική ανα-
κοίνωση, η εταιρεία κατέ-
γραψε αύξηση του τζίρου
κατά 15,3%, που ανέρχεται
στα 220 εκατ. ευρώ, και ορια-
κή μεν αλλά ενίσχυση του ετήσιου μεριδίου αγοράς της στην
Κρήτη. Τα κέρδη της αυξήθηκαν κατά 3,2 εκατ. ευρώ στα 12,9
εκατ. ευρώ. Η δέσμευση της Χαλκιαδάκης ΑΕ προς τους εργα-

ζομένους της είναι εμφανής
στις μισθολογικές αυξήσεις,
στη στήριξη της πολυτεκνίας
αλλά και στα bonus που δίνει
τα τελευταία χρόνια. Μόλις
την προηγούμενη εβδομάδα,
κατέβαλε 300 ευρώ σε όλους
τους εργαζομένους της, ως
«ευχαριστώ» για την άψογη
εξυπηρέτηση που προσφέ-
ρουν στους πελάτες της. Το
συνολικό ποσό της παροχής

ξεπέρασε τις 515.000 ευρώ. Παράλληλα, από τις αρχές της χρο-
νιάς έχει προχωρήσει σε αυξήσεις στους μισθούς των εργαζο-
μένων της ύψους άνω του 1,45 εκατ. ευρώ. 

Eurobank Equities: Υψηλή τιμή-στόχος στα €7,7 για Πλαστικά Θράκης

Χαλκιαδάκης: Τζίρος 220 εκατ. ευρώ, bonus στους εργαζόμενους

Σ
ύμβαση συνεργασίας με τη
Leading Light Wind, ένα από
τα μεγαλύτερα υπεράκτια αι-

ολικά πάρκα των ΗΠΑ, που βρίσκεται
πάνω από 40 μίλια ανοιχτά των ακτών
της πολιτείας του Νιου Τζέρσεϊ, υπέ-
γραψε η Hellenic Cables, ο κλάδος
καλωδίων της Cenergy Holdings. 

Η Hellenic Cables θα προμηθεύσει
65 χλμ. inter-array καλωδίων, τά-
σης 132kV (καλώδια διασύνδεσης
ανεμογεννητριών), που αποτελούν
μέρος των συνολικών καλωδιακών
αναγκών του έργου. «Το Leading Li-
ght Wind αναπτύσσεται από την Inve-
nergy, κύριο φορέα ανάπτυξης του
έργου, σε συνεργασία με την energy-
Re. Είναι το μοναδικό αιολικό έργο
που αναπτύσσεται από αμερικανικές
εταιρείες, ανήκει στον όρμο της Νέας
Υόρκης και Νιου Τζέρσεϊ και θα πα-
ράγει 2.400 MW καθαρής και αξιόπι-
στης ενέργειας, αρκετής για να τρο-

φοδοτήσει έως και ένα εκατομμύριο
σπίτια ετησίως, ενώ θα αντισταθμίζει
τέσσερα εκατομμύρια τόνους εκπομ-

πών CO2 κάθε χρόνο όταν τεθεί σε
λειτουργία», αναφέρεται σε σχετική
ανακοίνωση.

Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου
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Βύρωνας: Ξεκινά 
το πρωτάθλημα
ανακύκλωσης στα σχολεία

Με σκοπό την εμπέδωση της οικολογικής
διαχείρισης απορριμμάτων με την ενίσχυση
της ανακύκλωσης, ο Δήμος Βύρωνα συνεχίζει
και αυτό το εκπαιδευτικό έτος το πρωτάθλημα
ανακύκλωσης στις σχολικές μονάδες, το
οποίο θα λήξει την τελευταία μέρα του Απριλί-
ου του 2025. Στις σχολικές μονάδες συλλέγον-
ται ξεχωριστά χαρτί, μέταλλο, πλαστικό, ηλε-
κτρικές συσκευές και υπολείμματα τροφών
(βιοαπόβλητα), ενώ στις περισσότερες υπάρ-
χουν μοβ κάδοι συλλογής ρούχων έξω από τις
μονάδες. Επίσης, χαρτί και πλαστικό συλλέ-
γονται στα νηπιαγωγεία και χαρτί στους παιδι-
κούς σταθμούς. Η βράβευση αφορά τις συλλε-
γόμενες ποσότητες διαχωρισμένων αποβλή-
των ανά μαθητή κάθε σχολικής μονάδας. Φέ-
τος, πέραν των γιορτών και των διπλωμάτων, το
πρώτο σε ποσότητες (χαρτιού, μετάλλου, πλα-
στικού, ηλεκτρικών συσκευών και βιοαποβλή-
των) ανά μαθητή σχολείο της Πρωτοβάθμιας
και το αντίστοιχο πρώτο σχολείο της Δευτερο-
βάθμιας Εκπαίδευσης θα επιβραβευτούν με
μια ημερήσια εκδρομή τον Μάιο, της οποίας τα
έξοδα θα καλύψει ο δήμος, ενώ στα σχολεία
της Πρωτοβάθμιας και Δευτεροβάθμιας Εκ-
παίδευσης που θα έρθουν δεύτερα στη συλλο-
γή των αντίστοιχων ποσοτήτων θα δοθεί ως
δώρο από ένας προτζέκτορας.

Ηλεκτρολογικός έλεγχος
σε όλα τα σχολεία 
του Ηρακλείου Αττικής

Στην υπογραφή σχετικής σύμβασης ώστε
η ομάδα ειδικών να εκκινήσει άμεσα τον
έλεγχο της ηλεκτρολογικής κατάστασης
όλων των σχολείων του Δήμου Ηρακλείου
Αττικής προχώρησε ο δήμαρχος Νίκος
Μπάμπαλος (φωτό), υπογραμμίζοντας πως
«στόχος είναι να διασφαλίσουμε ότι τα παι-
διά μας βρίσκονται σε ένα απόλυτα ασφαλές
περιβάλλον». Αφού ολοκληρωθεί ο ηλε-
κτρολογικός έλεγχος, θα ακολουθήσουν
εργασίες αναβάθμισης και επισκευής. 

Ηλιούπολη: Εκστρατεία προστασίας 
των ηλικιωμένων από τους απατεώνες

Παρά τη μείωση των παραβατικών συμπερι-
φορών τους τελευταίους μήνες στον Δήμο Ηλι-
ούπολης, ο δήμαρχος Στάθης Ψυρρόπουλος
(φωτό) παραμένει ανήσυχος. Για αυτό τον λόγο
συγκάλεσε διευρυμένη σύσκεψη με τους επικε-
φαλής των υπηρεσιών Αστυνομίας της Νοτιοα-
νατολικής Αττικής ζητώντας την ενίσχυση της
συνδρομής τους για την οργάνωση μιας εκστρα-
τείας ενημέρωσης επικεντρωμένης στην τρίτη ηλικία σε όλα τα ΚΑΠΗ της πόλης, προ-
κειμένου να προστατευτούν από συντονισμένες εγκληματικές ενέργειες εξαπάτησης.
Κι αυτό γιατί πληθαίνουν τα παραπλανητικά τηλεφωνήματα που ωθούν ανθρώπους τρί-
της ηλικίας να εξαπατώνται από εγκληματίες που υφαρπάζουν χρήματα εκμεταλλευό-
μενοι τα μέσα τεχνολογίας και την ευάλωτη θέση ανθρώπων τρίτης ηλικίας.

Βράβευση από την Εθνική Αθλητική Ομοσπονδία ΑμεΑ
Η Εθνική Αθλητική Ομοσπονδία Ατόμων με Αναπηρίες βρά-

βευσε τον δήμαρχο Αγίων Αναργύρων-Καματερού Σταύρο Τσίρμ-
πα για τη φιλοξενία των αγώνων του Πανελλήνιου Πρωταθλήμα-
τος «Μπότσια 2024» στο κλειστό γυμναστήριο των Αγίων Αναργύ-
ρων. «Η εξωστρέφεια και η προσέλκυση μεγάλων αθλητικών γε-
γονότων αποτελούν στόχο για εμάς ώστε να καταστήσουμε την
πόλη μας ένα πραγματικό πόλο έλξης», υπογράμμισε ο δήμαρ-
χος. Ενημέρωσε μάλιστα ότι «με τα έργα που ολοκληρώσαμε και

συνεχίζουμε να εκτελούμε αποκαθιστούμε την αστική κινητικότητα και την ασφάλεια για όλους τους
πολίτες χωρίς αποκλεισμούς, κάνοντας την πόλη μας πιο πράσινη, πιο όμορφη και πιο προσβάσιμη».

Π
ρος ψήφιση βαίνει το νομοσχέδιο του υπουρ-
γείου Εσωτερικών για την επιτάχυνση των
προσλήψεων στο Δημόσιο, το οποίο περιλαμ-

βάνει διάταξη που δίνει ενισχυμένη μοριοδότηση της
εντοπιότητας για τους μόνιμους κατοίκους των νη-
σιωτικών, μικρών ηπειρωτικών και ορεινών και των
μεσαίων ηπειρωτικών δήμων με την προϋπόθεση της
παραμονής στην υπηρεσία για 15 χρόνια. Η νομοθετι-
κή πρόβλεψη συνιστά μεγάλη ανακούφιση για τους
δημάρχους αυτών των περιοχών. Αποτέλεσε μάλιστα
και ειδικό αντικείμενο συζήτησης στην τελευταία
προσυνεδριακή διάσκεψη της ΚΕΔΕ, που πραγματο-
ποιήθηκε στη Λαμία την Πέμπτη με αντικείμενο τη
στήριξη των μικρών ορεινών δήμων. Δεν ήταν λίγοι οι
δήμαρχοι που χαιρέτισαν την πρωτοβουλία του
υπουργού Εσωτερικών Θεόδωρου Λιβάνιου (φωτό). Ωστόσο, οι ίδιοι υπογράμμισαν ότι οι προσ-
λήψεις σε εξειδικευμένο προσωπικό δυστυχώς γίνονται με το σταγονόμετρο, ενώ οι ανάγκες σε
μηχανικούς και οικονομολόγους είναι μεγάλες.

Στο ζήτημα της ενισχυμένης μοριοδότησης της εντοπιότητας τοποθετήθηκε και ο Συνήγορος
του Πολίτη (ΣτΠ) καταθέτοντας υπόμνημα στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου στην αρ-
μόδια επιτροπή της Βουλής προτού οδηγηθεί στην Ολομέλεια. Συγκεκριμένα, ο ΣτΠ υπογράμμισε
ότι «η σκοπιμότητα της πρόβλεψης του εν λόγω κριτηρίου είναι θεμιτή για λόγους διοικητικής
αποκέντρωσης και πληθυσμιακής ενδυνάμωσης», όμως «η υπερμοριοδότηση μπορεί να καταλή-
ξει στο να υπερτερεί η εντοπιότητα έναντι κάθε άλλου κριτηρίου και αναπόφευκτα να οδηγεί σε
ευνοϊκή μεταχείριση συγκεκριμένων (ή συγκεκριμένης κατηγορίας) υποψηφίων με χαμηλότερη
μοριοδότηση βάσει προσόντων, ανατρέποντας τον συνταγματικό κανόνα της αξιοκρατικής επιλο-
γής υποψηφίων και της ίσης μεταχείρισής τους».

Με αυτό το σκεπτικό ο ΣτΠ προτείνει την εφαρμογή εναλλακτικών μέτρων, όπως είναι η αυστη-
ροποίηση της δέσμευσης του υποψηφίου για παραμονή στη συγκεκριμένη θέση για το προβλε-
πόμενο χρονικό διάστημα, πράγμα που «θα συνοδεύεται από ταυτόχρονο περιορισμό στο ελάχι-
στο δυνατό και στο απολύτως αναγκαίο μέτρο της πληθώρας των ισχυουσών ειδικών διατάξεων
περί κατ’ εξαίρεση δυνατότητας μετακινήσεων (απόσπαση, διάθεση, μετάταξη) κατηγοριών προ-
σωπικού του Δημοσίου», υπογραμμίζει ο ΣτΠ.

Συνεργασία της ΕΕΤΑΑ 
με τη Humanity Greece
Συνεργασία ξεκινά η ΕΕΤΑΑ με την ΑΜΚΕ Humanity
Greece για τη διεύρυνση υποστήριξης των πολιτών που
έχουν έρθει αντιμέτωποι με τις επιπτώσεις της κλιματι-
κής κρίσης στην Ελλάδα. Στόχος της συνεργασίας είναι η
άμεση και οργανωμένη παρέμβαση σε περιπτώσεις έκτα-
κτης ανάγκης για την ανακούφιση των ευάλωτων πολι-
τών. Παράλληλα, προγραμματίζεται να διεξαχθούν εκπαι-
δεύσεις και επιστημονικές ημερίδες που αφορούν την
ευαισθητοποίηση και κατάρτιση των πολιτών σε θέματα
που άπτονται στην πολιτική προστασία, την ασφάλεια, την
πυροσβεστική παιδεία και τη συμβολή του Εθελοντισμού
στην Κοινωνία των Πολιτών.

Προς ψήφιση η διάταξη για την ενισχυμένη
μοριοδότηση της εντοπιότητας

«Πρέπει να γίνει
επανεκκίνηση»

«Πρέπει να γίνει επανεκκίνηση στους δήμους και
την Αυτοδιοίκηση», τονίζει ο πρόεδρος της ΚΕΔΕ
Λάζαρος Κυρίζογλου αναφερόμενος στα οικονομι-
κά των ΟΤΑ. Στην τελευταία του παρέμβαση στη Λα-
μία, στο πλαίσιο του προσυνεδριακού διαλόγου της
ΚΕΔΕ το μεσημέρι της Πέμπτης, ο Λάζαρος Κυρίζο-
γλου (φωτό) υπενθύμισε ότι με τη θέσπιση του Καλ-
λικράτη (Ν. 3852/2010) προβλεπόταν και το χρημα-
τοδοτικό πρόγραμμα «Ελλάδα», που ήταν μια ατμο-
μηχανή για την Αυτοδιοίκηση: «Εμείς τρέξαμε να
προλάβουμε το τρένο με την ατμομηχανή, αλλά τελι-
κά μείναμε μόνοι μας στον σταθμό χωρίς πόρους.
Μετά ήρθαν τα μνημόνια. Τώρα πρέπει να γίνει επα-
νεκκίνηση». 

Εκστρατεία του Δήμου
Αθηναίων κατά της
σεξουαλικής βίας 
και της παρενόχλησης 

Νέο πρόγραμμα δράσης για την καταπολέμηση
της βίας και της σεξουαλικής παρενόχλησης στους
χώρους εργασίας εγκαινιάζει ο Δήμος Αθηναίων
από τον Οκτώβριο 2024 έως τον Ιούλιο 2025, με τη
συμμετοχή 2.000 εργαζόμενων και αιρετών σε βιω-
ματικά εργαστήρια και εκπαιδεύσεις. Η καμπάνια
εδράζεται στην εφαρμογή της νομοθεσίας του 2021,
βάσει της οποίας κυρώθηκε η Διεθνής Σύμβαση Ερ-
γασίας 190. «Ο Δήμος Αθηναίων είναι ο πρώτος δή-
μος που εφαρμόζει πρόγραμμα δράσης για την κα-
ταπολέμηση της σεξουαλικής παρενόχλησης στους
χώρους εργασίας αλλά και τους χώρους υποδοχής,
εξυπηρέτησης και φιλοξενίας πολιτών. Θέλουμε να
εξασφαλίσουμε ένα εργασιακό περιβάλλον, ταυτι-
σμένο με τις αρχές της ισότητας, του σεβασμού στη
διαφορετικότητα και της συμπερίληψης», υπογραμ-
μίζει ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης Δούκας.



Σ
υνεπής στο πλάνο εκσυγχρονισμού και εξωστρέ-
φειας που εφαρμόζει τα τελευταία πέντε χρόνια η
διοίκηση του Οργανισμού Κεντρικών Αγορών και

Αλιείας (ΟΚΑΑ ΑΕ), συμμετείχε και φέτος στη διεθνή έκθε-
ση «Fruit Attraction 2024», που πραγματοποιήθηκε 8 έως
10 Οκτωβρίου 2024 στη Μαδρίτη, όπου παρευρίσκονται οι
μεγαλύτερες ανά την υφήλιο παραγωγικές και εμπορικές
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τομέα φρέ-
σκων φρούτων και λαχανικών και όπου οι εκθέτες από
όλον τον κόσμο παρουσιάζουν τα προϊόντα τους, συνάπτον-
τας σημαντικές εμπορικές συμφωνίες. 

Ο διευθύνων σύμβουλος του ΟΚΑΑ Απόστολος Αποστο-
λάκος τόνισε: «Η “Fruit Attraction” αποτελεί παγκόσμιο ση-
μείο αναφοράς, που διασυνδέει την αλυσίδα παραγωγής
και εμπορίας φρούτων και λαχανικών, προσφέροντας ση-
μαντικές ευκαιρίες στους Έλληνες επιχειρηματίες που
δραστηριοποιούνται στον κλάδο.

Ο ΟΚΑΑ υποστηρίζει τις επιχειρήσεις που δραστηριο-
ποιούνται στις εγκαταστάσεις του, συμμετέχει στις μεγάλες

διεθνείς εκθέσεις, διευκολύνοντας τις επιχειρηματικές
συμφωνίες των μισθωτών του Οργανισμού με εταιρείες του
εξωτερικού που δραστηριοποιούνται στον τομέα των
φρούτων και λαχανικών, διασφαλίζοντας έτσι πολλαπλά
οφέλη για τους συμμετέχοντες, αλλά και για την εθνική οι-
κονομία γενικότερα».

Ο κ. Αποστολάκος υποστήριξε ακόμα πως «ο ΟΚΑΑ δεν
αποτελεί μια τυπική δημόσια εταιρεία μισθώσεως ακινή-
των, αλλά βασικό στάδιο στην εφοδιαστική αλυσίδα και εί-
ναι ο φορέας που τα τελευταία χρόνια παρέχει υψηλή τε-
χνογνωσία στους αντίστοιχους φορείς. Κι αυτό πιστοποιεί-
ται από το τεράστιο ενδιαφέρον που επέδειξαν διεθνείς εκ-
θέτες για τις δράσεις και καινοτομίες που εφαρμόζει ο ορ-
γανισμός, αλλά και για τις ελληνικές εταιρείες που συμμε-
τείχαν στην έκθεση. Επεκτείνουμε και εξελίσσουμε συνε-
χώς την εφαρμογή και υλοποίηση νέων καινοτόμων δρά-
σεων, προς όφελος των επιχειρήσεων που δραστηριοποι-
ούνται στις εγκαταστάσεις μας και του κοινωνικού συνόλου
γενικότερα». 
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Στην ενίσχυση των τοπικών κοινωνιών και στην ανάπτυξη

της αγροτικής, κτηνοτροφικής παραγωγής και αλιείας εστιά-

ζει η ΑΒ Βασιλόπουλος, με το 80% των συνεργατών της να εί-

ναι τοπικοί παραγωγοί. Ένα σπουδαίο, όπως επισημαίνει,

παράδειγμα είναι η Κρήτη, που αποτελεί μία από τις περιοχές

της Ελλάδας όπου το δίκτυο συνεργαζόμενων τοπικών πα-

ραγωγών της ΑΒ Βασιλόπουλος είναι ιδιαίτερα ισχυρό. Στην

Κρήτη, η ΑΒ Βασιλόπουλος διαθέτει συνολικά 15 καταστή-

ματα (εκ των οποίων τα 3 είναι franchise). Mεταξύ αυτών εί-

ναι και το νέο κατάστημα στη Χερσόνησο Ηρακλείου, το

οποίο εκτείνεται σε 1.100 τμ. Οι στρατηγικές συνεργασίες, δε,

αποτελούν το 8% των ετήσιων πωλήσεων για την ΑΒ Βασιλό-

πουλος, ενώ στόχος είναι μέσα στο 2025 το δίκτυο των τοπι-

κών παραγωγών να διευρυνθεί και από 64 παραγωγούς να

ανέλθει στους 80.

Η ΑΒ ενισχύει
τοπικούς παραγωγούς 

με στρατηγικές συνεργασίες 
σε όλη την Κρήτη

� Οι Advengers και η Cosmote κατέκτησαν 2 χρυσά βραβεία
στα φετινά Content Marketing Awards, επιβεβαιώνοντας

την αφοσίωσή τους στην ποιότητα και την καινοτομία. Το Cos-
mote Grow Your Business - The Podcast, το οποίο δημιουργή-
θηκε σε συνεργασία με την Cosmote, αναδείχθηκε μεγάλος
νικητής της βραδιάς στις κατηγορίες Best Content Marketing
Program (B2B) και Best Branded Podcast (B2C / B2B). Το
podcast, που στοχεύει στην υποστήριξη της σύγχρονης επι-
χειρηματικότητας, προσφέρει γνώσεις και πρακτικές λύσεις
σε μικρομεσαίους επιχειρηματίες σε όλη την Ελλάδα. Αυτό το
«διπλό χρυσό» δεν αποτελεί απλώς νίκη για τους Advengers
και την Cosmote, αλλά απόδειξη πως οι μεγάλες συνεργασίες
φέρνουν και τα ανάλογα αποτελέσματα. 

� Στο πλαίσιο του ΔΕΗ Ironman 70.3 Marathon, Greece 2024,
την παγκόσμια τριαθλητική διοργάνωση, που φέτος θα

πραγματοποιηθεί στον Δήμο Μαραθώνα 18-20 Οκτωβρίου, διε-
ξάγονται και τρεις παράλληλες αθλητικές εκδηλώσεις, για παι-
διά όσο και για αρχάριους που επιθυμούν να ζήσουν την εμπει-
ρία ενός Ironman. Χθες, Παρασκευή, έγινε το Aurora Night Run
Marathon powered by Ironman,
ένας ήπιος δρομικός αγώνας 5
χλμ, κατά μήκος της ακτής της Νέ-
ας Μάκρης. Σήμερα, Σάββατο,
αναλαμβάνουν δράση οι Ironman
6 έως 12 ετών, σε τρεις δρομικές
διαδρομές 500μ., 1.000μ. και
1.500μ., ανάλογα με την ηλικιακή ομάδα στην οποία ανήκουν, σε
ένα προστατευμένο περιβάλλον στην Ακτή της Νέας Μάκρης.
Αύριο, Κυριακή 20/10, παράλληλα με τον κλασικό αγώνα, θα
διεξαχθεί για πρώτη φορά στην Ελλάδα το 4:18:4 Marathon, ένα
μίνι τρίαθλο.

� Το βραβείο της Καλύτερης Ψηφιακής Τράπεζας για Ιδιώ-
τες στη Δυτική Ευρώπη για το 2024 (Best Consumer Digi-

tal Bank in Western Europe for 2024) απέσπασε η Eurobank,
για πέμπτη διαδοχική χρονιά, από το αμερικανικό περιοδικό
«Global Finance». Επιπλέον, απέσπασε 11 ακόμη διακρίσεις
για τις υπηρεσίες ψηφιακής τραπεζικής προς ιδιώτες και
επιχειρήσεις και σε επίπεδο χώρας. Συγκεκριμένα, αναδείχ-
θηκε Καλύτερη Ψηφιακή Τράπεζα για Ιδιώτες στην Ελλάδα
για το 2024 (The Best Consumer Digital Bank in Greece for
2024) και Καλύτερη Ψηφιακή Τράπεζα για Επιχειρήσεις στην
Ελλάδα για το 2024 (The Best Corporate / Institutional Digital
Bank in Greece for 2024).

Mικρά - μικρά

Ο Οργανισμός Κεντρικών Αγορών και Αλιείας ΑΕ
συμμετείχε στη διεθνή έκθεση «Fruit Attraction 2024»

Η Lidl Ελλάς, στην επετειακή χρονιά
εορτασμού των 25 χρόνων παρουσίας της
στην ελληνική αγορά, διακρίθηκε ως Re-
tailer of the Υear 2024 στα ετήσια Super-
market Awards, αποσπώντας συνολικά
26 βραβεία. Ανάμεσα στις σημαντικότε-
ρες διακρίσεις, απέσπασε τη διάκριση
Top Rated Project στην κατηγορία Λια-
νεμπόριο/Σουπερμάρκετ, για το καινοτό-
μο σύστημα Auto Dispo, που είναι σχεδια-
σμένο για τη βελτιστοποίηση της ροής εμ-
πορευμάτων σε όλη την αλυσίδα εφοδια-
σμού, το οποίο διασφαλίζει την υψηλή
διαθεσιμότητα προϊόντων σε κάθε κατά-
στημα και την άμεση εξυπηρέτηση των πε-
λατών.

Συνολικά, η Lidl Ελλάς απέσπασε 7
Golden, 9 Silver και 8 Bronze βραβεία, τα οποία αναδεικνύουν
τις κορυφαίες επιδόσεις της και την πρωτοποριακή της δράση
που εστιάζει στους καταναλωτές, στους ανθρώπους της, στο
περιβάλλον αλλά και στην κοινωνία.

Αναλυτικά οι Gold διακρίσεις της εταιρείας:
1. Social Hackathon - Κατηγορία CSR-Άνθρωπος

2. Στρατηγική συνεργασία με το Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης -
Κατηγορία CSR-Περιβάλλον 

3. Auto Dispo - Κατηγορία Αριστεία
στην Εφοδιαστική Αλυσίδα / Last Mile
Delivery

4. Bake-Off - Κατηγορία Private Label
(Προϊόντα / Σειρές PL)

5. 25 Χρόνια Lidl - Κατηγορία Εξυπη-
ρέτηση Πελατών & Προγράμματα Loyalty

6. Lidl Plus - Κατηγορία Τεχνολογίες
Συστήματα ή Τεχνικές Διοίκησης

7. Bake-Off - Κατηγορία Πρότυπο Κα-
τάστημα Convenience Τροφίμων

Ο Martin Brandenburger, CEO και
πρόεδρος διοίκησης της Lidl Ελλάς, δή-
λωσε μεταξύ άλλων: «Η ανάδειξή μας ως

Retailer of the Year 2024 για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά απο-
τελεί μια μεγάλη τιμή και αντανάκλαση της εμπιστοσύνης που
μας δείχνουν οι καταναλωτές. Μια εμπιστοσύνη που συνεχώς
ενδυναμώνεται, χάρη στο πάθος και την αφοσίωση των πάνω
από 6.700 εργαζομένων μας στα καταστήματα, στα κέντρα lo-
gistics και στα γραφεία μας». 

Η Lidl Ελλάς διακρίνεται με 26 βραβεία στο Retailer
of the Year στα Supermarket Awards 2024 

Από αριστερά Joachim Grabert, chief f
inancial officer & member of the Board,

Lidl Ελλάς, Αφροδίτη Πάμπα, chief 
operations officer & member of the

Board, Lidl Ελλάς, Martin Brandenburger,
CEO και πρόεδρος της διοίκησης, Lidl Ελ-

λάς, Νικολέττα Κολομπούρδα, CHRO &
member of the Board, Lidl Ελλάς, 

Ιωάννης Καρανάτσιος, chief commercial
officer & member of the Board, Lidl Ελλάς
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Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

Το «Money Drop» κάνει πρεμιέρα στον
Alpha τη Δευτέρα 21 Οκτωβρίου στις 23.30
με παρουσιαστή τον Φάνη Μουρατίδη. Και
κάπως έτσι έρχεται η μεγάλη ανατροπή. Ο
Alpha τοποθετεί ένα τηλεπαιχνίδι στη late
night ζώνη, κάτι που γίνεται για πρώτη φο-
ρά στα ελληνικά τηλεοπτικά δεδομένα.
Μάλιστα, ο αρχικός προγραμματισμός
ήταν για 5 επεισόδια την εβδομάδα με ώρα
μετάδοσης στις 8 μμ. Τελικά τα επεισόδια
θα γίνουν δύο την εβδομάδα, κάθε Δευτέ-
ρα και Τρίτη στις 11.30 μμ.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, ο κύ-

ριος λόγος για αυτή την απόφαση έχει να
κάνει με το ότι η επανάληψη της σειράς
«Το σόι σου», η οποία μεταδίδεται στις
20.00, σκίζει σε νούμερα τηλεθέασης.

Έτσι, ο σταθμός θεώρησε ότι ίσως είναι κα-
λύτερα να μην πειράξει το συγκεκριμένο
slot και να μη φέρει το «Money Drop» αντι-
μέτωπο με τον «Εκατομμυριούχο» και αρ-
γότερα με το «Ράδιο Αρβύλα».

Επιπλέον, το κανάλι επιθυμεί να «χτίσει»
εκ νέου τη late night ζώνη ενόψει και της
πρεμιέρας του Νίκου Μουτσινά. Δηλαδή,
Δευτέρα και Τρίτη να προβάλλει το «Mon-
ey Drop» και Πέμπτη - Παρασκευή το
«Βραδιάτικα». Αναμένουμε με ενδιαφέ-
ρον να δούμε αν αυτή η κίνηση του Alpha
θα αποδώσει τα προσδοκώμενα.

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Το «Ταμπού» είναι η πρώτη ελληνική σει-
ρά φέτος που πληρώνει το τίμημα της χα-

μηλής τηλεθέασης στους πίνακες μετρήσεων
της Nielsen. Το Mega προχώρησε σε περιο-
ρισμό των επεισοδίων από 4 σε 1 την εβδομά-
δα, ενώ στη θέση της θα παίζει με διπλά επει-
σόδια η «Γη της Ελιάς».

� Με σχετική καθυστέρηση λίγων
εβδομάδων θα πραγματοποιηθεί η

πρεμιέρα του live τηλεπαιχνιδιού «Peo-
ple’s Choice» που θα παρουσιάσει στον
ΑΝΤ1 ο Γιώργος Λιάγκας. Το συγκεκριμέ-
νο πρότζεκτ, το οποίο σχεδιαζόταν να βγει
στον αέρα περί τις αρχές Νοεμβρίου, θα
ενταχθεί στο πρόγραμμα λίγο αργότερα,
στα τέλη του ίδιου μήνα. Κύρια αιτία για
αυτή την καθυστέρηση είναι οι υψηλές
απαιτήσεις που έχει το «People’s Choice»
σε τεχνικό επίπεδο, καθώς δεν είναι μόνο
η κατασκευή του σκηνικού υπερπαραγω-
γή αλλά και ο χρόνος που απαιτείται για
την ολοκλήρωση της εφαρμογής μέσα από
την οποία θα μπορούν να ψηφίζουν οι τη-
λεθεατές από το κινητό τους. Η εκπομπή
θα μεταδίδεται στην prime time ζώνη της
Κυριακής.

� Η «Μάγισσα» του ΑΝΤ1 και ο «Άγιος Έρω-
τας» του Alpha είναι τα επόμενα σίριαλ που

βρίσκονται υπό αυστηρή επιτήρηση από τα
επιτελεία των καναλιών, καθώς η πορεία τους
στους πίνακες δεν είναι η αναμενόμενη. Κα-
θώς μιλάμε για παραγωγές υψηλού κόστους,
αντιλαμβανόμαστε και το μέγεθος του πονοκέ-
φαλου που έχουν οι ιθύνοντες των δύο σταθ-
μών αυτήν τη στιγμή, οι οποίοι αναζητούν λύ-
σεις ανάκαμψης.

� Τέλος στα σενάρια για αλλαγή
ώρας των εκπομπών του Γιώργου

Παπαδάκη και του Γιώργου Λιάγκα βάζει ο
ΑΝΤ1. Η φημολογία ξεκίνησε λίγο μετά
την έναρξη της σεζόν, όταν η Φαίη Σκορδά
κατέγραφε υψηλά νούμερα τηλεθέασης
και θεωρήθηκε ότι σε αυτό έπαιξε ρόλο η
ώρα έναρξης της εκπομπής - μισή ώρα
νωρίτερα από την αντίστοιχη του Γιώργου
Λιάγκα. Οι πληροφορίες μας λένε πως δεν
αλλάζει η ώρα παράδοσης της σκυτάλης
στον ΑΝΤ1, ειδικά μετά τις τελευταίες μέ-
ρες που το «Πρωινό» εμφανίζει σχετική
αύξηση της δυναμικής του.

Mega ανατροπή με τη μέρα
μετάδοσης του «Τσαντιριού»

Ανατροπή έρχεται

σχετικά με τη μέρα

μετάδοσης του «Αλ

Τσαντίρι Νιουζ» στο

Mega, όπου επιστρέ-

φει ο Λάκης Λαζό-

πουλος. Η εκπομπή, η

οποία παραδοσιακά

στο παρελθόν μεταδιδόταν τα βράδια της Τρίτης, όπως είχε γίνει αρ-

χικά γνωστό, το Mega προγραμμάτιζε να την τοποθετήσει στην

prime time ζώνη της Κυριακής. Τελικά, σύμφωνα με τις πληροφο-

ρίες μας, το «Αλ Τσαντίρι Νιουζ» θα βγαίνει στον αέρα τις Τετάρτες,

με την πρεμιέρα του να αναμένεται περί τα μέσα του Νοέμβρη.

Ο Λάκης Λαζόπουλος δεν θα ανοίγει το «Τσαντίρι» του κάθε Τε-

τάρτη, καθώς είναι αρκετοί και οι ποδοσφαιρικοί αγώνες που θα με-

ταδίδει φέτος το κανάλι εκείνη τη μέρα. Επιπλέον, ερωτήματα δημι-

ουργούνται σχετικά με την prime time ζώνη του Σαββατοκύριακου

και αν θα δούμε εκεί την επιστροφή της μουσικής εκπομπής «Σπίτι

με το Mega». 

Γόρδιος δεσμός 
η μεσημεριανο-απογευματινή
ζώνη του ΣΚΑΪ

Ο γόρδιος δεσμός για τη νέα διεύθυνση του ΣΚΑΪ έχει
να κάνει με τις αλλαγές που σκέφτεται να κάνει στον ψυ-
χαγωγικό τομέα. Πιο συγκεκριμένα, το πρόβλημα με την
τηλεθέαση που εντοπίζεται στη μεσημεριανο-απογευμα-
τινή ζώνη δεν είναι κάτι που μπορεί να επιλυθεί βραχυ-
πρόθεσμα, καθώς υπάρχουν συγκεκριμένα πρότζεκτ και
ισχυρά συμβόλαια που καθιστούν δύσκολη μια σημαντι-
κή παρέμβαση.

Έτσι, με τα μέχρι στιγμής δεδομένα η «Μαμά» του Μάρ-
κου Σεφερλή θα συνεχιστεί με καινούργια επεισόδια και
μετά την εορταστική περίοδο, όπως και το «Still Stand-
ing» του Χρήστου Φερεντίνου. Ωστόσο, το «My Style
Rocks» ίσως είναι ο πιο αδύναμος κρίκος, αφού οι πλη-
ροφορίες αναφέρουν πως είναι πιθανό να μη συνεχίσει
με νέο κύκλο στο δεύτερο μισό της σεζόν. Εξάλλου, από
τον Ιανουάριο και μετά αναμένεται και η άφιξη της Ευλαμ-
πίας Ρέβη με τη νέα ταξιδιωτική εκπομπή του σταθμού, η
μετάδοση της οποίας θα γίνει στο slot 15.00-17.00.

Γ
ια πρώτη φορά έπειτα από χρόνια
φαίνεται ότι υπάρχει προβληματι-
σμός στον Alpha σχετικά με την εκ-

πομπή «Καλύτερα δε γίνεται», καθώς η πίε-
ση που ασκεί το αντίπαλο πρόγραμμα του
Mega με το «Ακόμα δεν είδες τίποτα» είναι
μεγάλη. Ο Κώστας Τσουρός κατάφερε το
περασμένο Σαββατοκύριακο να περιορίσει
τη δυναμική της αντιπάλου του το Σάββατο
και να περάσει σε τηλεθέαση τη Ναταλία
Γερμανού την Κυριακή. Ως εκ τούτου, ανη-
συχίες και παράπονα που είχαν εκφραστεί
από τη Ναταλία Γερμανού ήδη τους τελευ-
ταίους μήνες της προηγούμενης σεζόν, αυ-
τήν τη φορά φαίνεται πως έγιναν πιο έντονα,
καθώς οι αλλαγές που έγιναν στη σκαλέτα
της εκπομπής δεν φαίνεται να έχουν απο-
δώσει τα προσδοκώμενα. Από την άλλη, οι
αλλαγές που έκανε ο Κώστας Τσουρός και η

δυναμική με την οποία έχει μπει η εκπομπή
του στην αρένα τη φετινή σεζόν έχουν ευ-
νοήσει τα ποσοστά του Mega, σε μια ζώνη
που μέχρι τώρα κανείς δεν μπορούσε να
«επιβιώσει» απέναντι από τον Alpha.

Παρ’ όλα αυτά, επειδή δεν μιλάμε παρά
μόνο για την αρχή της χρονιάς και ενώ

μπροστά μας έχουμε περίπου 9 μήνες ακό-
μη, δεν χρειάζεται να βιαστούμε να βγάλου-
με συμπεράσματα, καθώς η Ναταλία Γερ-
μανού αναμένεται να προσαρμόσει αναλό-
γως τη δομή και το περιεχόμενο της εκπομ-
πής της και να προχωρήσει σε όσες διορ-
θωτικές κινήσεις χρειαστούν.

Ο Τσουρός και το «Ακόμα δεν είδες τίποτα» έβαλαν... 
φωτιά στη Γερμανού και το «Καλύτερα δε γίνεται»

Γιατί ο Alpha στέλνει το «Money Drop» στη late night;
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Αυξημένα είναι τα έσοδα που καταγράφονται στο προσχέδιο του Προϋπολογι-
σμού 2025, τα οποία προέρχονται από τα τέλη κυκλοφορίας, το τέλος ταξινόμησης
αλλά και τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης στα καύσιμα και ασφάλιστρα σε σχέση με
τα αντίστοιχα ποσά που αναγράφει ο Προϋπολογισμός του 2024.

Πιο συγκεκριμένα στην κατηγορία «Λοιποί Τρέχοντες Φόροι», στην οποία περι-
λαμβάνονται κυρίως τα έσοδα από τα τέλη κυκλοφορίας οχημάτων και τα διάφορα
μη ταξινομημένα φορολογικά έσοδα, προβλέπεται ότι την επόμενη χρονιά θα εισ-
ρεύσουν στα δημόσια ταμεία 2,545 δισ. ευρώ, σημειώνοντας άνοδο 1,75% σε σχέση

με το 2024. Στην κατηγορία «Φόροι και δασμοί επί εισαγωγών» προβλέπεται επί-
σης άνοδος των κρατικών εσόδων και πιο συγκεκριμένα στο προσχέδιο του Προ-
ϋπολογισμού αναγράφεται ότι θα ανέλθουν σε 351 εκατ. ευρώ αυξημένα κατά 17
εκατ. ευρώ σε σχέση με το 2024.  

Στο προσχέδιο Προϋπολογισμού 2025 αναγράφει επίσης ότι από 1ης Ιανουαρίου
2025 γίνεται υποχρεωτική η ασφάλιση για φυσικές καταστροφές των οχημάτων
ιδιωτικής και επαγγελματικής χρήσης με την ανανέωση ή τη σύναψη νέου ασφαλι-
στήριου συμβολαίου.

Προσχέδιο Προϋπολογισμού: Τι θα πληρώσουν οι ιδιοκτήτες ΙΧ το 2025;

Η
τελευταία γενιά του Opel Astra βασίζεται στην
πολυδιαμορφώσιμη πλατφόρμα EMP2 που
μπορεί να συνδυαστεί με συστήματα κίνησης

βενζίνης, πετρελαίου, ήπια υβριδικά, επαναφορτιζόμε-
να υβριδικά και φυσικά αμιγώς ηλεκτρικά. Το πρώτο
ηλεκτρικό Opel Astra μοιάζει σε εμφάνιση με τα υπό-
λοιπα μοντέλα που κινούνται από κινητήρες εσωτερικής
καύσης, έχει μια μπαταρία 54 Kwh, ωστόσο η αυτονομία
του ξεπερνά τα 410 χλμ. με μία μόλις φόρτιση. Οι υπο-
ψήφιοι αγοραστές, πέραν του χαμηλού κόστους χρή-
σης, θα ωφεληθούν και από την επιδότηση μέσω του
προγράμματος «Κινούμαι Ηλεκτρικά 3», η οποία μει-
ώνει το κόστος απόκτησης στις 36.935 ευρώ από 45.800
ευρώ που κοστίζει. Το ηλεκτρικό Opel Astra επωφελεί-
ται επίσης από τη μείωση φορολογίας που αφορά εται-
ρικά ηλεκτρικά οχήματα και καλύπτεται από πέντε χρό-
νια εγγύηση ή 75.000 χλμ., με αυτήν της μπαταρίας να
φτάνει τα 8 χρόνια ή 160.000 χλμ.

Σπορ εμφάνιση
Το ηλεκτρικό Opel Astra αποτελεί ένα μοντέλο που

πηγαίνει κόντρα στο κατεστημένο, καθώς η ηλεκτρική
έκδοση δεν διαφέρει σχεδόν σε τίποτα από τις υπόλοι-
πες εκδόσεις με κινητήρες εσωτερικής καύσης. Οι δια-
φοροποιήσεις στην εξωτερική σχεδίαση είναι ελάχιστες
και μόνο οι λάτρεις της αυτοκίνησης θα αντιληφθούν ότι
πρόκειται για την αμιγώς ηλεκτρική έκδοση. Ένας δια-
κριτικός λογότυπος στο δεξί άκρο της πόρτας του χώρου
αποσκευών και ο βελτιστοποιημένος αεροδυναμικά
σχεδιασμός των τροχών με διάμετρο 18 ιντσών συνι-
στούν τα μοναδικά στοιχεία που μπορούν να πιστοποι-
ήσουν την ηλεκτροκίνητη φύση του Opel Astra. Επίσης,
στο ηλεκτρικό Astra έχουν τοποθετηθεί τα χαρακτηρι-

στικά LED φώτα εμπρός και πίσω τεχνολογίας Intelli-
Lux LED Pixel Light, αλλά και η μάσκα Vizor, η οποία
προσδίδει έναν επιπλέον δυναμισμό στο αυτοκίνητο.

Hitech εσωτερικό
Ό,τι έχει συμβεί στην εξωτερική σχεδίαση του ηλε-

κτρικού Opel Astra, το ίδιο συμβαίνει και στην καμπίνα
επιβατών, καθώς το εσωτερικό μοιάζει πάρα πολύ με το
εσωτερικό των μοντέλων με κινητήρες εσωτερικής
καύσης. Οι επιβάτες θα εντυπωσιαστούν από τις δύο
ψηφιακές οθόνες των 10 ιντσών αλλά και από τα ανατο-
μικά καθίσματα με την κορυφαία πλευρική στήριξη. Ο
εξοπλισμός είναι υπερπλήρης, ενώ ο χώρος απο-
σκευών έχει μειωθεί από τα 422 λίτρα στα 353 λίτρα πα-
ρά το γεγονός ότι οι μπαταρίες δεν βρίσκονται στο πάτω-
μα του πορτμπαγκάζ. Επίσης, αξιοσημείωτη είναι η
ησυχία στην καμπίνα επιβατών, με τους τεχνικούς να
έχουν κάνει κορυφαία δουλειά στον τομέα της ηχομό-
νωσης αλλά και της έλλειψης τεχνητού ήχου κατά τη
διάρκεια της κίνησης.

156 ίπποι
Ο ηλεκτροκινητήρας του Opel Astra είναι σύγχρονος

μόνιμου μαγνήτη και αποδίδει μέγιστη ισχύ 156 ίππους
και μέγιστη ροπή 270 Nm. Το αυτοκίνητο έχει σύστημα
Drive Mode με τρία διαφορετικά προγράμματα λειτουρ-
γίας: Eco, Normal και Sport. Ο ρυθμός κίνησής του είναι
σχετικά σβέλτος μόνο στην τελευταία επιλογή, καθώς το
Astra Electric είναι ένα κατά βάση οικογενειακό όχημα
και δεν προτάσσει την άμεση επιτάχυνση ή τις επιδό-
σεις. Ο οδηγός αν έχει πιέσει το κουμπί «B» του συστή-
ματος μετάδοσης και το πρόγραμμα οδήγησης «Eco» θα
διαπιστώσει σημαντικές διαφορές στην κατανάλωση

ενέργειας. Η μπαταρία έχει χωρητικότητα 54 kWh,

ωφέλιμη 50,8 kWh, εξασφαλίζει αυτονομία 418 χλμ. και

με τον στάνταρ ενσωματωμένο φορτιστή των 11 kW, μια

πλήρης φόρτιση σε αντίστοιχης ισχύος wallbox διαρκεί

κάτι λιγότερο από έξι ώρες. Σε περίπτωση που συνδεθεί

σε ταχυφορτιστή ισχύος 100 kW, η φόρτιση από το 0%

έως το 80% της μπαταρίας θα διαρκέσει 30 λεπτά.

Ησυχία, οικονομία αλλά και δύναμη
Το ηλεκτρικό Opel Astra αποτελεί ένα ήσυχο, οικο-

νομικό αλλά και γρήγορο αυτοκίνητο που προσαρμό-

ζεται άμεσα στα προστάγματα του οδηγού. Στο εθνικό

οδικό δίκτυο το ηλεκτρικό Opel Astra μπορεί να κινη-

θεί εξαιρετικά οικονομικά στα όρια του ΚΟΚ, ενώ όταν

θελήσει ο οδηγός απλώς πιέζει το πεντάλ του γκαζιού

και οι προσπεράσεις πραγματοποιούνται πολύ γρήγο-

ρα. Την ίδια στιγμή τόσο το χαμηλό αμάξωμα όσο και η

ανάρτηση κάνουν αδιάφορη την ύπαρξη πλευρικών

ανέμων ακόμη και στις πολύ υψηλές ταχύτητες. Στο

επαρχιακό οδικό δίκτυο με συνεχείς στροφές ο οδη-

γός θα νιώσει ότι έχει στα χέρια του ένα σπορ αυτοκί-

νητο με περιορισμένες κλίσεις, ωστόσο χρειάζεται

προσοχή ιδίως στα ανηφορικά κομμάτια, καθώς αν το

πιέσει το οδηγός, τότε αυξάνεται η κατανάλωση ενέρ-

γειας. Μέσα στην πόλη ο ιδιοκτήτης του ηλεκτρικού

Opel Astra θα εκτιμήσει δεόντως την ησυχία, την ποι-

ότητα κύλισης αλλά και το εξαιρετικά χαμηλό κόστος

χρήσης. Η ανάρτηση φιλτράρει όλες τις κακοτεχνίες

του οδοστρώματος, ωστόσο τα ελαστικά χαμηλού

προφίλ θέλουν προσοχή στις γωνίες των πεζοδρομίων

αλλά και στις βαθιές λακκούβες.

Δοκιμάζουμε το Opel Astra Electric 
με 156 ίππους!

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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πιστροφή στη δράση για τη Super League, καθώς από σήμερα
ξεκινά η 8η αγωνιστική. Όλα τα φώτα ωστόσο θα πέσουν στο αυ-
ριανό παιχνίδι των δύο «δικεφάλων». ΑΕΚ και ΠΑΟΚ θα αναμε-

τρηθούν στην «Opap Arena» με στόχο τη νίκη και την κορυφή, με τη σέν-
τρα να είναι προγραμματισμένη στις 20.30.

Οι δύο «δικέφαλοι» από το 2018 διαρκώς κοντράρονται για την κατά-
κτηση τίτλων και έχει αυξηθεί η αντιπαλότητα μεταξύ τους. Η αρχή της
μεγάλης έντασης έγινε στις 11 Μαρτίου 2018 με το ακυρωθέν γκολ του
ΠΑΟΚ και τη διακοπή του αγώνα που πυροδότησε αντιδρά-
σεις και αντιδικίες ανάμεσα στις δύο ομάδες. Η ΑΕΚ αναδεί-
χτηκε εντέλει πρωταθλήτρια εκείνη τη σεζόν, ωστόσο ο ΠΑΟΚ
κατάφερε να την κερδίσει στον τελικό του Κυπέλλου και να
πάρει το τρόπαιο. Όπως και την επόμενη χρονιά το αήττητο
πρωτάθλημα.

Οι δύο ομάδες έκτοτε είναι σε μια διαρκή κόντρα, με τον
ΠΑΟΚ πέρσι να καταφέρνει με ένα εντυπωσιακό ντεμαράζ να
προσπεράσει την ΑΕΚ, που έμοιαζε το αδιαφιλονίκητο φαβο-
ρί για το πρωτάθλημα. Ειδικότερα στην αναμέτρηση των πλέι οφ στην
«Opap Arena», όπου οι «κιτρινόμαυροι» προηγήθηκαν 2-0 και ο «δικέ-
φαλος του Βορρά» επέστρεψε για το τελικό 2-2, έγινε σαφές πως η ομά-
δα του Λουτσέσκου δύσκολα θα παραδοθεί.

Ομοίως βέβαια δύσκολα παραδίδεται και η ΑΕΚ του Αλμέιδα, η οποία
θέλει να πάρει το «τρίποντο» για να προσπεράσει στη βαθμολογία τους
Θεσσαλονικείς. Από την πλευρά τους, οι
«ασπρόμαυροι» σε ενδεχόμενη δική τους
επικράτηση θα έχουν διπλό κέρδος. Τόσο
αυτό της παραμονής στην κορυφή του πρω-
ταθλήματος όσο και αυτό της διεύρυνσης της
διαφοράς από την Ένωση, η οποία είναι από
τους βασικούς διεκδικητές του τίτλου.

Στην ιστορία τους ΑΕΚ και ΠΑΟΚ έχουν αναμετρηθεί συνολικά 193
φορές. Η ΑΕΚ έχει τη μερίδα του λέοντος σε ό,τι αφορά τις νίκες, κα-
θώς έχει κατακτήσει 83. Ο ΠΑΟΚ από την πλευρά του έχει φύγει νικη-
τής 61 φορές από το γήπεδο, ενώ 49 αναμετρήσεις ολοκληρώθηκαν
ισόπαλες.

Πρώτος σκόρερ στις αναμετρήσεις ΑΕΚ - ΠΑΟΚ, ανεξαρτήτως έδρας,
είναι ο μεγάλος Κώστας Νεστορίδης με 17 γκολ. Τον ακολουθεί με 15
τέρματα ο Μίμης Παπαϊωάννου, ενώ από πλευράς ΠΑΟΚ τα περισσότερα

γκολ είχε ο Νέτο Γκουερίνο με εννέα.
Ούτε ένας ούτε δύο αλλά 29 είναι οι παίκτες που έπαιξαν και

στις δύο ομάδες. Οι 16 από αυτούς έκαναν το δρομολόγιο Τούμπα
- Νέα Φιλαδέλφεια είτε απευθείας είτε με ενδιάμεσους σταθ-
μούς, ενώ οι 13 ακολούθησαν την αντίθετη πορεία και ανηφόρι-
σαν στη Θεσσαλονίκη. Ακόμη, εννέα προπονητές έχουν καθίσει
στον πάγκο και των δύο ομάδων.

Οριακή αναμέτρηση στο Ηράκλειο
Πέρα από το μεγάλο παιχνίδι της Νέας Φιλαδέλφειας, αυτή η αγωνι-

στική έχει και άλλες σημαντικές αναμετρήσεις στο πρόγραμμα. Από αυ-
τές ξεχωρίζει η επικίνδυνη έξοδος του Παναθηναϊκού στο Ηράκλειο για
να αντιμετωπίσει τον ΟΦΗ. Οι Κρητικοί θα έχουν στον πάγκο νέο προπο-
νητή, τον Μίλαν Ράσταβατς, ο οποίος πήρε τη θέση του Τραϊανού Δέλλα
που αποχώρησε για σοβαρό προσωπικό πρόβλημα. Οι «πράσινοι» κα-

λούνται να ξεπεράσουν το σοκ της
απώλειας του Τζορτζ Μπάλντοκ αλ-
λά και να αρχίσουν να αποδίδουν
σύμφωνα με τις πραγματικές δυνα-
τότητες του ρόστερ, με τον προπο-
νητή Ντιέγκο Αλόνσο να παραμένει
υπό έντονη αμφισβήτηση.

ΑΕΚ και ΠΑΟΚ συγκρούονται 
αύριο (20.30, Cosmote Sport 1 HD) 

με φόντο την κορυφή 
της Super League

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ
Ομάδα Αγ. Γκολ υπέρ-κατά Βαθμοί

1. ΠΑΟΚ .....................................7 ........................13-5......................16
2. ΑΡΗΣ......................................7 ........................10-6......................14
3. ΑΕΚ ........................................7 ........................11-2......................14
4. ΟΣΦΠ .....................................7 ........................10-3......................14
5. ΠΑΝΑΙΤΩΛΙΚΟΣ ....................7 .........................7-5.......................11
6. ΟΦΗ .......................................7 .......................12-12 .....................11
7. ASTERAS AKTOR..................7 .........................8-7 ........................9
8. ΠΑΝΑΘΗΝΑΪΚΟΣ..................7 .........................6-6........................9
9. ΑΤΡΟΜΗΤΟΣ .........................7........................10-11.......................8
10. ΒΟΛΟΣ ...................................7 ........................6-13 .......................7
11. ATHENS KALLITHEA............7 .........................5-8........................5
12. ΛΑΜΙΑ....................................7 ........................5-12 .......................5
13. ΛΕΒΑΔΕΙΑΚΟΣ......................7 ........................4-10 .......................4
14. ΠΑΝΣΕΡΡΑΪΚΟΣ ...................7 ........................9-16 .......................4

Αετομαχία στη Νέα Φιλαδέλφεια SUPER LEAGUE  
Το πρόγραμμα της 8ης Αγωνιστικής

ΗΜΕΡΑ                ΩΡΑ ΑΓΩΝΑΣ

19/10/24......17.00 ......................ΒΟΛΟΣ-ΠΑΝΣΕΡΡΑΪΚΟΣ

19/10/24......20.00 ..............ΑΤΡΟΜΗΤΟΣ-ΠΑΝΑΙΤΩΛΙΚΟΣ

19/10/24......20.30 ....................ΛΑΜΙΑ-ASTERAS AKTOR

20/10/24 ....16.00..............ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ-ΛΕΒΑΔΕΙΑΚΟΣ

20/10/24 ....18.00 ........................ΟΦΗ-ΠΑΝΑΘΗΝΑΪΚΟΣ

20/10/24 ....20.00 ..................ΑΡΗΣ-ATHENS KALLITHEA

20/10/24 ....20.30 ..........................................ΑΕΚ-ΠΑΟΚ



Πριονίζουν τον Πεπ
Οι φήμες για πιθανή αντικατάσταση του Πεπ

Γκουαρντιόλα έχουν αρχίσει και φουντώνουν
ξανά στη Μάντσεστερ Σίτι. Ήδη έχουν αρχίσει να
κυκλοφορούν σενάρια για το ποιος μπορεί να τον
αντικαταστήσει. Ένα από τα ονόματα που βρί-
σκονται ψηλά στη λίστα είναι και αυτό του Τσάμπι
Αλόνσο. Το σίγουρο είναι πως κάποιοι στην Αγ-
γλία ήδη πριονίζουν τον Πεπ... 

Πλησιάζει το τέλος

Κοντά στο τέλος της καριέρας του βρίσκεται ο
Λιονέλ Μέσι, όπως ο ίδιος υποστήριξε σε δηλώ-
σεις του. Ο μύθος του παγκόσμιου ποδοσφαίρου
ανάφερε πως πλησιάζει η ώρα που θα κρεμάσει
τα παπούτσια του, ενώ παράλληλα χαρακτήρισε
«σπίτι» του τόσο την Μπαρτσελόνα όσο και την
εθνική ομάδα της Αργεντινής. 

Έκπληκτος ο Μπαπέ
Έτοιμος να μιλήσει στη σουηδική δικαιοσύνη

για την υπόθεση βιασμού στην οποία εμπλέκεται
εμφανίζεται ο Κιλιάν Μπαπέ. «Δεν έχει τίποτα να
κρύψει», δήλωσε χαρακτηριστικά η Μαρί Αλί
Κανού Μπερνάρ, δικηγόρος του Γάλλου σούπερ
σταρ. Μάλιστα, σημείωσε πως ο άσος της Ρεάλ
Μαδρίτης είναι έκπληκτος από την εμπλοκή του
ονόματός του σε αυτή την υπόθεση. 

Σταματάει στα 30 του
«Παγωτό» άφησε τους ανθρώπους της Ζαλγκί-

ρις ο Ταϊρόν Γουάλας. Ο 30χρονος γκαρντ ενημέ-
ρωσε τους ανθρώπους της λιθουανικής ομάδας
ότι θέλει να αποχωρήσει, καθώς σκοπεύει να
σταματήσει την καριέρα του! Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, ο Γουάλας θέλει να επιστρέψει στις
ΗΠΑ λόγω σοβαρού προσωπικού προβλήματος,
το οποίο θα τον οδηγήσει και στην απόσυρση.

Βγαίνει από τον πάγο
Την απόφαση να ενεργοποιήσει ξανά τον Γιώργο Βαγιαννίδη πήρε ο

Παναθηναϊκός. Το τραγικό συμβάν της απώλειας του Μπάλντοκ θα τον

επαναφέρει στα πλάνα του Ντιέγκο Αλόνσο. Εντωμεταξύ, αναβλήθηκε

το παιχνίδι του Παναθηναϊκού με τον Ατρόμητο για το Κύπελλο στις

30/10 στο Περιστέρι έτσι ώστε σύσσωμοι οι «πράσινοι» να μεταβούν

στην Αγγλία για την κηδεία του 31χρονου. 
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Ολυμπιονίκες

E
τοιμος να δημιουργήσει το αντί-
παλο δέος της ζάπλουτης Παρί
Σεν Ζερμέν, και μάλιστα στην ίδια

την «πόλη του φωτός», εμφανίζεται ο
Γάλλος μεγιστάνας Μπερνάρ Αρνό. Σύμ-
φωνα με τα γαλλικά μίντια, ο Αρνό προτί-
θεται να αγοράσει την Paris FC, ετοιμάζει
επένδυση πολλών εκατομμυρίων ευρώ
και απώτερο στόχο έχει να την καταστή-
σει πρώτη δύναμη του γαλλικού ποδο-
σφαίρου. Οι πληροφορίες αναφέρουν
πως η οικογένεια Αρνό, που θεωρείται
από τις πλουσιότερες -αν όχι η πλουσιό-
τερη- στην Ευρώπη, προτίθεται να αγο-
ράσει το 55% των μετοχών της ομάδας. Ένα μικρό ποσο-
στό θα αγοράσει και η Red Bull, που θα έχει περισσότερο
συμβουλευτικό ρόλο. Η Paris FC πάντως είναι ήδη πρώ-

τη στη Ligue 2 και διεκδικεί την άνοδό της στη Ligue 1.
Έχει ιδρυθεί το 1969 και τελευταία φορά έπαιξε στην
πρώτη κατηγορία τη σεζόν 1978-79. 

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Οι Ελληνίδες αθλήτριες και οι Έλληνες αθλητές που επέστρεψαν 
με μετάλλια από τους Ολυμπιακούς Αγώνες στο Παρίσι τιμήθηκαν 
από την Περιφέρεια Αττικής. Στην εκδήλωση που έγινε στη Στοά του Αττάλου 
τα χαμόγελα περίσσευαν για τους πρωταθλητές μας. 

Έρχεται η Paris FC με χοντρό πορτοφόλι
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Γιώργος Πρεβελάκης
Με επιτυχία 

η παρουσίαση του βιβλίου του

Λαμπερά εγκαίνια 
της μεγάλης γιορτής 

του yachting

Σ
ε μια λαμπερή εκδήλωση στο αμφιθέατρο της Ελληνοαμερικανικής

Ένωσης ο ομότιμος καθηγητής Γεωπολιτικής στη Σορβόννη Γιώργος

Πρεβελάκης παρουσίασε το νέο του βιβλίο. Για την έκδοση με τίτλο

«Στον ΟΟΣΑ: Γεωπολιτική Θεωρία και Διπλωματική Πράξη» μίλησαν επιφα-

νείς προσωπικότητες της χώρας, παρουσία πολιτικών και ακαδημαϊκών.

Χ
λιδή και πολυτέλεια στη luxury in water διεθνή διοργά-

νωση του 4ου Olympic Yacht Show στο Λαύριο. Εκθέτες

από όλο τον κόσμο, εφοπλιστές, πολιτικοί και ισχυροί

επιχειρηματίες του τουρισμού παρευρέθηκαν στα εντυπωσια-

κά εγκαίνια ποζάροντας με χαμόγελα στον φακό της «P».

Αντώνης
Παπαγιαννίδης
, Γιώργος
Πρεβελάκης

Δημήτρης Αβραμόπουλος, Τατιάνα Σπινάρη-
Πολλάλη, Λούκα Κατσέλη, Άγγελος Συρίγος Γιώργος Πρεβελάκης, Διονύσης Χατζηδάκης

Δρ Βασίλης
Αποστολόπουλος,
Χρήστος
Σταϊκούρας

Γιώργος
Κυριαζάκος,

Στέφανος 
Γκίκας

Γεράσιμος Γερολυμάτος, Όλγα Κεφαλογιάννη, 
Στέφανος ΓκίκαςΗ τελετή εγκαινίων

Αλέξης Φυλακτόπουλος, Σπύρος Πολλάλης Γιώργος Πρεβελάκης, Παναγιώτης Πικραμμένος

Ντέμη Βεζυρούλη, 
Ιάκωβος Σιγάλας

Δημήτριος Πατέρας, 
Άρτεμις Βαμβακοπούλου

Νίκος, Λάζαρος και Χρήστος Ζαρίφης

Γιώργος
Προκοπίου



LLife Run 
για καλό σκοπό

Μ
ε μεγάλη επιτυχία πραγματοποιήθηκε

ο 2ος φιλανθρωπικός αγώνας δρόμου

της Lifeline Hellas στο ΟΑΚΑ με σκοπό

την υποστήριξη των Μονάδων Εντατικής Νοση-

λείας Νεογνών «Αγία Σοφία» και «Π. & Α. Κυρια-

κού» με την προσφορά θερμοκοιτίδων.
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Α
νεπανάληπτη μουσική εμπειρία κατάνυξης και
σεβασμού στη μεγάλη συναυλία της Παγκρήτιας
Ένωσης, αφιερωμένη στον οικουμενικό Μίκη Θε-

οδωράκη. Στην υπέροχη βραδιά παρευρέθηκαν σημαν-
τικές προσωπικότητες των Τεχνών και των Γραμμάτων,
πολιτικοί, δημοφιλείς καλλιτέχνες και πλήθος κόσμου.

Μεγαλειώδης
συναυλία-αφιέρωμα

στον Μίκη Θεοδωράκη Μαρίνα 
Βαλυράκη, 
Αμαλία 
Χατζηευθυμίου,
Μαρία Κατσιμίχα

Ιωάννης και
Έβελιν 
Μανιού, 
Βασίλης και
Αλεξία 
Σαβράμη

Μαρία 
Πολύζου, 
Κωνσταντίνος
Χαλιορής, 
Παναγής 
Τρίκαρδος

Ρίτα και Αλέξανδρος Μωραϊτάκης

Νάσια Παπαμανώλη, Γιάννης Βρούτσης, Μαρία Πολύζου Νάσια Παπαμανώλη, Άδωνις Γεωργιάδης, δρ Άντζη Άντριους Γιάννης Σαχίνης, Γεωργία Κυτσαρά

Άδωνις Γεωργιάδης, Ρένα Βασιλάκη Βιβή Παππά, Βασιλική Κορδερά
Αθηνά Πάσιου, Ρένα Βασιλάκη, 

Ρίτα Πικρού-Μωραϊτάκη
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Ο
ι χειρουργικές επεμβάσεις στη σπονδυλική
στήλη αποσκοπούν στη θεραπεία μιας ευρεί-
ας γκάμας παθήσεων και διαταραχών που

επηρεάζουν τη συγκεκριμένη περιοχή του μυοσκε-
λετικού συστήματος, αλλά στην πραγματικότητα αν-
τανακλούν σε όλη την υγεία του οργανισμού. Συνή-
θως αυτές οι επεμβάσεις επιλέγονται από τον γιατρό
όταν η συντηρητική αγωγή δεν φέρνει ύφεση στα
συμπτώματα, όπως ο πόνος ή η αποκατάσταση της
φυσιολογικής καθημερινής λειτουργικότητας, και
διενεργούνται από εξειδικευμένο χειρουργό σπον-
δυλικής στήλης. Απαιτούν μεγάλη ακρίβεια και εξει-
δικευμένες τεχνικές, ενώ εφαρμόζονται για απλού-
στερες παθήσεις, όπως η δισκοκήλη, ή και πιο σύν-
θετα προβλήματα, όπως οι παραμορφώσεις της
σπονδυλικής στήλης (σκολίωση ή κύφωση), η ολί-
σθηση των σπονδύλων, η στένωση του σπονδυλικού
σωλήνα και πολλές άλλες, ιδίως όταν υπάρχει αστά-
θεια της σπονδυλικής στήλης ή πίεση σε νευρολογι-
κές δομές, νωτιαίο μυελό ή ρίζες.

«Η απόφαση να υποβληθεί ο ασθενής σε επέμβα-
ση στη σπονδυλική στήλη πρέπει να βασίζεται σε σα-
φή επιστημονικά δεδομένα προκειμένου να εξα-
σφαλιστούν η καταλληλότητα και η αποτελεσματικό-
τητά της. Για τον λόγο αυτό η αξιολόγηση των ασθε-
νών οφείλει να είναι πλήρης, να γίνεται με προσοχή
και να συνεκτιμά μετά από κατάλληλες ιατρικές εξε-
τάσεις τις λειτουργικές ανάγκες τού κάθε ασθενούς,
σε συνδυασμό με το ιατρικό ιστορικό του, ώστε να
επιβεβαιωθεί ότι μπορεί να προχωρήσει σε χει-

ρουργική αντιμετώπιση του προβλήματός του», επι-
σημαίνει ο Παναγιώτης Ζουμπούλης, διευθυντής
Κλινικής Παραμορφώσεων Σπονδυλικής Στήλης.

Και συνεχίζει: «Πρέπει φυσικά να αναφέρουμε ότι
οι πρόοδοι στις χειρουργικές τεχνικές, συμπεριλαμ-
βανομένων των ελάχιστα επεμβατικών μεθόδων,
όπου αυτές έχουν ένδειξη, όπως για παράδειγμα οι
ενδοσκοπικές τεχνικές, έχουν βελτιώσει τα αποτε-
λέσματα και έχουν μειώσει τους χρόνους ανάρρω-
σης σε πολλούς ασθενείς. Ωστόσο, οι επεμβάσεις
στη σπονδυλική στήλη ακόμη αντιμετωπίζονται με
φόβο και επιφύλαξη, καθώς παραμένουν πολύπλο-
κες, απαιτώντας λεπτομερείς προεγχειρητικές εκτι-
μήσεις, ακρίβεια κατά την εκτέλεση και προσεκτική
μετεγχειρητική περίθαλψη. Όμως, παρά τις προκλή-
σεις, η αλήθεια είναι πως έχουν αλλάξει τη ζωή πολ-
λών ανθρώπων προσφέροντας ανακούφιση από τον
πόνο και αποκαθιστώντας την κινητικότητα, αλλά και
επιτρέποντάς τους να συνεχίσουν τις καθημερινές
τους δραστηριότητες με αυξημένη ποιότητα ζωής».
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kpapakosto@yahoo.gr

Συντηρητική ή χειρουργική
θεραπεία;

Σε μη επείγουσες επεμβάσεις στη σπονδυλική
στήλη είναι συνήθως προτιμότερο να αρχίσει πρώτα
μια σειρά συντηρητικών μεθόδων, όπως φαρμακευ-
τική αγωγή, φυσικοθεραπεία και ανάπαυση. Δεν
υπάρχει συγκεκριμένη διάρκεια για την εφαρμογή
αυτής της συντηρητικής αγωγής, καθώς εξαρτάται
από τη σοβαρότητα των συμπτωμάτων, αλλά συνή-
θως προτείνεται για ένα διάστημα τουλάχιστον 6
έως 12 εβδομάδων. Στην περίπτωση ωστόσο που πα-
ρά τη συντηρητική θεραπεία τα συμπτώματα εξακο-
λουθούν να παραμένουν και να επηρεάζουν την κα-
θημερινή λειτουργικότητα και ποιότητα ζωής, τότε
μπορεί να εξεταστεί η δυνατότητα χειρουργικής
επέμβασης. «Η σύγχρονη τεχνολογία όμως επιτρέ-
πει πλέον να χρησιμοποιούμε ελάχιστα επεμβατι-
κές τεχνικές, όπου αυτές έχουν ιατρική ένδειξη να
χρησιμοποιηθούν. Οι τεχνικές αυτές δεν περιλαμ-
βάνουν μεγάλες τομές και αποφεύγουν την κάκωση
των μυών και των ιστών που περιβάλλουν τη σπον-
δυλική στήλη. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να υπάρχει
λιγότερος μετεγχειρητικός πόνος και ταχύτερη
ανάρρωση», αναφέρει και συμπληρώνει: «Η ρομ-
ποτική πλοήγηση στη χειρουργική της σπονδυλικής
στήλης μπορεί να εξασφαλίσει ταχύτητα και ακρί-
βεια στην τοποθέτηση των εμφυτευμάτων και επο-
μένως να μειώσει τον συνολικό χρόνο της επέμβα-
σης. Επιπλέον μειώνει τον κίνδυνο νευρολογικών
επιπλοκών, μειώνει σημαντικά τις απώλειες αίμα-
τος και επίσης το άγχος του ασθενούς αλλά και του
ιατρού τόσο κατά τη διάρκεια όσο και μετά την επέμ-
βαση. Αυτά αντανακλούν σε βραχύτερη διάρκεια
νοσηλείας στο νοσοκομείο και τελικά ταχύτερη
αποκατάσταση».

Παναγιώτης Ζουμπούλης,
διευθυντής Κλινικής

Παραμορφώσεων
Σπονδυλικής Στήλης

Οι επεμβάσεις επιλέγονται από τον γιατρό
όταν η συντηρητική αγωγή δεν φέρνει
ύφεση στα συμπτώματα, όπως ο πόνος
ή η αποκατάσταση της φυσιολογικής 
καθημερινής λειτουργικότητας, και 
διενεργούνται από εξειδικευμένο χειρουργό

Γιατί δεν πρέπει
να φοβάμαι ένα
χειρουργείο 
στη σπονδυλική στήλη



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Για εσάς τους Κριούς, οι καταστάσεις
είναι αρκετά περίεργες σε ό,τι αφορά
τη σταθερότητα κάποιων βασικών συν-
θηκών στη ζωή σας. Ίσως αυτό το διή-
μερο χρειαστεί να βρεθείτε με λίγους
και σωστούς ανθρώπους, εκείνους
που εμπιστεύεστε περισσότερο.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Είναι ένα ανήσυχο διήμερο για εσάς.
Πολλά πράγματα θα σας δημιουργήσουν
ανησυχία και φόβο για το μέλλον, αλλά
μην αφήσετε τη σκέψη σας να καλπάζει
περισσότερο σε θέματα που σας στενα-
χωρούν.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Αυτό το Σαββατοκύριακο θα σας δώσει
έντονα συναισθήματα και καλές επα-
φές με τα αγαπημένα σας πρόσωπα. Η
μόνη παραφωνία μπορεί να είναι η πε-
ρίεργη ψυχολογία σας, λόγω κάποιων
επαγγελματικών υποθέσεων, ιδίως το
βράδυ της Κυριακής.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Αυτό το Σαββατοκύριακο θα σας δοθεί η
ευκαιρία να ξεκουραστείτε και να ανα-
συντάξετε τις δυνάμεις σας. Είναι επί-
σης καιρός να αφήσετε πίσω σας κάποι-
ες καταστάσεις που σας πονάνε.

Λέων
(23/7-22/8)
Επαγγελματικές ανησυχίες θα υπάρ-
ξουν αυτό το διήμερο. Ιδίως αν ανήκετε
στο τρίτο δεκαήμερο, μια ανατροπή
μπορεί να σας δώσει την επιθυμία να
κάνετε κάποια νέα ξεκινήματα.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Για εσάς τους Παρθένους, αυτό το
διήμερο θα έχει την τάση να μετακι-
νηθείτε και να γνωρίσετε νέους προ-
ορισμούς. Μην αφήσετε τις ανασφά-
λειες να βάλουν φρένο στις ιδέες
σας, αλλά και στις συναισθηματικές
σας ανάγκες.

Ζυγός
(23/9-23/10)
Είναι πολύ πιθανό να ανανεωθείτε μέ-
σα σε αυτό το διήμερο, να ξεκουρα-
στείτε και να κακομάθετε για λίγο τον
εαυτό σας, μετά από μια δύσκολη Παν-
σέληνο που σας ταλαιπώρησε σε βα-
σικούς τομείς της ζωής σας.

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Για εσάς τους Σκορπιούς, είναι ένα
διήμερο γεμάτο αλλαγές και νέες συν-
θήκες στην προσωπική σας ζωή, που
θα σας δημιουργήσουν ανασφάλεια
και έντονες καταστάσεις. Η Κυριακή
μάλλον θα σας συρρικνώσει συναισθη-
ματικά.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Είναι ευκαιρία να βρεθείτε με αγαπημέ-
να σας πρόσωπα αυτό το διήμερο, αλλά
προσοχή την Κυριακή το βράδυ, όπου
κάποια οικογενειακά προβλήματα θα
ξαναεμφανιστούν με μεγαλύτερη δύνα-
μη και διάρκεια.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Θα έχετε αρκετή διάθεση για να φτιά-
ξετε τις σχέσεις σας με τους άλλους, να
συζητήσετε και να φροντίσετε μια σχέ-
ση που έχετε αδικήσει. Εννοείται ότι
δεν πρέπει να περιμένετε να συμφω-
νούν όλοι με εκείνα που τους λέτε.

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Καλό αυτό το Σαββατοκύριακο για να
δεχτείτε στον χώρο σας αγαπημένα σας
πρόσωπα, φίλους και συνεργάτες.
Εσείς των πρώτων ημερών ίσως έχετε
μια ευχάριστη γνωριμία.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Αυτό το διήμερο θα έχετε αυξημένη
φαντασία και ευαισθησία, ενώ θα απο-
λαύσετε μια μετακίνηση ή ένα μικρό
ταξιδάκι. Την Κυριακή αφήστε για λίγο
την πολυκοσμία και φροντίστε να ξε-
κουραστείτε, γιατί σας περιμένει έντο-
νη εβδομάδα.
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H Σελήνη το Σάββατο θα βρίσκεται στο ζώδιο
του Ταύρου, μια θέση που δείχνει πείσμα και
πάθος σε κάθε κατάσταση, ενώ λίγο πριν από

τα μεσάνυχτα του Σαββάτου θα περάσει στο ζώδιο
των Διδύμων. Γενικότερα είναι ένα διήμερο με
αρκετές ειδήσεις και έντονες ανησυχίες για όλα τα
ζώδια. 


